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Nagrada
najboljšemu
harmonikarju

K očevje: prve prireditve 
za letošnji slovenski kul
turni praznik — N apove
di drugih objavljam o na 

kulturni strani

Svečanosti ob letošnjem kul
turnem prazniku v občini Ko
čevje so se začele 29. januarja, 
ko je predsednik skupščine Savo 
Vovk sprejel najboljšega jugoslo
vanskega harmonikarja Bojana 
Kovača iz Kočevja in njegovega 
mentorja Adija Škorjanca. Boja
nu Kovaču je ob tej priložnosti 
izročil darilo občinske skupšči
ne -  uro s posvetilom, Adiju 
Škorjancu pa knjigo „Tito med 
nami".

Svečanosti se bodo nadalje
vale ju tri z otvoritvijo razstave 
del likovnikov-am aterjev v Li
kovnem salonu (ob 18. uri), na 
kateri bo 10 dom ačih amaterjev 
prikazalo svoja dela.

5. febfuarja bodo ob 17. uri 
odprli v avli osnovne šole razsta
vo knjig, ki jo  bo organizirala 
Mladinska knjiga iz Ljubljane. 8. 
februarja pa bodo najprej ob 17. 
uri v Pokrajinskem muzeju od
prli razstavo ..Arheološke najdbe 
Novega m esta"; ob 19. uri pa bo 
v Seškovem domu osrednja pri
reditev ob prazniku pod naslo
vom , .Prešernova ljubezenska 
poezija". Za zaključek praznika 
bo 9. februarja ob 19. uri žc 
tradicionalni sprejem za dom ače 
kulturne delavce, ki ga bo orga
nizirala občinska kulturna skup-
p n e t  N a  wp ru je  m u  b o  v k u l tu r -
nem delu nastopil moški pevski 
zb<jr Svoboda Kočevje, ki praz
nuje letos 5. obletnico obstoja.

J.P.

Skrb za usklajeno delo
N ovi predsednik m edobčinskega sveta ZSMS za D olenj

sko je Brane Petrovič, sekretarka pa Branka Bukovec

24. januarja je sklical pred
sednik m edobčinskega sveta 
ZSMS za Dolenjsko volilno pro
gramsko sejo sveta, ki so se je 
poleg gostov udeležili delegati 
iz črnomaljske, metliške, novo
meške in trebanjske občine.

Dosedanji predsednik sveta To
maž Plazar je v uvodni besedi prika
zal m inulo delo in opozoril na vrsto 
težav. V pogovoru so delegati ugoto
vili, da je svet v času pred kongresi 
in po njih deloval neopazno in da ga 
po posameznih občinah ni bilo do
volj čutiti. Za tako stanje ni krivo 
zgolj vodstvo sveta, pač pa pred-

BRANE PETROVIČ, novi 
predsednik m edobčinskega sve
ta ZSMS za Dolenjsko.

vsem posamezne občinske konferen
ce in republiška konferenca ZSMS, 
ki se za prizadevanja sveta niso do
volj zmenile.

Po pregledanem finančnem  poro
čilu so delegati izvolili novo vod
stvo. Predsedniško funkcijo bo 
opravljal 28-letni vodja novomeške 
Mladinske turistične poslovalnice 
Brane Petrovič, dolgoletni mladinski 
družbenopolitični delavec, sekretar
ka pa bo Branka Bukovec, sicer

poklicna sekretarka novomeške ob
činske konference ZSMS.

Novi predsednik je v uvodnem go
voru opozoril na pom em bnost sveta 
in dejal med drugim: ,,Sveta nismo 
ustanovili zato. da ga bomo imeli. 
Poslej moramo paziti, da bodo naše 
akcije usklajene z akcijami ostalih 
družbenopolitičnih akcij in sveta 
svetov, uvajati moramo kolektivno 
vodstvo, naši delegati v republiški 
konferenci pa bodo morali svoje de
lo poslej opravljati neprim erno bolj
še kot v preteklosti."

SEVNICA:
„ŠOLA“ ZA 
UČITELJE

V minulem tednu je sevniški Šol
ski center izvedel obsežen program 
predavanj in razgovorov za učitelje, 
ob nekaterih temah pa tudi za vse 
ostale delavce v šolstvu. Več tem je 
bilo namenjenih strokovnim vpraša
njem vzgoje in izobraževanja. Tako 
je prof. Vida Varga iz Ljubljane 
predavala o kreativnosti vzgojno- 
izobraževalncga dela. ravnatelj sev
niške šole prof. Jože Bogovič o 
družbeni preobrazbi vzgoje in izob
raževanja od predšolskega varstva do 
visokošolskega študija, magister Kra
mer iz Maribora pa o pedagoških 
vidikih samouprave učencev. Sekre
tar občinskega komiteja ZK Franc 
Pipan je govoril o šoli in religiji, 
predsednik sevniške občinskeg skup
ščine Janko Rebernik je  učitelje 
seznanil z dosežki preobrazbe in 
načrti občinskega gospodarstva. Po
sebno pozornost je vzbudilo preda
vanje dr. Avguština Laha o varstvu 
človekovega okolja z zglednimi pri
meru v svetu. Minuli petek je vodil 
razgovor o vlogi neuvrščenosti v 
svetu s posebnim poudarkom  na 
vlogi naše države in o  aktualnih 
zunanjepolitičnih dogodkih Jože 
Smole.

Ovčja nadloga sp e t na poljih
Brežice: u gotovitve s posveta za en otn i nastop zoper škodljivo nom adsko pašo

Nom adska paša ovac je  v Sloveniji in na Hrvaškem z zakonom  
prepovedana ža od 1976. le ta , vendar črede še vedno prihajajo na 
hrvaško in na dovensko ozemlje in jih  z dosedanjimi ukrepi ni bilo 
m ogoče učinkovito  pregnati.

Kmetje se vsako leto znova prito 
žujejo, da so jim  ovce uničile posev
ke, in ko preženejo eno čredo, pride 
za njo spet druga. Največ škode 
napravijo v brežiški občini, saj je 
tam njihov glavni prehod v obeh 
smereh, proti vzhodu in zahodu.

Zato so bili Brežičani tudi pobud
niki za ponedeljkov posvet o no
madski paši, ki so m u prisostvovali: 
glavni republiški veterinarski inšpek
tor, predstavniki m edobčinskega in
špektorata za Posavje, predstavniki 
Klanj ca, Sam obora in Jastrebar-

skega, Novega mesta, Krškega in 
Sevnice.

Sešli so se z namenom , da bi v 
prihodnje enotno nastopali. Predla
gali so , da bi republiški sekretariat 
za kmetijstvo SRS navezal stike z 
republiko Hrvatsko in dosegel, da 
ovčjim čredam  sploh ne bi dopustili 
vstopa na njeno ozemlje. Razen tega 
bi kazalo zakon dopoln iti Praksa 

kaže na pomanjkljivosti, saj ta za
kon sicer daje m o žn o st da oškodo
vanec s civilno tožbo izteija povra
čilo za povzročeno škodo, kar je

»CESARJU, K AR JE CESARJEVEGA ” — Srečaš znanca ali 
prijatelja, k i je  vse leto negodoval zaradi slabega zaslužka, a 
se začuda te dni skrivnostno muza, ker m u n i treba na 
davčno upravo, da b i prijavil lanski skupni dohodek. Če pa 
kako zve, koliko so prijavili drugi, ga spet zajame staro 
razpoloženje. Kakšen celo pozeleni Kakorkoli: zaradi zvi
šane meje (142.000 din) in otrok ter drugih vzdrževanih 
članov družine, ki pridejo vsaj ob tej priložnosti prav (za 
vsakega je olajšava 34.000 din), bo letos, ko t pravijo na 
novomeški davčni upavi (na sliki) dve tretjini manj davčnih 
prijav k o t lani, ko  jih je  bilo devetsto. (Foto: J. Pavlin)

KLJUB ZAKONSKI PREPO
VEDI: do 50 ovčjih čred se 
vsako le to  prebija skozi breži
ško občino
navadno brez učinka

Do zdaj so ovce preganjali iz 
občine v občino. V Brežicah so jih 
pred nedavnim poskusili naložitbna 
vagone, pa so jo  pastirji ponoči s 
čredam i popihali čez mejo. Na po
svetu so menili, da pride v poštev 
predvsem odprem a čred z vlakom, 
kar pa je  zvezano s precejšnjimi 
stroški. Predpisi bi zato morali omo
gočiti takojšen odvzem in prodajo 
ovac po predhodni strokovni oceni 
vrednosti. Tudi kazni, ki so bile 
doslej brez učinka, bi kazalo zvišati.

Zanimivo je, da doslej niso še 
nikjer ocenili škode, čeprav se 
km etje vsako leto znova pritožujejo. 
Tudi to sodi v sklop pomanjkljivosti 
in nedoslednosti.

J. TF.PPEY

KRČANI, BREŽIČANI 
IN SEVNICANI 
PO POTEH XIV.

DIVIZIJE
Člani predsedstva republiške kon

ference ZSMS, odbor XIV. divizije 
in občinske konference ZSMS iz 
Laškega, Celja, Velenja in Mozirja 
bodo pripravili ob 35 -le tn ic i poho- 
<la XIV. divizije ter 6 0 -le tn ic i ZKJ 
in SKOJ pohod po po teh  XIV. divi
zije. Udeleženci bodo odšli na pot 
lo . februarja, akcijo pa bodo konča
li devet dni kasneje. V prvi etapi bo
do hodili tudi mladi iz sevniške, 
krške in brežiške občine.
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MOSTEC PRI BREŽICAH: fičko, „parkiran“ v sadovnjaku 
pred hišo

Sava je podivjala
S poplavam i preizkušene Posavce je našla pripravlje
ne — V torek zjutraj ob  4 . uri je začela  upadati — 

Škoda še ni ocenjena — Najhuje v brežiški ob čin i

Močno deževje in nenadna 
odjuga sta v soboto in nedeljo z 
neverjetno naglico napolnila ko
rita vodnih tokov. Za Posavje je 
bil to alarmni znak, naj čaka pri
pravljeno, ko se bo vsa ta podiv
jana voda valila po savski strugi 
proti vzhodu.

V Sevnici, ki je bila najprej na 
vrsti, je narasla Sava zaprla izliv 
Mirne, ki si je čez cesto proti 
Mokronogu našla nov izliv in je s 
tem skoraj povsem prekinila pro
m et Le najdrznejši so si upali 
čez brzice na cesti. Jutranjka je 
bila skorajda odrezana od sveta, 
zato so v ponedeljek že dve uri 
pred koncem  dela pustili delavce 
domov, popoldanski izmeni pa 
so naročili prek radijske postaje, 
naj ostane doma. Večjih neprilik 
zaradi povodnji na srečo ni bilo, 
k temu je pripomogel tudi ob
činski štab civilne zaščite, ki se 
je sestal v ponedeljek že ob 4. 
uri zjutraj.

Bolj odprta krška občina je 
bila že bolj prizadeta. Zaradi na
rasle vode so morali v ponede
ljek zvečer ob 18. uri v Tovarni 
celuloze in papirja „D juro Salaj" 
ustaviti papirni stroj I, pognali 
so ga šele ob  5.30 naslednje 
ju tro . Tudi na stroju II je bilo 
delo oteženo. Vodo je bilo treba 
črpati iz kletnih prostorov. V 
biusilnici so ustavili delo ob 
18.30. V Krškem je Sava spod
kopala m estno obvoznico, tako 
da so morali odstraniti okoli 140 
m ograje in z nasipavanjem gra
moza utrjevati načeto  c es ta  

Pri gradbišču jedrske elektrar
ne je voda zalila gradbeno jam o 
ob Savi; kljub nasipu, v katerega 
so prizadevni reševalci vgradili 
3.000 kubičnih m etrov m ateria
la, pa je našla po t tudi v črpali
šče hladilne vode. Reševalci so 
obvarovali pred popolavo tudi 
naselje, v katerem  stanuje 1.200 
delavcev.

■
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V Dolenji vasi so evakulirali 
prebivalce 5 hiš. Tudi v krški ob
čini je bil občinski štab na no
gah že od pete ure zjutraj.

Najhuje je bilo v brežiški 
občini, kjer je bilo povsem pre
plavljenih več vasi: Skopice, 
Krška vas, Malence, Mostec, Mi- 
halovec in Loče, zelo so bile 
ogrožene tudi Čateške Toplice^ 
kjer so bili poplavljeni bungalo
vi. V vaseh je bilo poplavljenih 
vsaj petdeset hiš, vendar je treba

MOSTEC: preveč vode celo 
za gostilno

reči, da bi bila škoda še nepri
merno večja, če ne bi prebival
stvo dočakalo podivjanega vo
dovja pripravljeno.

Fotoreportažo o  Mostecu, 
najbolj prizadeti vasi v Posavju, 
objavljamo na 6. strani. i

M. L. J ■
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1 Brestanica za 
samoprispevek

P et le t b o d o  zbirali za šo lo , 
am bulanto in poti

Glasovanje na nedeljskem re
ferendumu v brestaniški krajev
ni skupnosti je  uveljavilo nov 
samoprispevek krajanov. Na vo
lišča je prišlo 95 odst. volilcev. 
Za samoprispevek se jih  je  iz
reklo 63,47 odst. V ečina je  s 
tem potrdila svojo pripravlje
nost za soudeležbo pri dogradit
vi osnovne šole in am bulante, 
pri posodabljanju krajevnih po ti 
in napeljavi pitne vode v vse od
ročne predele krajevne skup
nosti.

Od prvega maja letos do  
prvega maja 1984 bodo zbrali s 
samoprispevkom 6,5 m ilijona 
dinarjev, investicije, ki jih  plani
rajo, pa znašajo še enkra t toli
ko. Zaposleni bodo plačevali p o  
dva odsto tka od osebnega do
hodka, kmetje pa prav tako p o  
dva odsto tka od katastrskega 
dohodka.

PRAZNOVANJE SE 
ZAČNE 12. 

FEBRUARJA
Ob letošnjem  občinskem prazni

ku črnom aljske občine bodo  pripra
vili vrsto proslav, ki se bodo začele 
12. februarja in končale sedem dni 
kasneje. Vsekakor bodo najvažnejše 
tri prireditve: ob  35-letnici II. za
sedanja SNOSa, ob 35-letnici usta
novitve Slovenskega narodnega g)e-_ 
dališča in seveda osrednja, s katero* 
bodo počastili občinski praznik.

ZAPOSLITEV ZA VEČ 
KOT STO LJUDI

V , .Hotelu Term e” -  tako se bo 
poslej imenovalo Zdravilišče Cateš- 
ke Toplice -  bodo po dograditvi 
zaposlili 109 novih delavcev. K ot 
trenutno zagotavgajo. ne bodo imeli 
kadrovskih težav za noben poklicni 
profil, razen za čistilke, teh  pa ni 
treba izobraževati. Ce bodo imeli 
samo to  skrb, ne bo težav, saj te 
navadno nastopajo ob pom an jkan ju  
strokovnih delavcev. le to s  bodo 
nove hotelske zmogljivosti zasedli 
večinom a z dom ačim i gosti, za pri
hodnje leto  pa računajo pretežno na 
tujce.

O IZVAJANJU 
DRUŽBENEGA NAČRTA

30. januarja so imeli v Metliki 9. 
sejo občinske konference ZKS Met
lika. Na njej so se člani pogovorili o 
resoluciji o  izvajanju družbenega na
č rta  metliške občine za obdobje  
1976—1980 za letošnje leto , sprejeli 
so zaključni račun  kom iteja OK 
ZKS M etlika za m inulo leto, sprejeli 
finančni n ačrt za letošnje leto  m 

sklep o  ustanovitvi osnovne organi
zacije ZK v krajevni skupnosti Ju- 
gotje, delovni skupnosti SIS in o tro 
škem vrtcu.

Po plazu magistrala na pol prevozna
Odstranjevanje posled ic plazu se je zaradi zm rzali zavlek lo  — D elo  je  b ilo  nevarno

Če odmislimo občasno krušenje kamenja, zlasti ob davni cesti
proti Ljubljani, potem lahko zapišemo, da so pravi zemeljski plazo
vi na Dolenjskem dokajšnja redkost. Zato se o tovrstni nadlogi, ki 
je  15. decembra lani začepila partizansko magistralo v tesni soteski 
Divjega potoka med Starimi žagami in Črmošnjicami, ni malo govo
rilo.

Huda nevšečnost je prekrižala 
dolgo pričakovano bližnjico v svet, 
o  tem, zakaj se je na cesto v dolžini 
blizu petdeset metrov zrušilo precej 
nad 1.000 kubičnih metrov kame
nja, zemlje in dreves, so se spraševali 
strokovnjaki, najtežje breme -  oči
ščenje ceste -  pa je padlo na rame
na delavcev novomeškega Cestnega 
podjetja.

Naloge so se lahko lotili šele na 
začetku prejšnjega tedna, kajti prej 
to zaradi zmrzali ni bilo mogoče. V 
nekaj dneh so odstranili večino pla- 
zaste gmote, delo pa je bilo zelo ne
varno, kajti 40  m nad cesto se je  na 
zgornjem odlomnem robu plazu 
zadržalo veliko kamenja, ki bi se 
lahko vsak hip zrušilo. Odstranili so

DANES DAN 
FINANČNIKOV

1. februar je bil leta 1977 
proglašen za dan računovodskih 
in finančnih delavcev Jugoslavije 
v spomin na 1. februar 1945, ko 
je bil pri predsedstvu AVNOJ 
sprejet sklep o uvedbi enotnega 
računovodstva na področju ce
lotnega ozemlja Jugoslavije. Tu
di novomeško Društvo računo
vodskih in finančnih delavcev bo 
letos ta dan počastilo s svečano 

proslavo in kulturnim  progra
m om. Prireditev bo dopoldne ob 
11. uri v Domu JLA.

ga z miniranjem, drsine plazu pa ni 
so mogli povsem očistiti, kajti gmo 
ta kamenja in zemlje je mestom: 
pri mrzila na gladko skalnato podla
go-

»Poleti bi vse opravili v tedni 
dni," pravi inž. Lojze Ušaj iz novo 
meškega Cestnega podjetja. »Pozimi 
pa smo težko prišli blizu z nakladal 
nikom, da o nevarnosti, ki je grozili 
delavcem, sploh ne govorim. Cesti 
še nismo očistili do  asfalta, zate 
škode še ni moč oceniti".

(Nadaljevanje na 4. strani

V dragi polovici tedni 
se bo vreme izboljšalo i 
delnimi razjasnitvami.



ZUNANJEPOLITIČNI PREGLED tedenski
mozaikV Neposredni bližini 

,,bunkerjev" rasističnih ob
lastnikov v Sulisburiju in 
Pretoriji te dni poteka sesta
nek koordinacijskega biroja 
neuvrščenih držav -  in ko t 
se vsi strinjajo z oceno, je, 
zaradi teme, ki jo obravnava
jo zunanji ministri, Maputo, 
glavno mesto Mozambika, 
prav gotovo zelo pomembna 
postaja v razpletu dogodkov 
na afriškem jugu.

Tokratni sestanek koordi
nacijskega biroja je  tematski, 
kar pomeni, da razpravljajo

surovinami, obenem pa leži
jo  tudi na izredno pomemb
nem strateškem področju, je 
potem takem  tudi R azum 
ljiv” odnos zahodnih držav 
do tega področja sveta, kajti 
milijard, k i so jih investirale 
številne multinacionalne 
družbe, le ne bi radi izgubili 
-  ko t tudi ne vpliva. Zato 
kar miže pred tako imenova
nimi internimi rešitvami, ki 
za večinsko prebivalstvo 
niso sprejemljive v nikakršni 
obliki Takšne dosedanje po
skuse rasističnih oblastnikov 
je obsodila tudi vsa napred
na mednarodna skupnost.

Pomembna
postaja

o eni sami zadevi: le-ta pa je 
prav v tem trenutku ena 
izmed tistih, k i ostaja nere
šena. Besede teko o jugu 
Afrike, o pom oči osvobodil
nim gibanjem, ko t tudi drža
vam prve frontne črte (Mo
zambiku, A goli, Bocvani, 
Zambiji in Tanzaniji), ki so 
prav tako večkrat tarča 
brezkompromisnih napadov 
rasističnih vojakov.

Domoljubna fronta Z im 
babveja, namibijska osvobo
dilna organizacija Swapo in 
tudi osvobodilne organizaci
je Azanije (ko t A fričani pra
vijo Južni A friki) že vrsto let 
bojujejo pravičen boj, pri 
čemer jih neuvrščene države 
že od beograjske konference 
na vrhu naprej, se pravi od 
samega začetka, vselej pod
pirajo. Maputo, za katerega 
so mozambiški listi zapisali, 
da je  v teh dneh prestolnica 
neuvrščenih, bo poskušal 
osvobodilni boj na jugu A fri
ke  pospešiti, zunanji ministri 
bodo sprejeli zaključni do
kum ent in ga predložili 
predsednikom vlad in držav, 
ki se bodo v drugi polovici 
letošnjega leta sestali na še
stem srečanju na vrhu.

Ker so Rodezija, Južna 
Afrika in Namibija bogate s

TENG  V ZD A

V Združenih državah 
Amerike se mudi kitajski 
podpredsednik Teng Hsiao- 
ping. To je po tridesetih 
letih prvič, da je  na ameriška 
tla stopil nek kitajski držav
nik. Do tega obiska, ki so ga 
ameriški funkcionarji ozna
čili ko t ,,zgodovinskega”, 
prihaja le kratek čas po ti
stem, ko sta Carter v Wa- 
shingtonu in Hua K uo-feng  
v Pekingu oznanila svetu, da 
bosta državi navezali diplo
matske odnose. Toda ta do 
godek je dobil oznako „zgo
dovinski”.

Na delovni m izi Tengovih 
pogovorov z ameriškimi go
stitelji bo več vprašanj, od 
razmer v jugovzhodni A ziji 
po vietnamsko-kampučij- 
skem spopadu, korejskega 
vprašanja do — v prvi vrsti — 
konkretnih ameriško-kitaj- 
skih odnosov, se pravi tudi 
Tajvana, s katerim je Wa- 
shington po normalizaciji s 
Pekingom napovedal preki
nitev diplomatskih vezi, z 
otoka pa nameravajo tudi 
umakniti lepo število voja
kov.

Ob vsem je  treba omeniti 
tudi to, da so ZDA že pred 
prihodom Teng Hsiao-pinga 
izjavile, da poglabljanje od
nosov s Pekingom nikakor 
ne bo šlo na škodo njihovih 
odnosov z Moskvo, čeprav je 
povsem zagotovo, da bo tudi 
Sovjetska zveza v takšni ali 
drugačni obliki predmet raz
pravljanj gosta in gostiteljev.

VASO GASAR

KRIZA SE NADALJUJE -  Očitno se iranska kriza še lep čas ne bo razpletla. V mestih, predvsem v 
Teheranu, demonstracije ne pojenjajo, medtem ko vladni in opozicijski voditelji ..tekmujejo z 
besedami” . Do napovedanega prihoda verskega voditelja Homeinija iz Pariza ni prišlo, prav tako v 
času, ko to  poročamo, teheransko letališče še vedno ni odprto. Pri svoji izjavi ostaja tudi premier 
Bahtijar, da ne misli odstopiti in da bo storil vse, „da ne bi ena diktatura zamenjala druge” . Prav tako 
ni pnšlo do napovedanega srečanja med Homeinijem in Bahtijariem. Na sliki: zastraženo teheransko 
letališče. (Telefoto UPI)

Odgovornost je na poledici
Vsakdanji primeri kažejo, kako je vprašanje odgovornosti izredno p om em b n o p o litičn o

vprašanje

Ali je bilo res potrebno, da nam jo  je zagodla zima in da smo šele 
potem spoznali, kako lahko neodgovornost povzroči celo vrsto 
osebnih in družbenih skrbi. Ta neodgovornost povzroča zastoje v 
prometu in slabo funkcioniranje številnih služb in dejavnosti. 
Spomnimo se nekaterih, na videz drobnih primerov, ki niti niso 
tako nedolžni.

V Bački prim anjkuje butana. 
V Valjevu je  oskrbovanje z gori
vom kritično. K o so se v skupš
čini občine sestali tisti, ki imajo 
nalogo, da skrbijo za oskrbova
nje m esta, se je  pokazalo, da bi 
bile težave veliko manjše, če ne 
bi bilo subjektivnih slabosti. Za 
razliko od drugih pa ima nasled
nji prim er svojo „bizam o di- 
m enzijo“ : V Sarajevu so od 
prvega do osmega januaija p o t
niški in tovorni vagoni ZTP 
S a r a j e v o  zamudili skupno 
72.000 m inut, pom eni kar za
m udo 50 dni. Nekateri ,,redni“ 
vlaki z blagom , ki je  nujno 
po trebno  gospodarstvu, sploh 
ne vozijo. Vzrok tem u je  pom a
njkanje vagonov, posebno to 
vornih, ker čaka več ko t 5000 
vagonov na postajah in odprtih 
progah, da bi jih  razložili, s 
čim er zmanjšujejo tud i m anevr
ski p rostor za križanje vlakov. 
Res, nekatere razloge: sneg in 
nizke tem perature lahko razu
m em o, toda kako naj sprejm e
m o tudi tisto  „dodatno  pojasni
lo " , da se tovorni vagoni k o t po

pravilu komaj kdaj razkladajo 
ob nedeljah in v 'dnevih, ko  se 
ne dela, ker je ležarina „cenej- 
ša“ od razkladanja ob teh dne
vih!

Zgledi so izbrani nak ljučno , 
ker jih  je zares na pretek.

Ne bom o poudarjali, kakšne 
in kako opravičene so reakcije, 
kadar gre za nenadne odloke o 
tem , da je treba varčevati pri 
tem ali onem , kadar gre za 
razna pom anjkanja, ki nam jih  
kdo pogosto povzroči tudi brez 
potrebe. Vse to  je v glavnem 
zn an o , to d a  za jav n o st je  Se 
kako pom em bno, da ve, kako 
naj se v resnici spoprime z 
nosilci te vrste slabosti, napak 
in neodgovornosti. Ni mogoče 
sprejeti izgovorov, da je težko 
im enovati prave krivce zaradi 
tega, ker številni odnosi niso 
razčiščeni, ker se ne ve točno , 
kdo  za kaj odgovarja. Ker pa je 
v resnici tako , je še več razlogov 
za kritiko , zlasti ker gre za 
posam eznike in skupine, ki ne 
izpolnjujejo svojih dobro  zna
nih obveznosti. Bistvo je , da ne 
spoštujem o dogovorjenega ali 
zapisanega. Ni naključje, da so

NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED
Pozorno smo prisluhnili, ko  je predsednik 

T ito  na kongresu jugoslovanskih sindikatov 
sprožil pobudo kolektivnega vodenja vseh 
naših družbenopolitičnih opravil in to misel 
razum em o predvsem ko t tehten prispevek k 
nadaljnji dem okratizaciji naše partije ter 
vseh ostalih političnih vzvodov družbene 
skupnosti.

In tako je bilo doslej z vsako mislijo 
našega predsednika, saj je zadevala v srčiko 
problem ov, ki nas še pestijo. Pa še nekaj je

Oguljeni odgovori
treba poudariti: vse njegove misli, ideje, 
pobude so neorokavičene, za to  jasne, zato 
same po sebi dovolj trden vzvod za uresniče
vanje nalog, ki smo si jih zastavili.

Toda kljub tem u se včasih zdi, ko t da 
kakšna čisto konkretna misel prodira p o ča
sneje, se teže spreminja v ravnanja. In najbrž 
je tako vedno tedaj, kadar prodira v proble
m atiko , ki se je  že dodobra sesirila in nudi 
zato odpor, vsekakor večji, k o t bi ga človek 
pričakoval.

G re, denim o, za tisto znano Titovo misel, 
k i jo  je izrekel v svoji novoletni poslanici: 
„V vseh naših prizadevanjih, da bi proizvajali 
več in bolje, da bi izpopolnili sistem in 
poglobili odnose, mora biti skrb za človeka v 
središču pozornosti. V ideti je , kot da bi ta 
družbena preokupacija v zadnjem času spla
hnela. Poglejmo, na prim er, kaj se d o g a ja la  
naših cestah: vsak dan izgubljamo ljudi, naše

največje bogastvo. Ko gre za skrbi ljudi, ne 
smemo zapraviti n iti enega samega trenutka, 
ne smemo varčevati z napori. Teh vprašanj 
se m ora vsanaša družba organizirano lo titi.“

Ni prvič, da je predsednik T ito  tako 
m očno podčrta l vprašanja prom etne varno
sti, s tem pa tudi kakovosti našega cestnega 
ožilja ter predvsem odgovornosti tistih , ki 
jim  je zaupana skrb za hitrejše m odernizacije 
cestišč. A zdi se, ko t da se za te povsem 
konkretne misli neposredno odgovorni ne 
zavzamejo s takšno odločnostjo , k o t bi se 
morali. T o  je  seveda huda obtožba, je pa 
um estna.

Ne gre zanikati, da sm o tudi v Sloveniji 
zgradili kilom etre in kilom etre novih cest, 
vendar se prav v zadnjem času potiska v 
ospredje vprašanje kvalitete gradenj in kar je 
najbolj m učno: preprosto  ni m ogoče ugo to 
viti, kdo je odgovoren za, na prim er, prenag
lo cvetenje prevleke.

Odgovor, da sam o tovornjaki in zm rzal,je 
že tako oguljen, da kaže vso svojo ubogost; 
posebej pa ne vzdrži, če to , torej našo 
situacijo, prim eijam o s kvaliteto gradenj cest 
v nekaterih drugih deželah.

Nismo občestvo, ki bi lahko razsipalo 
denar, sicer pa, kdo  sploh ga?

Titovo misel, izrečeno v novoletni posla
nici, velja razumeti ko t dobronam erno pobu
do, zato ne sme biti odmev nanjo n ič manjši 
od tistega, ki ga sprožajo njegove ostale 
misli, nič manjši od programskih zahtev 
Zveze kom unistov, Socialistične zveze ter 
vseh drugih.

MILAN MEDEN

o tem  govorili tudi na drugi seji 
CK ZK J, kjer je  dr. Vladimir 
Bakarič dejal, da je „potrebno 
narediti iz vsakega delavca in 
delovnega človeka aktivnega 
borca za funkcioniranje siste
m a, in to  ne le borca z beseda
m i, m arveč v vseh njegovih d ru 
žbenih funkcijah.1*

Vprašanje odgovornosti sega 
seveda veliko dlje in širše, kot 
ga je v tem  trenutku  vsilila 
življenjska nuja. Drugačen o d 
nos do obveznosti m ora nujno 
hoditi v korak s splošno dem o
kratizacijo družbe. To bi m ora
la biti ena izmed poglavitnih 
smeri naše celotne družbene in 
politične akcije.

Obrniti se h konkretnim  p ro 
blem om  življenja pa pomeni tu 
di zao striti vprašanje odgovor
nosti ko t sestavnega dela izpo
polnjevanja vsakdanjih obvez
nosti. To je pogoj za uspešno 
delovanje slehernega delovnega 
človeka samoupravljalca, da ne 
govorimo o družbenopolitičnih 
organizacijah, ki m orajo z več
jim  občutkom  obravnavati vsa
ko življenjsko tem o človeka po
sebej.

(iz uvodnika 
„K om unista“ )

PO PODATKIH, K I JIH 
POŠILJAJO tuje agencije, 
belci beže iz Rodezije. Po 
sporočilu rodezijskega stati
stičnega urada je samo zad
nji lanski mesec deželo zapu
stilo 2.397 prebivalcev, med
tem ko se jih je priselilo le 
166. Lani je iz Rodezije 
odšlo 13.000 belcev, kar je 
več ko t leta poprej. V  Južni 
Rodeziji zdaj živi 250.000  
belcev in 6,5 milijona črn
cev . . .  Strah ima velike 
o č i . . .

S L A D K A  UČINKOVI
TOST b i lahko rekli nasled
nji notici: v Ženevi so se 
začela pogajanja vodilnih 
držav, uvoznic in izvoznic 
kakaa. Kaže, da je bil dose
danji sporazum dokaj neu
činkovit, ker so realne cene 
te surovine na svetovnem  
trgu občutno prestopale do
govorjeni o k v i r . . . Trg rav
na po svojih zakonih . . .

DOSEDANJE USPEŠNO 
SODELOVANJE med Jugo
slavijo in Sovjetsko zvezo na 
področju avtomobilske in
dustrije bo še pospešilo in ' 
razširilo vezi. Tako naj bi iz 
SZ  do  leta 1980 prispelo k  
nam 25.00 avtomobilov 
znamke „Lada” . . .  Čakanje 
na avtomobil se bo tako za 
malenkost izboljšalo . . .

KITAJCI BODO TE DNI 
PRVIČ na televiziji lahko 
videli zgodovinski pristanek 
Apolla na mesecu. Sicer pa 
so kitajski posli z  ZDA že 
krenili, kajti med prvimi 
ameriškimi proizvodi se je  
pojavila coca-cola. Tovarna v 
Šanghaju bo kmalu poslala
»/> lritnjcki tra nr v p stekle
ničke te osvežujoče pija
č e . . .  Coca-cola en korak 
pred d ru g im i.. .

A V S T R  ALEC JAMES 
B A ZLE Y JE PRED D NEVI 
podedoval premoženje. Ven
dar pa dediščine, ker ga išče 
policija, ne bo mogel prevze
ti. Bazley je namreč eden 
izmed najbolj iskanih krimi
nalcev . . .  Reven d e d ič . .  .

TELEG RAM I

CELOVEC -  V Zretcu so poko
pali ustanovitelja in dolgoletnega 
predsednika narodnega sveta koro
ških Slovencev ter prvega ravnatelja 
Zvezne gimnazije za Slovence v Ce
lovcu dr. Joška Fischlerja. Pred po
grebom sta se narodni svet koroških 
Slovencev in krščanska kulturna 
zveza v Celovcu zbrala na  žalni seji, 
ki so se je razen odbornikov udele
žili tudi predstavniki avstrijskih ob
lasti ter gostje iz Jugoslavije in 
Italjje.

ALŽIR -  Alžirija je  obvestila 
m ednarodno skupnost, da bo uvedla 
„vse ustrezne ukrepe za obrambo 
državne suverenosti in varnosti svo
jih  državljanov.” To je  rečeno v 
poslanici, ki jo  je  alžirski zunanji 
minister Abdelaziz Buteflika poslal 
Združenim narodom  OAE in zuna
njim ministrom neuvrščenih držav 
ob izgredih, do  katerih je zadnje dni 
prišlo na  alžirskem ozemlju ob alžir
sko -  maroški m eji

LIZBONA -  Ob nedeljskih izred
nih občinskih volitvah v treh krajih 
na severu Portugalske se je potrdilo , 
da so se volilci začeli o bču tno  
usmerjati v desno, da se je  vpliv 
socialistov zmanjšal in da se je po
globil prepad med desnimi stranka
mi in komunisti.

KAIRO -  Ameriški predsednik 
Car*cr bo v okviru svoje turneje po 
Bližnjem vzhodu najbrž še pred mar
cem obiskal Egipt. Tako poroča iz 
Wasliingtona dopisnik egiptovskega 
ča-opisa ..Roz el J u s e f ’, ki se skli
cuje na dobro obveščene vire.

; Iz zadnjega Pavlihe ;

Odlično brijete, k|e ste se po naučili. 
Na davčnem uiadu.

CIM OBČUTLJIVEJŠI JE PBASlC, TEM BOLJŠE MESO 
IMA -  SO UGOTOVILI STROKOVNJAKI SLOVAŠKE
GA ZAVODA ZA ŽIVINOREJO IN SKUŠAJO ZATO Z 
NEVROZAMI V SVINJAKIH ZBOLJŠATI KAKOVOST 
SVININE.

— Danes tem Jih krepko inerv in l. Ceno JugotlovMuke 
koruze iem Jim omenil.
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S ČASTNIKI NA POMOČ — Šestintrideset gasil
cev iz gasilskih društev občine Novo m esto se 
pripravlja za naziv gasilskega častnika. Tečaj bo 
zaključen sredi marca, ko bodo morali tečajniki 
znanje pokazati komisiji. Na sliki: sobotne prak
tične vaje na paikirišču tovarne zdravil „K ika“ . 
(Foto: Pavlin)

KANALIZACIJA ŽE NARED -  Še pred koncem 
januaija so gradbeniki navzlo neugodnim vre
menskim razmeram dokončali zadnja dela pri 
gradnji kanalizacije za nov sodoben objekt m etli
ške Beti (Kodranka). Na sliki: delavd pred 
m ediško železniško postajo.
(F o to : Janez Pezelj)

ic i er; 
)tnih

OBRAT U V  Z ZAMUDO 
iz Postojne svoj obrat, ki bi po  prvotnih načrtih  
moral biti že lani dokončan. Dela pa so se zavlek
la zaradi težav z obrtniki in dovozom materiala. 
Stroji so že vsi v obratu in jih  zdaj m ontirajo. 
(Fo to : Primc)

VARNI PRED PLINOM -  Sevniško trgovsko 
podjetje je imelo s p riročno prodajalno plina sre
di trga nemalo sitnosti. Navkljub zimi so se sedaj 
lotili gradnje skladišča po vse predpisih. Ob 
zadnji inventuri so poskrbeli za nem oteno proda
jo  tega vse bolj iskanega goriva. (Fo to : Železnik)

Tudi olja ni
V nevarnosti oskrba s 

časopisnim  papirjem

Minuli četrtek  so v tovarni 
celuloze in papirja „Djuro Salaj'* 
zaradi neredne dobave kurilnega 
olja (podjetje Petro l-L jubljana) 
nastopile resne težave. Zaradi te 
ga je na ta dan tovarna delala le s 
polovično zmogljivostjo. Že 
tretji dan je stal neizrabljen en 
papirni stroj (vsak dan 100 ton 
proizvodnje) ter celotna kuhanja 
vsak dan (po 400 ton celuloze 
manj).

V tovarni so povedali, da so se 
dogovorili za m esečno dobavo 
2.400 ton kurilnega olja, v ja
nuarju pa so ga dobili samo oko
li 66 odstotkov. Posledice bodo 
seveda velike ne le za kolektiv, 
marveč tudi za kupce krških 
papirjev,predvsem časopisnega.

Ckkrba z njim je za naše tržišče 
že tako težavna.

Z. ŠEBEK

»Plinska vojna” še  ni V ""
Vsa Jugoslavija v pomanjkanju plina — Ljubljanska Plinarna z rezervoarji in uvozom  

plina rešila hujšo krizo — Kdaj prodajalne v Rumanji vasi, Bršljinu in K ronovem ?

„V bodoče pa bodo morali 
pri INI pohiteti z gradnjo večjih 
plinskih rezervoarjev, saj današ
nji zadoščajo le za 15—dnevno 
zalogo", smo pisali lansko zi
mo, ki nam je  še vsem v spomi
nu. R esje letos nekoliko boljše, 
brez vrst in razočaranih obra
zov pa vendarle ne gre, zakaj 
pomanjkanje plina je tudi letos 
prizadelo skoraj vso našo deže-

Zakaj pride do težav? Pora
ba plina se pozimi zveča za po
lovico, rafinerije pa delajo z

Sejmišča
NOVO MESTO: Kljub slabemu 

vremenu je bil prom et neverjetno 
živahen, saj je bflo naprodaj 344 
prašičev, prodanih pa 292. Pujski so 
bili po 680 do 900 din, od tri do pet 
mesecev stari prašiči pa po 910 do 
1.350 din.

JEKLENKE ČAKAJO: zaneslji
vo polne bodo šele, k o  bo  do 
volj rezervoarjev za skladiščenje 
plina.

Kmetijski nasveti
Meso,vrednejše od slanine
V pism enem gradivu za zasedanje slovenske kmetijske živilske 

razvojne skupnosti, ki je bilo sklicano za 26. januaija, piše o reji 
prašičev naslednje:

Povečati je  treba prirejo mesa, v ta  nam en pa povečati in 
m odernizirati pitališča ter zgraditi nekatera nova. Med po 
membnejšimi bo dokončana gradnja družbenega prašičerejskega 
°brata v Kočevju in v Pom urju te r začeta gradnja v Žalcu. Za 
pitališča je treba zagotoviti po trebno  krm o v sodelovanju s pri 
ddovalci in predelovalci. Posebno skrb je treba posvetiti razvoju 
vzrejnih centrov za plemenske prašiče.

Prašičerejo je v resnici treba načrtno  pospeševati, saj je že 
tolikokrat zabredla v krizo. Število pitancev se ne povečuje, 
rejci vedno znova ugotavljajo, da je reja na robu rentabilnosti. 
Ne da bi podcenjevali skorajda odločilni pomen cen, je vendarle 
treba reči, da bi rejci lahko vsaj delno izboljšali donosnost reje, 
j-e bi bolj upoštevali zahteve trga in sedanji način plačevanja 
kakovosti prašičev.

Že pet le t je  nam reč v veljavi odkup klavnih prašičev, ki se 
^>ira na ugotavljanje m esnatosti. Zanano je , da se po treba po 
živalskih m aščobah sam orazm em o zmanjšuje, za to  je pri praši
ču meso dragocenejše od slanine. V prednosti so zato  sodobne 
mesnate pasme, ki imajo v klavnih polovicah tudi do  45 odsto t
kov čistega mesa. Pri tako imenovanih mastnih pasmah znaša ta  
delež mnogo manj, kom aj 25 do  30 odstotkov. Že s tega stali
l a  je  priporočeno, naj bi redili čim več m esnatih prašičev. N ji
hove pasme so določene v slovenskem rejskem načrtu . S trokov
njaki priporočajo zlasti križance m ed nem ško pasmo landrace in
linijami 12.

Odstotek mesa pa ni odvisen le od pasme, tem več tudi od 
pravilne prehrane. Če ima žival v dobi rasti na voljo dovolj 
beljakovin, vitaminov in rudnin, bo bolj priraščala „v meso” , če

{>a ima dovolj le ogljikovih hidratov, bo  svojo težo bolj „nalaga- 
a” v tolščo. Na m esnatost pa vplivajo še nekateri drugi vzroki.

INŽ. M. L.

zmanjšano zmogljivostjo saj se 
pozimi zm anjša poraba benzina 
in drugih derivatov. Rešitev je 
le v gradnji velikih rezervoarjev, 
ki bi jih napolnili poleti.

Pravilno se je problem a pre
skrbe s plinom  lotila Plinarna v- 
Ljubljani, ki je letos skladiščila 
plin za zimo v dveh večjih re- 
zervoaijih. Po vsej Sloveniji ima 
74 prodajnih mest, oskrbuje pa 
tudi nekatera dolenjska sredi
šča. Svoje prodajalne ima v 
Trebnjem, Metliki, Črnom lju, 
Žužem berku, Šentjerneju in 
Kostanjevici.

Zaradi povečanega števila po 
rabnikov na Dolenjskem, pa tu 
di zato, ker nas je obšel plino
vod, se ljubljanska Plinarna že 
nekaj le t prizadeva odpreti nova 
prodajna mesta. Žal pa pri pri
dobivanju lokacijskih, gradbe
nih in drugih po trebnih  d o 
voljenj ne gre brez težav. Vodja 
prodaje pri ljubljanski Plinarni 
Tomislav Mueler je zadevo po
jasnil takole: „ Ogledi pristojnih 
iz novomeške občine za novo 
prodajalno plina v Rumanji vasi 

ri Straži trajajo že le to  in pol.
Bršljinu se v dveh le tih  ni. 

skoraj nič naredilo, enake teža
ve pa imamo tudi v Kronovem. 
“O bčina tudi še nima odloka, 
ki bi dovoljeval prodajo plina 
privatniku, kot je to  drugod po 
Sloveniji, kajti trgovske organi
zacije se zaradi premajhnega za
služka odpovedujejo prodaji.

V novomeški Novotehni h ra
nijo skoraj 7000 pogodb, ki so 
jih podpisali lastniki jeklenk iz 
Novega m esta in bližnje okoli
ce. Prodajalna plina iz Zagreba 
pa poslovalnico Novotehne ter

S

m

TEOKJ3A.*.

Brežice in Krško oskrbuje z za 
tretjino zm anjšano dobavo. 
„Im am o plin skoraj vsak dopol
dan, popoldan pa v tem  zim
skem času skoraj vedno poide,“ 
pove poslovodja Milan Zupan
čič. Tudi INA ima že zgrajena 
dva rezervoarja, od katerih vsak 
drži po dvesto ton, žal pa bosta 
polna šele naslednje le to , ker 
INA plina ni uvozila, do tedaj 
pa bo pred prodajalnam i, ki jih  
oskrbuje zagrebška Plinarna, še 
vrsta.

J.PAVLIN

Nezaupljivost
Ko so se z novim letom  pri 

Kmetijski zadrugi Novo m esto obli
kovali tozdi in je  začela delati nova 
organiziranost, se je  v temeljne zad
ružne enote včlanilo vsega 390 kme
tov; od teh 116 iz škocijanskega 
področja, 70 iz Šentjerneja, 90 iz 
Novega mesta z zaledjem 85 iz 
m irnopeškega obm očja in 29 s Straš
kega konca.

Število km etov članov je zelo 
pičlo, če tu d i upoštevam o najnovejše 
podatke, po katerih delež kmečkega 
prebivalstva v občini zaskrbljujoče 
upada. Lani smo imeli samo še 3094 
pravih km ečkih gospodarstev, razen 
teh pa 6951 mešanih kmetij in, 
začudo veliko -  5.415 nekmečkih 
gospodarstev! Slednja so v glavnem 
vikendi. Kljub temu pa z zadrugo 
sodeluje čez 2000 km etov v koope
racijskih poslih in vsaj ti b i bili 
lahko člani temeljnih zadružnih 
enot. Pa niso!

Vzrokov ne gre iskati v tem , češ 
da jim  nova organiziranost ne ustre
za, m arveč v preteklosti. Do vsakih 
sprememb pri organizaciji so kmetje 
postali zelo nezaupljivi,četudi jim  
na sestankih še tako nazorno tolm a
čijo, da je  to  njim v prid. Veliko jih 
ne gre zraven, dokler v praksi ne 
vidijo koristi.

Prav zato je  ena glavnih nalog 
zadruge in na novo vpeljane pospe
ševalne službe organizirati kooper
acijo tako, da bo km et zanjo zainte
resiran, potem  mu tudi ne bo težko 
postati član. Ne gre nam reč samo za 
formalen pristop, ampak za pravico, 
ki jo  daje nova zakonodaja do upra
vljanja. R.B.
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U r e j a ^  T i t  D o b e r š e k

Vinogradniki, ki so sc odločili 
za sajenje novega vinograda, 
dostikrat premišljujejo, katero 
sorto trte  naj sadijo. V dvom jih 
spravljajo tudi razni prijatelji, ki 
svetujejo vse m ogoče sorte, za 
katere so slišali. Pri tem  pa m no
gi ne upoštevajo lastnosti sorte z 
ozirom na želeni pridelek vina, 
gospodarsko korist sorte in pa 
pom em bne okoliščine podnebja, 
kjer bo  tr ta  posa jena .'

Pri izbiri tr t  za novi nasad je 
vinogradnikom najboljši kažipot

Trsni izbor
V 19. stoletju je naš vinograd

nik gojil veliko sort. Med temi so 
bile pretežno dom ače (lipna, ze
lenika, belina, topolovina, rdeči 
vrh, ranfol, vrbovec, glera in dru
ge), pa tudi tuje, prenesene iz so
sednjih in daljnih vinorodnih de
žel, ki smo jih udom ačili (rizlin
gi, burgundci, tram inec, muška
ti, silvanec itd).

Preobrat v sortah je povzroči
la trtna  uš, ki se je pri nas pojavi
la leta  1880. Ta škodljivec je v 
nekaj letih uničil tedanje vino
grade. Pri obnovi po trtn i uši 
uničenih vinogradov pa ni kaza
lo več saditi vseh sort, ki so bile 
zastopane v, starih vinogradih. 
Vinogradniki so sami začeli opu
ščati manj kvalitetne, bolj ob
čutljive in po  njihovi sodbi manj 
vredne trte . Takratni vinarski 
strokovnjaki, ki so s svojim zna
njem pomagali pri obnovi vino
gradov, , so na posebnem po
svetu 28. januarja 1904 določili 
za obnovo vinogradov le nekaj 
sort. Na podlagi tega posveta je 
takratni ravnatelj Vinarske in 
sadjarske šole v Mariboru 
F.Zvveifler 1905 izdal

prvi uradni 
trsni izbor

za posamezne vinorodne oko
liše takratne Štajerske, ki je zaje
mala tudi levi breg Save da
našnjega Posavja z Bizeljskim. 
Vendar tega trsnega izbora m no
gi vinogradniki niso dovolj upo
števali (za Posavje je bila določe
na glavna sorta laški rizling). Po
sledica je, da je v mnogih starih, 
prva leta po trtn i uši obnovljenih 
vinogradov še vse preveč ne
ustreznih sort.

Medvojni trsni izbor
Po končani prvi svetovni vojni 

leta 1918 je bil treni izbor v der 
lovnem načrtu  vseh strokovnih 
organizacij, predvsem takratnega

Vinarskega društva. Od leta  
1930 dalje so bila posvetovanja 
vinogradniških strokovnjakov s 
predstavniki Vinarskega društva. 
Rezultat posvetovanj je bil trsni 
izbor, ki ga je 1935 izdala ban
ska uprava Dravske banovine v 
brošuri: „ Trsni izbor in vinski ti
pi Dravske banovine".

Ker je navedena brošura tudi 
za današnji čas zelo poučna gle
de izbire sort, naj za naše 
področje navedemo določila za 
sorte po posameznih vinorodnih 
okoliših:

Bizeljsko 
in Posavje

v m ejah tedanjega brežiškega 
okraja (sreza) na levi strani Save 
do Sotle in po vrhovih Odice in 
Bohorja do Savinje.

Sorte trte : laški rizling, zeleni 
silvanec in beli burgundec sploš
no, posebej rdeči traminec ter 
modre sorte: žam etna črnina, 
m odra frankinja in m odra portu- 
galka.

Podlage: riparia portalis, rupe- 
stris š t  9 (Go the), berlandicri x 
riparia Teleki Kober 5 BB in ber- 
landieri x riparia Teleki 8 B v 
splošnem, posebej za posamezne 
primere: riparia x rupestris 3309 
in solonis x riparia 1616.

O vinih tega okoliša pa piše:

Bizeljčan
je belo bizeljsko vino, svoj

stveno, značilno, prav dobro, 
zdravo potrošno vino posebnega, 
osvežujočega okusa, ki je posle
dica posebnih talnih in podneb
nih razmer. Bizeljčana v ožjem 
pom enu besede pridelujejo v ob 
čini (obsega sedanjo krajevno 
skupnost) B izeljska Pribfižno 
enako vino pa pridelujejo in p ro
dajajo z imenom  bizeljsko vino 
tudi še v sosednji občini Pišecc 
(pišečan), potem  v krajih Srom
lje (sromeljčan), Videm, S ienač 
(sremičan), Pleterje (mišljene so 
Pleterje pri Z dolah^ A rtiče in 
Q  obok o pa v sosednjih Kapelah, 
kjer so trtno  uš pri nas najprej 
odkrili fleta 1880), in drugod.

V teh vinih je največ laškega 
rizlinga in silvanca poleg žbJitni- 
ne in neštetih starih domačih 
sort, ko t so plaveč, kraljevina ali 
moravna, belina, lipovščina, 
zelenika itd.

O rdečem  vinu Bizeljskega, 
vinih iz sevni&ega predeta ter o  
vinih D o len jke  in B de krajine 
ter trsnem izboru teh predelov
po navedeni brošuri bom o pisali 
drugič.

DT
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ANA IN FRANC ZUPAN IZ 
GORENJE VASI pri Šmaije- 
ti sta se v knjigo zlatoporo-

vnukov in en pravnuk pa ni

Luknje
naznanjajo

pomlad
N ovom eško C estno p od 
jetje zagotavlja, da se bo  
nad cestn e , , cvetove"  
spravilo takoj, ko b o  d o 

voljevalo vrem e

Naše ceste so tokrat prezgod
nje znanilke pomladi. Hud mraz 
in odjuga sta jih že januaija 
pognala v „cvetje“ , do marca, ko 
običajno negodujemo nad luk
njami, pa je še daleč.

Vozniki bentijo, češ da so vse
ga krivi graditelji cest, ki so po
ložili asfaltno prevleko, cestarji 
nem očno dvigujejo roke, stro
kovnjaki pa pravijo, da je vzrok 
za ,,cvetenje" cest takle: voda 
prodre pod asfalt, začne zmrzo
vati, odvisno od količine vode in 
mraza, pa nastane ledena gmota 
lečaste oblike, ki ima premer tu
di do pol metra. Dokler pritiska 
mraz, led pod asfaltom zdrži te
žo vozil, odjuga pa ledene leče 
stali in zato se asfaltna prevleka 
udre, avtomobilska kolesa pa 
luknjo širijo in poglabljajo.

Ceste, zgrajene na ilovnati 
podlagi, „cvetijo“  najraje, 
povsem odporna zoper luknje pa 
ni nobena asfaltna prevleka, še 
posebno ne, če je dostikrat za
krpana. Ko je mraz in poledica, 
nam ni prav, če ni soli, strokov
njaki pravijo, da sol pospešuje 
,,cvetenje1' cest, saj zadržuje vo
do pod asfaltom.

Pozimi krpati c e s te - to  je jalo
vo početje. Gramoz in pesek ne 
pomagata, saj ju kolesa precej iz
bezajo iz lukenj, posebno hladno 
bitum ensko mešanico pa jem oč 
uporabiti le, če so luknje suhe in 
če je vsaj 5 stopinj Celzija nad 
ničlo. Tudi krpanje z asfaltom 
nayadno ne pripomore k „odcve- 
tenju“ cest, saj ponovni mraz in 
odjuga ne stojita križem rok. 
Zimsko asfaltiranje pa je zelo 
drago, saj asfaltni vložki v 
luknjah ne zdržijo poletne vroči
ne, zato morajo zakrpane luknje 
spomladi ,,prešiti“ .

Ceste torej „cvetejo“ , avto
mobili ,je č ijo " , vozniki bentijo, 
odgovorni pa se trudijo zvečine 
manj uspešno. Pri novomeškem 
Cestnem podjetju pravijo, da se 
bodo spravili nad neljube „cve- 
tove“  takoj, ko bodo ustrezne 
vremenske razm ere; za denar, 
zatrjujejo, ni vprašanje, le hladne 
bitumenske mešanice in delavcev 
bo najbrž premalo, kajti ceste že 
dolgo niso bile tako razruvane 
kot letos.

D.R.

Po plazu magistrala na pol prevozna

KULTURNA PESTROST
Med šolskimi počitnicam i so po

sebno aktivni člani metliškega Mla
dinskega kluba. Konec minulega 
tedna so pripravili večer poezije in 
dve predavanji, ki sta z diapozitivi 
predstavili Paklenico, Kolpo, Beo
grad, Bar, Indijo, Rim in Amster
dam. Konec tega tedna se bodo 
mladi zbrali na tradicionalnem ple-

(Nadaljevanje s 1. strani)

Mesto, kjer se je  sprožil plaz, so si 
temeljito ogledali tudi predstavniki 
republiške skupnosti za ceste, re
publiški cestni inšpektor in strokov
njaki ljubljanske fakultete za grad
beništvo in geodezijo, ki so ugotav
ljali vzrok plazu in skušali predvideti 
m orebitno ponovno drsenje tal. 
Ušaj: ,,20  m naprej od plazu smo že 
morali odstraniti blizu 20 m3 zmesi 
kamenja in zemlje, ki se je utrgala 
pred kratkim . Podjetje Slovenija- 
ceste pa je imelo opravka z zemljo, 
ki je zasula cesto pri Kotu. Poudariti 
moram, da partizanska magistrala še 
ni dokončana, zato  je  vožnja po njej 
nevama. Mnogo cestnih vsfkov bo
mo morali zaščititi z žičnatimi mre
žami.“

Tale hip je cesta med Starimi ža
gami in Crmošnjicami morebiti že 
prevozna. Seveda le napol, Ušaj je 
nam reč pojasnil, da jo  bodo na kra-

, Tudi 
letos ceste

Laže d o  partizanskih krajev

Krajevna skupnost Sodražica 
bo letos nadaljevala z asfaltira
njem cest in poti na Gori, razen 
tega bo asfaltirala še cesto do 
Sinovice.

Od Vagovke do Kračalov bo
do na grobi asfalt položili še 
vrhnji sloj, od tam  do Kržetov 
pa bodo cesto v celoti asfaltira
li. Razen tega bodo na tem 
obm očju, se pravi na Gori, 
asfaltirali še nekatere poti.

Tako bo lažji dostop do krajev 
kjer se je rodila narodna heroji
nja Majda Šilc in k jer je  padel 
znani aktivist OF in KP Albin 
Videnič.

Cesta do Sinovice pa je  tudi 
potrebna asfalta, saj zdaj do tod  
ob nekoliko slabših vremenskih 
razmerah ne m ore nobeno vozi
lo.

J. P.

IZM ENSKO DELO  
BREM E ZA M ATERE
Delavke v tekstilni industriji 

so zaradi dvoizmenskega dela 
največkrat prikrajšane za o troš
ko varstvo, pa tudi hišna brem e
na so večja. Tako na prim er pri 
Labodu v Krškem ugotavljajo, 
da ima več ko t tretjina zaposle
nih šivilj m ože, ki delajo samo 
dopoldne. To pom eni, da so z 
družino m alo skupaj, da dopol
dne garajo v gospodinjstvu in da 
se v samoupravljalske dolžnosti 
zunaj delovnega časa ne m orejo 
vključiti, če pa se, so težko kos 
vsem brem enom . Za tiste, ki 
živijo v m estu in imajo otroke v 
vrtcu, še nekako gre, za oddalje
ne pa je izguba časa zaradi poti 
na delo in dom ov kar precej 
velika.

HRVAŠKI TABORNIKI V GOSTEH -  Za zimsko letovanje v 
naravi s  je  35 mladih tabornikov iz Lastova (občina Osijek) izbrala 
kar bivSi Dijaški dom  Majde Šilc. V devetih dneh bivanja so si poleg 
iger v naravi in tekmovanj ogledali tudi novomeški muzej in 
tovarno Labod, sani, ki so si jih sposodili p iv  pionirjih OŠ Katje'' 
Rupene, pa so zaradi sž ibih snežnih razmer bolj malo rabili. (Foto: 
J. Pavlin)

ju, kjer se je sprožil plaz, v dolžini 
100 metrov z ograjo za polovico zo
žili, nevarni odsek opremili z ustrez-

ZASUTA CESTA -  Takole je 
pred poldm gim  mesecem dni 
plaz zaustavil prom et na parti
zanski magistrali, odstranjeva
nje gm ote pa je  bilo nevarno 
delo. (F o to : D. R.)

no prom etno signalizacijo ter za ne
kaj časa uvedli neprekinjeno nadzor
no službo. Ko pa bo vreme res pri
m em o za taka dela, bodo dokončno 
odstranili vse sledi plazu.

D. RUSTJA

GLAVNE NALOGE
Občinski sindikalni svet Ribnica 

je organiziral razgovor s predsedniki 
osnovnih organizacij sindikata, na 
katerem so se dogovorili o glavnih 
nalogah v sedanjem obdobju. Te na- 
■oge, ki jih v teh dneh že izvajajo, 
so: preverjanje, če je samoupravna 
organiziranost usklajena z zakonom 
o združenem  delu; obravnavanje za
ključnih računov na osnovi enotnih 
pokazateljev in stalno spremljanje 
rezultatov gospodarjenja oziroma 
uresničevanja načrtov  po trim eseč
jih. Podobno akcijo vodi tudi ZK, s 
katero sindikat usklajuje svoje delo.

Sam oupravna kom unalna skupnost občine M etlika razpisuje 
na podlagi 33. in 34. člena Zakona o upravljanju in 
razpolaganju s stavbnim zemljiščem (Ur.l. SRS, št. 7 /7 7 )  in 
odloka o upravljanju in razpolaganju s stavbnim zemljiščem 
(SDL, št. 2 /7 8 )

JAVNI N A T E Č A J
za oddajo delno kom unalno opremljenih stavbnih zemljišč v 
naselju S taneta Rozmana (Zvjrkov vrh).

1. Lokacija št. 8
2. Lokacija št. 11
3. Lokacija š t  12
4. Lokacija št. 13
5. Lokacija št. 14
6. Lokacija št. 15
7. Lokacija št. 16
8. Lokacija št. 23

pare.št. 2 0 0 5 /6 , 2 0 0 4 /6  
pare. št. 2 0 0 9 /1 , 2 0 0 5 /2  
pare. š t  2 0 0 9 /2 , 2 0 0 5 /3  

pare. št. 2 0 0 9 /3  
pare. št. 2 0 0 9 /4  
parc.št. 2 0 0 0 /4  
pare. št. 2 0 0 /3  

pare. št. 2 0 0 3 /1 0 , 2 0 9 4 /3

Pogoji:
1. izklicna cena za'komunalno opremo znaša 110.000 din za 

lokacijo;
2. odškodnina za zemljišče znaša 24,40 din/m 2;
3. varščina znaša 5.000 din in jo  je treba vplačati najkasneje 

eno uro pred pričetkom natečaja pri blagajni SKIS;
4. najugodnejši ponudnik je dolžan v roku IS dni po 

ugotovitvi izida natečaja skleniti ustrezno pogodbo in 
plačati odškodnino za zemljišče in stroške komunalne 
opreme;

5. predmet natečaja je komunalna oprema zemljišč.

Javni natečaj bo v ponedeljek, 12.2.1979, ob 9. uri v
prostorih SIS Metlika, CBE 23.
Vse ostale podrobnosti v zvezi z natečajem se dobijo na
S a m o u p ra v n i k o m u n a ln i  sk u p n o s ti  M e tlik a , te l .  7 7 —3 2 5 .

KOMISIJA Z A  D EL O V N A  R AZM ERJA PRI ZTP  
LJU BLJA N A  -  TOZD SEK C IJA  Z A  V Z D R Ž E V A 
NJE PROG N O V O  MESTO

objavlja
prosta dela in naloge 

TEH N IČ N E M ERITVE  

Pogoji:
— geodetski inženir ali tehnik in najmanj 1 leto delovnih 

izkušenj
— posebni zdravstveni pogoji

D ružinsko stanovanje bo zagotovljeno  v N ovem  
m estu v letu 1 9 7 9 .

Prošnje sprejema kadrovsko splošna služba Sekcije za vzdrže
vanje prog Novo m esto, Ljubljanska 5, Novo mesto, 30 dni 
po objavi.

„ K R K A "
farm acevtika, kem ija, 
kozm etika, zdravilišča  
in gostin stvo , n .so l.o . 
NO VO  M ESTO,
Cesta herojev 4 5

objavlja
prosta dela in naloge K R K A
1. POM OČNIKA U PR A V N IK A  v Zdravilišču Do- 

lenjske T oplico
2 . T O PLO V O D A R JA  v Zdravilišču D olenjske T op

lice

POGOJI: 
pod 1.
— višja izobrazba gostinske ali ekonomske smeri
— znanje nemškega jezika
— 3 leta delovnih izkušenj 
pod 2.
— vodovodni inštalater ali KV ključavničar
— 2 leti delovnih izkušenj

Kandidati, ki izpolnjujejo navedene pogoje, naj pošljejo 
ponudbe v kadrovsko splošno službo v Novo mesto, Cesta 
herojev 45 v 15 dneh po dnevu objave.
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MARIJA IN A LOJZIJ PUST IZ BIŠKE VASI pri M imi peči 
sta posktbela še za eno  presenečenje, saj sta svoji zlati poroki 
dodala poroko vnukinje Zdenke.

Štirikratni »zlati DA”
V N ovem  m estu  rekordna sobota zla top oročen cev

Zadnjo soboto v januaiju  
smo Novom eščani posekali 
Ljubljančane pd številu zla
tih porok. Na poročnem  
uradu, v katerega se že nekaj

NEŽA IN JOŽEF LOBE IZ 
VEL. BRUSNIC sta se pred 
petdesetimi leti vzela v Brus
nicah. To je  bilo 2i 
1929. Takrat je  

zima, da se je  še danes 
minjajo vsi zlati pari.

sobot zapored spremeni D o
lenjska galerija, sta m atičarja 
Rudi Mraz in Franc Pavlako- 
vič poleg velikega števila n a 
vadnih porok sklenila tudi 
štiri zlate.

Tovrstne poroke 
so res nekaj posebnega, pa 
ne samo zaradi let, ki sta jih  
zakonca prebila skupaj, tem 
več tudi zaradi obilnega so
rodstva, ki zlatoporočenca 
spremlja. Zadnjo soboto 
smo sešteli in ugotovili, da 
so vsi zlati pari imeli skupaj 
kar 29 o trok , 59 vnukov in 
10 pravnukov.

ANGELA IN ANTON NO
VAK IZ BRŠLJINA sta se 
vse življenje ko t drugi trije 
pari ukvarjala s kmetijstvom.

------ — —-----* j  — j -------
Pustova imela 10 otrok in 
dvaindvajset vnukov, pra
vnuka pa si lahko podasta 
roke.

Kronana iznajdljivost
Gabrje: „Poskusna vlečn ica"  ni m uha enodnevnica

Resda Gabrčani nimajo ravno 
najboljših odnosov s patentnim i 
uradi niti v svoji sredi ne vidijo

I
radi kakega inšpektorja in skoraj 
na  vsakem drevesu v bližini piše 
..Uporaba vlečnice na lastno od-

govom ost“ . V endar ima gabrska 
inačica Kranjske gore vse več 
privržencev, letos še posebno. 
Bržčas ima za to  precej zaslug 
tudi nova gorjanska cesta, ki je 
speljana tik pod smučiščem nad 
vasjo Jugorje, Id so ga Gabrci le
tos na novo zajezili s prenosno 
vlečnico.

Lanski poskus gabrskih za
nesenjakov torej ni bil m uha 
enodnevnica in letos je vlečnica 
varnejša in tudi precej daljša. Ka
kih 400 m etrov žice je speljane 
po strmini! Se bolj k o t strm ina 
pa je spoštovanja vreden „Gabr- 
ski smučarski klub“ , ki je brez 
dinarja pom oči sam zmogel 
dokajšnjo investicijo.

Prav prijetno je bilo prejšnjo 
nedeljo, ko se je na Ajdeščih -  
tako se imenuje kraj, kjer se 
Gabrci predajajo beli opojnosti 
-  zbralo kakih 70 mlajših, pa tu 
di starejših smučarjev. Med njimi 
jih je  bilo več tudi iz Novega 
m esta in od drugod in vsi po 
vrsti so obljubili, da bodo pri
hodnjo nedeljo spet na Gorjan
cih.

Se bolj k o t sm učarji, ki so 
imeli precej opraviti z izvrstno 
smuko, pa je prišlo na svoj račun 
številno gabrsko in jugorsko ob
činstvo. Ob baraki smučarskega 
kluba je kajpak prišel na svoj 
račun tudi A nton Strahan z 
Jugorja, ki je s „ ta  kratkim " 
skrbel za vedro razpoloženje.

In še nekaj glede cene. Gabr
čani doslej še nikom ur ničesar 
niso zaračunali niti koga odgna
li. Vsak, kdor pride, je dobro
došel. Vendarle pa pričakujejo, 
da bo vsak porabnik njihove 
vlečnice prispeval prostovoljen 
dinar za amortizacijo.

IVO KULJAJ
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Marljivi mladi čebelarji
D elo čebelarskega krožka v krški osnovni šoli

Že če trto  le to  obiskujem čebelar
ski krožek, ki ga na naši šoli vodi 
Minka Zupančič. V nedeljo, 14.

SKUPNO DELO 
VODI DO USPEHA
Na zboru mentorjev in 

mladinskih vodnikov Planin
skih društev Bohor, Brežice 
in Lisca je 40 udeležencev 
pregledalo in ocenilo delo v 
preteklem  letu . Z bor je  bil v 
Tončkovem  dom u na Lisci.

V delovni program za 
tekoče le to  so vključili tudi 
proslavo PD Bohor, ki praz
nuje letos 25-letnico obstoja 
in 15-letnico mladinskega 
odseka. Poleg že ustaljenih 
skupnih akcij imajo v načrtu  
izpopolnjevalni tečaj za m la
dinske vodnike in m entoije 
ter večje število orientacij
skih tekm ovanj, za katere so 
lani ugotovili, da so se m la
dim priljubila. Na zboru so 
podelili osem m entorskih 
znakov.

Enotnega mišljenja so bili, 
kar se tiče povezovanja med 
posavskimi planinskimi druš
tvi: na delo vpliva zelo dob
ro.

G R .
Krško

januatja, smo imeli občni zbor, na 
katerem smo pregledali delo v pre
teklem letu. Krožek je deloval v 
dveh skupinah. Skupina nižje stop
nje je spoznavala osnove čebelarje
nja in novejše dosežke pridobivanja 
čebeljih proizvodov: medu, m atič
nega mlečka, cvetnega prahu in pro- 
polisa. Za pom oč pri učenju nam je 
šola nabavila diapozitive o biologiji 
čebel, o njihovih življenjskih na
vadah in o čebelji paši.

Na strokovni ekskurziji v Apače 
smo si ogledali prak tično  čebelarje
nje, vzrejo matic in pridobivanje ma
tičnega m lečka v 600 panjih. S 
čebelarskim društvom Krško smo 
proslavili osem desetletnico sloven
skega čebelarstva. Na tej proslavi 
smo prejeli odlikovanje red Antona 
Janše III stopnje.

Ob republiškem praznovanju 
35-letnice ustanovitve DPM in SKOJ 
smo pripravili razstavo čebelarskih 
potrebščin, čebeljih proizvodov in 
literature o čebelarstvu. Na republi
ški proslavi smo dobili posebno pri
znanje za uspešno delo. Sodelovali 
smo tudi pri manifestaciji čebelar
skih organizacij v Kostanjevici, kjer 
so naš krožek javno pohvalili.

Preteklo šolsko leto  je naš krožek 
zapustilo 10 vzornih mladih čebelar
jev in čebelark, ki so na tekmova
njih prejeli zvezna, republiška in ob
činska priznanja.

RUTH BUČAR 
OŠ Jurij Dalmatin 

Krško

,,SO P" Krško, specilizirano podjetje za industrijsko  
oprem o DELAVSKI SV ET  
TOZD KLEPAR Krško, Gasilska 3

objavlja naslednja prosta 
delovna opravila:

9  K KLEPARJEV ALI K L JU Č A V N IČ A R JEV
Pogoji:
— končana poklicna kovinarska šola
— odslužen vojaški rok

DIPLOM IRANI S T R O J N I  IN Ž E N IR
z na lo g am i razvijanja sistema Moldovv in projektiranja 
Pogoji:
— Fakulteta za strojništvo -  II. stopnja
— odslužen vojaški rok

E L E K T R O IN 2E N IR
Pogoji:
— višja tehniška šola — elektro  smer
— 5 le t prakse s področja avtom atike in projektiranja

Prijave sprejema kadrovska služba „SOP" Krško 15 dni po 
objavi oglasa. Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh 
po objavi oglasa.

Pogodbena organizacija združenega dela 
REGULATOR BREŽICE  
oglaša naslednja dela in naloge: 

1. V O D JA  SPLO ŠNEG A SEK TO RJA
2. EKONOMSKI TEHNIK za dela v knjigovodstvu
3. 3  DELAVCI za dela v strojni obdelavi

Pogoji so:
Za vodjo splošnega sektorja višja ali visoka izobrazba in eno 
leto delovnih izkušenj ali pa srednja izobrazba in 5 let 
delovnih izkušenj pri enakih delih.
Za ekonomskega tehnika 2 leti delovnih izkušenj pri delih v 
knjigovodstvu.
Za delavce v strojni obdelavi sprejmemo kvalificirane ali 
pol kvalificirane strugarje, rezkalce oziroma delavce sorodnih 
profilov.

Za vse delavce je pogoj odslužen vojaški rok.
Poskusno delo traja 3 mesece. Delo je za nedoločen čas. 
Prijave sprejemamo do 15. 2. 1979. Kandidati bodo obvešče
ni o izidu do 2. 3. 1979.

Vse informacije dobite pri POZD REGULATOR, Brežice, 
Zupančičeva 17 g, telefon 64—417.

d a n a  
tovarna rastlinskih  
specialitet in destilacija  
M i r n a

razpisuje

z b i r a n j e  p o n u d b  

za prevoz proizvodov na področju  SFR J. V poštev  
pridejo vozila z nosilnostjo  nad 7 ton .

interesenti dobijo vse podatke na gornjem naslovu, kamor 
naj dostavijo tudi pismene ponudbe s cenami uslug.
Ponudbe zbiramo do 20. 2. 1979

Jaz gospod, 
ti gospa...

Prišli so časi, ko so mesta in 
strnjena naselja postala bolj ne
varna ko t strme podeželske steze 
in poti. Že nekaj številk zapore
doma poročam o o zlomih, iz
pahih in drugih nesrečah, ki jih 
povzroča zima, ki je vzela letos 
svojo „nalogo“ zares.

Priletna Celjanka, ki sem jo  
oni dan srečal poskakujočo ob 
bergli, mi je povedala:

,,V  stari Jugoslaviji so  naj
pozneje v dveh dneh občistili 
Celje snega. Mobilizirali so fur
mane s konjskimi vpregami, za
poslili komunalne delavce in ne
zaposlene in je šlo. Pred lastno 
hišo sem si nalomila n o g o . .  . 
Dobro, jaz imam čas pestovati 
mavec, toda koliko delovnih dni 
gre v nič? !“

Res je Celje dandanes nekaj
krat večje od predvojnega. Neza
poslenih najbrž ni, tistih pa, ki 
so, nihče ne bi zdrezal od toplih 
zapečkov na ulice. Mladinske 
brigade?mm
■UMMUlMmlUIMlHMM

Imamo občinski odbor o ob
veznem čiščenju pločnikov 
vzdolž stanovanjskih in poslov
nih stavb. Toda odlok še ni od
metal niti lopate snega. Papir te
ga ne zmore.

Na stanovanjski skupnosti so 
povedali, da so s čiščenjem  ploč
nikov pač težave.

Zakaj pristojni organi ne ukre
pajo zopet tiste, ki se odloka ne 
držijo? Kako neki, saj je že tako 
težko prepričati stanovalce, da 
sprejmejo funkcijo v vodstvu hiš
nih svetov! Ce bi nastopili z dra
stičnimi ukrepi, bi to  pomenilo 
kadrovski „osip“ .

Dneve in dneve stopicajo za
posleni po ledenih tleh na svoja 
delovna m esta in zamujajo -  za
radi poledice. Toda v takih de
lovnih organizacijah nihče ne 
pride na idejo, da bi organizirali 
uro udarniškega čiščenja, kar bi 
bilo zdravo in še veliko izgube 
delovnega časa bi ne bilo, če bi 
skrajšali „klepetc pri kavi“ . Men
da je č isto  nemogoča zadeva, da 
bi kak  načelnik civilne zaščite 
dvignil na noge svojo posadko in 
praktično preizkusil intervencijo 
za odpravljanje posledic vremen
skih nesreč. Sneg sicer še ni ne
sreča, jo  pa povzroča, če se spre
meni v led.

Toda Slovenci smo sc sprli z 
lopato. Jaz gospod, ti gospa, kdo 
bo vozil „šajtergo“ ? , tako poje 
zabavna ljudska pesem, pa se nje 
besedila držimo ko t pijanec plo
ta.

JURE KRAŠOVEC

Še: Rekreacija pa taka!
Pojasnila sem iške Iskre glede prevozov delavcev

V Dolenjskem listu z dne 18. 1. 
1979 je bila v članku, v katerem je 
bil zapis o razgovoru uredništva s 
krajani v Č nnošnjieah, tudi izjava 
tov. Antona Požcka s Krvavčjega 
vrha, s katero kritizira način preva
žanja delavcev ISKRE iz Semiča na 
delo in z dela. Da bi bila zadeva o 
prevozu delavcev objektivnejša, da
jemo naslednje pojasnilo:

Pred nekaj leti, ko je pričela 
ISKRA voziti svoje delavce na delo 
in z dela, je bil v ta namen nabavljen 
en avtobus, s katerim  seje pripeljalo 
in odpeljalo okrog 50 delavcev; osta
li iz bližnjih vasi so prihajali na delo 
peš ali s kolesi. Danes imamo organi
ziran prevoz z avtobusi za 680 
delavcev, kar je očiten napredek. Za 
te prevoze imamo sklenjeno pogod
bo z Viatorjem iz Črnom lja, ki ima 
za nas angažiranih 5 avtobusov v 
dveh izmenah, kar pomeni, da pripe
lje in odpelje delavec vsak dan deset
krat na delo in domov, poleg tega pa 
vozita delavce tudi tovarniški in 
šolski kom bi kljub tako poveča
nem u številu prevozov pa želje vseh 
delavcev po urejenih prevozih še 
niso povsem izpolnjene. Vzrokov je 
več: tovarna je na takem m estu, da 
vozijo avtobusi delavce iz petih raz
ličnih smeri (Štrekljevec, Črešnje
vec, Črmošnjice, Črnomelj preko 
R učetne vasi in Gradac), č e  je 
avtobus angažiran samo na eni taki 
progi, prevozi lahko na dan le 50 do 
80 km , kar je občutno 'prem alo , da 
bi bil rentabilen, zato so vozni redi 
avtobusov prirejeni tako, da en avto
bus v eni izmeni dvakrat pripelje in 
dvakrat odpelje delavce. Seveda pri
dejo eni nekoliko prej na delo in eni 
tudi pozneje odidejo. Avtobus, ki 
pripelje delavce iz • Črešnjevca in 
Krvavčjega vrha, gre potem  še na 
železniško postajo po tiste, ki pri
dejo z vlakom. Popoldan pa delav
cev res ne pripelje do Krvavčjega 
vrha (kar tov. Požck ISKRI očita), 
pa ne zato, da bi tovarna s tem kaj 
prihranila, ampak zato, ker isti avto
bus odpelje še delavce na železniško 
postajo, kjer mora b iti do 15. ure, 
sicer bi ti delavci zamudili vlak proti 

Novemu mestu. Iz tega razloga mo
rajo delavci izstopiti na križišču 
„Stiri roke” , od koder gredo peš do 
Črešnjevca (pribL 1,5 km), Cerovca 
(pribl. 2,5 km) in Krvavčjega vrha 
(3,5 km ), kar nikakor ni 7 km, kot 
trdi tov. Požck, saj je cela razdalja 
od ISKRE do Krvavčjega vrha, od 
koder so v ISKRI zaposleni le trije 
delavci, približno 7 km.

Že dalj časa smo z Viatorjem v 
razgovorih, da bi nabavili še en 
avtobus za naše potrebe. Vendar so 
poleg naše DO v občini še druge in 
vsi delavci bi želeli, da jih avtobusi 
pripeljejo na delo nekaj m inut pred
6. uro in odpeljejo takoj po 14. uri.

To pom eni, da bi bili avtobusi anga
žirani samo zjutraj, ob 14. uri in

delno še ob 22. uri za popoldansko 
izmeno, v ostalem času pa bi bili 

prosti. Poleg naših delavcev pa vozi 
Viator v Semiču tudi šolske otroke, 
ki končajo šolo ob 14.45, za kar 
uporablja iste avtobuse kot za naše 
delavce.

Kljub vsem težavam bo Viatorju 
vetjetno v kratkem  uspelo dobaviti 
še en av tobus tako da se bodo 
lahko delavci iz Črešnjevca in Cerov
ca po končanem  delu pripeljali do 
doma.

„1SKRA” 
Industrija kondenzatorjev 

SEMIČ
MARENTIČ ANTON, dipL iur.

M ETLIKA: 
VOJAKI ZM AGALI

V okviru sodelovanja med občin
sko konferenco ZSMS M etlika in 
črnomaljsko vojašnico so minuli 
teden pripravili v športni dvorani 
športno srečanje m ed m ladinsko in 
vojaško reprezentanco. Ekipi sta  se 
pomerili v šahu, namiznem tenisu in 
košarki. Vojaki so slavili dvakrat, 
gostitelji pa enkrat, in sicer v namiz
nem tenisu.

Krivec za slab sp rejem  znan
Strokovnjaki ljubljanske televizije ugotovili vzroke pre

kinitev programa v K očevju — Izpadi v elektrik i

11. januarja sta se v Kočevju 
zglasila strokovna tehnična delavca 
skupine za pretvornike pri ljubljan
ski RTV, da bi ugotovila, kaj je s 
sprejemom osmega kanala v Kočev
ju , na katerega slabosti sem tele
vizijo opozoril v nekem svojem d o 
pisu.

Čeprav je bilo slabo vreme s 
snegom in dežjem, sta na dvorišču v 
Cankarjevi ulici z različnimi napra
vami ugotavljala jakost sprejema. 
Bila sta tudi na podstre§u stavbe št. 
3, Iger sta opravila še nekaj meritev, 
pregledala antensko napeljavo, zme
rila jakost električnega toka in pre
verila splošen sprejem prvega in dru
gega programa na osmem kanalu. Na 
osnovi meritev sta ugotovila, da so 
bili za vse prekinitve v sprejemanju 
televizijskega programa v lanskem

Pritožbe zaradi voznega reda
Potniki kritizirajo novi vozni red oz. n ovo  organizacijo lokalne proge, ki jo je SAP  

prilagodil želji KS — M esečna karta pozabljena

Pred kratkim smo prejeli več 
ustnih in pismenih pritožb  zaradi 
novega voznega reda lokalnega avto
busa, ki vozi od avtobusne postaje v 
razne smeri (LIK, Dolga vas, Željne 
oz. Klinja vas) oziroma zaradi na no
vo organiziranih prog pa tudi zaradi 
ponovnega plačila voznine pri ne
prostovoljnem prestopanju. Na pri
mer: delavec, ki sc pelje iz LIK v 
Klinjo vas mora v Kočevju izstopiti 
(da odpelje avtobus najprej v Dolgo 
vas) nato, ko se avtobus vrne v Ko
čevje, pa ponovno vstopiti in se od
peljati še drugi del poti do Klinje 
vasi in zato  tudi ponovno plačati
3,50 din ali skupaj na dan 14 din, 
namesto le 7 din, kolikor so plače-

Od 2 2 . 1. 19 7 8  dalje se 
priporoča

k e m i č n a  Č i s t i l 
n i c a  
Jevnikar Marija, 
TREBNJE, Baragov trg j  

-  č istim o  kvalitetno in 
hitro  
O dprto vsak dan od 7 .3 0  
-  15 .30  
ob sredah 7 .3 0  — 17. ure 
ob sobotah 7 .3 0  — 12. 
ure

vali pred novim letom, ko še ni bil 
uveljavljen novi način vožnje in kasi- 
ranja. Zaradi teh  novosti je prišlo do 
vrste sporov med šoferji SAP in pot
niki pa tudi do zamujanj službe, ker 
pač šofer ni hotel prej odpeljati, 
dokler mu potniki niso ugodili.

Pri tozdu SAP Stojna Kočevje 
smo zaprosili za odgovore na te kri
tike. Povedali so nam, da so bivšo 
krožno progo avtubosna postaja Ko
čev je-R u d n ik -Š a lk a  v as-Ž e ljn e - 
Klinja vas-G o ren je -L IK -av to b u s
na postaja Kočevje spremenili tako, 
kot je predlagala KS R udnik-Salka 
vas. Ugodili so jim  v celoti. Občani 
in potniki naj bi svoje želje uskladili 
v okviru svoje KS in nato  predlagali 
vozni red SAP, saj SAP ne more za
dostiti željam vseh posameznikov.

Glede ponovnega plačevanja pri 
prestopanju pa so dejali, da je pač 
tak predpis, ki velja povsod: če kdo 
izstopi iz avtobusa, mora pri ponov
nem vstopu spet plačati voznino. Je 
pa še druga možnost, da potnik kupi 
za svojo progo mesečno vozovnico, 
ki velja 175 din. V tem primeru mu 
pri prestopanju ne bo treba ničesar 
doplačevati.

O zadevi smo povprašali še na od
delku za gospodarstvo občinske 
skupščine Kočevje, kjer smo zvede
li, d a je  občinska skupščina opozori
la KS R udnik- Šalka vas, naj pri svo
jem predlogu upošteva tudi potrebe 
delavcev LIK. Pri teh progah bi 
sploh morali upoštevati predvsem 
potrebe zaposlenih in šolarjev, šele 
nazadnje pa potrebe gospodinj. Voz
ni red bo zato verjetno treba spre
meniti vsaj pri delavski progi do 
LIK. Pri cenah vozovnic tudi ni

nobenih nepravilnosti, se pravi, d a je  
treba upoštevati razlago SAP.

J. PRIMC

Pleši ali pojdi!
Štirje smo sc 28. januarja od

pravili v gostilno k Henčku, da 
bi malo posedeli ob  -  pijači. 
Natakar nas je kmalu prijazno 
postregel, zatem pa je k mizi 
prišel mlajši moški, pred nas 
vrgel štiri vstopnice in zahteval 
stotaka. Na naše začudeno vpra
šanje, čem u to, je pojasnil, da 
moramo plačati vstopnino za 
ples

Dejali smo mu, da ne bom o 
plesali, ampak kmalu odšli, pa je 
možak zamrmral, da so tako 
rekli gostje tudi v soboto, nato 
pa so vseeno plesali. Vstopnice 
je pustil na mizi in odšel, nata
kar pa nam je nato pojasnil, da 
se ples začne ob 18. uri, obvesti
la o plesu pa v gostilni ni bilo. 
Ker je bilo do 18. ure še 8 
m inut, smo v miru popili naro
čeno pijačo, med tem je omenje
ni m ožakar spet prišel k naši 
mizi in pobral vstopnice, mi pa 
smo odšli še pred začetkom  ple
sa.

Zdi se nam , da gostje, ki 
prihajajo v gostilno k Henčku le 
za krajši čas, tamkaj niso zaže
leni Napak je tudi to, da ni 
poskrbljeno za obvestilo o plesu, 
kajti način pobiranja vstopnine, 
kot smo ga doživeli mi, odbije
fosta, ki bi morda celo plesal, 

eprav v gostilno ni prišel s tem 
namenom.

Razočarani Dolenjci

decembru krivi izpadi toka na dalj
novodih, na pretvornikih, oddajni
kih in podobno. Skupina, ki dela na 
pretvornikih, za izpade ni kriva.

Strokovnjaka sta predlagala, raj 
občani ob ponovnih prekinitvah ta
koj pokličejo zastopnika ljubljanske 
RTV, ki bo sam opravil m orebitne 
pomanjkljivosti, če  bo  šlo za zame
njavo varovalk in podobnega, če pa 
popravilu le ne bo  kos, bo priskočila 
na pom oč skupina za pretvornike. 
Zastopnik RTV Ljubljana je  zapo
slen pri tozde E lektro -  Kočevje.

V imenu občanov se ljubljanski 
RTV zahvaljujem za solidno in vlju
dno pom oč ter pojasnilo.

IVAN RAZPOTNIK 
Kočevje

France Burger

ZLATA POROKA -  Zlato po
roko sta 21. januarja slavila 
Anica in Jože Henigman iz Do
lenje vasi pri Ribnici. Poročila 
sta se pred 50 leti v Sodražici. 

Ženin je  bil rojen 1897, nevesta 
pa 10 le t kasneje. V zakonu so 
se jima rodili dva sinova in hči, 
danes pa imata tudi že 8 vnu
kov oz. vnukinj. Ob zlati poroki 
so se zakoncev razen sorodni
kov spomnile z darili tudi druž
benopolitične organizacije. 
(Foto: M.Glavonjič)

19. januaija  smo se na ribniškem 
pokopališču za vedno poslovili od 
našega velikega prijatelja, požrtvo
valnega in odličnega pevca, aktivista 
in borca Franceta Burgerja. Ob spo
ročilu o njegovi smrti smo njegovi 
prijatelji in pevci onemeli. V trenu t
ku žalosti smo se spomnili nanj, nje
govo delo med nami in na njegovo 
najljubšo pesem, ki smo mu jo v svo
jih srcih nemo zapeli:,, Fantič , pelin 
roža, cvetje grenko, to  na vojski bo 
veselo, ljubico dobiš okroglo, tenko, 
tenko, te n k o .. .  “

N eštetokrat jo  je zapel že s pred
vojnim Ribniškim oktetom , kjer je 
začel peti, n a to  pa prepeval, dokler 
mu je zdravje dopuščalo. Nazadnje 
je z nami zapel Ribniško julija 1976, 
ko  smo sprejeli pevski zbor Zarja iz 
Clevelanda.
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Za petje se je razdajal, po  svojih 
m očeh pomagal zboru pri njegovem 
delu, skrbel za pevski naraščaj in ga 
s svojim posluhom  vzgajal, s svojo 
prisotnostjo je vajam dajal resnost, 
razpravam razsodnost, v družbi pa 
tako potrebno družabnost in dobro 
voljo. Njegov lepo obarvani drugi 
bas, ki je vodil ostale, nam še vedno 
zveni v ušesih. Po srcu navdušen 
pevec je bil v odnosih pošten, tovari
ški in po ribniško šegav, zabaven.

Rodil se je 11. junija 1908 v dru
žini malega o b rtn ik a - strojarja na 
Veliki Mlaki pri Ribnici. Že od mla
dih nog se je privajal in tudi izučil 
očetove obrti, ki mu je postala 
osnova za delo in življenje. Kot bivši 
član in telovadec ribniškega Sokola 
se je vključil v OF in NOV, bil je v 
partizanski bolnici, pozneje gospo
darski referent ribniškega okrožja, 
nato  pa še v drugih organih oblasti 
in gospodarstva med NOB. Po vojni 
so ga občani k o t gospodarsko raz
gledanega predlagali in izvolili za 
več d ru žbeno-po litičn i funkcij: bil 
je dolgo let odbornik občinske 
skupščine in član KO ZZB Ribnica.

IANEZ PIRKER 
IN ČLANI 

MPZ RIBNICA
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Delajo z vodo, pijejo led
V kakšnih razmerah živijo delavci novom eškega V odnogospodarskega podjetja

Na Cikavi, slab streljaj od 
ceste Novo mesto -  Šentjernej, 
stojijo, tesno postavljeni drug 
ob drugem, štirje vagoni Slu
čajni popotnik jih niti ne opazi. 
Večji del popoldneva ni okoli 
njih žive duše. Šele proti večeru 
se iz spretno postavljenih 
dimnikov zakadi. Vagonska 
stekla se za nekaj časa obarvajo 
rumeno, v enem izmed vagonov 
pa je za stekli m oč videti poska
kujoče odbleske črno-bele tele
vizije. Od časa do časa se od
prejo vrata, zasliši se otožna 
bosenska narodna pesem in 
nato je zopet tiho.

Da so vagoni naseljeni, doka
zuje le dim, rumenica in televi
zija. Nekako po osmi ali deveti 
uri zvečer stanovalci v nenavad
nem naselju u trnejo luč . Vagoni 
se pogreznejo v tem o. Deset 
mož, ki jih  od glavne ceste loči

komaj 50 m etrov, še malo pose
dijo, pokadijo in poklepetajo, 
nato pa sc z žel jo, da noč ne bi

JE NAJHUJŠE MIMO? Delav
ca na sliki, oba doma iz 580 km 
oddaljene Srebrenice iz Bosne 
in Hercegovine, sta povedala, da 
je bilo najhujše v dneh, ko se je 
živo srebro m očno skrčilo in ju 
je zeblo tudi pod šestimi deka
n i.

NENAVADNO NASELJE -  V štirih vagonih (četrti je zakrit), ki 
so last novomeškega Vodnogospodarskega podjetja, že nekaj let 
prebivajo delavci z juga. Z zasilnimi stanovanji, ki jih spremljajo od 
gradbišča do gradbišča, niso zadovoljni.

bila prehudo mrzla, odpravijo 
po vagonih. V dveh spijo po 
štirje, v dveh pa po dva. Že ne
kaj let so delavci novomeškega 
Vodnogospodarskega podjetja 
in o njem vsaj v času, ko je bilo 
živi srebro redno daleč pod 
ničlo, niso imeli najboljšega 
mnenja. Dvakrat so bili celo v 
našem uredništvu. Zavoljo nji
hovega obiska se je rodil današ
nji zapis.

Ko so Hasan Tabakovič, 
Samih Tursunovič in Sačir Dja- 
nanovič govorili o podjetju in 
svojih predpostavljenih, so izra
žali najglobljo nevero glede nji
hovih obljub, da jim  bodo pre
skrbeli primernejše stanovanje. 
Takole so potožili: ,,N ič koli
kokrat smo bili že na upravi, se 
pogovaijali in prosili. V edno jih 
opozarjamo, da nam  obljubljajo 
že od 1974. leta. Ko smo v pi
sarni, na toplem , je vse lepo in 
morda nism o dovolj bojeviti. 
Med pogovorom smo prijazni, 
nasmejani. K ot bi se pogajali z 
brati. Ko pa pom irjeni odidem o 
in čakam o na obvestilo o selit
vi, je vse po starem. Ne razume
mo, zakaj ti ljudje tako  izkori
ščajo našo potrpežljivost. Resda 
smo vajeni revščine in neudob
ja, a zakaj m oram o vedno samo 
mi razumeti, samo mi potrpeti, 
samo mi počakati boljših dni! 
Zakaj vendar? ”

Dvaintridesetletni Šahim 
Tursunovič, oče dveh o trok , je 
pribil: „K o ste prišli, ste me za
lotili ravno pri britju. Sami ste 
mi povedali, da je danes nekaj 
pod —10 stopinj pod ničlo. Za
nima me, kakšen krik in vik bi 
zagnal vaš delavec pri našem 
podjetju, če bi se m oral briti pri 
takem  mrazu. Jaz se m oram , za

kaj voda, ki jo  imamo v kopal
nici v objektu deset korakov od 
vagonov, je že nekaj dni 
zamrznjena. Če se hočem o um i
vati in če želimo oprati perilo, 
m oram o po vodo v bližnjo 
gostilno, ki je od nas oddaljena 
več kot 50 metrov. Hvala bogu, 
da so tam  prijazni ljudje. Vem, 
da moje besede marsikomu ne 
bodo všeč, da me bodo grdo 
gledali, a govoril sem resni
co . . . ”

Hasan Tabakovič: „Naj- 
bolj jezni in razburjeni smo bili 
kmalu po tem , ko so nas z vago
ni iz Ločne preselili na Cikavo. 
Najprej smo mislili, da bom o 
končno dobili primernejše sta
novanje. Potrti smo bili, ko smo 
morali v te naše uboge vagone. 
Hudo je bilo zlasti prve ok tobr
ske dni. Bilo je, ko t da bi prišli 
v taborišče. Nismo vedeli, kje je 
stranišče, do gozda pa je kar 
daleč. Prav tako ni bilo vode pa 
elektrike. Sedaj je za silo ureje
no. Navzlic tem u bi v naše ho te
le povabil enega tistih, ki nam 
vedno tako vneto zatrjujejo, da 
bo kmalu nared, naj za boga 
milega malce potrpim o. Ne ver
jam em , da bi se nam upal 

pogledati v oči, če bi v našem 
vagonu prespal v noči, ko  se ži
vo srebro spusti daleč pod n ič 
lo.

Sačir Djananovič: „M arsikdo 
bo k ratko  in jed rna to  rekel, naj 
se poberem o tja, od koder smo 
prišli. Ne bo pa pomislil, da na
šega sezonskega, umazanega in 
težkega dela dom ači ljudje ne 
bodo hoteli opravljati. Jaz sem 
sicer šofer in mi ni tako  hudo, a 
z mojimi tovarišije drugače. Če 
bi bile razmere pri nas doma v

drugačne, bi takšni ljubeznivo
sti že zaradi zdravja morali 
obrniti h rbet. Tako pa vztraja
mo, kajti vsak ima svoje tihe 
želje in načrte , brez katerih  tu 
di Slovenci niste . .  .”
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BRITJE V ,LEDU’ -  Ker je  v objektu, kjer imajo delavci VGP 
Novo mesto kopalnico, zamrznila voda, se brijejo, potem ko pri
nesejo vodo iz več ko t 50 m oddaljene gostilne, kar pred vagoni. Pa 
čeravno kaže termometer manj kot —10 stopinj pod ničlo.

Bosni -  jaz sem iz 580 km  od
daljene Srebrenice -  le malce

Kmalu so se delavci z juga, 
katerim  so sindikati v resoluci
jah  velikodušno namenili (zara
di boljšega poču tja) tudi ku ltu r
ne prireditve, niso pa pomislili 
na njihovo počutje zaradi sta
novanjskih razmer, umirili. 
Bržkone so imeli obču tek , da 
so povedali, čeravno niso rekli 
vsega, preveč. Ogenj v njihovih 
očeh je počasi ugasnil. Zdelo se 
je, k o t da so pripravljeni, da 
bodo vsak hip, če bi kdo  prišel, 
da bi jih  zapodil, vstali in odšli

ter se opravičili. K ajti zaenkrat 
s svojim delom še niso zaslužili 
td ik o , da bi z lahkim  srcem za
pustili, k o t pravijo sami, svoje 
Vodnogospodarsko podjetje. Še 
vedno bodo kopali jarke, pre
metavali ilovico, mislili na 
Bosno, na otroke in žene, pa 
čeravno bodo morali del življe
nja preživeti v vagonih, čeravno 
jim  bo z ustnic malce okorno in 
z nepravilnim naglasom ušel 
tisti ,hudič preklem ani’.

JANEZ P E Z E U

I
Pepca Senica „pometa“ vodo iz stanovanja.Moščani na cesti, ki je m

s mm m m
Domačin s traktorjem se je  pri reševanju še posebno izkazal

Vas Mostec v brežiški občini je bila v povodnji 
28. in 29. januarja najbolj ogrožena. Kako do tja, 
saj so vaščani te vasi s šestdesetimi hišami že dva 
dni odrezani od sveta? Vprašanje je rešil Ivan 
Lapuh, ki skrbi na tem območju za električno 
omrežje. S  fičkom  je obvozil že vsa kritična me
sta, pa se je odločil, da se zapelje še v to vas, k i je 
le streljaj od Brežic,

Sava je dobesedno drla po cesti in s seboj nosi
la koruzna stebla. Fičkov zadnji del je odnašalo 
kot pero. Domačini so naju pričakali na drugem

bregu. Prijemali so se za glavo: „Čolnov nimamo, 
saj Sava teče več k o t tristo metrov stran. Sedaj 
nam bi bolj prav prišli, ko t avtomobili, “ so pove
dali.

Petnajst domačij je postalo otočje s cerkvico 
Sv. Sebastijana v sredini. Moščani so v gumijastih 
škornjih tavali okoli in ugibali o škodi. Karel Pin
terič že dve noči ni zatisnil očesa, saj je vodil 
akcijo reševanja: „Naš Mostec je najnižja točka 
savskega padavinskega območja v Sloveniji. Na
raščanje vode nas ni našlo nepripravljene; na

sprotno, ko  smo po  poročilih o vodnem stanju v 
Radečah izvedeli, da se gladina dviguje, smo ve
deli, da nas bo voda v petih urah dosegla. Ob 
štirih zjutraj smo pričeli z reševanjem. Že iz prej
šnjih povodnji vemo, h kateremu sosedu bomo 
kaj spravili na varno. V višje prostore hiš je bilo 
treba spraviti vse, kar bi voda lahko dosegla. Vo
zove in stroje smo privezali. “

„Prišla je enako, ko t pred petnajstimi leti", se 
spominja Anton Sluga, najstarejši vaščan, ki so

mu še živo v spominu poplave iz leta 1909 in 
1923. „ Včasih je bila škoda še hujša Vse, kar se 
je dalo, smo rešili, le pšenice s polj se ne da po
brati Vzklila bo nekje na hrvaških tleh", je pri
stav iL

Sava se bo umaknila nazaj v strugo, ostala pa 
bo neprecenljiva škoda Pri davkih se bo res nekaj 
poznalo, posledice škode pa bodo ljudje čutili še 
vse leto.

JANEZ PA V LIN
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Milan Levstek

uredništvo v gosteh:

KRMELJ

stoja tozda smo zgradili novo proiz
vodno dvorano, vendar tudi ta ni 
dokončana; ni denarja za ogrevanje, 
za barvam o, kopalnico itd. Lani smo 
se lotili sanacijskega programa in raz
mere so se začele popravljati. Tudi v 
m atičnem  kolektivu so nam z več 
resnosti priskočili na p o m o č L e v 
stek se zaveda, da je v tako majhnem 
kraju, ko t je Krmelj, tozd življenjsko 
tesno povezan s krajevno skupnostjo. 
Kolikor so mogli, so sodelovali pri 
vseh akcijah.

Jože Kos je šel v rudniške jaške že s 
štirinajstim le tom , k o t njegov oče in 
pet bratov. V rudniku je delal 16 let, 
za to  je razumljivo, da še vedno upa na 
m orebitno obuditev rudnika. „Boli 
m e, ker rudnik več ne obratuje. Me
nim , da bi se ga še splačalo izkorišča
ti. V ečina krmeljskih knapov je za to , 
da se m dnik  spet odpre. Ne bi se jim  
bilo treba voziti rudarit v H rastnik."

LUKNJE 
V NOVEM ASFALTU

M edtem ko mnogi starejši še zmeraj 
upajo na ponovno odprtje rudnika, pa 
je za krm eljsko bodočnost večja izgu
ba k o t rudnik dejstvo, da krmeljski 
tozd zapuščajo predvsem mladi stro 
kovnjaki. Zvone Hočevar, predsednik 
sveta KS, je  poudaril, da je  prav 
odhajanje vse večjega Števila mladih 
delavcev na delo  v sosednje občine 
ena večjih težav. Z ato  je  postavil 
javno vprašanje: „Kako m ariborska 
M etalna in skupščina občine Sevnica 
gledata na odliv mladih kvalificiranih 
in visoko kvalificiranih delavcev iz 
krmeljskega tozda? “

Krm eljčani so se pohvalili, da so 
skupaj s sosednjima krajevnima skup
nostm a Šentjanž in Tržišče izglasovdi 
krajevni samoprispevek za posodobi
tev cest. Alojz Kostrevc, član gradbe
nega odbora: JLetos bo potekel p e t
letni samoprispevek za asfaltiranje 
cest, vendar se skozi naše kraje še 
zmeraj vozimo po slabih cestah. Luk
nje so celo na asfaltu K rm elj-Š ent- 
janž, to  je na cesti, katero smo poso
dobili z denarjem  iz samoprispevka. 
Zdi se, da je bilo delo pomanjkljivo 
opravljeno. Č utim o, d a ;  vsega tis te
ga, kar smo pričakovali, da bom o 
uresničili, ko smo se odločili za sam o
prispevek, nimamo. Bojim se, da bo  
zdaj težje iti pred ljudi s predlogom o 
podaljšanju samoprispevka.“

Boris Debelak se živo zanima za vsa 
vprašanja, s katerim i se srečujejo k ra
jani, za to  je potrdil, da modernizacija 
cest na obm očju vseh treh krajevnih 
skupnosti še ni dokončana in da 
ostaja to  ena od nalog, s katero  se 
bodo  morali še ukvarjati. Debelak vidi 
veliko prednost v povezovanju in so
delovanju treh  krajevnih skupnosti,

kntiziral pa je gradbeni odbor za 
ceste, ker še zmeraj ni predložil obra
čuna o svojem delu. Debelak se ukvar
ja  predvsem z vprašanjem trgovine, saj 
je predsednik potrošniškega sveta. 
„Iinam o eno samo trgovino, ki je z 

živili še kar dobro  založena, slabše pa 
s tehničnim i in s predm eti za vsak
danjo uporabo. Trgovina zalaga kraje 
na obm očju desetih površinskih kilo
m etrov, zato bi lahko imela večjo 
izbiro. Zakon o minimalnem obsegu 
podatkov in evidencah, ki so jih trgo
vine dolžne voditi pri blagovnem pro
m etu , je stopil v veljavo z letošnjim 
januarjem , a v naši trgovini ni ne 
knjige pripom b in pritožb ne knjige 
reklam acij.“

KJE KAJ POJESTI ?
V krmeljski krajevni skupnosti ne 

deluje n iti en obrtn ik , ni servisov, 
ljudje m orajo za vsako m alenkost v 
Sevnico ali Trebnje. Mnogi pa pogre
šajo tudi gostilno, ki je že peto  le to  
zaprta. Zdaj se bežni obiskovalec v 
Krmelju ne m ore podpreti s toplim i 
jedm i. Razmišljajo o gradnji večjega 
obrata družbene prehrane, m nenja pa 
se krešejo ob tem , ali ne bi bilo 
primerneje odpreti samo gostilno, ki 
bi lahko nudila dovolj obrokov tople 
hrane. Ivo K olovrat je poleg prehram 
benega vprašanja navrgel še problem  
stanovanj. „Mladih zakoncev, ki so 
brez najnujnejših življenjskih p rosto 
rov, ni malo. Z ato  se mnogi sprašu
jem o, zakaj je  že štiri mesece prazno 
stanovanje, v katerem  je bival živino- 
zdravnik. Sploh je gradnja novih sta
novanj nenehno nekje na repu priza
devanj krajevne skupnosti."

Čisto obrobne niso bile pritožbe 
glede zdravstvene dejavnosti. Krmelj 
ima am bulanto z lekarno, ki so jo  
zgradili s prostovoljnim  delom  še ru- 
daiji, vendar pa je v nji vedno huda

ftieča, kateri en sam zdravnik ni kos. 
edemdeset in več ljudi prihaja vsak 

dan po pom oč, zato bi krajani odprtih 
rok sprejeli še enega zdravnika. Pa 
tudi tisti, ki ne potrebujejo več zdrav
niške pom oči in že spe večno spanje, 
nim ajo vse urejeno. Krm eljčani m eni
jo , da je nujno urediti pokopališče v 
Gabrijelah in mrliške vežice v vseh 
treh KS, kjer im ajo pokopališča.

KAJ BO Z NOVO SOLO?
Anton Žvar je najprej potarnal nad 

tem , da že tri mesece n im ajo urejene
ga plačevanja elektrike; to  pa bo po 
njegovem m nenju prizadelo m noge, ki 
bodo morali naenkrat seči globoko v 
žep. N ato  je govoril o krmeljski šoli, 
ki je zaenkrat še popolna osemletka, 
že v kratkem  pa se bodo morali 
učenci višjih razredov voziti v Sevni
co . „Še zdaj nam ni jasno, kaj bo  z 
denarjem , ki smo ga k o t samopris

pevek plačevali za novo šolo. V zdaj
šnjih šolskih razmerah je pouk zelo 
m oten. O troci se učijo  v sestavljenih 
razredih, nim ajo učil, telovadnice in 
še veliko tistega, kar je po trebno  za 
normalen pouk. Telovadijo na odru 
Svobode, igrišče je m ajhno. Ker kaže, 
da z novo šolo še dolgo ne b o  n ič , se 
bom o morali obrisati pod nosom tudi 
za telovadnico. In to ldjub tem u, da j e  
športna dejavnost v našem kraju lepo 
razvita. Ne bi našteval vsega, povem 
naj le to , da Krm eljčani dosegamo 
zelo dobre rezultate tudi na sindikal
nih športnih igrah. Lani sm o bili prvi v 
občini, pa še zmeraj nism o dobili 
pokala."

Kar se tiče športa, je Franci Mirt 
izrazil občutek  zapostavljenosti s stra
ni občine, podobnega m nenja pa je bil 
tudi Dušan M očnik; ko t štipendist 
Metalne je bil eden redkih, ki so se 
vrnili v dom ač kraj. R eorganizacija  
rokom etnih lig je zavria rast manjših 
klubov. Tudi naš ni izjema. V stop v 
slovensko ligo bo  težak, im am o pa 
velike težave s prostorom . Če nam  ne 
bi šlo na roke vodstvo šentjanške šole, 
pozimi ne bi imeli kje vaditi. Zamisel 
o gradnji krmeljskega športnega objek
ta  ni mogla biti boljša, k o t je bila , pa 
nas je izigrala občinska telesnokultur- 
na skupnost. Gre jim  le za razvijanje 
občinskega središča, krajevne skupno
sti pa zapostavljajo."

PREMALO ŽIVAHNEGA
O prizadevanjih m ladine so govorili 

Zvonka H očevar, Marjan Mirt in Mari
na M irt, ki je  predsednica osnovne 
organizacije. Slednja je takole orisala 
delo mladih; „Od blizu 120 članov je 
res dejavnih le tretjina. Ni m oč reči, 
da smo doslej le životarili, toda upam 
si trd iti, da b o  zdaj, ko smo dobili 
svoje prostore, naša dejavnost mnogo 
pestrejša. Za to  gre zahvala obrtniku 
V idm arju, ki nam je  odstopil tri sobe; 
preuredili jih  bom o v klubske p rosto 
re. Sicer pa se m ladina redno udeležu
je akcij krajevne skupnosti. Tako smo 
skupaj z vojaki pomagali pri gradnji 
vodovoda za Gabrijele, pri ureditvi 
spom enika na H injcah, pripravljamo 
proslave, plese, tesno sodelujem o z 
vojaki iz M okronoga in sosednjimi 
osnovnimi organizacijami m ladih.14

Tako ko t predsednica mladine po-

freša živahnejše življenje tudi Marija 
eleznik. Pravi, da so m rtvilo v Krm e

lju malce prekinili m ladinci, vendar pa 
se njihovih zabav starejši ne morejo 
udeleževati, zato bi bila kakšna vese
lica prav dobrodošla. „Pri zabavi bi se 
drug z drugim bolje spoznali," meni 
Železnikova.

Središče kulturnega življenja je bil 
dom  Svobode, ki so ga zgradili pred 
trem i desetletji, žal pa ga zadnjih 
deset le t niso popravljali, tako da ni v 
najboljšem stanju. Zam rle so nekdaj

živahne kulturne sekcije; utihnil je 
m oški pevski zbor, delovati so prene
hali gledališčniki, ki so pred leti z 
uspehom gostovali tudi po  drugih 
krajih. Edini kulturni dogodki so p ro 
slave in občasne kinopredstave. Na 
prehodu v tekoče le to  so mladinci po 
dolgem času spet pripravili krajšo 
igrico.

OBVEŠČANJE SEPA
N em alo krajanov je izreklo precej 

pripom b zaradi slabega obveščanja. V 
Krmelju ne slišijo sevniškega radia, naš 
Dolenjski list pa za vedoželjne presko
po  in prem alo piše o dogajanjih in 
problem ih življenja v krajevni skupno
sti in občini. Rudi Prosenik je celo 
k ritičn o  zatrdil, da so informacije 
površno obdelane, nekom entirane, 
skratka nezadovoljive. Krajan iz javnih 
občil ne dobi tistih vesti, ki so zanj 
bistvenega pom ena. Boris Debelak je 
povedal, da so svojčas občasno izdaja
li glasilo Bilten in da bi bilo  prav, ko  
bi ga spet obudili. Ivan Perhaj, p red 
sednik tržiškega društva upokojencev, 
ki tesno sodeluje s krmeljskimi in 
šentjanškimi upokojenci, pa je dejal: 
„Nim amo cerkve ne gostilne, kjer se 
običajno največ zve, pa tudi oglasna 
tabla je zvečine prazna. Z ato  ni ču d 
no , da krajani govorijo zdaj to , zdaj 
ono, n ič  pa ni pravo. Za obveščanje je 
nekaj treba storiti. Upokojenci, ki 
smo zelo dejavni, že poskrbim o zase, 
družbenopolitične organizacije v kra
jevni skupnosti pa so le na papiiju ."

Za krm eljsko krajevno skupnost je 
značilno , da je industrijsko sorazmer
no  m očna, vendar ni brez km etov. 
Pestijo jih težave k o t ostale dolenjske 
kmetovalce. Za razliko od svojih suho- 
krajinskih stanovskih tovarišev pa se 
jim  vsaj zaradi divjadi ni treba beliti 
glave. A nton H otko  je  povedal, da 
stalež divjadi nazaduje, da fazanov 
skoraj ni več ter da je srnjad v 
degeneraciji. P o  njegovem je k temu 
pripom ogla tudi sodobna agrotehnika 
v km etijstvu. Zoper slednjo pa je imel 
veliko pripom b M artin Bec, km et iz 
Kamence. ,Sem  km ečki upokojenec 
in kljub visoki starosti še zmeraj po
magam sinu in njegovi ženi, ki sta me 
nasledila pri km etovanju. N ikakor mi 
ne gre v glavo, da se n ihče ne zaveda 
tega, da nenehna rast cen industrijskih 
izdelkov, po drugi strani pa tako 
rekoč nazadovanje pri cenah poljščin, 
prašičev, vina ipd. odvrača mlade ljudi 
od kmetovanja. Gnojila so draga, stro 
ji še bolj, veterinaiji te precej oberejo 
za velike denaije, čeprav njihov poseg 
še omembe ni vreden, kmetijski pri
delki pa so na pol zastonj. Saj ne 
rečem , v stari Jugoslaviji je b ilo  za 
km ete neprim erno slabše, ko  pa zdaj 
sprašujem o troke, kam bodo šli v šole, 
vsak ve povedati svoje želje, le te n e ’ 
da bi rad ostal na km etiji."

Ivo Kolovrat

Marjan Mirt Marija Železnik Dušan Močnik

Značilno delavsko naselj Krmelj le
ži v kotlinici ob potoku Hinji. Nekdaj 
je  ob Hinji stala kmetija z mlinom, 
katere lastnik se je  pisal Krmelj. Pri 
njem so se radi ustavljali vozarji, k i so 
s Tržaškega tovorili sol, in prav ti so 
celoten kraj začeli imenovati po kme
tovem priimku. Hiter vzpon je kraj 
naredil po letu 1797, ko je  v okolici 
mirenski graščak Jo že f Kahlberg začel 
izkoriščati ležišča rjavega premoga. V 
drugi polovici 19. stol je v Krmelju 
obratovala tudi cinkarna, k i je naselju 
dajala še močnejši delavski značaj. 
Slednjega je kraj ohranil vse do danes, 
čeprav sta obe industrijski srci kraja 
že prenehali biti.

Zdajšnji utrip krajevne skupnosti 
Krmelj smo „zmerili“ novinarji Milan 
Markelj, Drago Rustja in Alfred Želez
nik v bifeju Svobode, kamor so na 
naše zadnje uredništvo v gosteh prišli 
številni Krmeljčani, ki niso skoparili z 
besedami o dobrih in slabih straneh 
njihovega vsakdanjika.

METALNA NASLEDILA 
RUDNIK

Krmeljska je ena manjših od 11 
krajevnih skupnosti v sevniški občini. 

V naseljih Brezje, Gabrijele, Zgornje 
Gabrijele, Goveji dol, Hinjce, Krmelj 
In Ogorelke živi okrog tisoč prebival
cev. Krajevna skupnost je  m ajhna le 
po  številu ljudi, nikakor pa ne tudi po 
industrijskem pom enu, čeprav gospo
darski položaj krajevne skupnosti ni 
rožnat.

( .R udi Prosenik, predsednik krajevne 
\ konference SZDL: „Zaradi gospodar

skih razmer v naši dom ovini in zasta
relosti so 1962 rudnik ukinili. Rudarje 
so zaposlili v obratu mariborske Me
talne, kjer izdelujejo lahke kovinske 
konstrukcije. O brat posluje z izgubo, 
realni osebni dohodki so nizki. To je  
eden od razlogov, da v kraju ne 
morem o rešiti nekaj bistvenih stvari: 
modernizacije cest, stanovanjske iz- 

| gradnje, preprečiti odhajanja mladih
i ipd. M enim, da odnosi med krmelj-

skim tozdom  in M etalno niso dobri. 
Ljudje govorijo, da dobi krmeljski 
tozd samo dela, ki imajo izgubo že 
načrtovano. Seveda pa tudi v samem
tozdu ne gre vse tako, kot bi moralo
iti. Z ato  iščejo krajani zaposlitev celo 
izven občinskih meja; zdaj je  takih že 
blizu petdeset. V dom ači kraj prihaja
jo  tako rekoč samo še spat.“

V. d . d irek to ija  tozda Metalne Mi
lan Levstek je pojasnil, da je  pri 
J f v o ju  tozda zmeraj nekaj m anjkalo. 
Naložbe niso bile nikoli dokončane, 
saj so bili postavljeni le najnujnejši 
proizvodni prostori. »Največja pom a
njkljivost je bila, ker ni bil določen 
proizvodni program. V 16. letih ob-

Franči Mirt Boris Debelak Marina Mirt Zvone Hočevar

Anton Žvar Martin Bec Zvonka Hočevar Ivan Perhaj
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Bo kmet kdaj pripešačil do konca šahovnice?

prenočišča, noč z vonjem po 
senu ima vedno večjo m oč.: 
Vsak lahko počne, kar hoče, 
toda zemlja bi propadala. In 
ohranitev zemlje, plodne zemlje 
in njenih ljudi je eden največjih 
ciljev slovenskega kmečkega 
turizma.

Da bi se dolenjski kmečki 
turizem lahko  zlahka sprevrgel 
v čisto  navadno povprečno 
gostinstvo z rahlim  nadihom  
blago dišečega vonja po kravah, 
priča tudi zanimanje najrazlič
nejših agencij, ki lahko tu ristič
no usmerjenega km eta stisnejo 
v prim ež in rečejo: „Daj 17 od
sto tkov provizije in vedno boš 
imel goste. Orati pa, ko  pridejo, 
ravno n i treba, ali pa samo toli
ko, da vidijo, kako težko je na
rediti ravno brazdo.”

Prisklednikov je vedno veli
ko, nekateri so celo koristni. Po 
drugi strani pa tudi km et ni več 
ubožček, ki je še naprej priprav
ljen samo izgubljati in stati v 
pozoru.

Po meglenem načrtu  naj bi se 
km ečki turizem  na Dolenjskem 
razvijal v okolici Šmarjeških 
Toplic in Trške gore. Predvide
vajo vinske ceste. Zanimiva je 
tudi okolica Dolenjskih Toplic s 
Črmošnjicami, K ot tretjega pa 
omenjajo nekateri gorjanski 
predel, v okviru katerega je tudi 
že om enjena poskusna Javorovi
ca.

Na šentjernejskem  sestanku 
je bilo tudi nekaj gospodarjev, 
ki jih  zanima km ečki turizem. 
Bolj malo so govorili, veliko 
bolj so poslušali.

S km ečk im  turizm om  nameravajo začeti tudi D olenjci -  H otelska postelja 2 0 0 .0 0 0 , km ečka 3 0 .0 0 0  dinarjev -  N e gre sam o za vonj s priokusom  po
kravjaku, je tudi rešitev slovenske vasi, pokrajine in km etstva

V Sloveniji se trenutno 
ukvarjajo s km ečkim  turizmom  
na 111 kmetijah, ki imajo sku
paj nekaj več k o t 1000 postelj. 
Največ teh gospodarjev je na 
Gorenjskem in na celjskem ob
močju. Zdaj kaže, da naj bi 
okoli 10 km etij preuredili za 
km ečki turizem tudi v novo
meški občini Kaj sploh je 
km ečki turizem?

Takojšnjega odgovora ni, 
uvod je nekoliko daljši Nagli 
gospodarski razvoj v povojnih 
letih je m očno spremenil gospo
darsko in socialno sestavo Slo
venije. Leta 1948 je v naši re
publiki še polovica prebivalstva 
živela in se preživljala na kmetih, 
zdaj pa predvidevajo (statistika 
je počasna), da živi na deželi sa
mo še 16 odstotkov Slovencev. 
Nekdaj skrbno obdelana in 
oskrbovana polja prerašča gozd, 
kulturni in zgodovinski spome
niki podeželja propadajo. Raču
najo, da vzameta industrializaci
ja in urbanizacija vsako leto  
2  000 hektarov slovenske kme
tijske zemlje. Dva tisoč hektar
jev polj, ki jih ni mogoče v celo
ti nadomestiti niti z  najsodob
nejšimi melioracijskimi posegi

Kdo sploh še živi na km etih? 
Ostareli (tako  ali drugače) in 
ponosni. Tisti, ki ne m orejo več 
ohraniti dediščine naših prade
dov, in tisti, ki jo  ohranjajo iz 
ponosa, iz trme.

DO BR O N A M ER N A  
RESO LUCIJA

Resolucija 7. kongresa ZKS 
navaja m ed drugim tudi nasled
nje: »Hitrejši razvoj km etijstva
ohranja poseljenost, obram bno 
sposobn
skega prostora, saj om ogoča
sposobnost in urejenost kmetij-

produktivno rabo km etijskih 
zemljišč tud i v gorskih in ob
robnih obm očjih Slovenije” . In 
dalje: „D a bi dosegli ustrezni 
dohodek in zagotovili obstoj 
hribovskih km etij, se bom o za
vzemali za razvijanje kmetijske 
proizvodnje in turizm a v teh 
predelih’ter za vključevanje pre
bivalcev s teh predelov v delo v 
gozdarstvu in v drugih dejavno
stih.”

Omenjeni navedbi iz resoluci
je  slovenskih kom unistov nikoli 
ne bosta vzor klene km ečke go
vorice, ne m orem o pa jim a za
nikati dobronam ernosti.

Če bi povedali najbolj pre
prosto  in zato m orebiti tudi ne
koliko barvito, je km ečki turi

ljudske arhitekture. G ospodar
ska in socialna trdnost vasi je ne 
nazadnje pom em bna tudi z vidi
ka ljudske obrambe. Tu je tudi 
zadeva, po imenu dinar. Ureja
nje turističnih  zmogljivosti na 
km etih je  znatno  cenejše ko t 
graditev veličastnih hotelov. Za 
eno posteljo na km etiji je  treba 
odšteti 30.000 din, za enako
vredno v hotelu pa kar 200.000 
din! Nazadnje je tu  še en razlog 
za km ečki turizem. Z njim bi 
lahko popestrili našo splošno 
turistično ponudbo. Čeprav je 
km ečki turizem  ne bo rešil, za
nesljivo potrebuje vsaj kakšno 
manjšo injekcijo.

DO LENJSK A, 
IZV O LJEN A  
PO K RAJINA

Za Dolenjsko je do nedavne
ga veljalo, to  so trd ih  predvsem 
za to  odgovorni Ljubljančani, 
da tu  km ečkega turizm a ne m o
re biti. Da ni pogojev. M orebiti 
je  tisti Ljubljančan mislil, da so 
na dolenjskih km etijah samo 
stranišča na štrbunk (tu  je  imel 
deloma prav), ni pa računal, da 
je Dolenjska najbolj razgibana 
slovenska pokrajina. Od Krke 
seže preko ravnine v Gorjance, 
kjer se za Gorenjce najde celo 
nekaj skal in mali encijan (red
ka rastlina, ne alkohol!). Strani
šča se pa tud i dajo preurediti 
po angleški šegi. Tega, da rodi 
vinska tr ta  samo v izvoljenih 
slovenskih pokrajinah, n iti ni 
treba posebej om eniti.

Kakorkoli že, Dolenjci v 
novomeški občini so vzeli stvar 
v svoje roke in zdaj se zdi, da so 
uresničitvi nekoliko bliže. 
Prejšnji teden je bil nam reč v 
Šentjerneju posvet o m ožnostih 
razvoja km ečkega turizm a, ki 
gaje sklicala novomeška km etij
ska zadruga. Sklenjeno je  bilo, 
naj se v okviru v občini zainte
resiranih dejavnikov pripravi 
projektna naloga za ureditev va
si Javorovica. Ta vas na 550 
m etrih nadm orske višine, ki šte
je 13 hiš, naj bi postala prvi pri
mer, kaj se da narediti s km eč
kim turizm om  na Dolenjskem.

Iz zgodovine je znano, da je 
na Javorovici padel m ed NOB 
Cankaijev bataljon in d a je  vasi
ca m ed vojno zelo trpela.

JE SPOMENIK  
LAHKO ŽIV A  VAS?

»Predvsem pa je  važno,” je 
poudaril štajerski gost šentjer- 
nejskega srečanja dr. Lujo Pola
nec, » d a je  Javorovica vas, ki bo 
izumrla. Na Javorovici nam era
vate postaviti borcem Cankarje
vega bataljona dostojen spom e

nik. Partizanski spominski dom, 
ki bi služil tudi v tu ristično— 
gostinske nam ene. Poudaril bi, 
da km ečki turizem  ni nezaslu
žen zaslužek. Kmečki turizem  
je garanje ob vsakodnevnem 
rednem delu. Zahteva celega 
človeka. Če seveda mislimo na 
pravo razlago km ečkega turiz
ma. Ta pa je, da to  ni gostinstvo 
ali hotelirstvo, to  je samo pri
vesek redne, lahko tudi usmer
jene km etije. Samo taka kmetija 
obdeluje dragoceno zemljo.

Če je tako, potem  na Javoro
vici kljub zimskemu sm učanju 
in poletnim  širnim senožetim  
ne m oreta -  to  je  moje mnenje 
— biti obenem spominski dom 
in vas, k ije  v celoti usm erjena v 
km ečki turizem. Prostor je 
samo za enega. Ali ne bi bilo 
lepše, da bi postala spomenik 
padlim borcem  Cankarjevega 
bataljona vas? Naselje, ki je — 
to  je pri nas redkost -  razen 
ene hiše ohranilo še vse značil
nosti gorjanskega naselja. Kdo 
prenaša tradicijo? Ljudje ah 
mrtva zgradba? ”

Tako m ed drugim dr. Lujo 
Polanec iz Maribora, k i je  med 
dvodnevnim bivanjem v Sentjer- 
nejski dolini vedel o njej več 
kot prenekateri dom ačin. Ne 
samo o cvičku.

PEŠA Č EN JE  
IN M ERCEDES

Glede Javorovice se bodo še 
lom ila kopja. Že na samem 
sestanku se je dalo videti, da ne
kateri ne mislijo tako  zlahka 
popustiti glede doma — spom e
nika. Obenem hočejo  skorajda 
vse najboljše tudi vasi, v kateri 
je  samo še en čisti km et -  Jože 
Zagorc. Skledo so k  km ečkem u 
turizmu v Šentjerneju pritaknili 
tudi sm učarji, tri se spuščajo po 
javoroviških senožetin. Zahteva
li so (ždeli), naj se na Javorovi
co uredi taka cesta, da ubogi

mestni smučarski o troč ič i ne 
bodo morah v tiste hribe peš. 
Ko je velik sneg, da imajo starši 
in malčki dovolj tega pešačenja, 
ko  ne m ore v tisti hrib  niti naj-r 
boljši mercedes. D obro sm uča
nje pa je  samo ob velikem sne
gu-

Zveni tako, ko t da smučarji 
ne bi vedeli, da javoroviških 
otrok tudi poleti ne vozi v šolo 
predpisani šolski kom bi. Grejo 
kar peš. Poleti in pozimi. 
Dokler jih  (o trok  in ne zim) na 
Javorovici še kaj bo.

Kdo je torej lahko spo
menik? Nekateri so za poslop
je, drugi za oživljeno vas, ki z 
ljudm i nadaljuje tradicijo vsega, 
kar nam  je pri srcu. Konec kon
cev, zakaj tudi ne široka cesta, 
če je  sm učarjem  to liko  do nje? 
Nihče od vaščanov ne bi imel 
nič zoper, hojo v hrib priporo
ča samo M ito Trefalt. Zaenkrat 
še n i uzakonjena.

Kaj je torej km ečki turizem ? 
Dolenjski primer, ki naj bi bil 
Javorovica, je  že od idejnega 
spočetja nakazal nekaj skrajno
sti. Investitorji se že na papirju 
boje, da bodo kmetje »pobasa- 
li” posojila, si zgradili z družbe
no pom očjo  človeškemu dosto
janstvu prim erna bivališča in 
naprej živeli po svoje. Kmečko. 
To n iti ni, po mojem, najhujša 
nevarnost. Stanovati po člove
ško na temelju družbenega po 
sojila, ki ga boš vrnil, ni nobena 
sramota. Sramovati bi se m ora
lo  tri č e tr t Jugoslavije.

KMET N A J O STA N E  
KMET

Strateško gledano, je za 
km ečki turizem  največja nevar
nost, da se bodo »km ečki ho te
lirji” spremenili v zakotne ah 
prave gostilničarje. Točili bi se
veda predvsem m eščanom ; kruh 
od alkohola je  veliko lažji k o t 
od zemlje. Poleg tega so tu  še

VAŠČANI JAVOROVICE — verjeti obetom  ali ne?

DEJA N SK E M OŽNOSTI
Ker ni bilo odgovorjeno na 

nekatere skrite misli, naj po
vemo, da je  skrajna m eja ren ta
bilnosti km ečkega turizm a oko
li 40  nočitev na posteljo. V Slo
veniji so zabeležili (kjer je tudi 
sm učanje) celo 120 spanj na 
eno ležišče. Prevladuje m nenje, 
da je račun najboljši pri 12 po 
steljah. Dovoljujejo v praksi 
(zakona še ni) nekje do 20 le
žišč.

Mimogrede rečeno: ena tre t
jina avstrijskega prebivalstva ži
vi od  km ečkega turizm a, kar 
navidezno z nami nim a prav
nobene zvezo. Bolj mopoar«zL>n

in koristen je podatek, da je 
Ljubljanska banka -  temeljna 
Dolenjska banka pripravljena 
dajati za km ečki turizem  posa
mezne kmetije 35 odstotkov 
vrednosti investicije. Vendar do 
višine 25 starih milijonov. 
Obrestna m era bi bila 3 -o d -  
stotna. Ostahh 20 odstotkov 
naj bi na podlagi m edbančnega 
družbenega dogovora zagotovila 
hranilno—kreditna služba pri 
novomeški Kmetijski zadrugi. 
Ta delež še ni v celoti zagotov
ljen, vendar ga je  z malo dobre 
volje m oč izbrskati.

Družba bi torej posodila 
km etu, ki ima vse m ožnosti za 
kmečki turizem , 55 odstotkov 
denarja. Na 10 let. Če bi tudi 
na Dolenjskem upoštevali 
škofjeloško in m ozirsko načelo, 
bi morala novomeška občinska 
skupščina km ete oprostiti pla
čevanja davkov od turistične 
dejavnosti v obdobju, ko  odpla
čujejo posojilo, torej najmanj 
10 let. Po današnjem računu 
stane preureditev ene kmetije v 
turistično najmanj 500.000 
dinaijev. Bankin in zadrugin 
delež sta sicer vehka, vendar ju  
je  treba vrniti.

N ekatere km ečke hiše so tu 
di dotrajane. V korist zaščite 
dolenjske pokrajine je , da km etj 
je  žive v vsaj približno zares 
km ečkih hišah. En pro jek t za 
preureditev km ečkega doma 
stane 40 .000  din, kar je (franco 
hlev) več k o t ena krava. Zato 
naj bi dali km etje, ki jih  mika 
»ponudeni m aček v vreči” , za 
načrt samo 10.000 din, ostalo 
naj bi prispevali k m e čk o -tu ri-  
stični botri.

Vprašanj je  seveda še več. Za
enkrat je pohvalno samo dej
stvo, da jih  je na Dolenjskem 
več, ki vedo, da lahko km ečki 
turizem  prinese tudi kakšen 
dinar. Družbi in celo km etu, ki 
bi m oral biti v tej obetavni 
zgodbi glavni junak. Konec 
koncev pa šahovska teorija in 
praksa učita, da na koncu parti
je  samo iz km eta lahko vstane 
kraljica. Bo slovenski km et kdaj 
priplezal na konec šahovnice?

MARJAN BAUER

zem v idealni praksi videti ne
kako takole.

Kmečka družina se ukvarja 
predvsem s kmetijstvom, ima pa 
tudi nekaj sob, v katerih se tu 
in tam  naselijo miru željni 
meščani. Gospodinja jih  dobro 
postreže, gospodar ne skopari s 
tistim „od  zida” . S tranišča in 
kopalnice seveda delujejo, če
prav je hiša (recim o) krita s sla
mo. Mestni otroci začudeni 
spoznajo, da mleka ne izdeluje
jo  v Ljubljanskih m lekarnah, da 
je m lekarna pravzaprav dobro
dušna km ečka sivka. Oče pred
vsem m odruje z gospodarjem 
(prav ima vedno prvi, ker gleda 
televizijo), mama pa gospodinji 
ah teti pomaga vreči kokošim 
na prijazno podrekcano dvori
šče pest ali dve žita. Na koncu 
eni plačajo, in vsi so zadovoljni. 
Celo nekaj klobas in  skrbno 
skrita steklenica odbrniio v do
lino.

Dr. LUJO POLANEC: so spo
menik ljudje ali opeka?

PO D EŽELJE MORA  
BITI POSELJENO

V bolj učenem  jeziku pa bi 
rekh, da km ečki turizem  om o
goča ustvarjanje dodatnega do
hodka predvsem na hribovskih 
in gorskih km etijah. Ti dinarji 
kmetiji povečajo gospodarsko 
trdnost, njeni gospodarji in de
diči imajo večjo socialno var
nost. Civiliziranemu ljudstvu ne 
more biti vseeno, ali je  po
deželje poseljeno ali ne. K m eč
ki turizem  in ne vikendi bi to  
poseljenost ohranjeval, kmetje, 
ki bi jim  om ogočih dodaten kos 
kruha, bi varovali krajino. Saj je 
bil km et njen varuh od začetka, 
ko je bil še vse en sam gozd.

S km ečkim  turizm om  (m or
da so glede tega še drugi ukrepi) 
bi se ohranile tudi značilnosti
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ODSLEJ PO NOVEM -  Na koordinacijskem  odboru 
turo pri občinski konferenci SZDL v Novem m estu n 
več upoštevali mnenj posameznikov, m arveč samo še i 
in predloge organov (komisij, izvršnih odborov itd.), 
predsedniki so člani tega odbora. (F o to : I. Zoran)

za kul- 
ne bodo 

samo še stališča 
odborov itd .), katerih 

(F o to : I. Zoran)

K ulturni kažipot
V N ovem  m estu uskladili rokovnik za ob č in sk o  
pom em bne proslave in kulturne prireditve — Pouda

rek na m n o ž ičn o sti

I

Mali prireditveni mozaik
Nekaj o  tem , kaj pripravljajo na D olenjskem , v Beli krajini in Posavju za kulturni praznik 
-  Proslave ne b od o sam o v ob čin sk ih  središčih, am pak tudi na šolah in v krajevnih

skupnostih  ________________________________

N atanko teden dni je  do  slovenskega kulturnega praznika, vse
mu, kar snuje duh številčno majhnega, a kulturno bogatega naroda, 
posvečenega dne. Letos na ta  dan se bom o še posebej spominjali 
imena in dediščine F ranceta Prešerna, prvaka našega Parnasa, k ije  
umrl na 8. februaija pred 130 leti. Praznik, ki mu ni namenjen le 
en dan in tudi ne samo en teden, bodo povsod počastili s proslava
mi, recitali, glasbenimi, likovnimi in drugimi prireditvami in opravi
li več delovnih srečanj, na katerih bodo premislili dosedanja pota 
kulture in postavili kažipote nadaljnjemu kulturnem u razvoju. Pri
reditve in slovesnosti, k i jih  pripravljajo na Dolenjskem, v Beli kraji
ni in Posavju, bodo del mozaika vseslovenske kulturne m anifestaci
je za ta  naš kulturi posvečeni dan.

g

Marjana Kozine ali za 80-lctnico 
rojstva um etnika Božidarja Jak
ca. Koordinacijski odbor sc je 
zavzel za to, da bi kar največ 
kulturnih prireditev dobilo druž
benopolitično obeležje.

Na petkovi seji je  koordinacij
ski odbor sprejel tudi okvirni 
rokovnik za izvedbo vseh letoš
njih občinsko pom em bnih pro
slav in prireditev. S tem  je  zago
tovil tak  potek, da se bo vse leto 
kaj dogajalo.

V nadaljevanju je bila pozor
nost odmerjena pripravi na ob
činsko konferenco ZKO, ki bo 
prvič delegatsko izvoljena. Koor
dinacijski odbor je uskladil pri
pom be komisij za kulturo pri 
d r u ž b  enopolitičnih organiza
cijah na temeljne akte ZKO (sa
moupravni sporazum o združitvi 
društev in kulturnih skupin v 
ZKO ter statu t ZKO). Konferen
ca bo predvidoma februarja.

Na petkovi seji koordinacij
skega odbora za kulturo pri ob
činski konferenci SZDL v No
vem mestu je  bila beseda o tem, 
kdaj proslaviti in kakšno ,,težo” 
odm eriti v občini najpomemb
nejšim političnim , kulturnim  in 
drugim jubilejem  ter dogodkom , 
ki se bodo zvrstili letos.

Kot je dejal predsednik odbo
ra Aleš Kulovec, gre zlasti za to, 
s kakšnimi kulturnim i dogodki 
in prireditvami m nožičnega zna
čaja bi v novomeški občini kre
pili družbenopolitično zavest.
Take manifestacije se ponujajo 
tako ob 60-letnici ustanovitve 
ZKJ, SKOJ in sindikata kot ob 
jubilejih partizanskih enot, spre
jem u tradicionalne Titove štafe
te in drugih praznikih.

Ob tem so napovedani čisto 
kulturni dogodki, pa naj gre za 
znano srečanje oktetov, srečanje 
pihalnih orkestrov Dolenjske, 
prireditev, posvečeno spominu
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BREŽ1ČAN1 pripravljajo 
osrednjo prireditev v Posavskem 
muzeju, kjer bodo 7. februarja 
zvečer odprli razstavo plaket in 
plastik akademskega kiparja 
Vladimira Štovička, rojaka iz 
Leskovca pri Krškem. V Glasbe
nem sporedu bo nastopil Slo
venski godalni kvartet z operno 
solistko Z lato Ognjanovič iz 
Ljubljane.

V ČRNOMLJU bo  istega dne 
osrednja m estna in občinska 
proslava v dvorani kulturnega 
doma. Celoten spored, ki bo  
obsegal recitacije, petje in d ru
go, bodo pripravili dijaki centra 
srednjih šol. V občini bodo tudi 
krajevne proslave in prireditve 
na šolah.

V KOČEVJU bo 8. februarja 
v Šeškovem dom u recital Pre
šernove ljubezenske poezije, ki 
ga bodo izvedli recitatorji 
MKUD Mateja Bora, sodelovali 
pa bodo mladinski pevski zbor 
in učenci dom ače glasbene šole. 
V kočevskem  muzeju bodo  od
prli arheološko razstavo.

V KRŠKEM pripravljajo 
osrednjo občinsko prireditev za 
9. februar. Na odru v veliki dvo
rani Delavskega doma bodo 
recitatoiji podali prerez skoz 
besedno um etnost na Sloven
skem ter brali tudi dela doma
čih ustvarjalcev. Nastop bodo

popestrili Mešani pevski zbor 
V iktor Parma in citraši z osnov
ne šole na Senovem. Poleg tega 
bodo krajevne proslave v večjih 
središčih in na šolah. V čitalnici 
Valvasoijeve knjižnico pa bo  na 
ogled razstava knjižnih ilustracij 
Hinka Smrekaija.

V NOVEM MESTU si bodo 
obiskovalci lahko ogledali veli

ko likovno razstavo del sloven
skih in tujih likovnih um etni
kov, ki nastopajo pod imenom 
skupine JUNIJ. Razstavo V 
Dolenjski galeriji bodo odprli v 
torek, 6. februarja, ob 18. uri. 
V prostorih grmske osnovne šo
le bo  večjo javno proslavo pri
redila nedavno ustanovljena 
krajevna organizacija ZSMS. 
Dolenjski list bo  prav na Prešer
nov dan izdal prvo letošnjo šte
vilko Dolenjskih razgledov.

V TREBANJSKI občini 
bosta na dan kulturnega prazni
ka gostovali dve znani instru
m entalni skupini: v Trebnjem 
in Velikem Gabru Trio Lorenz, 
na Mimi in v M okronogu pa 
Trio Tartini. Prireditve so na
menjene predvsem šolski mladi
ni.

I. Z.

Učitelji v tovarnah
Z im sko d ru žb en o p o litičn o  izobraževanje prosvetnih d e 

lavcev tokrat v N ovem  m estu in Brežicah

Nad 500 prosvetnih delavcev 
iz novom eške občine je 24. 
januaija v novomeškem Domu 
JLA pozorno sledilo besedam 
Jožeta Smoleta, znanega druž
benopolitičnega delavca in dip
lomata, o aktualnih dogajanjih 
v mednarodni politiki, zatem pa 
priduhnilo še Emilu Rojcu, iz
vršnemu sekretarju predsedstva 
CK ZKS, ki je govoril o pome
nu in smotrih vzgojno-izobraže- 
valne preobrazbe od predšolske 
vzgoje do univerze. \

spoznalo organizacijo dela v proiz
vodnji. Izobraževalni dan se je kon
čal s predavanjem Majde Poljanšek, 
predsednice republiškega kom iteja 
za vzgojo in izobraževanje. Gostja je 
govorila o osnutkih nove šolske za
konodaje, predvsem z vidika usmer
jenega izobraževanja.

5000 DIPLOMANTOV -  Na pe
d a g o g i akademiji v Ljubljani, ki 
deluje nepretrgom a 30 let, je diplo
miralo že 5.000 študentov. Diplo
m anti se zaposlujejo pretežno v pro
svetni stroki.

Da se ne bo več zatikalo!'
     ■  — -       ......
Ploden pogovor predstavnikov ribniške kulturne skupnosti v sodraškem  D onitu  — S  
poživilnim i akcijami bo kulturna skupnost nadaljevala in obiskala vse to zd e  ter KS v

ob čin i

Dolžnosti združenega dela do kulture je uzakonila „mala 
ustava". V političnih dokumentih je  podčrtano, da se mora odnos 
do te dejavnosti spremeniti. Nakazane so tudi poti, kako to 
uresničiti. Vse je znano, jasno in že stokrat povedano. Pravzaprav 
že stara plošča.

jevni skupnosti v Sodražici.
Kaj jih  je zanimalo? Pred

vsem to , kaj se s ku ltu ro  v 
D onitu  dogaja zdaj in kakšne so 
m ožnosti za v prihodnje. Najbrž 
bi bilo treba pritrd iti Francu 
Bojcu, direktorju  te delovne 
organizacije, da bi bilo že več in 
boljših sadov, če bi bile take 
poživilne akcije že prej. Strinjal 
se je , da bi mogli do  zdaj 
govoriti zgolj o poskusih, da bi 
v združenem delu kultura bolj 
zaživela.

K ulturna odtujenost ni majh
na. Razlog za to  bi morali iskati 
v slabem obveščanju in prem aj
hni zavesti večine ljudi. Vse te 
šibkosti je n a  svoji koži čutil 
tudi oktet D onit, edina ku ltu r
na skupina v tej delovni organi
zaciji. V njej sam okritično priz
navajo, da ok te ta  niso ravno 
zgledno podpirali.

In vendar se ne prem akne. Z 
lučjo  bi lahko pri belem dnevu 
iskali delovno organizacijo, kjer 
se je kultura že povsem udomi- 
la, pa je ne bi našli. Vsaj ne take 
delovne organizacije, ki bi kul
tu rno delo uzakonila v svojih 
samoupravnih aktih in zadovo
ljevala potrebe delavcev z ures
ničevanjem lastnih kulturnih 
načrtov. Tem u so se ponekod 
samo približali, do cilja pa ješe 
dolga po t.

Ne more biti vseeno, kaj se 
dogaja s kulturo . Se posebno ne 
kulturnim  skupnostim , ki ugo
tavljajo in sortirajo skupne in te 
rese in načrtu jejo  kulturni raz
s o j .  Nemara je prav to  spodbu
dilo ribniško ku lturno skupno
st, da se je odločila za sondira
nje v „bazi“ . Prvi tak obisk so 
njeni predstavniki namenili de
lovni organizaciji D onit in Kra-

Pogovor v D onitu je pokazal, 
da po  starem ne gre več. V 
prihodnje, so poudarili, bo  nuj- ► 
no  natančno  program irati delo 
ku ltu rn ih  skupin v delovni orga
nizaciji, še zlasti v okviru kul
turnih društev, kakor tudi v 
krajevi skupnosti. Toda če naj 
delo zaživi tako , k o t si želijo, 
b o  nujno poskrbeti tudi za k a 
der. V D onitu  se kaže po treba, 
da bi zaposlili poklicnega kul
turnega anim atoija.

T o akcijo v D onitu šteje rib
niška ku ltu rna skupnost za us
pešno. Udeleženci pogovora so 
prepričani, da bo prišlo d o  pre
m ikov, ki bodo  kulturi odmerili 
večjo pozornost. S takimi akci
jami pa namerava kulturna sku
pnost nadaljevati. Vse delovne 
organizacije in kulturne skup
nosti bodo  prišle na vrsto.

Naslednji dan so si prosvetni de
lavci najprej ogledali dom ači doku
m entarni celovečerni film „Ljudjc 
ob K rki”, potem  pa so po skupinah 
obiskali štiri novomeške delovne or
g a n iz a c ije :  Labod, Novoteks,
„K rko”  in IMV.

Podobne izobraževalne ure za 
prosvetne delavce so pripravili tudi v 
brežiški o b č in i Več ko t 180 pros
vetnih delavcev iz te občine je  24. 
januaija obiskalo delovne kolektive 
Slovina, Jutranjke, tovarne pohištva 
in IMV ter tako na kraju samem

Iz šole med občane
Poživiti kulturno življenje v KS K ostel

KULTURO V OZD -  Med najuspešnejše kulturne skupine v Sodra
žici sodi ok te t Donit, ki uspešno nastopa ne le dom a, ampak tudi 
na gostovanjih v domovini in med rojaki na tujem . (F o to : Primc)

Člani kul turno—umetniškega 
društva Vas—Fara so na 
zadnjem razširjenem sestanku 
ugotovili, da poteka vse delo 
preveč v šoli in s šolsko mladi
no, medtem ko ostali občani 
pri izvajanju programa niso do
sti sodelovali. Ker deluje KUD v 
okviru osnovne šole, je to  tudi 
razumljivo. Vendar bi bilo takš
no nadaljevanje dela ovira za 
razvoj kulturnega življenja. Za
to so se člani KUD dogovorili z 
OO ZSM V as-Fara, da skupno 
zastavijo sile za poživitev kultu
re v naši KS Kostelsko. V pro
gramu, ki so ga sprejeli, so zato 
natančno zapisali naloge in 
dolžnosti društva ter posamez
nikov.

Glavna naloga je ureditev odra v 
Fari, katerega obnova se vleče že ne
kaj let. Zato so odločno povedali, 
da je treba dela končati do začetka 
marca, ker bo tu večja prireditev že

10. marca. Letos predvidevajo go
stovanje moškega pevskega zbora iz 
Kočevja, folklorne skupine iz Dole
nje vasi, nonetov „Rog“ in „V itra“ , 
članov KUD “ Svoboda" in harmoni- 
kaijev glasbene šole iz Kočevja. Čla
ni KUD in mladinci pa bodo tudi 
sami pripravili več prireditev. Usta
novili bodo še dram sko skupino, ki 
bo letos naštudirala igro ali dve.

Program KUD V as-F ara  je zelo 
bogat in obsežen, vendar stvaren in 
nujno potreben, saj vemo, da imajo 
prebivalci na  podeželju zelo malo 
tistega, kar kultura lahko nudi in 
mora nuditi. Delo seveda zahteva 
večje stroške. Zato  so pripravili 
finančno ovrednotenje programa in 
ga predložili kulturni skupnosti ob
čine Kočevje.

Celotna dejavnost KUD poteka v 
prostorih osnovne šole. Izvajajo jo 
šolska mladina, člani KUD in OO 
ZSM V as-F ara  pod vodstvom men
torjev-prosvetnih delavcev.

FRANC CIMPRIČ

N I Z A SL U Ž N IH
ZKO Slovenije bo letos 

podelila 24 odličij Svobode 
z zlatim in 23 s srebrnim li
stom  Na dolgem spisku 
predlagancev je  samo eno 
ime z  našega območja -  iz 
Posavja. V kriki, sevniški, 
trebanjski, novomeški, 
metliški, črnomaljski, ko
čevski in ribniški občini od
bor za odličja pri najboljši 
volji in najboljši luči ni mo
gel odkriti dovolj kvalitetnih 
prsi za nošenje takega pri
znanja. Pa toliko se jih na
stavlja in tudi dovolj krepke 
so, a kaj, ko  to ne šteje, 
ampak samo de lo . . .

KAJ SO SMOTRI ŠOLSKE REFORME? — Prosvetni delavci iz 
novomeške občine so v novomeškem Domu JLA zbrano podušdi 
Emila Rojca, ki je  govoril o tem. (Foto: J. Pavlin)

Prvič skupina
V K očevju razstava d o 

m ačih  likovnikov

Ju tri ob 18. uri bodo v kočev
skem Likovnem salonu odprli 
prvo skupinsko likovno razstavo 
dom ačih ustvarjalcev. Pokrovi
teljstvo je  prevzel ITAS, zato bo 
na otvoritvi razstave govoril tudi 
njegov generalni direktor. Upajo, 
da bo to dober zgled in spod
buda drugim delovnim organiza
cijam v Kočevju, saj so člani 
skupine navsezadnje njihovi de
lavci

To likovno skupino so ustano
vili lani 15. novembra. V njej so 
nekateri že znani ustvarjalci, še 
več pa je  amaterjev, ki do  zdaj 
.niso razstavljal’. Nekaj je tudi 
takih, ki se šele poskušajo v 
svetu risbe in barv. Za razstavo 
pa so člani skupine pripravili 
dela po  lastni p resoji

Skupina je bila ustanovljena 
tudi zato, da bi likovniki dobili 
organizirano strokovno pom oč. 
Mentorja, akademski kipar Stane 
Tarm in likovni pedagog Ivan 
Brudar, sta pripravljena. Ob pre
davanjih, ki bodo v februarju, 
bosta vodila tudi praktične vaje 
v raznih slikarskih tehnikah.

R *D O  MEGLIČ

Meglič in Glad 
zdaj v Metliki

O tvoritev razstave jutri

Rado Meglič in Matija Glad 
bosta po uspešni turneji v Po
stojni in Kopru razstavljala svo
ja  dela tudi v Metliki, in sicer v 
okviru kulturnega tedna. Otvo
ritev razstave bo  jutri, 2 . feb
ruarja, ob 18. uri v prostorih 
osnovne šole Medika, na ogled 
pa bo  do 12. februaija. Prepri
čana sta, da bosta tudi v Metliki 
žela uspeh, kot sta ga v Kopru, 
kjer sta morala razstavo podalj
šati skoraj za mesec dni. Isto je 
bflo v Postojni.

Podoben uspeh so doživeli v Kop
ru tudi literati kluba kulturnih de
lavcev iz Kočevja. Na večeru »Poezi
je s Kočevskega” je bila sodobno 
ozvočena dvorana v D om u učencev 
heroja T ita polna poslušalcev, ki so 
kočevske literate pozdravili z b u č 
nim aplavzom. V Kopru so se pred
stavili kočevski pesniki m  pisci Mar
janca Colarič, France Lovšin, Peter 
Vovk, Pavle Benič in R adi Mohar. 
Njihova dela so brale gimnazijke 
Lela Mujkič, Ljubica Pavlovec in Iva 
Kaplanova.

Matija Glad: KOSTELKA

TEKMA GLASBENIH SOL -  
Tradicionalno 8. tekmovanje glasbe
nih šol bo letos sredi marca v 
Mariboru. Tekmovanje, k ije  bilo do  
zdaj vselej v Ljubljani, bo tokrat 
združilo vseh 54  glasbenih šol, ki 
delujejo v Sloveniji Učenci se bodo 
pom erili v pihalih, trobilih, kitari, 
godalih, tekmovali pa bodo tudi 
zbori in ansambli.

J U B I LEJ POMURSKE ZA
LOŽBE -  Pomurska zalozba b o  
letos, ko slavi 25-letnico ustanovit
ve, izdala kar 56 knjig. Dom ača 
literatura je v ospredju. Med drugim 
so najavljene tele knjige: Evalda 
Flisarja potopisni roman „Tisoč in 
ena noč” , Branka Soemna pesniška

zbirka ..Šepetanje m ravelj’1, Karoli
ne Kolm anič rom an ,,Sence na belih 
listih” , Katje Spur pesniška zbirka 
„Ob z g o d n i  transverzali” , Ivana 
Cšnerm a. a delo , .Slamnata vdova” 
ter Miška Kranjca predelani rom an 
„Pisam a".

SAMO DVE DRUŠTVI -  Novo- 
meška ZKO, ki se pripravlja na svojo 
prvo delegatsko izvoljeno skupšči
no, je že jeseni razposlala društvom 
v razpravo nekatere temeljne akte, 
na podlagi katerih bo poslej organi
zirana in delovala. Odziv je  bil bo
ren, saj sta gradivo obravnavali m en
da le dve društvi, samo novomeško 
K ulturno društvo Dušana Jereba pa 
je poslalo tudi tehtne pripombe.
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a -  vrednost 0,3 
m 3 /h  ml
k -  vrednost 2,5

OBVESTILO

VSE POSLOVNE KOMITENTE IN OBČANE

OBVEŠČAMO,

DA BOMO 5. FEBRUARJA 1979 
PRIČELI Z DELOM V NOVIH 
POSLOVNIH PROSTORIH 

NA TRGU MATIJE GUBCA V KRŠKEM

LJUBLJANSKA BANKA 
TEMELJNA POSAVSKA BANKA
ZAVAROVALNA SKUPNOST TRIGLAV 
ORMOČNA SKUPNOST KRŠKO

PTT PODJETJE NOVO MESTO 
TOZD ZA PTT PROMET KRŠKO

N O V I.PR O G R A M  O K EN  IN B A LK O N SK IH  VRAT
JELOBOR 78 s t e r m o i z o l a c i j s k i m  s t e k l o m

t e r i r B t B r
Aluminijasti profil

Zanesljiva površin
ska zaščita z glo
binsko delujočimi 
lazurnimi premazi

Prikrito kvalitetno 
enoročno  okovje

Specialno 4 mm 
debelo steklo

Specialni alum ini
jasti odkapni profil

O ptim alno pro
filiran zunanji del 
okvira, ki omogo
ča vgraditev zuna
nje in notranje 
okenske police

t a l /  m  t n  o
zvočna izolacija 30 dB

Tesnilni profil iz traj
no elastičnega 
materiala

Permanentni sili
konski kit za zaste
klitev

Sušilno sredstvo

A kustični podlož
ni trak om ogoča, 
da je TERMOTON 
steklo elastično 
vloženo

Izbran les (smre
ka/jelka) posušen 
na optim alno lesno 
vlago 12%  ± 2 %

PR O D A JN A  MESTA Z NOVIM  PROGRAM OM :
ŠK O FJA LOKA tel. (064 ) 6 1 - 3 6 1  

 __________________________________ZAG REB -  Sesvete tel. (041 ) 2 5 3 - 2 5 9

©JELOVICA lesna industrija, ŠK O FJA LOKA, Kidričeva 5 8 ,
te l. (0 6 4 ) 6 1 - 3 6 1

DOLENJSKI U ST

emonin kotiček
Za letošnji prvi Emonin koti

ček se je nabralo kar precej no
vic s trgovskih polic.

Planincem priporočam , naj 
pohitijo v Centrom erkur v Tru
barjevi ulici 1 v Ljubljani, kjer 
imajo na zalogi uvoženo alpini
stično opremo. Za ljubitelje 
planin je to  resnično izredna 
priložnost, da si izpopolnijo ali 
obnovijo oprem o, ki je nepo
grešljiva za varno plezanje v go
rah. Tako si lahko kupijo cepi
ne vseh vrst, v različnih dim en
zijah, ledna in navadna kladiva, 
plezalne vrvi dolžine 40 metrov, 
plezalne varnostne pasove, kara- 
bine z matico, ledne vijake, lo
patke in kline različnih veliko
sti.

Dolžan pa sem vam tudi 
pojasnilo, da je Centromerkur- 
jev tozd prodaja na drobno z 
vsemi prodajalnami v Sloveniji 
in izven nje od 1. januarja 1979 
dalje TOZD Emona Merkur, 
kot Maximarket, Superm arket 
in drugi. To sem vam moral po
vedati zato, da se ne boste čudi
li kaj „p o č n e"  Centrom erkur v 
Emoninem kotičku.

Pa pojdim o še na kratek spre
hod po M aximarketu na Trg re
volucije 1.

V pritličju  ali etaži B je vse v 
znamenju pusta. Kar mrgoli pu
stnih mask in drugih pustnih 
dodatkov, ki vas bodo za dan 
ali dva preselili iz naše vsak
danjosti v dan norčij in pustne
ga veselja.

Pust je čas, na katerega se 
ponavadi tem eljito pripravimo, 
da bi skrili vsakdanjik. To je 
čas, ko mrtvilo naših krajev za
menjajo veseli pustni prizori in 
pustne zabave. To je čas vse
splošnega rajanja, plesa v 
maskah, nepozabni trenutk i, ko 
vsi ljudje poznajo vse in niko
gar, čas, v katerem  se lahko 
sprostim o in si dam o duška, 
čas, ko nihče ne sme zameriti 
nikom ur, čas splošnega razpolo
ženja. In, če želimo spremeniti 
svoj lik, nas izbira v Maximarke- 
tu ne bo razočarala.

V kletnem  prehodu v Letras- 
tudiu so trenu tno  še na lazpola- 
go navadni pisalni stroji O f^ m a  
Daro M 16 s 47-centim etrskim  
valjem za 4.012,00 din in elek
trični pisalni stroji Daro s 
33-centi metrskim valjem za

9.063,60 din. Zaloge niso pre
velike. Zato pa se naj tisti, ki 
imajo namen kupiti enega iz
med naštetih pisalnih strojev, 
podvizajo.

Kadar ste v M aximarketu, 
vam priporočam , da si vedno 
ogledate pulte posebnih prodaj 
v kletni ali A etaži, kjer imajo 
vedno kaj novega na izbiro. In 
kar je najbolj važno: na pultih 
posebnih prodaj je vse pred
vsem poceni.

Kar nekam slabe volje sem 
bil, ko mi je tovariš urednik po
vedal, da se pri križanki MAXI- 
MARKET niste kaj posebno iz
kazali: samo 286 rešitev je pri
spelo. To je še enkrat manj ko t 
ponavadi. Ali je bila res pretež

ka in predolga? Kaj pa, če ste 
imeli težave prav pri geslih, ki 
so se nanašali na Maximarket? 
Če imam morda prav, bo krivda 
kar na vas samih! Pa ne, da ne 
berete Emoninega ko tička in 
reklamnih obvestil Trgovske hi
še Maximarket? Veste, v Emo- 
ninih kotičkih, ki sem jih pisal 
lani, so bila vsa gesla, ki smo jih 
uporabili v križanki. Lahko ob
ljubim, da bom o še kdaj objavili 
križanko M aximarket. Priporo
čam pa vam, da shranite vse le
tošnje Emonine kotičke, ker 
vam bodo pri reševanju križan
ke M aximarket prišli zelo prav.

V Kranjski gori bo 17. 
februarja že 7. tradicionalni ve
leslalom cicibanov za pokal 
Maximarketa. Tako ko t vsako 
leto  sta organizatorja letošnjega 
sedmega veleslaloma cicibanov 
za pokal M aximarketa Društvo

prijateljev mladine in Trgovska 
hiša M aximarket iz Ljubljane.

Veleslalom cicibanov je edina 
tovrstna prireditev za najmlajše 
v Sloveniji. To pa ne pomeni, 
da se te športne prireditve za 
najmlajše smejo udeležiti samo 
Ljubljančani. Prav nasprotno! 
Oba prireditelja si m očno želi
ta, da bi se veleslaloma ciciba
nov v Kranjski gori udeležilo 
čim  večje število malčkov iz vse 
Slovenije. Zgled, ki sta ga dala 
prireditelja z organizacijo šport
ne prireditve za najmlajše, pa je 
vredno posnemati. Malih smu
čarjev kar mrgoli. Samo da 
razen Društva prijateljev mladi
ne in M aximarketa iz Ljubljane 
ni nikogar, ki bi jim do sedaj 
privoščil takšne vrste tekm ova
nje in veselje. V Sloveniji je 
smučanje kar nacionalni šport. 
Na m ednarodnih smučarskih 
tekmovanjih večinoma samo 
Slovenci branijo jugoslovanske 
barve. Da pa bi imeli tudi v bo
doče čim več uspešnih sm učar
jev, je potrebno, da že od mla
dih nog vzgajamo človeka in ga 
navdušujemo za ta prelepi 
šport. Hkrati mu vzbujamo 
športnega tekmovalnega duha. 
Za doseganje vidnejših uspehov 
pa je potrebno vložiti v pripra
vo veliko truda. S tovrstnimi 
spodbujanji pa je po trebno pri
četi že pri najmlajših. Za priza
devanje gre obema prireditelje
ma pohvala.

Svoje malčke lahko prijavite 
za cicibanov veleslalom do 
vključno 12. februarja v šport
nem oddelku Trgovske hiše 
Maximarket ali osebno ali pa po 
telefonu (061) 2 3 -6 8 1 , interno 
84, kjer boste prejeli vsa po
trebna pojasnila.

15. februarja pa bo ob 17. 
uri v k le tn e m  p re h o d u  T rg o v sk e  
hiše Maximarket žrebanje stan- 
nih številk.

Morda tudi cicibančki kdaj 
pa kdaj pokukate v Dolenjski 
list? In če boste videli tole m o
je pisanje, pa pocukajte očka za 
rokav in mu recite: „O či! Jaz bi 
tudi rad tekm oval." Zraven pa 
ga še prav posebno lepo poglej
te. Verjamem, da ga ni očka, ki 
nebi ustregel vašim lepim proš-' 
njam. Potem pa mu še povejte, 
da bi bili radi zraven, ko bodo 
žrebali štartne številka

Društvo prijateljev mladine 
in M aximarket sta poskrbela za 
prevoz mladih tekmovalcev iz 
Ljubljane v Kranjsko goro. Če 
se bosta očka in mamica pravo
časno prijavila, bosta tudi dobi
la sedež v avtobusu, !e nekaj 
malega bosta morala plačati.

Da pa ne boste rekli, da so 
organizatorji samo strogi sodni
ki s štoparicami v rokah, vam 
zaupam, da vam bodo pripravili 
tudi kaj za pod zob, da se boste 
pogreli. Poleg tega vas čakajo 
m ajčkena prijetna preseneče
nja. Skoraj bi povedal preveč. 
Veste, cicibani, če bi pa še to  
napisal, bi me v Maximarketu 
skoraj ošteti. Pa še presenečenja 
ne bi bilo več!

Zato pa kar pogum no v 
Kranjsko gorol Želim vam veli
ko uspeha.

Vaš JANEZ DOLENJSKI

maximarket
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ŠPOR TNI KOM EN TA R

Mali trnovski maratoni
Pred kratkim so v Ljublja

ni podpisali družbeni dogo
vor o hoji in teku ter o hoji 
in teku na smučeh. Dejstvo, 
da so ga podpisale družbeno
politične organizacije, pred
stavniki JLA, teritorialnih 
enot, družbenih organizacijh 
in društev, ki se ukvarjajo s 
Športom, ter turizmom, in 
delovne organizacije, ki pro
izvajajo športno opremo in 
obutev, dokazuje, da po 
pravkar opravljenih podpisih 
ne bo ostalo zgolj pri dogo
voru v pisarni, pač pa da bo  
ta elementarna tdesnokul- 
tuma dejavnost končno zadi
hala tako, ko t ji gre.

Razumljivo je, da podpi
san dokum ent še ne pomeni 
uspeha, pač pa je le obeta
ven začetek širše družbeno
politične akcije za načrtova
no in dobro pripravljeno 
organizacijo športne rekre
acije, ki bi ga morali po svo
jih močeh podpreti prav vsi. 
Že zaradi tistih množic de
lovnih ljudi, občanov in mla
dine, ki se do sedaj z rekre
acijo še niso spoznali.

Izredno važno vlogo pri

organizaciji teko v- tako je 
zapisano tudi v dogovoru- 
imajo predvsem osnovne 
organizacije ZSMS. Mladin
ska organizacija se je namreč 
zavezala, da bo na področju 
aktiviranja mladih opravila 
veliko dela, da bo poskušala 
domala v vsaki vasi, kjer so 
mladi organizirani, pripraviti 
male ’trnovske maratone’. 
Zato so si člani osnovnih 
organizacij ZSMS v okvirnih 
delovnih programih že zasta
vili akcije s področja mno
žičnih tekov. Zaenkrat so 
velik del dogovora uresničili 
v nekaterih osnovnih organi
zacijah v novomeški občini 
(Gabrje, Brusnice), malo za
ostajajo v ribniški (0 0  
ZSMS Ribnica), kočevski in 
krški občini, medtem ko iz 
ostalih občinskih konferenc 
in osnovnih organizacij še ni 
nobenega glasu, kako je pri 
njih Pa najbrž ne zato, ker 
mladi o podpisu družbenega 
dogovora, ki jim obeta obilo 
zdrave in obenem cenene 
športne rekreacije, morebiti 
niso slišali?

J.P.

Klecnili že na prvi stopnici
N eugoden  za četek  dolenjskih košarkarskih ekip — K onec 

Kranju, M etličani se b o d o  dom a pom erili z D om žalam i
tedna igrajo N ovom eščan i v 

i, K očevci pa s T om osom

Že v 1. kolu slovenske super lige je  prišlo do  presenečenj. Za 
največje so vsekakor poskrbeli Novomeščani, ki so pred dom ačim i 
gledalci izgubili srečanje s sicer zelo dobro  Ježico. ,JBeti“  je  dožive
la v M ariboru katastrofalen poraz, Kočevci pa so v slovenski košar
karski ligi—zahod izgubili doma z novogoriškim Gostolom.

NOVO MESTO -  
JEZICA 

80:81 (44:39)
Prva tekma super lige je dokazala, 

da bodo prihodnja srečanja precej 
boljša od onih iz predtekmovanj. 
Srečanje med Ježičam in domačimi 
igralci se je začelo z mnogimi napa
kami in v začetku je spominjalo na 
trening tekmo. V nadaljevanju pa so 
domači precej boljše zaigrali in h itro  
prevzeli vodstvo, k o  je že kazalo, da 
bodo dosegli zanesljivo zmago, se 
jim  je ustavilo in Ljubljančani so do
segli kar 10 košev zapored, izenačili

V. TRNOVSKI 
MARATON PRED 

VRATI
N atanko čez deset dni se bo zače

la najvažnejša in najbolj m nožična 
športna prireditev na Slovenskem: 
na Č m em  vrhu nad Idrijo se bo start 
tradicionalnega 'Trnovskega m arato
na’, na katerem  naj bi letos poleg 
domačinov tekli tudi predstavniki iz 
ostalih republik, slovenski zamejci 
ter gostje iz tujine.

V vrhu Črnomelj in Šentjernejke
D ober rok om et v zim ski rokom etni ligi D olenjske — Pri ženskah zaenkrat najboljše  

Šentjernejke -  E kipe gredo na p o č ite k  d o  11 . februarja

Ekipe v I. zimski rokometni ligi Dolenjske so konec minulega 
tedna odigrale 4. kolo. Medtem ko v moški ligi ni bilo presenečenj, 
poteka liga pri ženskah precej drugače, kot so oiganizatoiji pri
čakovali. V ospredju so namreč Šentjernejke, in sicer v obeh skupi
nah.

Pri moških se za prvo mesto še 
vedno potegujejo črnomaljski vete
rani in novomeška Krka, zelo dobro

NOGOMET: 
NOVOMEŠČANI VADIJO

Novomeški nogom etni delavci so 
m na zadnjem sestanku natančno 
dogovorili za n ačrt treningov. 
Redno so začeli vaditi 26. januarja, 
in  sicer v športni dvorani, v njej pa 
bodo trenirali vzdržljivost, h itrost in 
uigravanje do 11 . marca. Poleg tega 
bodo vadili še v dvorani OS Drago
tin Kette in na stadionu, ob tem pa 
bodo člani, mladinci in kadeti od
igrali vrsto prijateljskih tekem . NK 
H an ima povrhu vsega dobro organi
zirano pionirsko šolo, ki jo  po po
sameznih šolah vodijo Miro Mrvar, 
Zvone Tretnjak, M uko Alapovič, 
Samo Zupančič in Bojan Avbar, vsi 
pod vodstvom prof. Alojza Hlače.

RIBNICA: 
USPEL SMUK

Člani osnovne org

pa igrata še m lada vrsta Črnom lja in 
moštvo IMV. Rezultati 3. in 4. kola: 

IMV -  
(V)

-  KTKa (Mj z i a u ,  Šentjernej (M ) -  
Krka 7:18, Semič — Črnom elj 4 :16 , 
Krka (M) -  IMV 9:16, Črnomelj 

) -  Semič 19:10, Črnomelj -  
ntjem ej 18:10. T renutni vrstni 

red: 1. Črnomelj (V) 7 točk , 2. 
Krka 7, 3. Črnom elj (M) 6, 4. IMV 

n e i4 , o. 
i Sentje

kupina
Novo m esto (M) 13:5, Mirna (M) -  

6:6, Šentjernej — Novo 
) 14:5, Stopiče -  Mima 
Trenutni vrstni red: 1.

Šentjernej 7, 2. Mima (M) 7, 3. Sto
piče 2, 4 . Novo m esto (M) brez 
točke; skupina B: Novo m esto 
(PRS) -  Stopiče (OS) 3:8, Č rno
melj -  Šentjernej (OS) 9:14, Šent
jernej (OS) -  Novo m esto (PRS) 
18:7 in S topiče (OS) -  Črnomelj 
8:10. Lestvica po 4. kolu: 1. Šent
jernej (OS) 6 točk , 2. Črnom elj 6, 
3. S topiče (OS) 4 in 4. Novo mesto 
(PRS) brez točk.

S tekmovanjem bodo ekipe v zim
ski ligi nadaljevale v nedeljo, 11. 
februarja. Moiiki bodo igrali v dopol
danskem času, dekleta pa popoldan.

  , —. — ncli
5, 5. S en tjem ei4 , 6. Krka (M) 2, 7.

Šentjernej (M) brezSemič 
točke. 

Ženske,

1 in

skupina A: Stopiče -

mesto 
(M) 4:6.

ZSMS
pri-

. ----- ivne organizacije ZS
Ribnica so na bližnjih sm učiščih 
pravili tekmovanje v sm uku. V 
Bukovici se je  zbralo 30 tekmoval
cev, ki so se pomerili, in sk er dva
krat, na 600 m dolgi progi. Rezulta- 
u  1Lx.Požar 64,20, 2. Grže 46,40, 3. 
Malešič 47,50 itd.

M. G.

KMALU POHOD 
NA STOL

Člani koordinacijskega odbora 
planinskih društev jeseniške občine 
in občinskega odbora ZZB NOV 
Jesenice bodo pripravili 16., 17. in 
18. februarja 14. pohod na StoL 
Prvega spominskega pohoda se je 
udeležilo 51 občanov, organizatorji 
pa pričakujejo, da bo na letošnjem 
sodelovalo okoli 5000 pohodnikov. 
Ker bi se pohoda radi udeležili tudi 
Dolenjci, naj vsi zainteresirani 
obiščejo predstavnike TVD Parti
zan. Pri njih bodo dobili podrobne 
informacije ali pa že kar izpolnili 
prijavnjce za pohod.

OBETAVNE IGRALKE -  Pred 
kratkim se je v Novem mestu 
začela 1. dolenjska zimska 
rokometna liga. Dekleta igrajo v 
dveh kakovostnih skupinah. V 
dmgi nastopajo v glavnem mla
de in neizkušene igralke, ki so z 
dosedanjim znanjem dokazale, 
da so obietavne igralke.

in povedli. Do konca srečanja je bila 
tekma nadvse izenačena, zanimiva, 
pa tudi kakovostna. Domači nika
kor niso mogli zaustaviti razpolože-

Urediti
lastništvo

Na letni skupščin i k o čev 
skega sm učarskega kluba 

pregledali d e lo

25. januaija so imeli člani 
kočevskega smučarskega kluba 
v Domu telesne kulture letno 
skupščino. Udeležba je bila za
dovoljiva, prisotni pa so raz
pravljali o težavah, s katerim se 
srečuje pred kratkim ustanov
ljeni (duD, ki je nekakšna sekci
ja  TVD Partizan iz Kočevja.

Nekateri udeleženci so menili, da 
so pri ustanavljanju kluba preveč hi
teli in da bi bilo bolje, ko  bi bil smu
čarski šport ena od sekcij v okviru 
TVD Partizan, zlasti zato, ker klub 
še ne namerava dati prednosti 
vrhunskemu športu.

Ko so razpravljali o poročilih, so 
bili vsi mnenja, da so člani kluba 
pridno delali in veliko naredili. Se 
vedno pa m oti, ker še ni urejeno 
lastništvo smučišč, vlečnic ter ska
kalnice. Dogovorili so se, da bo  klub 
to uredil po m ožnosti še v letošnjem 
letu.

In kako je bilo s sm učarsko dejav
nostjo? Ugodne zime so omogočile 
dolgo sm učarsko sezono, ki so jo  
Kočevci izkoristili, če pa snega le ni 
bilo dovolj, so si pomagali z avtobu
si in obiskovali sm učišča na Gorenj 
skem, udeleževali pa so se tudi ve 
jih prireditev v sm učarskih tekih.

Ob koncu so izvolili nov odbor, 
ki je  sestavljen iz starih članov, v 
njem pa je tudi nekaj novih m oči. 
PotrdiD so delovne programe. Za
pisati je potrebno, da temelji delov v 
odboru, treniranje tekov in skokov 
ter priprava smučišč izključno na 
amaterski in prostovoljni podlagi

A. ARKO

TURK ZMAGAL
Jubilejnega 

stva K rškega ' 
žilo rekordno število tekmovalcev in

10. odprtega prven- 
;a v kegljanju se je udele-

nega Jesiha, ki je sam dosegel kar 39 
zadetkov. Se nekaj sekund do konca 
so imeli domači igralci m ožnost, da 
povedejo, vendar so bili pri m etih na 
koš netočni, odbito  žogo pa so ved
no ulovili gostje. Nekajkrat se je 'iz 
kazal' tudi ljubljanski sodnik 
Pezdirc, ki je žogo, ki bi jo  morali iz 
avta izvajati dom ači, dal gostom. 
Hudo napako je naredil tudi na kon
cu, ko  je spregledal tako imenovano 
napako sredine. Zaradi kršitve pravil 
se domači vložili protest.

Novo m esto: Župevc 8, Kovačič 
17, Munih 27, Seničar 6, Plantan 
12, Cerkovnik 10.

BRANIK -  „BETI“ 
91:61 (48:35)

Prvo gostovanje v super ligi se je 
za Metličane končalo katastrofalno. 
V Mariboru so bili v prvem delu še 
enakovreden nasprotnik dom ačim , v 
drugem pa so povsem popustili in 
Branikovi igralci so s hitrimi proti
napadi dosegali koš za košem . Kaže, 
da je gostom  v drugem delu pošlo 
moči.

„Beti“ : Gršič 6, Medek 18,
Einsidler 2, Svinger 5, Sahmič 15, 
Nemanič 8, Vertog 5 in Kremesec 2.

KOČEVJE -  GOSTOL 
75:85 (37:44)

Začele so se tudi tekme v zahodni 
in vzhodni slovenski košarkarski ligi. 
Kočevci so prvo tekm o odigrali z 
Gostolom. Medtem ko  so se izkuše
nim Goričanom  v prvem delu dobro 
upirali, so že po nekaj m inutah dru
gega dela gostje vodih za 20 točk. 
Proti koncu zanimivega srečanja, ki 
si g a je  ogledalo okoli 150 gledalcev, 
so morali trije najboljši gostje iz igre 
in dom ači so razliko ublažili.

Kočevje: Smola 4, Popovič 4 , 
Gašparac 5, Bončina 6, Baranašič 9, 
Grgorič 22, Papež 4 in Vovk 11.

RIBNICA: 
NOGOMETNI TURNIR
Ribniški nogom etni delavci so 

pripravili prejšnji teden nogom etni 
turnir, na katerem  je nastopilo deset 
ekip. V malem finalu so se pomerili 
igralci Inlesa in Rika, v velikem pa 
nogometaši vojašnice in doma JLA. 
Vrstni red: 1. Dom JLA, 2. Garnizi
ja JLA, 3. Riko, 4. Inles itd . Naj
boljši strelec je bil Dezorado (Riko), 
igralec Petrič (dom JLA) in vratar 
Leskovar (Postaja milice).

M. G.

ZIMSKA 
KEGLJAŠKA LIGA

Minulo nedeljo se je začela zim
ska kegljaška liga Dolenjske. Letoš
nje tekmovanje bo  odigrano po tu r
nirskih sistemih, ekipe pa bodo  na
stopile še v Krškem (28. januarja so 
na Senovem), in v Novem mestu 
dvakrat. Najresnejši kandidati za 
osvojitev prvega m esta so člani No
vega mesta, orvo m esto pa branijo 
Tiebanjci.

N. G.

NOVO MESTO: 
ORGANIZIRANI 
NOGOMETAŠI

Na pobudo klubske uprave in 
m ladih nogometašev so imeli člani 
novomeškega nogometnega kluba ! 
minuli petek popoldan sestanek, na 
katerem  so se dogovorili, da bodo v 
kratkem  ustanovili Zveze socialistič
ne mladine Slovenije. Za aktiv so se 
odločili predvsem zato, da bodo 
mladi sami razpravljali o nalogah in 
izpolnjevanju zastavljenega načrta. 
Novomeški nogom etni ld u b  ima 
okoli 40  članov, ki so mlajši od 27 
le t

t

tekmovalk iz domala vseh klubov z 
Dolenjskega. R ezultaiti-č lan ice: 1. 
Šegula (Brežice) 402 podrta keglja, 
2. Antič (Krško) 397, 3. Bukovec 
(Mercator) 376 itd ; m ladinci: 1. 
Požgaj (Brežice) 882, 2. Vukšinič 
(Novo m esto) 851, 3. Bizjak (Breži
ce) 845; člani: 1. Turk (IMV) 905,
2. Blažič (Novo m esto) 901, 3. N. 
Goleš (Mercator) 896, 4. Ž. Goleš 
(Metlika) 886, 5. Bratož (IM V ) 883.

G.R.

GOLEŠ ZMAGAL
V finale 10. jubilejnega prvenstva 

Krškega se je uvrstilo 16 najboljših, 
boji za prvo m esto pa so bili lepi in 
izenačeni Zmagovalec je  zasluženo 
postal Trebanjec Niko Goleš, drugo 
mesto pa je osvojil Bratož.

Končni vrstni red: 1. Goleš (Mer
cator) 1782, 2. Bratož (IMV) 1778,
3. Turk (IM V ) 1765 itd.

PRESENETLJIV PORAZ — V 1. kolu slovenske super košarkarske 
lige so zmagali vsi favoriti, razen Novomeščanov. Pred okoli 400 
ojedalri so se pomerili z Ježico in srečanje po zanimivi in 
;akovostni tekmi tesno izgubili. (Foto: J. Pezdj)

Ker se bliža nova atletska se- 
z°na, ki se bo februaija pričela 
2 dvoranskimi tekmovanji in 
prvenstvom Slovenije v krosu, 
■J®/"88* da si bliže ogledamo pre
teklo atletsko sezono v merilu 
P°lenjske. Najbolj razveseljivo 
J®! da po sezoni 1978 ne more
mo govoriti le o uspehih novo
meške atletike, ki je nedvomno 
zabeležila nov velik korak na- 
PreJ> ampak tudi o uspešnem 
s ja iu  ,.kraljice športov’ v Bre- 
&cah in v Kočevju.

Brežičani so se lani vidno 
“ja v l j a l i  v mladinskih katego- 
jjpn, Kočevci pa zlasti pri 
P*°niijih. Njihov najboljši, Ro- 
j*1* Radosavljevič, ie namreč 
P°stal pionirski prvak Slovenije 
■ jkoku  v daljavo in ima naj- 

rezultat 608 cm!

fcveda pa so največje uspehe do- 
®8*i Novomeščani, ki ne samo v 
epubliškem, temveč tudi v zveznem 

v » v iU dosegaj °  vedno višje uvrstit- 
*• Novomeška moška ekipa je bila 

na ekipnem prvenstvu Slovenije 
" “ ga (za celjskim Kladivarjem), v 

Mnem merilu pa je zasedla 8. me
ri? fle za 73 to čk  za zagrebškim 
i„«,an,°m ) z zelo dobrim  seštevkom 
očk 29.765. Le malo je manjkalo, 

se niso uvrstili v zvezni finale. Z 
l e p l j e n o  ekipo (letos bosta moško

S t-5  (1538) 1. februarja 1979

Bogata žetev dolenjske atletike
vre to  okrepila državna prvaka, 
(sprinter Vane Keržan in tekač 
dol 'dolge proge ter čez zapreke Metod 
Žužek), se bo letos novomeška 
moška ekipa prav gotovo uvrstila v

se bo le to s- novomeška 
kipa p r

finale SFRJ -  med šest najboljših 
klubov v državi.

PENCA IN CUJNIK 
NAJBOLJŠA V SFRJ

Največje uspehe dolenjskih atle
tov v lanski sezoni sta dosegla dese- 
terobojca Janez Penca in Darko Cuj
nik. Janez Penca je  v najtežji atletski

disciplini deseteroboju, zbral kar 
7.204 točke  in postal državni prvak 
za le to  1978. Ce om enim o, da je v 
tem nastopu dosegel vrsto osebnih 
rekordov, na primer 4 :07 ,5  na 1500 
m, 196 cm v skoku v višino, 661 cm 
v skoku v daljavo in 370 cm v skoku 
s palico, potem  je  jasno, da so njego
ve 7.204 točke velik dosežek, zlasti 
če upoštevam o, da se na deseteroboj 
ni posebej pripravljal.

Drugi najboljši rezultat dolenjskih 
atletov lanske sezone pa je prav go
tovo mladinski državni rekord Dar
ka Cujnika v deseteroboju (na

V DRUŽBI NAJBOLJŠIH -  Darko Cujnik (v sredi) z letos najbolj
šim metalcem kopja v Sloveniji Čemetom (levo) in državnim prva
kom Primorcem iz zagrebškega Dinama. (Foto: Franc Mikec)

prvenstvu SFR J v Mariboru je  za 
Penco zasedel 2. m esto z rekordom  
7.072 to č k )  Darko je  sicer dosegel 
v svoji specialnosti, m etu kopja, z 
rezultatom  74,54 m tudi državni 
mladinski rekord, toda njegov naj
boljši rezultat v deseteroboju (prvi
krat je rušil mladinski rekord SFRJ 
na mladinskih balkanskih igrah v 
Ankari s 6.733 točkam i) m u je od
prl po t m ed olimpijske kandidate za 
olipiado v Moskvi leta 1980.
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DRŽAVNI PRVAKI, 
PET DRUGIH MEST

Državno prvenstvo sta osvojila še 
dva člana novomeškega kluba: Vane 
Keržan (prej član  Olimpije) med 
mlajšimi elani na 200 m ter M etod 
Žužek (tudi bivši član Olimpije) 
med člani na 3000 m z zaprekami. 
Med starejšimi mladinci pa je naslov 
prvaka SFRJ v m etu kopja osvojil 
Darko Cujnik. Štirje naslovi prvakov 
SFRJ pom enijo za AK Novo m esto 
lep uspeh.

Razen tega so novomeški atleti 
osvojili vrsto drugih mest: zelo 
dobro je začel sezono Rafko Kapš, 
ki je na državnem prvenstvu v krosu 
za starejše mladince osvojil srebrno 
medaljo na 6000 m dolgi progi.

Kazen tega je Boris Okleščen osvojil 
enako medaljo v m etu diska na 
državnem prvenstvu za mlajše člane, 
štafeta starejših mladincev 4 x 400 
m AK Novo m esto je  osvojila 
srebrne medalje pri starejših m ladin
cih in Darko Cujnik pri članih v 
deseteroboju. Edino žensko srebrno 
medaljo je prispevala Janja Kralj, ki 
je  na državnem prvenstvu mlajših 
mladink v Beogradu osvojila v skoku 
v daljavo drugo m esto.

Omenimo naj še bronaste me
dalje: Janez Penca je bil tretji na 
članskem prvenstvu SFR J na 400  m 
z ovirami, štafeta AK Novo m esto je 
osvojila bronaste medalje na prven
stvu SFR J za starejše mladince v 
Skopju (4 x 100 m), tretja  pa je bila 
tudi Marinka Slapničar v m etu 
krogle na državnem prvenstvu v 
Beogradu.

VISOKE UVRSTITVE V 
LESTVICAH SRS

novomeške pa tudi dolenj- 
lahko dokažemo

Vzt
ske atletike v celoti I 
z uvrstitvami na lestvicah 20 najbolj
ših slovenskih atletov in atletinj v 
sezoni 1978. Uvrstitve v sezoni 
1978 so m nogo višje ko t leta  prej, 
prvikrat pa se v lestvicah pojavljajo 
tudi atleti in atletinje AK Brežice in 
AK Kočevje.

Pri moških na 100 m Vane Ker
žan s časom  10,7 zaseda 3 .-5 .  me

sto v SRS, Darko Cujnik in Mflan 
Simunič sta z 11,0 na 1 0 .-1 5 . me
stu. " ■ •

. P?1* *  Igor Sega z 11, i
delita 1 6 .-2 3 . m esto v SRS. Na 200 
m je položaj podoben: Keržan je z
21,9 najboljši (na 4 . -6 .  m estu), Cuj
nik je z 22,4 na  9. m estu, ostali pa 
niso m ed dvajseterico. Na 400  m je 
najboljši Penca za 48,7 (deli 4 . -5  
m esto v SRS), Cujnik je  s 50,2 na
i 2 .-1 3 - m estu, Stupar pa s 50,8 na
2 0 .-2 2 . m estu v SRS. V tablicah 
SRS je m ed boljšimi tudi Brežičan 
Boris Pletenki, ki je lani k o t m ladi
nec tekel na 400 m 54,2.

Na srednjih progah od 800 -  
1500 m je najboljši Polde Bučar. Na 
800 m je  šesti s časom  1:54,8, na 
1000 m četrti s časom  2:30,4, na 
1500 m pa šestnajsti s časom 
4:02,6 . Na 800 m je m ed 20 najbolj- 
Smi v SRS tudi Bojan Košmrlj 
(1:57,8), v lestvicah najboljših v 
SRS pa se je  „pojavil”  tudi Branko 
Ivičic iz Metlike, ki je na prvenstvu 
SRS v Novi Gorici dosega zelo so
liden čas 2:02,0, čeprav je samouk 
in ne trenira redno.

Na 1000 m je poleg Bučarja na
14. mestu še Bojan Košmrlj 
(2:35,6), na 17. mestu pa Rafko 
Kapš (2:36,3). V lestvicah najboljših 
na 1000 m je  tudi Brežičan Veble 
(2:50,6) ter Marko Papež (2:49,6) 
in Marko Kočevar (2:53,4), oba 
pionirja iz Črnomlja.

(NADALJEVANJE PRIHODNJIČ)
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UTRIP DIRKE — Dirke avtom obilov Form ule 1 za velike 
nagrade so vedno živopisni cirkus, vrhunski športni dogodek, 
katerega k o t zveste sence spremljajo senzacije, svetovljanst
vo, opoj slave, grenkost poraza in vznemirljivost smrti. 
Mnogi naši ljubitelji avtom obilskih dirk si vsako leto 
ogledajo dirke v Monzi ali v Zeltvvegu, pa tudi ljubitelji 
fotografije najdejo na dirkališčih zanimive snovi. Srečajo se 
tudi z zanimivimi problem i, ki jih  rešujejo vsak po svoje. Eno 
od reS tev, kako podati delček velikega avtomobilskega 
cirkusa s pom očjo fotografije, kaže posnetek Janeza Kovači
ča iz Kočevja. L«ni je v Zeltwegu naredil več posnetkov, 
m ed njim i posnetek dirkalnega bolida, v katerem  je  francoski 
dirkač Patrick Depailler gnal vozilo po ovinkih zeltweške 
proge. Fotografiral je  s petstom ilim etrskim  objektivom . 
Posnetek sam sicer ni kaj posebnega (m oti ograja), če bi šlo 
samo za bolid; vrednost m u dajejo gledalci, ki mahajo 
vozniku. V  m rtvo fotografijo predm eta so vdahnili u trip  
tistega, k a r se dogaja ob dirkalni progi.

pred 21IM )
Iz občine prišli žicat
V NOVOMEŠKEM OBČINSKEM družbenem  planu za le to  

1959 bo predvidenih precej negospodarskih investicij. To so 
gradnje š d , otroških vrtcev, kom unalne gradnje, lopa na živil
skem trgu, razni gospodinjski servisi, pralnice in podobno. Ob
činska sredstva za vsa predvidena dela so prem ajhna, zato ne bo 
mogoče m nogo narediti brez pom oči podjetij. Že zdaj pa je 
slišati krilatico „Iz občine so prišli žicat“  kadar se pojavi p red
stavnik občinskega ljudskega odbora pri podjetju . Ta krilatica je 
dokaz velikega nerazumevanja za vprašanja družbene ravni. 
Pisali smo že o tem  in poudarili, da bom o družbeni standard 
zgradili le z združenimi m očm i in da ne bo pri tem  nihče mogel 
stati ob strani.

MED TEMI počitnicam i bo v Sevnici petdnevni sm učarski 
tečaj za začetnike, petdnevni nadaljevalni tečaj za tiste, ki že 
znajo nekaj sm učati1 in sedemdnevni tečaj za že izurjene smu
čarje. Ob zaključku bodo tekmovanja na Lisci, in sicer v slalo
m u, sm uku, teku in skokih. Tekmovali bodo fantje in dekleta -
seveda če bo sneg. K o to  poročam o, ga ni še nikjer.

GOSPODINJSKI CENTER V idem -K rško  je 20. j 
čer v prostorih javne pralnice prikazal način  dela s pralnim
strojem  za gospodinje. To je  lep način, s katerim  je mogoče 
doseči zanimanje gospodinj za sredstva, ki jih  uporablja sodob
no gospodinjstvo. Praktičen prikaz delovanja pralnega stroja 
gotovo zaleže več k o t vsako predavanje, čeprav se predavatelj še 
tako trudi.

SKRAJNO TESNI prostori v sedanjih šolskih stavbah v No
vem m estu, ustanavljanje novih šol in uresničevanje šolske refor
me narekujejo stalno skrb za pridobitev novih učilnic. Občinski 
odbor je že v lanskem letu om ogočil nadzidavo telovadnice pri 
osnovni šoli. S tem  bodo pridobljene štiri nove učilnice za 
Vajeniško šolo, ki zaseda prostore osnovne šole.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA 
29. januarja 1959)

SVETU OKOLI
POŠTNA STORITEV -  V

Kaliforniji se je m ogoče ločiti 
kar po pošti. Pogoj je le, da 
zakonski staž ni daljši od dveh 
let ter da ni o trok. Novi zakon 
dopušča, da si naveličani zako
nec pribori po t do svobode s 
prošnjo in priloženimi 50 dolar
ji,  kar pošlje lahko tudi po 
pošti. Po šestih mesecih je urad
n o  ločen.

MLADI UPORNIK -  Mladi 
slon v kenijskem živalskem vrtu 
je imel dovolj brnenja filmskih 
kam er in elektronskih bliskavic: 
razjezil se je  in pobegnil. Na 
poti je  pohodil 13 avtom obilov, 
mimogrede vdrl v kuhinjo bliž
njega ho te la , nato  pa še malo 
strašil hotelske goste, ko se je 
prikazoval na hodnikih in v 
sobah. Na silo so ga morali 
spraviti nazaj v k letko.

SU ŽN JI TELEV IZIJE -  Č a
sopis Free Press iz D etro ita  je 
ponudil 500 dolarjev odškodni
ne tistim  družinam , ki bi se za 
en mesec odpovedale gledanju 
televizije. V ečina bralcev je  od
govorila, da jim  je televizijski 
program ljubši k o t denar. Izbra
nih pet družin, ki so pristale, da 
bodo mesec dni preživele brez 
televizorjev, je  poskus prestalo 
kaj različno: eden od zakonskih 
parov je  prenehal s pogovori, 
dva sta postala huda kadilca, 
večina je postala bolj živčna in 
zdolgočasena. Zanimivo pa je, 
da so zakonci začeli več hoditi 
na izlete, več brati in pogosteje 
obiskovati prijatelje. Torej? !

PRIMERNO -  Na vhodu v 
Orana rezervat za divje živali na 
Novi Zelandiji stoji opozorilni 
napis, na katerem  piše, da je 
vstop prepovedan. Piše tudi: 
Kršitelja bodo požrli!

EROS TANATOS -  Zadnje 
dneve preteklega leta sta dva 
nepridiprava v Chicagu poskuša
la vlomiti, a ker jim a ni uspelo, 
sta se hotela znesti nad voznico 
taksija: vdrla sta v avtomobil in 
gospodični Grace Buckley za
grozila, da jo  bosta posilila. 
Voznici taksija, nadvse odločni 
ženski, tovrstne ljubezenske iz
jave in naklepi niso Šli v račun.

siljivcev se je rešila na h iter 
način : potegnila je  pištolo in ju  
ubila. Oblasti so sklenile, da je 
ne bodo  preganjale. Dejanje so 
opredelili ko t sam oobram bo.

ja
V:

Kaj so pred 80 leti pis Dolenjska Novice.

Znaki melanholije In blaznosti
(V  T r s t u )  se je  zgodila grozna nesreča, 

pred nekaj dnevi je bil nek pes ugrizil dva 
moška, m ed njima 32-letnega natakarja Jožefa 
Marve. Omenjenega psa so nekaj dni kasneje 
ustrelili in pokazalo se je , d a je  bil stekel. Marve 
se za lahko prasko, katero  mu je bil pes povzro
čil, ni zmenil. V torek  so se pri Marvetu pojavili 
prvi znaki melanholije in blaznosti. Prepeljali so 
ga v bolnico, kjer so takoj spoznali, da m ožu ni 
rešiti. Marve je  h itro  po prihodu stekel in po 
nepopisnih m ukah in po  groznem divjanju umrl.

( P r e d a v a n j e )  o rakih, katero  je priredi
la  novomeška km etijska podružnica pretečeno 
nedeljo, je bilo posebno dobro obiskano, kar 
kaže resno zanimanje za to  stvar. Gosp. ces. 
svetnik, prof. Franke predaval je tem eljito 
poučno in pri tem  prav razumljivo. Korist tega 
poduka ne bo izostala.

( D o l e n j s k i )  Sokol priredi na pustni 
torek skupno z  narodno čitalnico in s klubom  
Dolenjskih biciklistov m aškerado, katera

( O g l a s  
neveste pri trgovcu

Izginili bodo 
zvesti izročilu
2 e  1 5 0 0  let se Koti po
ročajo sam o m ed seboj

M ajhno pleme K otov, Id 
živi v Indiji, se je  po  m nenju 
sodobne znanosti samo zapi
salo izginotju. V zadnjih pe

tih letih se je  ta mala ple
m enska skupnost od nek
danjih 1500 pripadnikov 
zmanjšala na 1236 ljudi. 
V zrok za upadanje števila 
Kotov leži v starodavni za
povedi, da se smejo pripad
niki tega plem ena poročati 
le med seboj. Zakoni v tako 
majhni skupnosti so povzro
čili, da so si K oti več ali 
manj vsi v sorodstvu. Ple
m enska prepoved sklepanja 
zakonov zunaj klana velja že 
poldrugo tisočletje.

Zdravniki, ki so pred ča
som obiskali K ote in  naredili 
nekaj analiz, pravijo, d a je  to 
pridno pleme, v katerem  ni 
niti enega člana, ki bi ne 
znal v odraslih letih b ra ti in 
pisati, na splošno slabega 
zdravja. K oti so zelo dojem 
ljivi za najrazličnejše infek
cijske bolezni. Presenetljivo 
je , da je  zelo visok odstotek 
bolnih za tuberkolozo. 65 
odsto tkov pripadnikov zboli 
za to  boleznijo. K ronična 
slabost je  tudi podhranje
nost. V endar so življenjske 
razmere dovolj dobre. K oti 
so marljivi kovači, tesaiji in 
zidatji in tako zaslužijo d o 
volj za svoje potrebe. Pogla
vitni razlog za neodpornost 
je  prav stoletna genetska po
vezanost ozkega števila ljudi.

Demografska analiza ka
že, da med K oti ni krvne 
skupine A. Zdravniki so za
sledili le 23  primerov pripad
nosti tej krvni skupini, ven
dar so to  krvno skupino 
imeli odpadli pripadniki. 
Njihov prednik je  nam reč 
prelomil staro prepoved in 
imel o troke s pripadnico ne
kega drugega indijskega ple
mena.

Za vse to K oti vedo. Med 
njimi so tudi izobraženi ljud
je . V endar pa jih  znanstvena 
dejstva ne prepričajo. Pogla 
var K auntan pravi, da raje 
dopusti, da njegovo ljudstvo 
propade, kakor pa da bi 
dovolil prelom iti staro tradi
cijo, ki prepoveduje zakon s 
pripadniki drugih plemen.

i

Rešitev prejšnje križanke

S E T .B F r m r —
Mt * 1

R
— A i : '• C < s>

m r
i' L

r i ji -r; M O i 1 R A M ! A
v - I ;r..

V L _ <> 1' ■.i. A R A TM1 i ■A A A M L A V 1
K l - j >i K A M - ; R. A v < 7 3

,■ h: p A č \ o 1 c A
— R 0 K. f ' N * t M > = - a . ■-
2 ! o T o v S K. A ! O T f A
r P A T <> t A >— 1 S ; A N
— A V A — v S ? 1 v t 11 A
— c A R s T A R. A - R A A ■

v i n s k i
c v e t

Policisti in gasilci so v predm estju San Diega morali očistiti pravo 
človeško klavnico. Na sliki: na prizorišču nesreče.

Tragedija še ni končana
Neizbrisni žig letalske tragedije pri San Diegu — Mora in 

huda tesnoba m uči o č iv id ce  in prve reševalce

prgišče 
misli

Večina ljudi je  že pozabila na 
strašno letalsko nesrečo, ki se je 
pripetila lanskega septem bra pri 
San Diegu v Združenih državah 
Amerike. V trčenju z nekim 
manjšim avionom je potniško 
letalo družbe Pacific Southvvest 
strmoglavilo na predm estne hi
še. V ruševinah in razbitinah je 
izgubilo življenje 144 ljudi. Na 
kraj nesreče so prihitele policij
ske in gasilske enote. In prav za 
pripadnike teh enot ter za oči
vidce tragedije še ni konec. Po 
štirih mesecih si še ne morejo 
opomoči od duševnega pretre
sa, ki so ga doživeli, ko  so tako 
rekoč brodili v človeški krvi in 
hodili po človeškem mesu.

Nekatere m ed njimi je nesre
ča duševno tako prizadela, da 
od tesnobe kar otrpnejo, če si 
poskušajo nadeti policijsko ali 
gasilsko uniform o, kakršno so 
nosili m ed reševanjem. Druge 
muči huda nespečnost, tlači jih 
mora, oboleli so za migreno in 
želodčnimi m otnjam i, deloma 
so izgubili spomin.

Pojav je zanimiv predvsem za 
psihologe. Po m nenju Alana 
D avidsona, p reds to jn ika  san-
dieške akademije za psihologijo, 
je nesreča povzročila travme v 
duševnosti reševalcev in vzdrže
valcev reda predvsem zaradi te
ga, ker so bila trupla žrtev hudo 
razmrcvarjena in razkosana, 
veliko huje ko t sicer ob podob
nih nesrečah. Deli trupel so le
žali po cestah, na travnikih, po 
hišah. K ot je dejal eden od poli
cistov, ni bilo mogoče nikam or 
stopiti, ne da bi pohodil košček 
človeškega tkiva.

23 psihologov je brezplačno 
na voljo vsem, ki so doživeli 
duševni pretres po tej hudi le
talski nesreči, vendar zaenkrat s

/Q  ljubljanska banka

obljublja prav zanimiva postati z  ozirom na 
novitete v kostum ih, ter se je izvolil poseben 
veselični odsek iz vseh treh društev, ki se že 
marljivo posvetujejo o pripravah za sijajno pri
reditev maškerade.

( K a k o  s e )  na Koroškem godi slovenske
mu jeziku, je pokazala v soboto  neka prizivna 
razprava pri sodišču. S slovenskimi strankam i se 
je  nem ško obravnavalo, nem ško se je tudi vse 
protokoliralo. Zastopnik dr. Brejc je  ugovarjal 
in ni hotel podpisati zapisnika, 

s.) Najijnovejše videla je! za ženine in 
govcu K.

m estu in mi rekla, da mi ne more dovolj pove-
B arb o rič -u  v Novem

dati, kako lepo in veliko izbiro da ima v žame
tu , gladkega in pisanega v vseh barvah, kamgar- 
na in sukna za ženske, svilo za predpasnike, naj
novejše šopke in kranceljne pa tudi toskina in 
tifelna za m oške obleke v vseh barvah.

(Iz DOLENJSKIH NOVIC 
1. februarja 1899)

Tem eljna bdolenjska banka 
N ovo m esto
Kom isija za delovna razmerja

objavlja za nedoločen čas, s polnim delovnim  
časom naslednja prosta dela in naloge:

1. referenta usklajevalca
2 . referenta blagajnika d inarsko—valutne blagajne
3. referenta za poslovanje z občani
4. referenta za agencijo IMV N ovo m e t o
5 . referenta odpravnika-adm inistratorja

Za ekspozituro Šen tjernej
6. tri referente za poslovanje z občan i

Za ekspozituro Mirna:
7. referenta blagajnika—likvidatorja

Pogoji za sprejem:
pod 1,2,4,6,7: znanje, ki ga daje ustrezna štiriletna srednja 
šola in 3 leta ustreznih delovnih izkušenj, pod zap.štev. 2 je 
delo v izmenah;
pod 3: znanje, ki ga daje ustrezna štiriletna srednja šola in 2 
leti ustreznih delovnih izkušenj, delo je v izmenah; 
pod 5: znanje, ki ga daje dveletna adm inistrativna šola ali 
dokončana dva letnika ustrezne štiriletne srednje šole, 
znanje strojepisja ter 3 leta ustreznih delovnih izkušenj.

Kandidati za objavljena delovna opravila naj prijavi s kratkim 
življenjepisom z navedbami o dosedanjih zaposlitvah prilo
žijo dokazilo o šolski izobrazbi.
Prijave sprejemamo 15 dni po objavi. Kandidate bom o o 
izbiri obvestili v 45 dneh po zaključku objave.
Nepopo'nih in po objavnem roku prispelih prijav ne bom o 
upoštevali. Prijave pošljite na naslov:
LB Tem Ijna dolenjska banka 
Novo mesto,

^  Novo m esto 68001

klasičnimi m etodam i zdravlj®- 
nja ni ravno velikih uspehov.

N o sate  d esetin e
M eščani proti smradljivosti

Po industrijsko m očno razvi
tem zahodnonem škem  mesti 
Mannheim so letos začeli hodit' 
prostovoljci z nenavadno nalo
go. Če bi jih  sodili samo p° 
zunanjem videzu in po ten1’ 
kako se obnašajo, bi jih  imeli z3 
uslužbence sončne uprave 
N atančen opazovalec pa bi od
kril, da njihovo postopanje i® 
postavanje po m estnih ulicah t® 
samo sebi nam en. Mala vojsk1 
80 prostovoljcev nam reč vnet? 
voha in beleži, kaj so nji ho'1 
občutljivi nosovi občutili. Z2" 
pažanja se kopičijo  v 
Geruchstagebuch, nekakšne!® 
dnevniku vonjev. Za pridn® 
m esečno vohanje zaslužijo oko
li 400  dinarjev.

Zaradi plačila samega s« 
meščani niso odločili za tak® 
nenavadno delo. Pravi vzrok z* 
to  početje so slabe razm ere ' 
ozračju nad Mannheimoi® 
Kem ična in pap irna  industrij* 
2e dolgo spuscata v zrak ifcoJ-
!jive in smrdljive pline. Bolj k( 
je rasla zavest, da je treba oke 
lje zaščititi, več pritožb je vsa) 
dan prihajalo na m estne oblasti 
tovarne; m eščani so se Obračat 
tudi na policijo, pisarili pr® 
testna pisma politikom  in dr® 
gim pom em bnim  ljudem . N? 
zadnje pa so se odločili za akd' 
jo , da bodo sami natančno  d® 
kumentirali, kakšen zrak m oh 
jo  dihati. In rodila se je  zamis® 
o vohljačih ter dnevniki) 
vonjev.

Strokovnjake je  zanimalo, V 
kaj so se m eščani odločili $ 
ljudi in ne raje za vonjalne ®r 
prave, pa so jim  odgovorili, 
je  človekov nos neskončno bdi 
občutljiv k o t vsaka naprava.

Vse zares važne in odločilne 
stvari se prelom ijo v enem sa
mem trenutku.

D. JANČAR
Idealisti se rode iz velike 

bede.
F. GAGERN 

Zvezde so tu , da nam svetijo 
v tople večere, in ne, da nam 
razum om rači daljava brez m e
re.

E. FRITZ
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Našli zlati plen koralnih čeri
Po tristo  letih  pon ovn o  odkrili, kje leži zaklad španske galeje C oncepcion

K ot odraščajoč fantič ni bil Burt VVebber prav n ič drugačen 
od fantičev po vsem svetu. Sanjaril je  o pustolovščinah, daljnih 
deželah, o skrivnostnih zakladih in podobnih mamljivih stvareh, 
ki burijo domišljijo o trok . Toda ko je  odrasel, se ni, k o t večina, 
odpovedal mladeniškemu sanjarjenju, am pak je  poskušal ures
ničiti stara hrepenenja. Te dni pustolovec iz Pensilvanije začenja 
s sistem atičnim  dviganjem potopljenega ladijskega zaklada 
severno od Dom inikanske republike. Novem bra lani m u je  
nam reč uspelo najti p rostor, kjer je  pred 337 leti potonila 
španska galeja Concepcion. Prve najdbe srebrnih kovancev in 
um etniških predm etov potrjujejo njegovo upanje, da je  na sledi 
velikemu bogastvu.

II

36-letni Am eričan je  pred zad
njo pom orsko odpravo preplul že 
precej morij, ko je v raznih ekipah 
za iskanje potopljenih zakladov 
brskal po morskem dnu za zlatom, 
dragulji, kitajskim porcelanom in 
ostalem dragocenem tovoru ne
srečnih ladij. Med neuspešnim 
iskanjem zaklad <y je  delal kot 
zidar in prodajalec enciklopedij, 
da  je preživel družino. Vendar je 
imel za svoj pravi poklic le iskanje 
potopljenih ladij.

Sreča se mu je nasmehnila, ko 
sc je združil z nekaj starejšim 
raziskovalcem Jackom Haskinsom. 
Januarja lani se je odpravil iskat 
povsem določeno razbitino. Hotel 
je odkriti, kje leži španska galeja 
Concepcion. Tovor, potopljen 
med koralnimi čermi, naj bi bil 
vreden okoli 40 milijonov dolar
jev.

USO DNI ORK AN
Galeja Concepcion je bila admi

ralska ladja španske flote v Novem 
svetu. Leta 1641 se je odpravila
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proti m atični deželi, natovorjena s 
celoletnim plenom  zlata in srebra. 
Na poti skozi Bahamski kanal jo je 
zajel hud orkan, ki je potopil več 
ladij iz njenega spremstva. Vihar je 
grozil, da bo  prevrnil tudi admi
ralsko ladjo, vendar je m oštvu 
uspelo ladjo vzravnati. Med nagi
banjem pa je izgubila topove. Kaj 
je  to  v tistih časih, ko so bile 
pom orske prom etne poti neneho
ma prizorišče piratstva, pom enilo 
za ladjo, polno zlata in srebra, je 
odveč razlagati. Admiral je zauka
zal, naj ladja spremeni smer plov
be in se usmeri proti Puertoricu, 
kjer naj bi dragoceni tovor spravili 
na varno za toliko časa, da bi 
poškodovano ladjo popravili. Od
ločitev je bila usodna.

Približno 136 kilom etrov pred 
obalo o toka Hispaniola je ladja 
zaplula na koralne čeri in pričela 
toniti. Moštvo se je z admiralom 
vred rešilo s pom očjo na hitro 
zbitih splavov, za dragotine v ladij
skem trebuhu pa ni bilo več rešit-
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ve. Z ladjo vred so potonile med 
korale.

46 let po brodolom u je naselje
nec IVilliam Phips poiskal ladijske 
razbitine in iz njih izvlekel 32 ton 
srebra. Eno petino zaklada je naj
ditelj podaril angleškemu kralju 
Jamesu II, ta pa je prej neugled
nega ameriškega reveža v zahvalo 
povzdignil v viteza ter ga oklical 
za guvernerja kolonije Bay v Mas
sachusettsu. Phips je ves čas svoje
ga dobičkonosnega podviga vodil 
skrben dnevnik, v katerem  je  zapi
sal tudi natančne podatke o le
žišču razbitine. .

Nemalo iskalcev potopljenih za
kladov je poskušalo ponovno najti 
galejo Concepcion, saj Phips ni 
pobral vsega dragocenega tovora, 
vendar so bila vsa iskanja zaman. 
Phipsov dnevnik z natančnim i po
datki, kje so razbitine, je nam reč 
izginil neznano kam.

Tudi odprava Webberja, ki je 
lani januarja ob pom oči bankirjev, 
potapljačev, elektronskih tehni
kov in numizmatikov pripravil 
skoraj znanstveno odpravo, ni bila

uspešna. Sodobne iskalne naprave 
in karte, narejene s pom očjo letal
skih posnetkov, niso pomagale. 
Odkril je sicer okoli 13 ladijskih 
razbitin, a tiste, ki jo je iskal, še 
ne. Za nekaj časa so iskanje pri- 
kinili. V tem si je Webber že 
zagotovil pravico do potopljenega 
zaklada. : Z vlado Dominikanske 
republike naj bi dobiček delili pol 
na pol.

Srečno naključje je  pripom og
lo, da je Webberjev partner Has- 
kins v nekem privatnem  arhivu 
odkril izgubljeni dnevnik. Poslej ni 
bilo več težav. Lanskega novemb
ra je ribiška ladja, opremljena z 
m agnetom etri in ostalimi napra
vami, ponovno zaplula v obetavne 
vode' Ravnaje se po podatk ih  iz 
Phipsovega dnevnika, so vrgli sidro 
in začeli preiskovati dno. Nekaj 
srebrnikov z letnicami 1639 in 
čudovita čaša iz kitajskega porce
lana so dovolj zgovorno pričali, 
kaj so našli.

Iskanje so prekinili do letoš
njega leta.

Čeprav potapljači niso našli n iti 
sledu od lesenega ladijskega trupa, 
ne dvomijo, da so odkrili zadnje 
počivališče stare španske galeje. 
Celo Jacques Cousteau, sloviti raz
iskovalec morja, je dejal, da bi rad 
pobrskal med čerm i na tistem  
kraju.

j r
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Risba, k i kaže položaj potopljene španske galeje.
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D a v e s la  n e  b i Pr tL  P lju sk a la , so j ih  

o v ili z b la g o m  in  nemU® a 2» k rm a r i l i  v  to k . 
Z o n e g a  b re g a  se je  ted1) a*Ieg l0 z m a g o s la v 
no  v p it je ,  k i je  po  v se j v,ii®tn o s ti  n a z n a n ja lo , 
d a  je  V e lik a  K a č a  p a d ^ ^ g o m  v ro k e . J a -  
sp e r , k i se  m u  je  pač  
tu d i  K a p  in  M a b e l so 
to d a  N a tty  
d a lje .

L ‘a s la b a  v es t, pa 
5<v sPet  u s ta v it i ,  

je  odločno *‘®jal, d a  m o ra jo

41.

K o m a j so  im e li za  se b o j k a k š n o  m iljo , se 
je  S tez o s le d cu , č ig a r  u h o  se je  v d o lg e m  g o zd 
n e m  ž iv lje n ju  n e n a v a d n o  iz o s tr ilo , iz n e n a d a  
zazd e lo , d a  s liš i v o lč je  tu l je n je .  P o z o rn o  je  
p r is lu h n il ,  to d a  g la s  je  b il ta k o  o d d a l je n  in  
š ib a k , d a  je  v e n d a r le  o s ta l v d v o m ih . N edo lgo  
z a te m  p a  je  n a  b re g u  v š tr ip v č o ln o v  za šu m e lo , 
k a k o r  d a  b i v e je  za d ev a le * w ru g a  ob  d ru g o .

42.

» P a  m e n d a  n iso  že M in g i z a ' n a m i ? «  je  
t ih o  v p ra š a l  J a s p e r .  » Č u je m  k o ra k e ,  b o d im o  
p re v id n i!«  —  »C e je  b ilo  t is to  p r e j  re s  v o lč je  
tu l je n je ,«  je  z a š e p e ta l S te z o s le d e c , »bi b il  to le  
la h k o  t ud i  n a š  p r i j a t e l j  V e lik a  K ač a . S a j ve, 
k je  n a j  n a s  išče.« J a s p e r ,  k i b i b il ra d  p o 
p r a v i l  sv o je  n e ju n a š k o  v e d e n je  v b o ju  za  čo ln , 
si je  p r ip r a v i l  p u šk o  in  n a to  z a v e s la l k b re g u .

„1 -  gospodična Maruša,“  povzame naposled, vaša 
gospodična sestra vendar lahko stori s takim nageljnom ’ kar 
hoče! In m orda so ji  beli -  ljubši!“

,,Diše vsi enako. Zakaj ni takisto  vašega dela v kozarec ali 
pa — samo vašega? “

T o zadnje je  rojilo po  glavi m enda tudi V rbanoju.
.D anes ji ne smete dati nobene cvetice!1* veli Maruša. 
Spremljevalec bi bil skoraj odgovoril: „Saj ji ne bom !“ 

Toda dejal je po  kratkem  molku in z nasm ehom :
„Oh -  danes ne bo  nikjer dobiti nageljnov!**
Maruša je  o č ito  izlila ves žolč in jezo, kar se ji je b ilo  

huhalo v srcu.
.Dočakajva drugih!** je menila in trgala kraj po ta  šopek 

rdečih korčkov.
Vrbanoj pa je , kakor bi ne znal drugače dati d u šk a n ek e

mu tesnem u čustvu, jel klicati nazaj: „ H o j,h o la ,h o j!”
„Vama se pa tudi nekam  čudno  m udi!”  povzame sprem 

ljevalec Julkin, ki ju  je došel prvi.
„Vam se pač n ič , gospod Pavel!“ ga zavrne Maruša jez ič 

no. ,N a te , gospod Vibanoj!**
Rekši m u ponudi nabrane cvetice.
,,H oho, to  je zato, ker Sivčka goniš, Andrej!** se zasmeje 

Pavel.
,Da> da“ pohiti V rbanoj in vtakne šopek za klobuk. 

„Jako hvaležno delo  to , kakor vidiš — hvala lepa, gospodična 
Marušiča; midva se pač umejeva in poznava -  ka-li? “

S to  šalo je  zatrl svojo zadrego in okornost, ki ga je obšla 
ob prihodu onih dveh.

„Ali nimate nobenega nageljna, gospod Pavel? “ se zasme- 
> je  Maruša z o troško zlobnim  izrazom .
£  „Maruša! Prim i Sivčka in pazi na pot!** veli Ju lka , ki se je 
*  vtem sklonila v breg ob kolovozu, utrgala nekaj korčkovih 
% cvetov in jih vtaknila za pas. Vsa družba je  bila tudi že 

skupaj in Maruša je zaklicala:
„Hi, Sivček!**
„Sedaj bom  pa jaz pomagal!** se oglasi eden izmed gospo

dov, ki so stopali z drugimi zadaj, in zapusti svojo družico, 
eno Golovih postam ih gospodičen.

„Ne, ne, T inče,“  mu brani Maruša, „vi ste preneusmiljeni! 
Vam gane pustim!**

T inče, sin pl. Malijeve, tudi dijak in sošolec omenjenih 
študentov, pa si ni dal b raniti. K o t sosedni otroci -  Malijevi 
so imeli tudi gradič blizu Veselke — so si bili on, sestra 
njegova V eronika, ki je šetala zadaj z mlajšo Golovo, in 
Orlovi hčeri od mladih le t sem prav tako dom ači kakor njih 
roditelji. Oče m u je  umrl šele pred nekaj leti.

„K ako so veseli! Da, taki smo bili mi nekdaj! Pa če treba, 
sm o tudi še sedaj, kajne, kapitanuš? “  reče gospod Orel, ko
rakajoč v zadnji vrsti. S to tn ik  odgovori sam onalahko : ,D a , 
da!“

,K ajne , Lizika? “  ponovi Orel in s kljuko svoje gorjače 
po trka  na rame svoji gospe, stopajoči s pl. Malijevo in G olo
vo pred njim . Gospe so baš razmotrivale zadnje novosti, ki so 
krožile o malem življenju v njih soseščini.

„Oh, ti pa, ti, Mate! Pa ne tepi me tako kruto!**
„To je zgolj ljubezen!** reče gospod Mate in se obm e v 

breg, čudeč se košatem u kostanju, ki je ravno tu s si!nimi 
vejami kipel čez kolovoz.

, A li je to  drevo, kapitanuš, ali je  todrevo!**
Ob.» nekoliko postaneta, gospod Orel pa seže z levico paz- 

no pod desno pazduho ;n  potegne iz žepa p loščato , vendar 
obilo steklenico in , obn ivši vso pozornost od Vostanja na 
skrbno zamašeno steklenico, šepne tovarišu: „Ti, kap ita
nuš! “

Oba nekolikokrat dobro  potegneta.
.Jzvrstna slivovka!** se pohvali polglasno Orel, stotnik pa 

le m olče prikim a.
In tako so potovali v hladnem  ju tru  proti vrhu. S posa

meznih ovinkov po ta se je  že videlo skozi gosto vejevje gori 
na belo cerkvico kremensko.

III

Svetilka pod stropom  Kračeve gosposke sobe je že slabo 
brlela; gost tobakov dim ji je jemal zadnjo m oč, toda ad- 
ju n k t in no ta r sta še vedno vztrajala.

„Tine, kje pa je sedaj Julka? “ vpraša zdajci adjunkt Pavel. 
„Glej, ravno tako radoveden sem bil sam pred nekaterim i 

dnevi! Ne da bi bil vedel, kaj je , am pak vprašal sem, kje je in 
koliko le t ima sedaj. Tebi je itak  znano, da je šla po  Orlovi 
smrti Veselka na boben. Gospa je kmalu um rla, M arušo je 
vzel tisti suhi kapitanuš in oba živita, ne vem, ali dobro  ali 
slabo, doli na Dolenjskem . Saj veš, kako smo se tudi mi 
razpršili po svetu -  vsi znanci in sosedje in sorodniki -  moja 
sestra V eronika biva sedaj v Galiciji z m ožem  m ajorjem , k i ga 
je vzela po neum nosti, Golovi pa šivarita v Ljubljani -  stari 
gospodični, kaj hočeš! Drugo starejše je pom rlo in tudi 
izmed nas mlajših nekaj! Ej -  kje so vsi, kar nas je bilo  tedaj 
na Kremenu!**

„Pa Julka? “  ponovi adjunkt.
„Oh, Julka! Pozabil sem skoro! Pravil sem pa, da sem bil 

minule dni nekoč tudi tako radoveden kakor ti danes.”
N otar Valentin pl. Mali je imel navado ob svojem pripo

vedovanju, da je segal daleč nazaj in naokrog v m inulost in 
sedanjost, preden je izpustil tako utemeljen odgovor.

„Vedi, p rija telj,“  je nadaljeval počasi, zažigajoč novo 
sm otko, „tam v Zagorici napravljajo novo šolo in treba je 
bilo  delati pogodbe in m im o vsega -  župan ne če, župnik 
neče, krajevni šolski svet neče -  no , pa o vsem tem govoriva 
kdaj drugič! Prošnjikov učiteljev je tudi že nekaj -  vsaj go
vori se o njih —“

„Pa vendar -  Julka? “  h iti Pavel.
„Ne bodi tako nestrpen! Julka je tudi med njimi. 

Učiteljica je tam nekje na Krasu in pravijo, da prosi službe 
na novi šoli v Zagorici.**

„Ah!“  vzklikne ad junkt na pol nejeverno.
,N o , ako te še kaj zanima, ti dam ju tri tisti im enitni u č i

teljski šem atizem , iz katerega se lahko  uveriš tudi o natančni 
starosti naše Julke. Glej, tu sem bil radoveden, kar sem že 
prej poudarjal -  in našel sem, da je Julka že davno prekora
čila trideseto leto . Kako hiti čas!**

Oba sta zamišljeno m olčala nekoliko trenutkov.
,,Č udno, čudno -  Julka in deje prvi adjunkt.
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P O T Am  s u j v Dolenjka vzela tri življenja
V enem  dnevu na magistrali tri sm rtne nesreče — V in cen c Malus padel iz zaletenega avta, 

takoj mrtva tudi Franc R ostaher in Edvard Š ošterič  — Izrabljeni gum i

dežurni
poročajo

Minuli če trtek  je  21-letni Slavko Matjašič z V olčja pri Brežicah 
na po ti v Ljubljano v Krakovskem gozdu dohitel tovornjak. Ob 
zaviranju ga je  začelo na mokri cesti zanašati, zdrknil je  v levo, trčil 
v zemeljski vsek in se prevrnil nazaj na cesto. Začela se je  nekaj
sekundna dram a, ki je teijala življenje Matjašičevega sopotnika, 
42-letnega Vincenca Malusa iz Sromelj.

Za Matjašičem je pripeljal z Prom et na dolenjski magi- 
osebnim avtom Zagrebčan Jo- strali je v če trtek  popoldne ter-

OB MOTOR -  V ponedeljek, 22. 
januarja, je Janez Sim onič z Vinjega 
vrha pri "Semiču parkiral m otorno 
kolo, vredno 10.000 din, pred ho te
lom  Smuk v Sem iču. Ko je bil last
nik v notranjosti poslopja, je m otor 
izginil. Naslednjega dne so ga našli v 
Metliki. S. R., ki je osumljen, da se 
je vozil s Simoničevim kolesom, bo 
motal poslušati nekaj odstavkov iz 
paragrafov.

RAZGRAJAL NA SOCIALI -  
Novomeški m iličniki so 23. januarja 
pridržali do iztreznitve 52-letnega 
Avguština Kaplana iz Praproč, ker je 
očitno  vinjen razgrajal v pisarni 
novomeškega Centra za socialno de
lo. • •

NASILNO V STANOVANJE -  
Omenjeni torek so krški miličniki 
pridržali do iztreznitve 22-letnega 
Alojza Kerina iz Gornje Lepe vasi. 
Fant je nasilno prišel v stanovanje 
Krčana V. B. ter tam  razgrajal in se 
pretepal. K sodniku za prekrške 
bosta m orala na zagovor oba: Kerin 
in V. B.

PRETEP PRI KINU -  V sredo 
zvečer so brežiški m iličniki zadržali 
na hladnem 24-letnega Jožeta Nova
ka iz Trebeža, ker je razgrajal in se 
pretepal v gostišču pri brežiškem 
kinu.

sip Goleč, ki pa ni mogel ustavi
ti; trčil je v zadnji del Brežiča- 
novega avta. Ob trčenju je  iz 
avta padel Vincenc Malus in bil 
takoj mrtev. Huje ranjena je bi
la 18-letna Božica Malus iz 
Sromelj, ki jo  zdravijo v breži
ški bolnišnici, laže pa voznik 
Matjašič in tudi sopotnik, Ivan 
Bertole iz Silovca.

laSi

NEMIRNA SEVNICA -  Z razgra-
J'ači so imeli m iličniki delo tudi v 

evnici. Minuli četrtek  so pridržali 
34-letnega Mihaela Slemenška iz 
Sevnice, ker je  razbijal steklo v bife
ju  na železniški postaji. Opravka so 
imeli tudi z nekim  Živičem, ker je 
razgrajal v Hotelu Ajdovec.

OBNOVIL DOMAČE 
SOVRAŽNOSTI

V prešernih predpustnih ča
sih so imeli z razgrajanjem 
opravka tudi šentjernejski mi
ličniki. Avgust Sim ovčič (46 
le t) iz Cerovega loga je popol
dne doma sršel od  jeze, pretepal 
ženo in otroke. Poklicali so 
modre miritelje, vendar unifor
ma ni zalegla. Komaj je postava 
izginila za vogalom, je Simovčič 
obnovil sovražnosti. Ni mu bilo 
pom oči, v avdienco ga bo spre
jel sodnik za prekrške.

Kam je na 
Silvestrovo izginil 

Mihael Lupše?
M ožaka so nazadnje videli, 
ko se je  3 . januarja vkrcal 

na avtobus v L esičnem

Na Silvestrovo je odšel od 
doma iz Drenskega rebra 5 
(Lesično-Šm aije pri Jelšah) 
75—letni Mihael Lupše. Je čo
kate postave, sivih las in malo 
plešast Lupše je bil ob odhodu 
od doma oblečen v temnotjave 
hlače z belimi črtami, zeleno 
srajco, jopico lovskega kroja in 
ijav suknjič. Obut pa je bi v rja
ve zimske čevlje. Okoli vratu je 
imel siv šal, pokrit pa je bil s 
črnim klobukom. Vrhu tega je 
imel zimski plašč čm e barve.

Mihaela Lupšeta so nazadnje 
videli 3. januarja letos v Lesič
nem, od koder naj bi se z avto
busom odpeljal neznano kam. 
Če kdo ve, kje se zadržuje 
Mihael Lupše, naj to  sporoči 
najbližji postaji milice ali pa 
UJV Celje, Gregorčičeva 5, te
lefon 239—41. Prav tako so dra
gocena obvestila ljudi, ki so 
morebiti videli Lupšeta po 3. 
januarju.

ODPADLI LISTI

t
R esnične  zgodbe ljudi, k i so si vzeli življenje

Od Novega m esta proti Karlov
cu se vije lepa cesta preko Gorjan
cev. Cesta vodi skozi prijazne do
lenjske vasi, ki so posebno v bliži
ni mesta lepo urejene. Posebno 
sedaj v povojnem času si je že 
marsikdo postavil novo hišo ali pa 
je izboljšal obstoječo dom ačijo.

Zavozil je
Gregor je bil obrtnik. Delal je 

rad. Zaslužil je debro . Imel je 
ženo in dva otroka. Imel pa je  tudi 
nekatere posebnosti, zaradi kate
rih ni bil posebno priljubljen pri 
ljudeh, najmanj so ga imeli radi 
sosedje.

Če je le mogel, je nagajal 
z jezikom  ali pa kako drugače, da 
so ga sosedje neradi ogovarjali in 
pozdravljali Najraje so se mu umi
k a li če se je dalo. Nekateri so ga 
prav sovražili, takšen je bil do 
drugih ljudi. Prav tak je bil do 
dom ačih: pretepal je ženo, o tro 

ke, skratka, bil je surov, čeprav za 
to ni imel povoda. Morda je nanj 
vplivalo okolje, m orda vzgoja v 
mladosti; kaj je  bolj res, je težko 
re č i Če ga je prijelo, se je spore
kel ali tud i stepel kar tako , brez 
vzroka, tudi v gostiln i Prav rad je 
žalil ljudi.

Gregor si je postavil novo hišo 
in jo  tudi lepo opremiL Bolj ko je 
bil star in bolj ko so mu otroci 
odraščali, bolj je bil strupen in 
surov. Neprestani dom ači preperi 
in pretepi so pognali od hiše ženo 
in o troka, da so se preselili dru
gam. Ostal je sam v hiši in gospo
daril po svoje. Grozil je sosedom 
zaradi malenkosti, zgubljal je  še 
tiste prijatelje, ki so ga prej včasih 
le radi sprejeli v družbo. Postajal 
je zagrenjen, vedel je, da je  sam 
kriv, da ga nihče ne mara, pa je  le 
ž>vel dal,«! ra isti način. N ;jb  ž 
sploh ni znal drugače ali pa je 
mislil, da jc tako najbolje in prav. 
Tako življenje jc čudno. Ljudje

jal še dvoje življenj. Alojz 
Gabrovec (28-let) s Senovega je 
okoli 13. ure peljal z osebnim 
avtom od Dmovega proti Č ate
žu. Pred m ostom  čez K rko je  z 
veliko hitrostjo  prehiteval neki 
osebni avto, pri tem  zapeljal 
čez levo bankino in živo mejo,

IZ KATRCE OGENJ
Stanko Spiler iz Mihalovca pri 

Dobovi se je v č e trtek  peljal s katrco 
od Dobove proti Brežicam. Pri po
kopališču je vozilo na zasneženi 
cesti začelo zanašati, zdrknilo je  v 
levo in zadelo v osebni avto, ki ga je  
nasproti pripeljal A nton Urek s 
Trnja. Ob trčenju je katrco odbilo s 
ceste, izpod pokrova m otorja se je 
prisukljal ogenj. Škode je za 65.000 
d inarjev.

TRK NA LEDU
A nton Avbar iz Dol. Kamene 

je  v petek vozil z osebnim 
avtom od Dolenjskih Toplic 
proti Novemu mestu. V ovinku 
pri Brodu ga je na spolzki in 
delno poledeneli cesti začelo 
zanašati. Takrat je nasproti pri
peljal s kom bijem  Novomeščan 
Franc Pavlin. Vozili sta  trčili. 
Laže ranjen je bil Avbar, ki so 
mu prvo pom oč nudili v novo
meški bolnišnici. Škode je za 
45.000 din.

MOPEDISTOVA 
ROKA V MAVEC

V soboto dopoldne je Jože Berus 
iz Podturna peljal z osebnim avtom 
od Dolenjskih Toplic proti domu. 
Pred dom ačo vasjo mu je nasproti 
na m opedu pripeljal Rajko Pugelj iz 
Občic. Pugelj je  med vožnjo čistil 
ščitnik na m opedu in zadel v avto. 
Ob padcu na tla si je Pugelj zlomil 
roko. Mavec so mu nadeli v Novem 
mestu.

CEZ LEVO 
BANKINO

V nedeljo po polnoči se je  Anton 
Muc iz Gor. Lokvice peljal z oseb
nim avtom od Metlike proti Draši- 
čem. Pri odcepu za Vinom er je za
čelo avto zanašati, zdrknil je čez le
vo bankino in se prevrnil. Škode je 
za 50.000 din.

s n o  družabna bitja in se ne sovra
žimo zlepa. Nasprotno, vsak je rad 
v dražbi, da zve kaj novega, da sc 
pogovori, da 'e  zabava. Gregor se 
ni zabaval. Jezen je bil na ves svet, 
kakor da so vsi drugi krivi, da 
njemu ni lepo.

N eko nedeljo v avgustu, ko je 
sijalo sonce z vso m očjo, so točno 
opoldne sosedje opazili da se iz 
njegove hiše pri oknih kadi. 
Smrdelo je po osmojenih cunjah 
in po dim u Ok la o bila zaprta, 
vrata z ak e ijen a . Dim je uhaja le 
skozi špranje. Vse je  kazalo, da v 
hiši gori. Ljudje so obvestili gasil
ce. Vas je  hite 'a n j  kup Prišli so 
vojaki -z bližnjega garnizona, nasil
no  vdrli v hišo in začeli gasiti 
T akrat je na hribu nad hišo zagr
melo. Eksplozija jc bila m očna, 
m očnejša kakor od strela. Ljudje 
so hiteli na hrib. Našli so Gregorje
vo telo  brez glave. Posamezni del
čk i so bili raztreseni vsepovsod.

Gregor je bil pom očil cunje v 
bencin in jih zažgal zaklenil hišo, 
sc povzepi na hrib in gledal, kdaj 
bo zagorelo. Ko sc jc iz hiše 
prikazal dim , jc vtaknil v usta 
razstrelivo za skale in zažgal zaži 
galno vrvico.

Napravil jc samomor iz nezna
nega vzroka. Morda je bila kriva 
osamljenost, m orda je v zadnjem 
trenu tku  spoznal d a j :  zavozi' n 
da v vsem svojem življenju ni 
ravnal prav. Če sc jc pa že mislil 
u n ič i t i  je hotel a  seboj vred uniči
ti tudi vse, kar sije  p riboril

Dr. B O.

se večkrat prekucnil po nasipu 
in obstal pod m ostom . Avto je 
drvel z dvema izrabljenima 
gumama.

Takoj sta bila m rtva 25-letni 
Franc Rostaher in 22-letni 
Edvard Šošterič s Senovega. 
Huje ranjena sta bila 15-letni 
Božo Soflič in prav to liko  stara 
Jovanka Šumič s Senovega; oba 
zdravijo v brežiški bolnišnici. 
Voznika Alojza Gabrovca so 
prepeljali v novom eško bolniš
nico; njegovo zdravstveno sta
nje je resno.

Ob zaključku lista se je zve
delo, da je v brežiški bolnišnici 
podlegel poškodbam  tud i so
potnik Božo Soflič.

Brestaniški 
potok naplavil 

truplo
V nedeljo popoldne so v po

toku v Brestanici našli truplo  
28-letnega Martina File iz Bre
stanice 100. Fila je večer prej v 
gostilni Pod lipo  popival z 
22-letnim Štefanom  Slonjškom 
iz Anž pri Brestanici. Fan ta sta 
se sprla.

Okoli 22. ure sta  odšla iz 
gostilne proti Anžam. Med p o t
jo  s e je  prepir sprevrgel v pre
tep. Štefana Slonjška utem elje
no  sumijo, da je udaril Martina 
Filo v nos in ga zbil na tla, kjer 
naj bi ga še obrcal. N ato  naj bi 
Slonjšak nezavestnega Filo od
vlekel na rob ceste in ga porinil 
navzdol proti po toku . Fila je 
obležal na robu struge, za njim 
da je  prišel Slonjšak in ga po
rinil v vodo.

Narasla in deroča voda je 
Filo potegnila po strugi. Slonj
šak je odšel domov, kjer so ga 
še istega dne popoldne prijeli in 
priprli.

Svetlolas, 
delno kodrast 
in svetlih  brk
V sredo, 17. januarja, je v 

novomeški bolnišnici zaradi hu
dih poškodb umrl 284etni 
Alojz Drešar iz Zakota pri Bre
žicah. Kot smo že poročali, so 
15. januarja okoli 21. ure Dre- 
šatja našli hudo ranjenega pri 
gradu v Brežicah. Okoli ranjen
ca so bili sledovi ruvanja, zato 
domnevajo, da se je Drešar z ne
kom spopadel.

Čeprav je umrl — tako je po
kazala obdukcija — zaradi mož
ganskih poškodb, ki so lahko 

osledica navadnega padca, je 
do  v nesreči nenavadno, da je 

imel Drešar tudi notranje 
poškodbe. Ob sledovih ruvanja 
so bile notranje poškodbe od
ločilne, da delavci UJV poizve
dujejo za moškim, ki so ga po 
dosedanjih podatkih nazadnje 
videli z Alojzem Drešatjem. Bi
lo je pred hotelom v Brežicah.

Gre za neznanca, visokega 
okoli 175 cm. Je srednje posta
ve, svetlih in delno kodrastih 
las. Zanj so značilni tudi svetli 
brki. Govori slovensko. Oble
čen je  bil v siv plašč, ki je segal 
do kolen.

Vse, ki bi karkoli vedeli o 
omenjenem neznancu ali o 
zadnjih brežiških urah Alojza 
Drešatja, prosijo, naj to  sporoče 
novomeški Upravi javne varno
sti ali najbližji postaji milice.

VLOMILCU NI 
BILO NIC POVŠEČI

Se neznan vlomilec jc v petek 
vlomil v hišo Cirila Pevca v D obovi 
Zlonam cm ež je s terase dosegel stre
ho in se izpod dvignjenih opek 
prebil v notranjost poslopja. Hodil 
in hodil je po hiši, si vse ogledal, 
vendar m u ni bilo nič povšeči. Skozi 
vhodna vrata, ki jih jc  odklenil z 
notranje strani, je odšel v smeri ene 
od strani neba.

E

DOLENJSKA MAGISTRALA -  Nenehna žetev življenj in ploče
vine. (Foto: J. Pezdj)

V ponovno pretehtanje
Slovensko so d išče  združenega dela sk len ilo , naj se  o  

zahtevku Jožeta  B en čin e  iz IMV še enkrat o d lo ča

Sodišče združenega dela SR Slovenije ie sklenilo, da novomeško 
sodišče ni imelo prav, ko je zavrnilo zahtevek Jožeta Benčine iz 
Hodenja 7 pri Škocjanu. Benčina je zahteval razveljavitev odločbe 
o razporeditvi na delo preddelavca IV v montaži dostavnih vozil 
tozda Tovarna avtomobilov Novo mesto. Terjal je  vrednotenje dela 
in plačilo osebnih dohodkov, ko t jih je imel pred izdajo odločbe.

V pritožbi je Benčina opozarjal 
na okolnost, da je  bilo njegovo delo 
v primerjavi z delom  sodelavcev ne
zakonito nižje vrednoteno. Zato je 
predlagal razveljavitev odločbe.

Sodišče združenega dela SR Slo
venije je  sklenilo, da je  Benčinova 
pritožba utem eljena. Sodišče druge 
stopnje se ni strinjalo s stališčem 
novomeškega sodišča, da je pravil
nik o sistemizaciji, sprejet s strani 
delavskega sveta DO IMV Novo me
sto le ..instrum ent racionalne orga
nizacije", ki je lahko sprejet na  ravni 
delovne organizacije. Po določilu 
člena 4 v času sprejemanja samo
upravnega akta veljavnega zakona o 
m edsebojnih razm erjih delavcev v 
združenem delu delavci v temeljni 
organizaciji s samoupravnim spora
zumom  med ostalim določajo tudi 
delovna mesta, strokovno izobrazbo 
določenega poklica, druge pogoje 
glede delovne sposobnosti za vsako 
delo ter način obračunavanja oseb
nih dohodkov. Pravilnik o sistemiza
ciji delovnih mest je 26. maja 1975 
sprejel delavski svet delovne organi
zacije IMV in  v njem so za posamez
na dela določene delovne izkušnje,
posebni pogoji, stopnja strokovne 
izobrazbe in ocena vrednosti dela.

Samoupravni sporazum o osno
vah in merilih za delitev osebnih do 
hodkov je pri točkovnem  vrednote
nju dela upošteval kategorije, dolo
čene v pravilniku. O čitno je torej, 
da so s pravilnikom urejene pravice 
in obveznosti iz medsebojnih razme
rij v združenem  delu. Urejanje teh 
pravic ni moglo biti preneseno na 
delavski svet delovne organizacije. O 
uresničevanju pravic in obveznosti 
odločajo delavci v temeljni organiza
cija (člen 6 ZMRD). Pravilnik o 
sistemizaciji iz omenjenih razlogov 
ne more biti pravni temelj za odloči
tev o konkretni pravici -  točkov
nem vrednotenju.

Kljub tej ugotovitvi pa z Benčino- 
ve strani predlagani avtom atizem  -  
upravičenje do osebnih dohodkov v 
višini, k o t jih je prejemal pred izdajo 
sporne odločbe, ne more obveljati. 
Novomeško sodišče bo m oralo raz
rešiti sporno razmerje tako, da bo 
ugotovilo obseg del, ki jih  Benčina 
opravlja, in njegovo delo primerjati 
z d d o m  sodelavcev v isti skupini. 
Torej z delom, ki je po  pritožbi višje 
vrednoteno. Ce bo novomeško so
dišče ugotovilo, da imajo Benčinovi 
sodelavci priznano za enako ali e d o  
manjše delo (tako zatrjuje v pritož
bi) ugodnejša izhodišča, bo moralo 
m orebitno nesorazmerje uskladiti.

Sodišče združenega dela SR Slo
venije torej dopušča m ožnost, da se 
v nadaljevanju postopka utegne po
kazati, da je bil Jože Benčina v pra
vici glede plačila po delu res pri
zad e t

Z ato je odločbo novomeškega so
dišča združenega dela razveljavilo. 
Novomeški senat bo  moral zahtevek 
Jožeta Benčine ponovno pretehtati. 
V smeri, ki so jo nakazali v Ljublja
n i

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  V torek, 23. januarja, je bi
lo (tokrat s kam nom ) vlomljeno 
v novomeški laosk Dela na Cesti 
herojev. Nepridiprav tudi to  po t 
ni segel po novic prepolni novo
meški izdaji osrednjega sloven
skega glasila. Verjetno je iskal 
Pavliho, v katerem  novomeški 
dopisniki Dela v dragocenih pro
stih trenutkih vodijo fotografsko
ro b r ik o .

•  Pred dnevi so pri IGM 
Strešnik v Drobruški vasi zložno 
ugotovili, da jim  je zmanjkalo 
železo, ki ga uporabljajo pri su
šenju strešnikov. Zadeva je poči
vala za separacijo peska, med 
brati je vredna 7.000 din. V ko
lektivu vlada začudenje. Tat je 
moral biti res predrzen, železni
no je vrgel na vozilo in jo  od
peljal. O čitno ga niso spremljale 
nobene oči.

•  Minuli četrtek  so prom etni 
miličniki na O točcu izsledili 
27-letno Slavico Golubovič iz 
Bjelišča, ki je utem eljeno osum
ljena pohajanja po mili domovini 
in bližnji okolici.

•  V petek, malo pred polnoč
jo, je pri mirni metliški družini v 
garaži nekaj zaropotalo. Ko so 
dom ači pritekli k vratom , so 
videli samo še pete treh mladih 
fantov, ki so jo  h itro  odkurili. 
T rojka je skušala odpeljati oseb
ni avtom obil znamke Lada. 
Ključ je bil v ključavnici, fan ti
nom je uspelo avto celo vžgati 
toda kaj, ko je  bil okvir vrat 
tako ozek! Zanimanje za lade je 
vredno začudenja, saj je znano, 
da  se ti fiati sovjetske proizvod
nje obnašajo na dandanašnjem 
snegu in ledu dokaj nepremišlje
no.

ZNAŠLA SE JE PRED AVTOM 
-  23. januarja zjutraj je Stanislav 
Žnidaršič iz Trebnjega vozil osebni 
avto proti TRIMU, ko  je nenadoma 
pred avtom hotela steči čez cesto 
Marija Govednik iz Vine gorice. Žni
daršič se je umikal in zavjral, vendar 
nesreče ni mogel preprečiti. Praske 
so Govednikovi zakrpali v trebanj
skem zdravstvenem domu.

FANT OSTAL NA ZDRAVLJE
NJU -  Italijan Gioighio Visnovic iz 
Trsta je 23. januarja zvečer vozil 
tovornjak s prikolico proti Ljublja
n i  Med Mačkovcem in Kartcljevim 
je začel prehitevati drug tovornjak, 
ko jc nasproti pripeljal z osebnim 
avtom Beograjčan Slobodan Mlade
novič. Beograjčan je zadel v zadnji

dd  prikolice, od  tam  ga je odbilo na 
nasip. Huje ranjen je bil 14-letni 
Miodrag Mladenovič iz Beograda, la
že pa voznik Slobodan Mladenovič 
in drugi sopotnik Vladimir Mlade
novič. Vse so prepeljali v novo
m eško bolnišnico, na zdravljenju je 
ostal Miodrag. Škode je za 60.000 
din.

MAVEC NA DESNO NOGO -  
24. januarja se je 25-letni Edvard 
Mirt s Senovega peljal na m opedu, 
ki ga je krmaril prijatelj. Slednji je 
na Senovem ustavil, Mirt pa se je na
potil čez cesto. V tistem trenu tku  je 
iz brestaniške smeri pripeljal z oseb
nim avtom Janez Kozole s Senovega 
in zadel Mirta v nogo ter mu jo  zlo
mil.
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GETRTK0V INTERVJU
| Tudi študenti v brigade

L etos ob čin sk i „horuk" na O točcu  in Javorovici ter 
v Gabrju — Ustanavljanje organizacij ZSM S

Tudi na občinski konfe
renci Novo mesto so pod 
1978. letom  potegnili črto , 
ocenili zastavljeno delo in se 
lotili novih nalog. Poklicna 
sekretarka občinske konfe
rence Branka Bukovec je za 
današnji intervju predstavila 
zastavljeno delo s treh pod
ročij mladinskega dela: idej
nopolitično  izobraževanje, 
mladinske delovne akcije, 
prostorske težave in ustanav
ljanje osnovnih organizacij.

„V predsedstvu konferen
ce smo nič kolikokrat ugo
tovili, da brez znanja ne 
m orem o opravljati družbe
nopolitičnega dela. Lani 
sm o pripravili vrsto uspelih

seminarjev. Z izobraževa
njem bom o nadaljevali, saj 
imamo po krajevnih skupno
stih, šolah pa tudi tozdih 
mlada in neizkušena vodst
va. Odločili smo se za več 
oblik izobraževanja."

Ko je Bukovčeva om enja
la delo na področju delovnih 
akcij, ni mogla mim o uspe
hov mladih iz novomeške 
občine. Lani bi moralo na 
republiških in zveznih a k c i
ja h  so d e lo v a ti 120  b r ig a d ir 
je v , o b č in s k a  konferenca 
Novo m esto pa je bila ena 
redkih, ki je zaradi dobrega 
kadrovanja na akcije poslala 
po tem , ko so imeli drugje z 
brigadirji težave, še 80 m la
dih. Letos naj bi se akcij

udeležilo okoli 300 mladih. 
.P repričana sem,“ odločno 
pove Bukovčeva, „da bom o 
zagotovili udeležbo. Seveda 
bo težje kot lani, zakaj v 
uniform e bi radi spravili 
predvsem študente in dijake 
in tako razbremenili organi
zacije združenega dela. Pri
pravili bom o tudi prvo ob
činsko akcijo, in sicer za 
kom unalno ureditev Gabrja, 
Javorovice in O točca. Misli
mo tudi na najmlajše. Na 
zvezno akcijo v Suho krajino 
bom o letos poslali kar dve 
pionirski brigadi."

Marsikatere osnovne orga
nizacije ZSMS ne opravljajo 
svojega dela zaradi prostor
skih težav. „Začuda, mladi 
na podeželju ne tarnajo. Če 
se dogovore za akcijo, jo  
tudi izpeljejo. Tako so si 
sami pomagali v Rumanji 
vasi, P o toku , Škocjanu, D o- 
bindolu, Praprečah in na 
Dvoru. Njihovi mladinski 
domovi so lepa pridobitev 
tudi za krajevne skupnosti. 
In kako je z novimi organi
zacijami? V krajevni skup
nosti Center v Novem mestu 
smo jo  menda že trikrat 
ustanovili. Čeravno živi tam 
precej mladih kom unistov, 
ostajam o pri starem: Center 
ni organiziran. Povrhu vsega 
ugotavljamo, da imamo v 
občini kar 1000 kom unis
tov, starih do 27 let. Veliko 
od teh je na mladino pozabi
lo. Toda ravno pri ustanav
ljanju novih osnovnih orga
nizacij in njihovem delu bo
do  morali dokazati-, da so  
za s lu ž n o  v ZK. Ustanovili 
bom o nam reč organizacije v 
Ločni, Centru, Sm arjeti, v 
organizacijah združenega d e
la na področju trgovine, v 
IM V, G orjancih, Kovinarju, 
Splošni bolnici, Dolenjskem 
listu, Knjigotisku itd .“

J. PEZELJ

„Umik” v delo
V zadnjem času je bilo nemalo

krat poudarjeno, da se partijska 
dejavnost v glavnem začne in neha 
na sestankih, ni pa čutiti kom uni
stov v samoupravnih organih, sindi
katih, ZSMS, krajevnih skupnostih, 
SZDL, njenih sekcijah in drugih 
oblikah delovanja te frontne organi
zacijo.

Partijski sestanek prav gotovo ni 
namenjen samo temu, da se kom uni
sti ukvarjajo zgolj sami s seboj, mar
več bi sc morali na njem komunisti 
dogovoriti, kako in kaj bodo delali v 
okoljih, kjer se zdaj še vse preveč 
formalno ooiavliaio.

O popolni beli lisi kajpak ne gre 
govoriti, saj prav zadnje ocene kaže
jo, da se je v takem načinu dela 
komunistov že marsikje premaknilo 
na boljše. Tako je zlasti tam, kjer so 
resnično prešli od besed k dejanjem 
ter kom unistom  dali konkretne na
loge. S tem v zvezi na občinskem 
partijskem vrhu radi podčrtujejo 
primer iz Šentjerneja, kjer so dobili 
člani OO Z K natanko opredeljene 
dolžnosti za delovanje v SZDL, dru
štvih, krajevni skupnosti in drugod z 
obveznostjo, da sproti preverjajo in 
ocenjujejo rezultate svoje aktivnosti.

ZK seveda ni nadzornik, pa tudi 
ne razdeljevalec in izvajalec vseh naj
različnejših nalog v delovnih in živ
ljenjskih okoljih občanov. Je pa 
m otor, idejno srce, nenehen pobud
nik za spreminjanje razmer. Če se 
bodo tega dovolj zavedali v Novem 
mestu, na desnem bregu, ne bo vpra
šanje, kdo naj prevzame dolžnost 
predsednika krajevne konference 
SZDL

L Z.

MED „ŠOLSKO“ URO -  25. januaija so delegati podjetja 
„Goijanci“  opravili tudi praktični del tem e „M etode samoupravne
ga delegatskega in političnega delovanja": po  skupinah so odgovar
jali na vprašanja in reševali krajše naloge. (Fo to : I. Zoran)

Huda kri ob gradivih
„K ako naj o d ločam o, č e  največkrat ne vem o, za kaj 
g r e ? " se  sprašujejo delegati na sem inarjih, ki tek o  to

zim o

V novomeški občini že vso 
zimo potekajo izobraževalni 
seminarji za delegate iz organi
zacij združenega dela in krajev
nih skupnosti. Delo je kar naj
manj podobno klasičnem u šol
skemu načinu obravnavanja 
snovi, am pak je zastavljeno ta
ko, da seminaristi sproti dejav
no sodelujejo. Predavatelj je 
običajno le organizator in 
usmeijevalec pogovorov.

V eni od tem nanese beseda na 
najrazličnejša gradiva, ki prihajajo v 
delegacije pred sejami občinskih 
skupščin, skupščin samoupravnih

Prvo mesto ni sporno
Industrijski sk ok  letos tudi ob  novih naložbah

Industrija je že dolgo glavno 
gibalo gospodarskega razvoja v 
novomeški občini. Vodilno vlo
go bo  obdržala tudi v prihod
nje. Letos se b o  vrednost indus
trijske proizvodnje povečala za 
8 odstotkov. To je  le eden 
glavnih podatkov, ki n a p o v e 
dujejo", da bo  celotna rast pre
cej razgibana. Delno jo  b d o  
om ogočile naložbe.

IMV bo posodobila tovarno avto
mobilov in v njej podvojila proi
zvodnjo osebnih vozil, povečala pa 
sc bo  tudi zmogljivost tovarne pri
kolic. Tovarna zdravil Krka bo nada
ljevala z naložbenimi deli za proiz
vodnjo baznih farmacevtskih suro
vin (po projektu 64). Za istitut Krke. 
bodo letos začeli zidati nove labora
torije. Stekla bo tudi obnova nekda-

Je  Novo mesto še  najdražje?
Pom eni primerjava z razširjeno „košarico" slovo od neslavnega prvega mesta?

nje steklarne Inis, ki jo  bodo uspo
sobili za proizvodnjo izolacijskih 
materialov (steklene volne).

Tudi v drugih industrijskih delov
nih organizacijah so napovedane no
vosti. Ela, tozd Iskre, bo  začela 
graditi nove proizvodne prostore na 
Cikavi, ker se namerava dokončno 

preseliti iz mesta. V Straškem N ovo- 
lesu nameravajo povečati in posodo
biti pokrito  skladišče za decimiran 
les, zanimive načrte  imajo tudi s 
svojo malo energetsko centralo. No- 
voteks načrtuje izboljšanje zlasti v 
tehnologiji in naj bi prešel na raču
nalniško vodenje proizvodnje.

Pomembna naložbena dela se 
obetajo v Labodu, ki bo letos začel 
graditi skladišča za surovine in izdel
ke. IGM Strešnik predvideva razširi
tev zmogljivosti za izdelavo strešni
kov, Kremen pa bo pripravil vse 
po trebno  za gradnjo obrata, v kate
rem bodo izdelovali materiale, od
porne proti ognju, in livarske pripo
močke.

Novembrska primerjava m ed cenami „živilskih košaric44 v K opru, 
Ljubljani, Mariboru in Novem mestu pove, da Novo m esto počasi 
izgublja prvo m esto v draginji. Upoštevati Da m oram o, d a j e  bilo 
tokrat v »košaricah11 precej več najrazličnejših živil ko t tedaj, ko je 
šel d o  vsej državi glas o najdražjem Novem m estu: nič manj k o t 23set pc 
živil.

Poglejmo, pri katerih  živilih 
je Novo m esto vodilo z najvišji- 
mi in pri katerih  z najriižjimi 
cenami. Bilo je prvo z najdražji-

H UDA KRI 
N A  HUDEM

Elektro Novo mesto hoče le
tos eno od načrtovanih razdelil
nih transform atorskih postaj 
zgraditi tudi pri Hudem. Ker je 
gradnja predvidena na najboljših 
kmetijskih zemljiščih, so kmetje 
dvignili glas. Kmetijska zemljiška 
skupnost je Elektro tudi že ob
vestila, da ne bo  dovolila graditi 
na predvideni lokaciji, in.zahte- 
yala od njega, naj nameravano 
gradnjo premesti na slabšo zem
ljo, kjer ne bo škode. V urbanis
tičnem  načrtu  je sicer transfor
matorska postaja zarisana prav 
tam, kjer naj bi jo Elektro tuc(i 
zgradil, vendar pa ta načrt še lij 
usklajen z zakonom o kmetijskih'' 

zemljiščih. Kdo ima v tem sporu 
prav, se bo še videlo.

mi jajci (2 ,94 din), limonami 
(22 din) in orehovimi jedrci. V 
Ljubljani so bile limone za pri
bližno 1,5 din cenejše, orehova 
jedrca pa kar za 4 din, m edtem  
ko so bila novomeška jajca 20 
par dražja od  mariborskih.

Novomeščani pa so kuhali 
najcenejši riž (20,66 din; v 
Mariboru 22,69 din), se solzili 
ob najcenejši čebuli (8,33 din; v 
Ljubljani 8 ,52 din), pili naj
cenejše mleko (6 din; v Kopru 
6,20 din), pekli kruh iz najce
nejše črne moke (5,82 din; v 
Kopru 5,98), se mastili z naj
cenejšimi prekajenimi svinjski

mi rebri (48,29 din; v Kopru 
51,59), jedli zabeljeno z naj
cenejšo svinjsko m astjo (19,19 
din; v Ljubljani 19,47 din) in 
pripravljali pire za najcenejšo 
špinačo (17,31 din; v M aribora 
22,5 din).

Druge primerjave m ed „koša- 
ricami" kažejo, da jedo Novo
meščani še vedno predraga ja 
bolka (13,42 din; v Kopru le 
11,85 din) in zeleno solato 
(16,36 din; v M aribora 12,83 
din), za druga živila pa odšteva
jo  približno toliko denarja ko t 
prebivalci ostalih treh mest. Za 
tolažbo si lahko natočijo  vina, 
ki je za okoli 8 din cenejše kot 
v Ljubljani.

S pijačo so na naj
boljšem K oprčani, kjer ga pijejo 
za okoli 8 dinarjev ceneje k o t v 
Novem mestu.

ZAKAJ  
NI A SFA LTA ?

Pogodbo za asfaltiranje ccste 
Smarjeta -  Šmarješke Toplice so 
Podpisali lani novembra, nekaj dni 
Zatcm pa so izdali tudi delovni nalog 

začetek deL Novomeško Cestno 
Podjetje je na vprašanje delegacije 
KS Smarjeta odgovorilo, da bi z deli 
khko  začeli decembra, vendar pa 
,ega niso dovoljevale vremenske raz
bere. Čakati bo treba na ugodno 
yreme.
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OH, TE „KOŠARICE“ ! Kaže, da so Novom eščani izgubili prvo 
m esto pri draginji, še vedno pa kupujejo najdražje sadje. (Foto : 
Pavlin)

Gospodarski 
kažipot 79

Drobci iz letošnje o b č in 
ske resolucije

•  UVOZ bo v primerjavi z 
lanskim za 23 odstotkov večji. 
Samo za opremo, k i jo  potrebuje 
IMV, bo treba odšteti približno 
40 milijonov dolarjev.

•  ZAPOSLENIH bo za 4 od
stotke več, vendar pa manj, kpt 
predvideva plan. Upoštevali bo
do zahtevo, da mora zaposlova
nje v negospodarstvu rasti počas
neje kot v gospodarstvu.

•  CENE in življenjski stroški 
naj bi naraščali počasneje ko t do 
zdaj. Družbeni nadzor na tem 
področju bo poostren. Tržna in
špekcija bo še posebej pazila na 
kakovost blaga v prodaji na dro
bno.

•  STANOVANJSKA gradnja 
sc bo nadaljevala pospešeno. 
Letos naj b i začeli graditi 425 
družbenih stanovanj. Do konca 
leta bo predvidoma dokončanih 
270 stanovanj, druga pa bodo 
vseljiva šele prihodnje leto.

•  TRGOVINA še ni zadovo
ljiva. Občinska skupščina bo do 
konca marca sprejela ukrepe za 
izboljšanje preskrbe prebivalstva. 
Dolenjka bo. začela graditi bla
govnico na Novem trgu v Novem 
mestu, Mercator pa trgovsko hi
šo ob Cesti herojev.

•  IZVOZ bo večji za 13 
odstotkov, za prodane izdelke, 
polizdelke in drugo blago naj bi 
dobili 95 milijonov dolarjev.

0  ZA NALOŽBE v osnovna 
sredstva gospodarskih organiza
cij bo letos porabljeno okoli 1,5 
milijarde din. Primerjava z minu
lim letom kaže, da se bodo 
naložbe podvojile.

interesnih skupnosti in drugih skup
ščinskih teles. Ob nalogi, naj delega
ti ocenijo ta gradiva, se običajno 
tem peratura dvigne. Sproži se plaz 
takihle očitkov: gradiva so pre
obsežna, kom plicirana, zamegljujejo 
glavno vsebino, poleg tega zamujajo 
in prihajajo v premajhnem  številu. 
Nimajo povzetkov, v inačicah naka
zanih rešitev.

„Kako naj delamo ko t delegati, 
če največkrat ne utegnem o razvozla
ti, za kaj gre? Lahko sploh še go
vorimo o odločanju, če gremo na 
seje nepoučeni? Slednjič pa smo tu 
di samo ljudje, obremenjeni z vsak
danjimi nalogami in skrbmi na de
lovnem mestu, doma ali kjer si že 
bodi. Sestavljalci gradiv naj bi mislili 
tudi na nas in nam stvari predočili 
tako, da jih bomo lahko dojeli brez 
dodatnih študijskih sestankov, 
instrukcij, tolm ačev in slovarjev 
tujk. Če tega ne znajo, naj gredo 
najprej oni na seminar!1*

Vse to  smo lahko slišali od de
legatov v eni od delovnih organiza
cij, kjer s samoupravljanjem in de
legatskimi odnosi niso ravno na za
četku, pri prvih korakih. Drugje de
legati zabelijo take razprave s še bolj 
popopranimi ugotovitvami. Po sta
rem res ne more več naprej. Zahteve 
baze bo treba uresničiti, čeprav z 
dodatnimi napori in na način, kakrš
nega delegati sami predlagajo.

I. Z.

LANI 2 3 .4 0 0  
ZAPOSLENIH

Ob koncu minulega leta je bilo v 
novomeški občini približno 23.400 
zaposlenih ali za 2,5 odst. več kot 
leta 1977. Samo v prvih devetih 
mesecih leta 1978 se je na novo 
zaposlilo okoli 950 delavcev, od 
tega največ v industriji, gradbeništvu 
in trgovini ter pri zasebnikih. Vseh 
zaposlenih žensk je bilo lani v novo
meški občini okoli 10.500.

SE O D K U P ŽIV IN E  
SELI IZ BRŠLJINA?

Bršljinčane m oti odkup živine, 
ker menijo, da to kmetijsko opravilo 
ne sodi v ožje m estno obm očje, 
kamor se Bršljin prišteva. Kmetijska 
zadruga zatrjuje, da bi že ukrepala, 
da pa od Zavoda za družbeno plani
ranje v Novem mestu še ni odgo
vora, kje bi sicer lahko uredili novo 
dogonsko m esto za živino. Ena od 
lokacij je  na Muhaberu, vendar še ni 
potrjena.

MALA ANKETA
Akcija ..zaključni račun i" se 

je začela. Prvi sestanki in razpra
ve o nekaterih  najpomembnejših 
poslovnih „kazalcih“ so mimo. 
Mape se še nadalje debelijo. Po 
telefonu smo v delovne organiza
cije vprašali, kako daleč so s 
pripravami na sprejem zaključ
nih računov.

LUKA DOLENC, Novoteks: 
„Kaj pa je to  takega! Zaradi 
zaključnega računa ni dela ne 
več ne manj ko t običajno. Glav
ne stvari smo vedeli že novem b
ra, če je  bilo kaj zagatnega, pa 
smo razreševali sproti, vse leto. 
Presenetljivega, kot vidit<% ne bo 
n ič, tako pa bi m o ra lo b iti pov
sod, ne samo pri nas. K om ur bo 
šele zaključni račun  pokazal, pri 
čem je, je b itko  že izgubil. Ne 
nazadnje pa smo v podjetjih tudi 
plačani za to , da stvari urejamo 
vse leto , ne samo enkrat -  ko je 
treba dvigniti roke za."

IN 2 . JO ŽE PETRIČ, GG: 
,,Problemov ne bo, vsaj s podat
ki ne. Vodje tozdov so dobili 
nalogo, da do  konca januarja

»Kaj pa je 
to takega!”

pripravijo izčrpna gospodarska 
poročila. Z njimi in s predsed
niki delavskih svetov smo imeli 
več posvetov, na katerih  smo 
pregledali glavne poslovne .ka
zalce* in se dogovorili, kako bo 
potekala razprava. Prvo besedo 
bodo vsekakor imeli delavski 
sveti, zadnjo pa zbori delavcev. 
Morda se bo procedura nekoliko 
zavlekla zaradi samih številk. Ne 
vemo še, kako bom o v razprave 
vključili zasebne lastnike goz
dov. To bo pri tem zaključnem  
računu najtrši oreh.**

MILAN BLATNIK, Kovinar: 
„V delavskem svetu smo se do
govorili, kako se bom o lotili 
naloge, še zadnje, preden se do
končno poslovimo od preteklega 
poslovnega leta. Glavne .kazalce* 
smo izluščili in tudi razpravljali 
o njih. Vsak dan se dobim o in 
stikamo glave. Bolj počasi gre, a 
vendarle upam , da bo zaključni 
račun sprejet pred rokom . Ne, 
rezultatov se ne bojim o, saj obi
čajno  že pred koncem  leta ve
m o, pri čem  smo.“

IVAN GRIČAR, ..Dolenjka": 
..Računam o, da bom o lahko še 
do konca tega meseca pripravili 
glavne podatke in ugotovitve o 
preteklem  letu in jih  dali zapo
slenim v razpravo. Najprej j ih  bo 
pretresel delavski svet, takoj na
to  pa bodo najpomembnejše za
deve -  ko t dele zaključnega 
računa — dobili v razpravo 
tozdi. Na terenu bodo ustrezni 
sestanki za več (najbližjih) de
lovnih eno t skupaj. Prizadevamo 
si, da  bi bilo čimveč podatkov 
kar najhitreje na voljo.**

ZVONKO ČAMPA, E lektro : 
..Računovodstvo že dalj časa 
zbira značilne in najpom em bnej
še podatke, ki jih bom o sproti 
obravnavali po samoupravnih 
skupinah. Prizadevamo si, da bi 
bili v razprave vključeni vsi za
posleni. Zaključni račun bomo 
sprejeli na zboru vseh delavcev v 
Novem m estu, predvidoma bo to  
že v začetku februarja."

I. Z.

Novomeška kronika
SKRIVNOSTNI OBISKI -  Sko

raj mesec dni je  bilo gostinsko oseb
je nasproti stavbe novomeške davč
ne in geodetske uprave resno zaskrb
ljeno. Geodeti in davkarji so k njim 

vsak dan skoraj pritekli, se ob  pultu  
ustavili le za trenutek in nadaljevali 
svojo skrivnostno pot v sanitarije, 
kjer so, kot se je zdelo natakarjem, 
nekaj šepetali in se razburjali. Gos
tinci, ki so sc prestrašili morebitnih 
neznanih sankcij, so se od srca 
nasmejali, ko so zvedeli, da so na 
davkariji stranišča -  pokvarjena.

DO OLJ/4 V 30 DNEH -  Da je 
letošnja zima precej bolj mrzla od 
lanske, najbolje vedo pri Petrolu, 
kjer sprejemajo naročila za kurilno 
olje. Lastniki central V Novem mes
tu in okolici so do konca januarja 
pokurili za okoli 40 odstotkov več 
olja ko t v minulem letu. Zato se 
letos ni zgodilo, da bi imeli pri 
Petrolu goriva preveč. Razvozijo ga 
namreč, takoj ko ga dobijo. Zato 
prosijo kupce, naj bodo disciplini
rani in strpni. Olje bodo namreč 
dobili 30 dni po tem, ko ga bodo 
naročili.

DEKLICI IN DEČKA — Minuli 
teden so v novomeški porodnišnici 
rodile Stanislava Rifelj iz Ulice Iva- 

D‘' u'  Majo; Minka Ajdišek 
-  Gregorja; Katica 
vske 10 a — dečka  in 
:gove 14 -  Nino.

iz Slakove 5 
Nikolič iz R; 
Breda Slak iz

Ena gospa je  rekla, da slavni 
Guinness gotovo še ni dišal za 
rekordni dosežek novomeške 
pošte, ki se ji je  prejšnji teden 
celo posrečilo , da je  pisemsko 
pošiljko naslovniku, oddaljene
m u od pošiljatelja kakih 200  m 
(zračne linije), vročila v zares 
im enitnem  času -  v petih 
dneh . . .
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Sam oupravna stanovanjska skupnost o b č in e  Krško 
(v nadaljevanju: stanovanjska skupnost) v skladu z  
Z akonom  o  programiranju in financiranju graditve 
stanovanj in pravilnikom  o  kreditiranju stanovanj
ske graditve razpisuje:

NATEČAJ
I. za posojilo  organizacijam  združenega dela za na

kup ali zidavo najem nih stanovanj 
din 1 4 .0 0 0 .0 0 0 ,0 0  

II.za posojila delavcem  za nakup stanovanj v etažni 
lastnini ter posojila delavcem  za gradnjo in adap
tacijo individualnih sanovanjskih hiš 

din 6 .0 0 0 .0 0 0 ,0 0
Skupaj

din 2 0 .0 0 0 .0 0 0 ,0 0

Posojila za nakup ali gradnjo najemnih stanovanj za delav
ce, ki nimajo stanovanj ali imajo premajhna oz. neustrezna 
stanovanja, lahko najamejo tem eljne in druge organizacije 
združenega dela, samoupravne in družbenopolitične skup
nosti, društva in državni organi (v nadaljevanju : organi
zacije), ki združujejo sredstva za stanovanjsko graditev pri 
podružnici Ljubljanske banke Krško iz sredstev, namenjenih 
za posojila organizacijam združenega dela.

V natečaju za posojila za nakup ali graditev najemnih sta
novanj lahko sodelujejo organizacije, ki bodo pridobile ali 
zgradile stanovanje v okviru občinskega programa stanovanj
ske graditve in stanovanjskega standarda.

Cena za 1 m2 neto stanovanjske površine ne sme presegati 
družbeno dogovorjene cene v objektih, ki se gradijo na grad
biščih, določenih za usmerjeno stanovanjsko graditev.

Vlogi na natečaj za najem posojila za nakup ali graditev 
najemnih stanovanj je po trebno priložiti:
— izjavo o izločanju sredstev za stanovanjsko graditev in izja

vo o združevanju sredstev pri banki,
— srednjeročni program za reševanje stanovanjskih proble

mov svojih delavcev za čas od 1976 do 1980,
— izjavo, koliko najemnih stanovanj želi kupiti s posojilom,
— izračun povprečnega mesečnega osebnega dohodka za 

zaposlenega v organizaciji za leto 1978,
— sklep samoupravnega organa, s katerim se dovoljuje najem 

posojila za nakup ali gradnjo najemnih stanovanj (z 
opisom stanovanj) in se zagotavljajo sredstva za plačilo 
lastne udeležbe in za odplačevanje posojila. Sredstva se 
m orajo navesti zneskovno,

— kupoprodajno pogodbo, predpogodbo ali potrd ilo  o za
gotovitvi nakupa najemnih stanovanj pri proizvajalcu z 
navedbo števila in vrste stanovanj, ki jih kupuje,

— ceno za posamezno stanovanje z navedbo neto stanovanj
ske površine in skupno predvideno ceno za kupljena sta
novanja ali gradbeno dovoljenje z investicijsko tehnično 
dokum entacijo  in predračun, če organizacija sama gradi. 
Višina lastne udeležbe se izračuna v odsto tku  glede na

kupoprodajno vrednost stanovanj ali na predračunsko vred
nost, £e organizacija sama gradi, po naslednjem ključu:
— pri povprečnem  mesečnem osebnem dohodku na zaposle

nega v organizaciji do  2 .800 ,00  din -  najmanj 20 o d sto t
kov,

— pri povprečnem  mesečnem osebnem dohodku na zaposle
nega od 2.801,00 do 3.500,00 din -  najmanj 25 odsto t
kov,

— pri povprečnem  mesečnem osebnem dohodku na zaposle
nega od 3 .501,00 do 4 .000 ,00  din — najmanj 30 odsto t
kov,

— pri povprečnem  mesečnem  osebnem dohodku na zaposle
nega nad 4 .001,00 din — najmanj 35 odstotkov. 
Organizacija lahko ponudi tudi višji odsto tek  lastne ude

ležbe, kot se zahteva v natečajnih pogojih.
Za lastno udeležbo šteje tudi posojilo, ki ga dobi organi

zacija pri poslovni banki na podlagi vezave sredstev, s kate
rimi sam ostojno razpolaga.

Prednost pri natečaju bodo imele organizacije, kr hkrati 
kupujejo ali gradijo več stanovanj in tako  rešujejo hkrati več 
stanovanjskih problem ov svojih zaposlenih, in tis te organi
zacije z nižjimi povprečnimi osebnimi dohodki delavcev.

Odplačilna doba, t. j. rok vračanja posojila, se bo določala 
po kreditni sposobnosti oziroma višini povprečnega m eseč
nega osebnega dohodka prosilca za posojilo, vendar ne more 
biti v nobenem prim eru daljša od 25 let.

Obffestna mera je 4-odstotna. Po preteku 10 let od začet
ka vračanja posojila se obrestna mera za še neplačani del 
posojila poviša na 6  odstotkov letno. Posojilo se vrača v 
polletnih anuitetah.

Začetek vračanja posojila je takoj po porabi, vendar naj
kasneje po preteku 12 mesecev od sklenitve posojilne pogod
be.

Natečaj traja 15 dni po objavi. Po tem  datum u sprejete 
prošnje se ne bodo upoštevale.

Posojilo za nakup standardnega stanovanja v etažni last
nini lahko dobi delavec, ki združuje svoje delo pri organiza
ciji, ki združuje svoja sredstva v banki po določilih družbene
ga dogovora, ki nima lastnega stanovanja ali ima prem ajhno 
stanovanje in kupuje stanovanje v okviru občinskega progra
ma stanovanjske graditve in stanovanjskega standarda.

Cena za 1 m 2 neto  stanovanjske površine ne sme presegati 
družbeno dogovorjene cene za 1 m2 stanovanjske površine 
za usmerjeno in organizirano stanovanjsko graditev.

Vlogi na natečaj za najem posojila za nakup stanovanja v 
etažni listni ni delavec priloži:
— izjavo svoje delovne organizacije, da le-ta združuje svoja 

sredstva pri banki, in soglasje organa upravljanja, da pro
silec lahko najame posojilo iz združenih sredstev,

— izjavo svoje delovne organizacije o njegovih stanovanjskih 
razmerah,

— potrdilo o delavčevem povprečnem  mesečnem osebnem 
dohodku za zadnje trimesečje,

— potrdilo o prosilčevih dolgoročnih in kratkoročnih  obvez

nostih  iz osebnega dohodka (z navedbo stanja posojil) in 
enaka potrd ila delovne organizacije, v kateri je zaposlen 
prosilčev zakonec,

— izjavo delavca o številu članov njegove družine in izjavo, 
koliko družinskih članov se bo vselilo v kupljeno stano
vanje,

— kupoprodajno pogodbo, predpogodbo ali potrd ilo  o zago
tovitvi nakupa stanovanja v etažni lastnini z navedbo ob 
jekta, v katerem kupuje stanovanje, neto stanovanjsko 
površino, seno za 1 m 2 neto stanovanjske površine in 
predvideni rok dograditve ozirom a vselitve.
Posojila se bodo obravnavala do  določene stanovanjske 

površine:
— za družine do 4 članov največ do 70 m2
— za petčlanske družine največ do 77 m2
— za še«tčlanske in številnejše družine največ do 86  m2

Razliko v ceni med dogovorjeno in prekom erno stano
vanjsko površino plača prosilec iz lastnih sredstev sam.

Višina lastne udeležbe pri nakupu stanovanja v etažni last
nini se računa v odsto tku  glede na kupoprodajno vrednost 
standardnega stanovanja, in sicer:
— pri povprečnem  mesečnem osebnem dohodku do

1.400,00 din na člana družine pripada posojilo do 35 
odstotkov od cene standardnega stanovanja,

— pri povprečnem  mesečnem ocebnem dohodku na člana 
družine od 1.41)1,00 do 2 .100,00 din dobi največ 25 
odstotkov posojila na ceno standardnega stanovanja, sta
novanja,

— pri povprečnem  mesečnem osebnem dohodku na člana 
družine od 2 .101,00 do  2.800,00 din znaša posojilo naj
več do 20 odstotkov od cene standardnega stanovanja,

— pri povprečnem  mesečnem osebnem dohodku na člana 
družine od 2.801,00 do 3 .300 ,00  din znaša posojilo naj
več 15 odstotkov od cene standardnega stanovanja,

— pri povprečnem  mesečnem  osebnem dohodku na člana 
družine nad 3.301,00 din znaša posojilo največ do 10 
odstotkov od cene standardnega stanovanja.
Prosilec lahko ponudi tudi višji odsto tek  lastne udeležbe, 

kot se zahteva v tem  natečaju.
Prednost pri natečaju imajo delavci z nižjimi povprečnimi 

osebnimi dohodki na družinskega člana.
Za lastno udeležbo se šteje tudi nam ensko varčevani denar 

in posojilo, ki ga dobi delavec v banki na podlagi nam en
skega varčevanja.

Organizacija lahko da iz sredstev za stanovanjsko graditev, 
s katerimi sama razpolaga, posojilo delavcu, ki sodeluje na 
natečaju za nakup standardnega stanovanja v etažni lastnini, 
vendar se to  posojilo ne m ore upoštevati v lastno udeležbo.

Ob enakih pogojih imajo prednost pri dodeljevanju posojil 
delavci, ki kupujejo etažna stanovanja po nižji ceni za 1 m2 
neto  stanovanjske površine.

Obrestna mera za posojilo je 4-odstotna. Po preteku 10 let 
od  začetka odplačevanja posojila se obrestna mera zviša na 6 
odstotkov.

Posojilojemalec začne vračati posojilo takoj po porabi, 
vendar najkasneje po 6 mesecih od sklenitve posojilne po
godbe, in sicer v m esečnih obrokih, ki znašajo šestino pol
letne anuitete.

Odplačilno dobo za posojila bo določil samoupravni or
gan stanovanjske skupnosti.

Ta natečaj traja 15 dni po objavi in se ponudbe oz. pro
šnje, dospele po tem  roku, ne bodo upoštevale.

III.
Posojilo za gradnjo in adaptacijo  individualne stano

vanjske hiše dobi delavec, ki združuje svoje delo pri organi
zaciji, ki združuje svoja sredstva pri podružnici Ljubljanske 
banke Krško po do ločbah družbenega dggovora, ki nima 
lastnega stanovanja in gradi stanovanjsko hišo v standardni 
velikosti ali namerava v svojem lastnem stanovanju izboljšati 
stanovanjski standard.

Prednost pri dodeljevanju posojila imajo delavci z nižjimi 
povprečnimi osebnimi dohodki na družinskega člana in ki 
gradijo v organizirani stanovanjski graditvi.

Vlogi na natečaj za najem posojila je potrebno priložiti:
— izjavo svoje organizacije, da le-ta združuje sredstva za kre

ditiranje graditve, in soglasje organa samoupravljanja, da 
delavec lahko najame posojilo iz združenih sredstev,

— izjavo delovne organizacije o stanovanjskih razmerah de
lavca, po trd ilo  o povprečnem  mesečnem  osebnem dohod
ku v zadnjem trim esečju,

— izjavo o prosilčevih dolgoročnih in kratkoročnih obvez
nostih, navedbo stanja posojila in enako izjavo delovne 
organizacije, pri kateri je zaposlen prosilčev zakonec,

— izjavo delavca o članih njegove družine in koliko članov 
družine se bo vselilo v novozgrajeno stanovanjsko hišo,

— fotokopijo  varčevalne pogodbe, če delavec ali člani nje
gove družine nam ensko varčujejo v banki in še niso dobili 
stanovanjskega posojila,

— fotokopijo  posojilnih pogodb, za posojila, za katera dela
vec ali člani njegove družine še nimajo upravno izplačilnih 
prepovedi na osebne dohodke,

— fotokopijo  ali overjeni prepis gradbenega dovoljenja za 
gradnjo stanovanjske hiše,

— izračun stroškov in vire sredstev za gradnjo individualne 
stanovanjske hiše ter opis še nedovršenih del.

Pri gradnji mora delavec — posojilojemalec sodelovati z last
no udeležbo v odsto tku od predvidene količine vrednosti 
stanovanjske hiše, ki znaša najmanj:
— 30 odstotkov pri povprečnem  m esečnem  osebnem dohod

ku od 1.401,00 do  2.100,00 din na člana družine, s tem 
da lahko dobi največ do 25 odstotkov posojila od vred
nosti standardne družinske stanovanjske hiše,

— 40  odstotkov pri povprečnem  mesečnem  osebnem dohod
ku od 2 .101,00 do 2.800,00 din na člana družine, s tem 
da lahko dobi največ do  20  odsto tkov posojila od vredno
sti standardne družinske stanovanjske hiše,

— 45 odstotkov pri povprečnem  m esečnem  osebnem dohod
ku od 2.801,00 do 3.300,00 din na člana družine, s tem 
da lahko dobi največ do  15 odsto tkov posojila od vred
nosti standardne družinske stanovanjske hiše,

— 50 odstotkov pri povprečnem  mesečnem osebnem d o h o d 
ku nad 3 .301,00 din na člana družine, s tem da lahko 
dobi največ do 10 odstotkov od vrednosti standardne sta
novanjske hiše.
Delavec lahko ponudi tudi višji odstotek lastne udeležbe, 

kot se zahteva v natečajnih pogojih.

Namensko privarčevana sredstva v banki in posojilo na 
nam ensko privarčevana sredstva, ki jih je vložil ali jih name* 
rava delavec vložiti v gradnjo stanovanjske hiše, se sm atrajo 
kot lastna udeležba.

Ne šteje pa se za lastno udeležbo posojilo, ki ga je delavec 
dobil ali ga bo prejel od svoje delovne organizacije iz sredstev 
za stanovanjsko graditev, s katerimi delovna organizacija 
sama razpolaga.

Prednost pri dodeljevanju posojila imajo delavci z nižjimi 
povprečnim i osebnimi dohodki na družinskega člana.

Pri odobravanju vrstnega reda posojila bo stanovanjska 
skupnost upoštevala gradbeno fazo individualne stanovanj 
ske hiše in število družinskih članov, ki se bodo vselili v 
novozgrajeno hišo, ter njeno stanovanjsko površino, kakor 
tudi druge pogoje, ki so navedeni v pravilniku za kreditiranje 
stanovanjske gradnje.

Obrestna mera za posojilo je 4-odstotna. Po preteku 10 let 
od začetka odplačevanja posojila se za neplačani del posojila 
zviša obrestna mera na 6 odstotkov.

Posojilojemalec začne posojilo vračati takoj po porabi, 
vendar najkasneje v 6 mesecih po sklenitvi posojilne pogotf. 
be.

Delavec odplačuje posojilo v mesečnih obrokih, ki znašajo 
šestino polletne anuitete.

O dplačilno dobo za posojilo bo določil samoupravni or
gan stanovanjske skupnosti.

Ta natečaj traja 15 dni po objavi. Po tem  roku dospele 
ponudbe oz. prošnje se ne bodo upoštevale.

SPLOŠNI POGOJI

V loge na natečaj sprejema Sam oupravna stanova
njska skupnost, kjer udeleženci natečaja lahko d o
bijo podrobnejša pojasnila. 

V se odobrene vloge za d od elitev  posojila prosil
cev so  v veljavi 6  m esecev; č e  prosilci n e podpišejo  
posojiln ih  pogodb , odobreni krediti zapadejo. 

V loge za posojila bo pregledala posebna kom isija  
stanovanjske skupnosti in pripravila predlog za o d o 
britev ali zavrnitev vlog. 

K ončni sklep o  odobritvi ali zavrnitvi vlog za n? 
jem  posojil bo sprejemal in potrdil svet samouprav 
ne en o te  za pridobivanje in oddajanje stavbnih zem 
ljišč ter usm erjeno gradnjo stanovanj pri sam ouprav
ni stanovanjski skupnosti o b č in e  Krško. 

V se k on čn e  in osta le  posle b o  opravljala podruž
nica Ljubljanske banke Krško.

Predsednik samoupravne stanovanjske skupnosti
občine Krško:

EMIL ŽVEGLIČ I. r.

„ D A N A "
tovarna rastlinskih specia litet 
in destilacija
M IRNA  

OBJAVLJA

javno licitacijo

za prodajo rabljenih osnovnih sredstev. Licitacija bo 5. 
februarja 1979 ob 10. uri na dvorišču „DANE" na Mirni in 
sicer:

izklicna cena din
-  tovorni avto „TATA" 1210,1.1971, poScodovan 11.000
-  tovorni a v to ,.TATA", 1210, L1971 22.000
-  tovorni avto „FAP" 1520, L1974, poškodovan 15.000

Ogled predm etov je m ogoč na kraju licitacije, 1 uro pred 
licitacijo.
Na licitaciji nastopata družbeni in zasebni sektor enakoprav
no.
V arščino 10 % od izklicne cene vplačate 1 uro pred 
p ričetkom  licitacije na kraju licitacije. Vse stroške prepisa in 
davka plača kupec.
Izlicitirano sredstvo m ora biti p lačano in odpeljano v 10 
dneh po  dnevu licitacije, po tem  roku varščina zapade.

KIT KM ETIJSKA Z A D R U G A  2 U 2 E M B E R K  
KOMISIJA ZA D E L O V N A  RAZM ERJA

objavlja prosta dela in naloge:

PO SLO VO DJA PRO D A JA LN E 2 U 2E M B E R K
— VKV delavec trgovske stroke in 2 leti delovnih izkušenj ali
— KV delavec trgovske stroke in 5 let ustreznih delovnih 

izkušanj

PO SLO V O D JA  PR O D A JA LN E DVOR
— KV delavec trgovske stroke in 5 let ustreznih delovnih 

izkušenj

V O D JA  SPLO SNE SLU ŽBE
— VŠ izobrazba pravne smeri in 1 leto delovnih izkušenj ali
— srednješolska izobrazba in 8 let ustreznih delovnih izku

šenj

PLANER -  ANALITIK
— srednješolska izobrazba ekon. smeri in 5 let ustreznih 

delovnih izkušenj

Prijave sprejemamo 15 dni po objavi. Kandidate bom o o
izbiri obvestili v 15 dneh po zaključku objave.
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Le izziv?
V Lendavi velika tovarna  

krompirjevega škroba

Krompir utegne biti še 
mnogo bolj iskan. Domžal
ski Helios resno razmišlja o 
gradnji velike tovarne krom
pirjevega škroba v Lendavi. 
Za naše razmere naj bi po
trebovala velikanske količi
ne krompirja -  kar 60.000 
ton na leto. Po načrtu ABC  
Pomurke, lendavske Kmetij
ske zadruge naj bi že leta 
1 9  8 5 z mogli pridelati 
40.000 ton krompirja.

K o so pred leti zgradili 
tovarno za predelavo krom
pirja v pire na Mimi, ni 
manjkalo besed, kako je to 
tovarna kmetov. Vse od ko
nca minulega leta se borijo 
za sleherni gomolj. V  miren
ski tovarni so odkrito neza
dovoljni s kmetijsko poslov
no skupnostjo za Dolenjsko. 
To so jasno povedali na ses
tanku osnovne organizacije 
Z K  minuli četrtek. Pred do
brega pol leta so se na refe
rendumu odločili o pristopu 
k  tej skupnosti, vendar jim  
niti v sedanjem položaju 
skupnost ni v nikakršno po
moč.

V primerjavi z načrtova
nim porabnikom krompirja, 
tovarno Škroba v Lendavi, je  
mirenska tovarna pravi prit
likavec. Tolikanj opevano 

dolenjsko tradicionalno ob
močje pridelovanja krompir
ja bi nedvomno moralo biti 
kos povpraševanju te tovar
ne. Zaenkrat ostaja lendav
ska pobuda le izziv za večje 
sku p n e  napore, k i naj bi 
naposled  dali več krompirja!

A . Z.

TREBANJSKE NOTICE

Ribnik
nam esto
močvirja

^ , * c,raj u Praproče blizu 
vasi V thovo zaide na že se
daj okrog štiri do pet hek tar
jev zamočvirjenega sveta 
sem in tja kakšna divja raca. 
Čez leto uspeva tam  v glav
nem nekoristni b iček. ,,Svet 
je ponekod celo nižji od 
struge T e m e n ic e o p is u je  ta 
del šentlovrenške krajevne 
skupnosti km et A nton Bol
ka. Pri svojcih v Dragomljah 
na Gorenjskem ie videl rib
nik. Meni, da bi lahko dom a, 
tam okrog P raproč, imeli za 
ribnik še boljše m ožnosti, saj 
Temenica in Bratnišnica ni-

Anton Bolka
koli ne presahneta. „Te vode 
tudi še niso onesnažene k o t 
marsikje d rugod ,“ navede 
Bolka še eno  od prednosti te 
gradnje.

O g rad iti je treba nekaj, 
da bom o ljudi privabljali v te 
kraje. Sam a vasica Vrhovo je 
taka, ko t je bila nekoč; ne
kateri pravijo, naj bi to  po 
dobo zaščitili, ko t so jo  v 
Višnji gori. Jezerce naj bi 
postalo nekakšen rekreacij- 
f i  center,“  m eni Bolka. Ka
ko začeti z delom , se v 

mjevni skupnosti Šentlov- 
r^ lc Pogovaija že dve leti. 
'7Pri / ac?evo bi se moral zav- 
nm t n  °d  drugod. Cesta 
P ti Radohovi vasi bo  letos 
po vsej verjetnosti asfaltira- 

• io  bo še dodatna pred- 
. . O kakšni industriji tod
1 govora, okolje bo torej še 

—naprej neokrnjeno.** ^  £

Vi

V \

Še ob suhem vodovodu
V Suhi krajini še odvisni od  prevažanja drage vod e

Gradnja vodovoda je  že 
nekaj le t velik dogodek. 
Vsakokratni prihod m ladin
skih delovnih brigad še pri
speva k  živahnejšemu u tripu  
krajev. Lani je bil lepo oce
njen tudi delež vojakov. Žal 
si ljudje vzdolž tega obsežne
ga vodovodnega om režja z 
njim  ne m orejo kaj prida po 
magati, saj n iti v preostalem  
delu grosupeljsko-stiškega 
vodovoda p ro ti Trebnjemu 
ni zanesljive preskrbe z 
vodo.

li ob glavnem vodu po  Te- 
meniški dolini še kar naprej 
zaprti. „Po teh  ceveh voda 
že vsaj pet mesecev ni pre
tekla. K o sem vprašal za vzrok 
vzdrževalca Finka, mi je
dejal, da spuste k  nam  vsak 
dan po  10.000 litrov vode,

KRATKOTRAJNO VESELJE -  V trebanjski občin i so šolniki pred polletnim i šolskimi počitnicam i
vložili nem alo truda, da bi z m alčki kar najbolje izkoristili sneg. Za učence petih razredov je  bila

Pozabili niso n iti podružničnih  šol. N a sliki so mali sm učarji izinpravljena šola v naravi na snegu. P o z a b ili----------- — _
sentlovrenca, k i so bili na planem  pod vodstvom Rozi Starina iz Trebnjega. (F o to : Železnik)

Center še  bolj odprt vsem
R aznovrstne želje delavcev za izobraževanje ob delu in za d e lo  pri Centru za kulturo in 

izobraževanje v Trebnjem  — V  novem  šolskem  letu oddelek  za strojne tehnike?

Trebanjski C enter za izobraževanje in ku ltu ro  je  pred časom 
naslovil na delovne organizacije v občini vprašalnike, kakšno 
izobraževanje ob delu in za delo potrebujejo. Minuli teden akcija še 
ni bila zaključena. Vseeno je  prispelo nazaj že vsaj polovica odgo-

nalog zgolj na rok enega le ta  v 
m nogočem  preozko. V tem  ča
su se dogovaijajo z družbeno
političnim i organizacijami tudi 
za tovrstno izobraževanje.

Vodje centra prof. Vladimir 
Silvester ob pregledu teh  podat
kov ugotavlja izredno pestrost 
želja po izobraževanju. „Iz 
obiskov, podobno je očitno  tu 
di iz prispelih odgovorov kolek
tivov, se delavci zanim ajo za 
razne tečaje: denim o za vratarje 
in čuvaje, predvsem pa cel niz 
polkvalifikacij in tud i posebnih 
znanj v okviru posameznih 
poklicev, seveda pa tud i m ožno
sti za priučevanje. Po doslej 
izraženih po trebah  bo treba v 
novem šolskem le tu  prav goto
vo k  številnim sedanjim šolam 
pridati še tehn ično  š d o  strojne

Smen' Posebno m ed m ladino — 
željo izražajo tudi nekatere m la
dinske organizacije -  vlada za
nimanje za tečaje krojenja in 
kuhanja,“  pripoveduje vodja 
centra.

tem  mesecu. Na ta  način bodo 
ob kar najširšem sodelovanju 
vseh zainteresiranih prišli do le
tošnjega delovnega programa
centra. . . .  , , . „

V njem  bodo skušali
stvari zastaviti okvirno tudi še

Skratka, pri centru  želijo ustre
či vse večjim  potrebam  po 
izobraževanju v občini. Zanima-

vendar k  nam  ne pride. Tudi 
D obm ičani je nimajo. Ljudi 
najbolj jezi to , ker m orajo 
vodo še kar naprej voziti, 
kar je še prav posebno nepri
je tno  v tej zimi zaradi slabe 
ceste.“

Kar prem orejo vode, je  
tisto  malo, kar kane v kapni
ce. „Z a dve vožnji (cisterna 
drži 5 ,000 litrov) je  treba

Alojz Mežan: N e p r ije tn i so 
očitki, da mi pri gradbenem 
odboru zapiram o glavni 
vodovodni ventil. V  resnici 
je  tako, da imamo z vodo 
podobne težave k o t dtugi.“

Kmetovalec in predsednik 
gradbenega odbora za suho- 
krajinski vodovod Alojz Me
žan iz Knežje vasi je iz dneva 
v dan v bolj neprijetnem  po
ložaju. »Obiski, moledova
nja, beseda sem in tja, vse se 
vrti okrog tega, kaj je  z 
vodo,“ pravi predsednik Me
žan. Ob tem  kajpak pristavi, 
da je  brez m oči, saj so venti-

odšteti 720 dinarjev. Ko se 
je bila v prevoze vključila 
civilna zaščita, je taista 
cisterna vode veljala zgolj 
150 dinarjev. Ljudje so na
polniti vse m ogoče in nem o
goče, če so vodo potrebovali 
ali ne,“ prizadeto  pripovedu
je Mežan. Vprašanje, kako 
zagotoviti vodo za gospo
dinjstva, je še nekako raz
rešljivo: m arsikdo naloži ne
kaj posod v avto in pripelje 
najnujnejše. Za eno napaja
nje večje živinske črede v 
hlevu so po trebne večje koli
čine. Pri Mežanovih je skup
no s pogodbenim i pitanci 
privezanih 46 glav živine. 
Prenekateri km et je  nem alo
krat v škripcih, ko  meri, ati 
ima še dovolj vode za napa
janje naslednje ju tro .

A. ŽELEZNIK

nje delavcev je spodbudno.

ŠOLE O SAMOUPRAVNI 
ORGANIZIRANOSTI

A. Ž.

bi lahko  združevati. O dokonč
ni obliki se bodo kajpak odloči
ti v samih šolah.

bilo

za prihodnje le to , saj bi bilo v 
obraževaniizobraževanju opredeljevanje

MLADINSKA 
POLITIČNA ŠOLA

GOZDARJI 
ZA CESTE

K o bodo pri centru  zbrali vse 
te želje, se bodo z delovnimi 
organizacijami dogovorili, ka
terih oblik izobraževanja se bo
do lotili. To bodo opraviti že v

Trebanjski tozd Gozdnega 
gospodarstva Novo m esto bo 
letos vložil v gozdne ceste in 
po ti okrog 100.000 dinarjev. 
Na Ojstrem  vrhu bo d o  odprti 
gozdno obm očje. V tem  le tu  
naj bi podaljšali p o t n a  Kreme- 
njek tako, da bo  m ogoče lažje 
priti tudi v to  spom insko ob
m očje, znano iz časov NOB. 
R ekonstruirali naj bi okrog 2 
km  poti. Pretežni del denarja 
bo  šel za vzdrževanje obstoječih 
gozdnih cest. K ot po  navadi 
bodo raztreljevali tudi kamne 

,n a  cestah, Iger ovirajo prom et.

5. februarja se bo  v Trebnjem 
pričela enotedenska politična šola 
za mlade. S številom prijav so zado
voljn i Poslej nameravajo posvetiti še 
večjo skrb izobraževanju vodstve
nega kadra osnovnih organizacij. Pri 
predsedstvu občinske konference 
ZSMS so oblikovali poseben preda
vateljski aktiv.

V m inulem  tednu  je 
razm noženo gradivo za novo 
samoupravno organiziranost šol 
v trebanjski občini. Pripravljeno 
gradivo za razpravo ponuja dve 
m ožnosti: kolektivi osnovnih 
šol se lahko  odločijo  za bolj 
korenito  obliko organizacije po  
tozdih, druga m ožnost p a  je , da 
bi šole v okviru trebanjskega 
Centra za izobraževanje združe
vale nekatere zadeve, o  katerih 
je  bilo že precej govora, da jih

OPISMENJEVANJE 
ODRASLIH ROMOV

Center za izobraževanje in 
ku ltu ro  v Trebnjem  bo  že v 
februagu odprl oddelek za 
opismenjevanje odraslih R o
mov. Akcija po teka v sodelova- -  
nju s skupnostm a socialnega 
skrbstva in  izobraževanja. Pravi
jo , da bi bil že uspeh, če bi 
uspeti v oddelek vključiti vsaj 
okrog 20 odraslih Romov.

0 poslovanju ne le računovodje
Sindikat: ce lo tn em u  kolektivu  o m o g o č iti razumljiv vpogled  v poslovanje

Občinski sindikalni svet v Trebnjem je  pripravil v torek, 23. 
januaija, razširjeno sejo s predsedniki osnovnih organizacij sindika
ta o vrsti aktualnih vprašanj.

S to  sejo so v sindikatih 
strniti tudi razpravo k  letošnjim

Ugodno ocenjeno delo mladih
Skupna seja kom iteja ob čin sk e konference ZK in m ladinskega predsedstva

Če je že treba dajati splošnejše ocene, potem je ocena za delo 
mladinske organizacije v trebanjski občini med obema kongresoma 
ugodna. Takšen je  namreč vtis tudi po skupni seji komiteja 
občinske konference ZK in predsedstva ZSMS te občine 18. 
januaija.

Po oceni je  od 3.707 mladih 
v starosti od 14. do  27. leta 
vključenih v m ladinsko organi
zacijo dobra večina, okrog 
2.400. Teren je z osnovnimi 
organizacijami zadovoljivo p o 
k rit, na obm očju krajevnih sku
pnosti M okronog in  Š entrupert 
delujeta celo po  dve osnovni 
mladinski organizaciji. Brez or
ganizacije so le še v mali krajev
ni skupnosti na Svetinjah.

O delu samih osnovnih orga
nizacij so biti m ladi kritični. 
A ktivnost niha od organizacije 
do  organizacije. K jer b o  treba 
še posebej poprijeti, so bile 
omenjene mladinske organiza
cije n a  osnovnih šolah. Mentorji 
nem alokrat s težavo potegujejo 
ločnico med vsebino dela pio
nirske in mladinske organizaci
je. V tem  je prav gotovo treba 
iskati razloge, zakaj mladi po 
končani šoli s težavo najdejo 
p o t v mladinsko organizacijo. 
Na skupni seji obeh vodstev so 
se dogovoriti tudi o načinu, 
kako oživiti delo aktiva mladih 
kom unistov.

Mladinske organizacije po 
terenu bi bile prav gotovo lahko 
uspešnejše, če bi jih  tam , kot 
pravijo m ladi, tud i upoštevali 
k o t družbenopolitično organi
zacijo.

Ko mladi jazm išljajo, kako še 
izboljšati delo in vlogo svoje 
organizacije, ne pozabljajo na 
štipendiste. R ačunajo , da jih  je 
v občini že 285 . Za štipendije 
dajejo n a  mesec po  200.000 
dinaijev. Mladi so štipendijski 
komisiji že predlagati, naj se 
med kriterije pri delitvi štipen
dij upošteva tudi aktivnost v 
mladinski organizaciji.

ciljem izvajanja srednjeročnega 
program a razvoja občine. M eni
jo , da je  po trebno  vztrajati na 
večji odgovornosti nosilcev na
ložb. Od vrste kolektivov zahte
vajo sindikati jasnejše razvojne 
programe. Tako naj bi trebanj
ski P u tn ik  slednjič le razširili. V 
m okronoškem  Induplatiju  naj 
b i m atičn i kolektiv poskibel za 
uresničitev sprejetega program a 
ob prevzem u tega obrata. Izve
sti m orajo tud i sprejeti sklep 
občinske konference ZK  in seje 
sindikalnega sveta o organizaciji 
tozda v tem  obratu . Tudi m i
renski tozd IMV naj najde ust
rezno m esto v velikem razvoj
nem n ač rtu  dolenjskega velika
na. S tvarnost naj b i postala tudi

izvedba program a za m okronoš- 
ki ob rat Zmage. Naposled je 
treba ugotoviti, kaj je z obetani
m i n ačrti A grostroja v Šentru
pertu .

Sindikati se zavzemajo za 
hitrejši postopek pri pridobiva
nju različnih dokumentacij pri 
naložbah v družbenih dejavno
stih, ne nazadnje tudi pri grad
nji zasebnih hiš. t

Razširjene seje sindikalnega 
sveta so se udeležiti tudi pred
stavniki službe družbenega knji
govodstva. A k c ija , .zaključni ra
ču n i"  naj bi razpravo resnično 
vnesla m ed vse člane delovnih 
kolektivov. S predvideno raz
pravo o poslovanju po  sam ou
pravnih in sindikalnih skupinah 
B odo nalogo lahko uspešno 
opravili.

A. Ž .

Na Mirni dobrodošel vsak gomolj
T ozd K olinske na Mirni se  želi preživljati sam , brez m oledovanja za p o m o č  pri drugih

Skoraj enomesečna ustavitev predelave krotnpiija in negotovost, 
to so vsekakor stvari, ki mučijo delavce te tovarne.

Mirenska tovarna potrebuje 
zanesljivejši dopolnilni p ro
gram. Pri tem  iskanju računa na 
solidarnost tozdov znotraj Ko
linske. Novo vodstvo mirenske 
tovarne si prizadeva zmanjšati 
prispevek skupnim službam v 
Ljubljani na znosnejšo m ero. Po 
načrtu  naj bi nam reč za lani 
dali kar 16 milijonov dinarjev. 
Res je sicer, da je v to  vsoto 
vključen tudi del materialnih 
režijskih stroškov (distribucij
sko skladišče v Ljubljani, stroš

ki prodaje), vendar je znesek 
prav gotovo pretiran.

Letošnje le to  m ora m irenske
m u tozdu prinesti prelom nico. 
Razmere za dopolnjevanje pro
grama v Kolinski niso rožnate. 
Predelava krom pirja je odvisna 
od razm er na trgu in letine. 
Zaradi nezavidljivega položaja 
so v mirenski tovarni občutljivi 
na nam ero Kolinske, da postavi 
v črnomaljski občini tovarno za 
dehidrirano m eso (sušeno k o 
košje in goveje meso). Gradnja

take tovarne je širše vprašanje, 
vsekakor pa lahko na Mimi 
ponudijo  vsaj toliko k o t v 
Cm om liu.-m om lju. K ot pravi d irektor 
Lojze R atajc, je treba predvsem 
sanirati tozd, šele zatem  iti v 
nove gradnje.

T renu tno  je v izdelavi interni 
sanacijski program , ki naj bi 
pokazal, kako bi tovarna lahko 
postala rentabilna. To bo že 
tretji program , kar nedvom no 
kaže, da dosedanje rešitve niso 
bile dovolj korenite.

V danih razmerah naj bi d o 
bili vsaj dovolj krom piija za

predelavo. Trebanjska K m etij
ska zadruga, poudaija d irek tor 
R atajc, je v lanskem le tu  zago
tovila le pol pogodbene količi
ne. Za krom pirjevo le tino  1978 
sm o z njimi sklenili pogodbo za 
5 .000 ton krom piija. Po nedav
ni oceni ga bodo  lahko dobavili 
le 3 .000 ton , kar pomeni 2.000 
ton manj. Tovarna si prizadeva 
dobiti surovino kjerkoli. Na vsi- 
pniku ob tovarni se zato pojav
ljajo celo težki tovornjaki z 
registrskimi tablicami izpod V e
lebita in iz Srbije.

A. ŽELEZNIK
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ZMERNE PODRAŽITVE -  Za sedaj si zaradi prekoračitve investicij v čateškem zdravilišču še ne 
delajo prehudih skrbi. Podražitve znašajo okoli 830 tisoč dinarjev in računajo, da se bodo povečale le 
še za malenkosten znesek. Otvoritev novega hotelskega kompleksa je še vedno predvidena za konec 
maja, čeprav se je  gradnja že zavlekla. Pionir kljub hudi zimi ni odnehal. Objekte so ogrevali s 
termalno vodo, da delo zaradi mraza ni zaostalo. (Foto: J. Teppey)

Še komu vzeti in komu dati?
Zadnje preverjanje investicij za četrti referendum ski program v brežiški ob č in i — Tokrat 

nam eravajo p oh iteti z naložbam i, za katere b od o  ob čan i glasovali 2 5 . marca

9. februarja se bo iztekel rok, do katerega naj bi v delegacijah 
zborov občinske skupščine, v delovnih kolektivih, v krajevnih in 
interesnih skupnostih ter družbenopolitičnih organizacijah preverili 
primernost predlaganih investicij v četrtem referendumskem pro
gramu.

O dbor za pripravo referendu- - 
m a meni, da do bistvenega od
stopanja ne bi smelo priti. Pred
lagani program naložb vsebuje 
nam reč le tiste objekte, katere 
so  interesne skupnosti utem elje
vale k o t najpotrebnejše. Gre to 
rej za potrditev izbranih naložb 
oziroma za dokončno  mnenje o 
njihovem obsegu te r višini bo
dočega samoprispevka. Če bo
do kje pri tem  preverjanju prišli 
do zaključka, da je triodsto tn i 
prispevek prevelik, potem  m o
rajo istočasno predlagati, katera 
naložba nai izostane.

O razpisu referendum a bo  
občinska skupščina sklepala na 
seji 20. februaija. Glasovanje je 
predvideno za 25. m arec. Zbira
nje sam oprispevka iz tretjega, 
tako imenovanega cestnega 
referendum a se bo izteklo 31. 
januarja 1980. Do tak ra t naj bi 
zaposleni plačevali le po  dva 
odsto tka od neto  osebnega do
hodka, pozneje pa po tri od 
stotke.

O bčani sprašujejo, kaj bo  z 
neuresničenim i naložbam i iz 
drugega in tretjega referendu
ma. Odbor, ki je usklajeval pro
gram za če trti referendum , je o 
teh stvareh razpravljal in  ocenil, 
da vseh nalog ni mogoče sam o
dejno prenašati v nov investicij
ski program. M edtem so nam 
reč nastale nove zahteve in 
potrebe, katerih  zadovoljitev 
utem eljuje širši interes. S tem  je 
mišljena samo odložitev, če 
usklajevanje v SIS, v KS in 
tozdih  ne bo  zahtevalo drugač
nega ukrepanja. Mnenja so raz
lična, zato je vsako usklajevanje 
težaško delo. Morda ne bo od

več podatek, da so za financira
nje naložb v zdravstvu, kulturi 
in cestnem  omrežju predvideni 
viri. Samoprispevek jih  bo  samo 
pom nožil.

O dbor za pripravo referendu
ma predvideva, da bi le to  dni 
razen samoprispevka še drugi 
po izglasovanju samoprispevka 
začeli graditi vse predvidene | 
objekte in jih  dokončali v pol
drugem le tu  s pom očjo premo-1 
stitvenih posojil. T okrat naj bi 
torej zares pohiteli tud i z deja-1 
nji. J. T . 1

Socialni položaj borcev na
rodnoosvobodilne vojne in bor
cev za severno mejo se je v 
brežiški občini lani prcej izbolj
šal in se bo s predvidenim pove
čanjem priznavalnin v tekočem 
letu še popravil.

O bčina žal ne bo mogla zago
toviti celom e vsote, k ije  predvi
dena v republiškem družbenem  
dogovoru za različne kategorije 
upravičencev, odvisno od ča 
sovnega obdobja v NOV in priz
nane delovne dobe za tisti čas.

V brežiški občini dobiva pri
znavalnine 257 udeležencev 
NOV in drugih vojn. To so 
borci NOV in vdove ter borci za 
severno mejo in njihove vdove. 
Največ je partizanskih borcev in 
vdov (225), koroških borcev je 
23 , njihovih vdov pa 9 .

Najnižji znesek priznaval
nine je 710 dinarjev, najvišji 
2.677. Varstveni dodatek  za 44 
km ečkih  upokojencev pa se je 
lani gibal m ed 1.293 in 1.789 
dinarji. K m ečka pokojnina je

» D o le n jsk i l is t«  
v v sa k o  družino

NOVO V BREŽICAH
KOLIKO IZ SAMOPRISPEVKA 

-  Občinska zdravstvena skupnost in 
Zdravstveni center v Brežicah plani
rata za 54,8 m ilijona dinarjev naložb 
v zdravstvo, od tega 25 m ilijonov iz 
samoprispevka, če bo  ta  izglasovan. 
Za drugo fazo zdravstvenega doma 
bi potrebovali 10,5 milijona dinar
jev, za zdravstveno postajo v Pišecah 
800 tisočakov in za dograditev bol
nišnice 43,5 m ilijona dinarjev. Novi 
bolniški objekt bo  imel operacijski 
del, prostore za centralno sterilizaci
jo  in intenzivno nego, otroški od
delek, pralnico in jedilnico. Raze;i 
tega je predvidena dograditev pro
storov za rentgenološki oddelek.

ZA OPOZORILO JIM NI MAR -  
Na m ostu čez Krko v Cerkljah je do 
voljena obremenitev deset ton, ven
dar se mnogi prevozniki ne zmenijo 
za omejitveno zahtevo in prevažajo 
čezenj tudi po 50 in več ton  tovora. 
Takim brezvestnim prevoznikom bo 
stopila na prste krajevna skupnost. 
Kršitelje bo predlagala za kaznova

nje. To so predvsem prevozniki lesa. 
Ko bodo ugotovili, kdo  so, oziroma 
za koga vozijo, bodo brez odlaganja 
ukrepali.

NAKNADNO PO DOVOLJENJE 
-  V krajevnih skupnostih že nekaj 
časa opozarjajo črnograditelje, kaj 
jih  čaka po  sprejemu odloka, ki ga 
bo 1. februarja sprejela občinska 
skupščina. Ta bo vseboval merila, 
po  Katerih bodo objekte, ki so že v 
rabi, bodisi porušili bodisi om ogoči
li investitorjem naknadno pridobitev 
ustrezne dokum entacije. To po
meni, da počitniških hišic, vinskih 
kleti in drugih poslopij ne bodo 
podrli na obm očjih, ki ustrezajo za
zidalnim načrtom , oziroma na ob
m očjih, ki se urejajo z urbanistič
nim redom , urbanističnim  pro
gramom oziroma načrtom . Pustili 
bodo tudi take, ki zapolnjujejo vrze- 

' li med zazidalnimi površinami, če so 
bili zgrajeni pred uveljavitvijo za
kona 0 urbanističnem  planiranju, in 
pa tiste, za katere je dala soglasje 
kmetijska zemljiška skupnost.

Usmeritve za tisoč dijakov
| Šolski center v Krškem predlaga okrepitev dosedanjih izobraževalnih ob lik  in uvedbo  
novih — M ožnosti za šolanje jedrskih tehnikov in papirničarjev — kem ikov — P oklicno  

izobraževanje nam eravajo v Posavju vpeljati tud i za u čen ce  posebnih  šol

Nedavna problem ska konferenca o izobraževanju, ki so jo  
pripravili v okviru OK SZDL, je  z delom  v eni izmed treh komisij 
posegla tudi na področje usmerjenega izobraževanja.

BREŽIŠKE VESTI

Borcem postopoma več
Za priznavalnine v brežiški ob č in i še prem alo denarja

bila lani 595 dinaijev in se bo 
letos dvignila na 840 dinaijev.

Najnižjo priznavalnino (710 
dinaijev) sta lani prejemala le 
dva upravičenca. Znesek od 
815 do 1.000 din je dobivalo 
47 upravičencev, 1000 do 1300 
dinaijev 56 , 1300 do 1600 d i
narjev 58, 1600 do 2000  dinar
jev 71, 2000 do 2500 dinarjev 
18 in 2500 do 2677 dinaijev 5 
upravičencev.

Lani so v brežiški občini 
porabili za priznavalnine nekaj 
nad 4 milijone dinaijev, m ed
tem  ko bi morali 7.a letos zago
toviti že 7 ,361.000 dinarjev ,da 
bi lahko uveljavili predvideno 
sprem em bo v prej omenjenem 
členu družbenega dogovora. 
Ker toliko denarja ni na voljo, 
so letos sklenili zagotoviti
5 ,689.000 dinaijev. Za 15-ods- 
to tn o  zvišanje nam esto za pred
videnih 22 odstotkov.

Sprejem za 
zmagovalce
Brežičani že  drugič prvi

26. januaija je predsednik 
občinske skupščine v Brežicah 
S tanko Rebernik priredil spre
jem  za zmagovalno ekipo na p o 
hodu „Po p o teh  partizanske 
Jelovice” . To je bil pohod  po 
po teh  heroja K ebeta, ki sodi v 
tradicionalni okvir dražgoških 
proslav. Brežiška ekipa je  že 
lani osvojila prvo m esto  in 
tokrat spet ponovila svoj uspeh.

Sestavlja jo  šest članov: mla
dinci Bogdan Rom ih, Boris Ple
terski, Milan Stojilkovič te r sta
rešine Leopold Rovan, Tone 
Ajster in Drago Vimpolšek. 
Tekmovanje je obsegalo teore
tični (topografijo in program 
Zveze socialistične m ladine Slo
venije za m ladince, za starešine 
pa tak tične naloge) in p raktični 
del (streljanje s puško in pohod  
iz Krope v Dražgoše).

Ekipa tudi v prihodnje ne bo 
odnehala. Pritegnila bo tudi 
mlajše člane in m orda bosta pri
hodnje le to  tekmovali že dve 
ekipi iz Brežic.

Sprejemu so prisostvovali 
predstavniki družbenopolitič
nih organizacij, oddelka za ljud
sko obram bo, izvršnega sveta in 
občinskega štaba za teritorialno 
obrambo. Zmagovalci dražgo
škega pohoda so bili veseli te 
pozornosti, ki je hkrati prizna
nje in spodbuda za nadaljnje 
delo.

V njej so delegati podprli 
programsko usmeritev, ki si jo  
je v okviru posavskega dogovar
janja zastavil krški Šolski cen
ter. Ta prinaša krepitev sedanjih 
izobraževalnih oblik ter predlog 
za nekaj novih, ko t na prim er 
šolanje nuklearnih tehnikov, 
poklicnih voznikov m otornih 
vozil na poklicni šoli elektro 
stroke, po  širšem dogovarjanju 
pa m orebiti tudi izobraževanje 
papirničarjev-kemikov.

Seveda računajo , da bi v 
Krškem s tako usmeritvijo izo
braževanja pritegnili okoli tisoč 
dijakov. Z ato  bo nujno po treb 
no že v naslednji petletki zago
toviti nove šolske prostore, po 
skrbeti pa tudi za dom sko varst
vo, ki naj bi bilo pripravljeno 
sprejeti okoli 250 gojencev.

V delu komisije so opozorili 
še na eno stvar. Ko govorimo o

ŠTO VIČEK  BO  
R A Z ST A V L JA L

Akademskega kipaija Vladi- 
m ira Š tovička iz Leskovca so za 
slovenski kulturni praznik pova- 

j  bili v Brežice. 7. februarja bo v 
I Posavskem m uzeju odprta raz

stava m ojstrovih plaket, medalj 
in plastik. Plaket bo 90. Med 
njimi bodo  upodobitve narod- 

[ nih herojev in slovenskih ku l
turnih  delavcev. Razen plaket 
bodo  razstavljene še štiri plošče 
medalj in štirinajst plastik.

Nova tovarna 
v Krškem

L etos od  aprila dalje b o  
izdelala 6 0 0  to n  em balaže

Ob krški tovarni Papirkon- 
fekcija že od lanskega septem 
bra naprej raste večje poslopje, 
za katerega zagotavljajo, da bo 
v aprilu pričelo služiti nam enu.
Že v naslednjem mesecu bodo 
nam reč pričeli postavljati vanj 
strojno oprem o za proizvodnjo 
spiralne kartonske em balaže, to  
je kartonskih tulcev, na katere 
navijajo papir in podobne stvari.

R ačunajo , da bo  nova tovar
na to le to  obratovala okoli d e 
vet mesecev in  b o  lahko dala na 
trg  okoli 600 ton izdelkov. K ot 
smo izvedeli, je vsa strojna 
oprema jugoslovanske izdelave, 

večino potrebnih surovin pa si 
bodo zagotovili kar v neposred
ni soseščini, to  je v Tovarni 
celuloze in papirja D juro Salaj. 
Ta b o  zaenkrat tudi največji 
potrošnik spiralne kartonske 
em balaže, saj si jo  bo  v Papir- 
konfekciji zagotovila okoli 60 
odstotkov.

Nova proizvodnja sicer ne 
prinaša veliko novih delovnih 
m est. D okler še ne bo  u tečena, 
bo  tekla le v eni izmeni z 
osmimi delavci, od drugega pol
letja naprej pa jih  bodo  „doda- 
li“  še šest, tako da bo  skupno 
zaposlenih 14. Sicer pa predvi
devajo, da bi ta program v 
naslednjih letih  dopolnili s p o 
dobnim i izdelki, ki so na našem 
trgu zelo potrebni in jih  m ora
mo v precejšnji meri kupovati 
na tujem .

B A N K A , POŠTA  
IN Z A V A R O V A L N IC A  

V  N O V I HIŠI
Danes dopoldne bo  v Krškem 

trojna otvoritev novih poslov
nih prostorov. Pripravljajo jo  
Tem eljna posavska banka, ob 
m očna zavarovalna skupnost 
Krško in tozd za PTT prom et, 

ki bodo zdaj domovali pod 
skupno streho nove poslovne 
zgradbe na Trgu Matije Gubca. 
Skupaj so nam reč sodelovali 
tudi pri investiciji. Za uvod 
prirejajo kratek  slavnostni p ro 
gram v Delavskem dom u, nakar 
vabijo udeležence na ogled po 
slovnih prostorov.

u s m e r j e n e  m izobraževanju, 
nam reč ne bi smeli pozabiti na 
učence šol s posebnim učnim 
programom (nekdanjih p o s e b 
nih šol“ ). Vse tri posavske usta
nove, ki imajo ta čas okoli 190 

• učencev, se med seboj že dogo
varjajo, kako jim om ogočiti na
daljevanje šolanja. Za Krško 
predlagajo izobraževanje za ožje 
poklice kovinske stroke, v Bre

žicah naj bi šolali gostince 
(predvsem kuharje), v Sevnici 
pa šivilje.

In če danes kandidatov za 
nadaljevanje šolanja še ni kdo 
ve koliko, to  ne pom eni, da jih 
ne bo iz leta v leto  več! Predlo
gom delavcev osnovnih šol s 
posebnim i programi bo že zato 
po trebno  prisluhniti in  se pri
praviti, da bo že na samem 
začetku  usmeijenega izobraže
vanja m esto tudi zanje.

ž . S.

Žirija za podeljevanje Priznanj Osvobodilne fronte slovenskega na
roda Občinske konference SZDL Krško na podlagi 1., 5. in 8. člena 
pravilnika o podeljevanju Priznanj Osvooodilne fronte slovenskega 
naroda za občino Krško

RAZPISUJE

Podelitev priznanj OF
ZA LET01979

1. Priznanja so nam enjena posam eznikom  in organizacijam za njihovo 
delo in prispevek k dosežkom  trajnejšega pom ena na področju:
-  razvoja naše samoupravne socialistične družbe,
-  uresničevanja ustavno opredeljenih družbenoekonom skih in poli

tičn ih  odnosov na posameznem področju družbenega življenja in 
dela ter v družbi nasploh, posebej razvijanja delegatskega sistema 
in uveljavljanja samoupravne organiziranosti združenega dela,

-  krepitve SZDL ko t fronte vseh delovnih ljudi in občanov ter njiho
vih organiziranih socialističnih sil,

-  neposrednega uveljavljanja delovnih ljudi in občanov ko t subjektov 
odločanja na vseh področjih  in v vseh sredinah družbenega življe
nja.

2. Predloge lahko oblikujejo krajevne konference SZDL, organizacije 
združenega dela in druge delovne ter samoupravne skupnosti, vodstva 
družbenopolitičnih organizacij v občini, družbene organizacije in 
društva ter občani.
3. Žirija bo  lahko upoštevala le pismene predloge z zgoščeno in 
konkretizirano obrazložitvijo in utem eljitvijo, ki bodo podani naj
kasneje do 25. marca 1979. Predloge sprejema Občinska konferenca 
SZDL Krško.

Žirija za podeljevanje 
Priznanj OF pri OK SZDL Krško

DOBRE ZVEZE NA VSE STRANI -  Po opravkih v Krško zdaj ni 
več tako zamudno, ko t je bilo nekdaj. T u d i  n a  Videm je mnogo 
bliže, odkar avtobusi redno vozijo v obe smeri, a  as ti za občane iz 
oddaljenih krajev boljše zveze veliko pomenijo. Staro mesto je  za 
pešce spet prijaznejše, odkar je ves tranzitni promet speljan po 
obvoznici in odkar je  v delu mesta dovoljena sa m o  enosmerna 
vožnja. Na sliki: potniki čakajo na avtobus. (Foto: J. T.)

KRŠKE NOVICE
Senovem posvečajo prazniku krajev-i_____ 1.Z   rtn /loti VrtNA PRIPRAVAH -  Skupina pla

valcev krškega Cdulozarja je bila do 
zadnjega dne v januarju na pripravah 
v Velenju. Prve dneve so porabili za 
sm učanje, večino pa za nabiranje 
kilom etrov v velenjskem pokritem  
bazenu. Priprave so zaključili s tek
movanjem, ki je pokazalo, kaj so z
njimi pridobili.

TUDI POZIMI -  Delavci krške 
tovarne celuloze in papirja že nekaj 
let delijo svoj oddih na  letnega in 
zimskega. Tudi za slednjega je vedno 
več zanimanja, tako da so ležiščem 
na Veliki planini tok rat dodali še 
tiste, ki jih imajo v prikolici v Kranj
ski gori. Vse zmogljivosti so razpro
dane, tako da že razmišljajo o njiho
vem povečanju, če jim bodo seveda 
to dovoljevale finančne zmogljivo
sti.

SENOVO SLAVI -  V soboto se 
bodo pričele prireditve, ki jih na

ne skupnosti v spomin na dan. ko  se 
je na legendarnem  pohodu na Štajer
sko tudi pri njih m udila Štirinajsta 
divizija. Ker podrobnega programa 
še nismo prejeli, bom o o prazničnih 
dogajanjih obširneje poročali pri
hodnjič.

VABILO NA PREDAVANJE -  
Občinski odbor Rdečega križa vabi 
krške krajane na zanimivo predava
nje o sladkorni bolezni, ki bo  v mali 
dvorani Delavskega doma. Napove
dali so ga za ponedeljek ob 16. uri.

SE EN ZAKLJUČEK -  Jutri bo 
komisija za šport in rekreacijo pri 
občinskem  sindikalnem svetu urad
no zaključila lanske občinske delav
ske športne igre. Slovesnost, na ka
teri bodo najboljšim ekipam in po
sameznikom podelili diplome in po
kale, so pripravili v prostorih krške
ga Hotela Sremič.
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Letos napredek na cestah
Sevniška občina  s sam o še trem i občinam i v Sloveniji z manj k ot pol posodobljenim i 

republiškim i cestam i — Ob p o m o či inženircev JLA letos do Jelovca

Z rekonstrukcijo ceste od M okronoga proti Sevnici so letos ostali 
pod Tržiščem. Če bo šlo vse po  sreči, bodo letos uspešnejši. V 
vodstvu občinske skupščine si prizadevajo, da bi storili kar najve

Obetaven je  sklep republiški 
skupnosti za ceste, da naj se pri 
izdelavi letošnjega finančnega 
načrta skupnosti najde rešitev, 
da bi trojica preostalih sloven
skih občin  (Sevnica, Kočevje, 
Laško) vendarle ujela ostale slo
venske občine, ki prem orejo že 
50 odst. m oderniziranih re
gionalnih cest.

Navkljub zimi je  podjetje 
Slovenijaceste opravilo več 
zemeljskih del dalje p ro ti Trži
šču. Letos poleti naj bi od tam 
dalje, predvidom a do Jelovca, 
poprijeli inženirci JLA. V obči
ni se zavzemajo zato, da bi bil 
letos izdelan pro jek t novega 
mostu ob izlivu Mirne. Nadalje
vati je  treba modernizacijo 
ceste Šmarje -  Hanina, kjer je 
lani ostalo neizkoriščenih nad 
pet milijonov dinarjev. Vodna 
skupnost Dolenjske je opravila 
precej del pri regulaciji hudo
urniške Sevnične. Vendar imajo 
vodnarji posebne zahteve glede 
propustnosti novega m ostu čez 
potok v Šmarju, kar vsiljuje 
etapno gradnjo.

rajveč.
Letos naj bi sevniška in blan- 

ška krajevna skupnost nadalje
vali asfaltiranje od Brezovega 
do Zgornjega Brezovega, Čez 
dva meseca naj bi pričeli graditi 
tudi nov cestni m ost čez Savo 
pri Radečah. Most bo predvido

ma zgrajen tudi čez železnico. 
To utegne prinesti razveseljive 
spremembe v prom et proti 
Loki. S tem m ostom  bi bilo 
nam reč odpravljeno ozko grlo 
sedanjega podhoda skozi želez
niški nasip, ki ovira avtobuse. 
Projekti za radeški m ost so na
rejeni.

A. Ž E L E Z N IK

Številne prireditve v Lisci
Uspehi kulturne kom isije — Podpora referendum u

Od jeseni ne mine mesec, da skupna kulturna komisija sevniških 
tozdov Lisce ne bi pripravila kulturne prireditve. Večinoma se vse 
zvrsti v tovarniški jedilnici, kjer so nasploh gostoljubni tudi do
drugih prireditev.

Prizadevno delo kulturne 
komisije „U sce“ v mnogočem  
presega aktivnost ostalih nosil
cev ku lture, če izvzamemo ki
no. „V komisiji dela 12 članov, 
vključeni so vsi tozdi in tud i iz
mene. Veselje je delati, ker so 
vsi delavni,“ pravi A lbert Felici
jan in pri tem  ne skriva zado
voljstva. Razen gostujočih sku
pin so lani doživeli uspeh tudi s 
poskusom  vključevanja tvomo-

ZGLEDEN PODMLADEK -  Boštanjski gasilci imajo za seboj 
•»arij,v naraščaj, to so ponovno potrdili tudi na nedeljskem 
°bčnem zboru. Pionirke tega društva so častno zastopale občinsko 
gasilsko zvezo na lanskem republiškem tekmovanju v Brežicah. 
Predsednik sevniškega društva Tone Koren (na desni) jim je  v 
•Rienu občinske gasilske zveze podelil plakete. (Foto: Železnik)

SEVNIŠKI PABERKI
h OBČNI ZBOR GODBE -  Omeni- 
Drj; f o  že poziv sevniške godbe za 
lia £  anie P0£*pornih članov; ve- 
vr>Hu n.aPrej- Prizadevni kolektiv te 
sev -I ima v Petek. 9. februarja, v 
u niškem gasilskem domu ob 17. 

n občini zbor.

žeLLŽA PA TAK L -  Odjuga ali 
Pri Iua!°. Ve^ deži3 naredi v Šmarju 

Križišču pravcato mlakužo, ki
j^ jam e   ___________ ___
o b * ’;« ne dopuščajo, da jo voznik 
ne ° Z1 P ° pasu za vozila iz nasprot- 
t1ju?nieri> se ni m ogoče ogniti prha- 
PetA v? zi* 'n  še kakšnega nesrečnega 
Udja blizu. Nič kolikokrat lani in 
e (_ Ze letos je bilo opozorjeno, da 

eba to vodo speljati stran.

,  ‘fT O S  AVTOBUSNA POSTAJA 
I m  etnik” -  na skrbi ima večino 
'bok pro? in Plevoze šolskih 
L s v  občini -  bo letos za hote- 

Jd vec zgradil težko pričako- 
'ated av*obusno postajo. N ačrti so 
w  . ^osebno zaradi delavskih 
levm m Pfev°zov otrok  je postala 
so '<ia euj mnogih prevozov. Doslej 
aemn ,• Pa^ prepuščeni m ilosti in 

mil°sti vremena.

Pr<w„JET0 TUDI KOMPOLJE -  V 
m boštanjske krajevne skup

nosti o delitvi predvidenega denarja, 
ki naj bi ga zbrali z novim samopris
pevkom, bodo vključili tudi odbor 
Kompolje.

ODJUGA POKVARILA TEČAJ 
-  Pred šolskimi počitnicam i je Pla
ninsko društvo skupno s šolami vse 
lepo pripravilo za smučarski tečaj 
na Lisci in Pohorju. Nenadna odjuga 
je kajpak obču tno  okrnila veselje na 
snegu. Če bo zima še kaj mila, ko t 
ponavadi ne bo manjkalo organi
ziranih prevozov na bolje zasnežena 
smučišča.

-  ,Menda zadnja visoka Sava 
ni povzročala samo škode? ”

-  „S sevniškega smetišča je 
voda lahk e- odnesla marsikaj, 
česar si ni preveč gnati k  srcu, 
saj je po obrežjih ostalo dosti 
navlake tudi od  drugod. ”

sti samih delavcev. Zanim anje je 
vzbudila razstava ročnih del, na 
tovarniškem ,.Pokaži kaj znaš“

Albert Felicijan: „De!avd se za
nimajo za kulturo, le približati 
jim jo je treba. Razen enkrat je 
bilo vedno najmanj po 200 gle- 
dalcev.“
so bili v zagati zaradi dolžine, 
prijavljenih je bilo kar 17 točk . 
Lani ustanovljeni mešani zbor 
je imel sedem večjih nastopov 
in se uveljavil tudi v Posavju.

Za bližnji kulturni praznik 
pripravljajo recital. V soboto  je 
nastopila mengeška folklorna 
skupina. Do jeseni jim  bo 
nedvom no uspelo uprizoriti 
igro. Ze doslej so imeli dobro 
sodelovanje z boštanjskimi 
igralci in sevniškim Odrom mla
dih. Oboji študirajo nove igre, 
ko  bodo za na oder, jih  bodo 
povabili.

A lbert Felicijan je  do nedav
nega predsedoval občinskem u 
vodstvu ZSMS. Meni, da je že 
skrajni čas, da se prične gradnja 
večnamenske dvorane in baze
na. „Kakšna stiska za prostor 
je , kaže pritisk na našo jedilni
co. Ob novoletnem  koncertu 
smo znova videli, kako tesno je  
v gasilskem dom u.“

A. 2 .

BOŠTANJ: 
OKREPITI VODOVOD
Vodovodni odbor v Boštanju že 

dve leti skrbno pregleduje izvire v 
bližini vasi, da bi dobili več vode za 
krajevni vodovod. Preskrba z vodo 

je bila doslej sicer vzorna, rast vasi 
pa ne dopušča mirovanja. Zaenkrat 
se je  najbolje izkazal izvir Polžjek, ki 
je imel med lanskimi opazovanji 
tudi v suši dovolj vode. Vodovodni 
odbor razmišlja o gradnji 50-kubič- 
ncga zbiralnika v novem naselju.

KMALU NA ODRU
Igralci Prosvetnega društva A nton 

Umek -  Okiški iz Boštanja se priza
devno pripravljajo na letošnjo pre
miero. Pod vodstvom Minke Gale 
študirajo Novakovo komedijo Gu
galnik, ki naj bi občinstvo do dobra 
nasmejalo. Z igro se nameravajo 
predstaviti že v tem  mesecu.

DELAVNO O 
OBRAMBNI VZGOJI

Oddelek za ljudsko obrambo pri 
občinski upravi v Sevnici je minuli 
teden sklical posvetovanje predstav
nikov raznih društev in šolnikov o 
kar najbolj * slavnostni obeležitvi 
30-letnice obram bne vzgoje pri nas. 
To pomlad bodo obletnico počastili 
z vrsto tekmovanj, kjer bo zajeta 
tako šolska kot tudi izvenšolska 
mladina.

POD SKRBNO ROK O -  Dotrajana venecijanska žaga v Veliki Loki 
vsekakor ne bi služila toliko časa, če ne bi bila v rokah veščih 
delavcev. Alojz Mam (na sliki) jo  pozna do obisti. (Foto: Železnik)

Že dogovori 
za zemljišča
24. januarja so obiskali trebanj

sko občino predstavniki občine 
Rab, krajevne skupnosti Lunj in 
urbanist z Reke. Znano je, da so se v 
občini odločili graditi na Rabu po
čitniško naselje zaradi vrste predno
sti. Predvsem predstavniki z Raba ne 
postavljajo nemogočih pogojev in 
dopuščajo postopno gradnjo.

Letos naj bi odkupili zemljišča. 
Vrsta sindikalnih organizacij delov
nih kolektivov trebanjske občine je 
občinskem u sindikalnemu svetu že 
posredovala sklepe o velikosti zem 
ljišč, k i j ih  nameravajo k u p iti Tako 
se tozd Donita iz Velike Loke po 
sedanji ceni zanima za površino 1,5 
hektara, Novo les -  tozd Tovarna 
akrilnih plošč za 1 hektar, Trimo za 
0,5 hektara, občinska izobraževalna 
skupnost za šolsko počitniško kolo
nijo za 1,5 hektara.

V tem letu naj bi oblikovali tudi 
ustrezno počitn iško skupnost, ki naj 
bi se kar najhitreje lotila izgradnje 
naselja. V naselju naj bi lahko pos
tavljali šotore, prikolice; tisti, ki bi 
se odločili za trdnejše objekte, naj 
bi postavili hišice. Postopno bo tre
ba seveda dograjevati tudi skupne 
objekte.

Žaga dočakala korenito obnovo
Do maja prenovitev žage v V eliki Loki — Inž. F a lk n er:, , Industrija ne bo prikrajšana

Žaga trebanjskega tozda novome&ega Gozdnega gospodarstva v 
Veliki Loki pokriva gozdno zaledje 8.500 hektarjev. Trebanjski 
temeljni obrat za kooperacijo je slednjič iz združenih sredstev 
podjetja našel možnost za potrebno posodobitev.

„V osmih urah je bilo po obnovljena žaga odžirala les
starem m ogoče razrezati v naj- ................
boljšem primeru tri do štiri 
kubike lesa, predvidena tračna 
žaga naj bi bila kos 16 do 20 
kubikom ,“ Pove inž. Jože Falk
ner, vodja tozda. V rednost na
ložbe je ocenjena na 3,20 mili
jona dinarjev. Na žagi trenu tno  
ne sprejemajo lesa, kajti stavbo 
naj bi podrli. G radbena dela ne 
bi smela trajati več k o t dva 
meseca. Po njegovem m nenju je 
povsem odveč bojazen, da bi

V BRIGADE 
TUDI LETOS

Iz trebanjske občine naj bi letos 
odšlo v mladinsko brigado Brkini 
okrog 50 mladih. Evidentiranje bri
gadirjev se bo pričelo že v tem 
mesecu. Hkrati s tem naj bi pričeli 
usposabljati tudi vodstva brigade. 
Letos je predvidena še lokalna de- 
iovna akcija pri gradnji okrog 4 km 
dolge ceste med Medvedjekom in 
Velikimi Dolami.

Na prepihu
Alojz Mam iz Hudej poz

na vse muhe dotrajane žage 
v Veliki Loki. Sedaj, ko  naj 
bi stara venecijanka zares 
vzela slovo, mu misel na to 
oživlja nem alo spominov. 
„Dobrega je bilo m alo, o 
slabem ni da bi govoril,“ 
zamahne z roko in že je  s 
cepinom na drugem koncu, 
da brž naravna na voziček 
nov h lod, da žagjni listi ne bi 
grabili v prazno.

Mam je vsa leta zvest tej 
žagi, čeprav ga včasih preši
ne, ko se pelje m im o na 
novo zraslih tovarn v okoli
ci, nekako takole: „Oni tam 
le so v lahkih čeveljčkih in 
haljah, pri meni pa vedno 
znova in znova prepih. Pozi
mi m raz, poleti k o t v peči, 
ko  se sonce upre v opeko na 
strehi. Sicer pa na nobeni 
žagi ni dosti d rugače!" V 
teku le t  je Marn na stari 
venecijanki sam postoril kar 
je  bilo  treba. Žagar je tudi 
brusač , strojnik, dela vse, 
kar je  treba. „Celoten objekt 
je bil res postavljen v letih 
pred vojno, prenekateri del 
na sami žagi pa je še starejši 
iz nekdanje žage na vodni 
pogon v Mali Loki. To je 
vedel povedati eden od sta
rejših delavcev. V oziček je 
npr. vseskozi en in isti, ob
navljal sem le tram e na 
njem ,“  govori o svojem varo
vancu.

A. Z.

industriji. ,,Razrezovala naj bi 
pretežno les iglavcev, tega pa 
smo že doslej dobavljali p retež
no  kupcem  izven republike. 
Ostala hlodovina bo  tudi poslej 
pripadla naši industriji. Z mi
rensko IMV imamo pogodbo o

DOBRO 
OBISKAN ZBOR

Ob nedavnem občnem  zboru 
združenja samostojnih obrtnikov 
trebanjske občine bi bila dvorana 
občinske skupščine skoraj pretesna 
za vse udeležence. Po treh letih 
dokaj uspešnega dela je štelo združe
nje 101 člana. Po preobrazbi gospo
darskih zbornic imajo ta društva 
posebno vlogo v okviru teh zbornic. 
Med drugim je poslej članstvo za 
vsakega obrtn ika obveznd. Doslej v 
trebanjsko združenje ni bilo vklju
čenih 56 obrtnikov.

ZAJETNO GRADIVO
Za v torek, 6. februarja, je sklica

no zasedanje vseh treh  zborov ob
činske skupščine v Trebnjem  ... 
ločena zasedanja. Delegatsko gradi
vo je tokrat izredno obsežno. Pred
videna za sprejem sta tok rat predlog 
o novem statu tu  občine in poslov
niku o delu skupščine. Obe gradivi 
bi morali delegati še posebno dobro 
poznati, saj v marsičem oprede- 
ljujeta ..pravila igre" v občinskem  
skupščinskem sistemu.

in

dobavi 500 kubikov, podobno 
tudi z drugimi okoliškimi pod 
jetji: Trelesom , H rastom , D oni
tom ," podkrepljuje to  svojo 
trditev tov. Falkner.

Žaga v Veliki Loki naj bi 
dobivala pretežno drogove in 
gradbeni les. V prihodnosti naj 
bi se usmerila v kom pletiranje 
lesa za ostrešja. Ravno takšnega 
lesa v okoliških gozdovih ne 
manjka. Žaga bo  zato tudi kos 
tram om  do  dolžine dvanajstih 
metrov. Na sedanji žagi sta bila 
pretežni čas zaposlena le dva 
delavca. Ob konicah sta kajpak 
dobila pom oč; po novem naj bi 
bili tam stalno štirje zaposleni.

VSE SE DA 
DOGOVORITI

Po vrsti pobud v obliki delegat
skih vprašanj pred občinsko skup
ščino je trebanjska veterinarska po
staja v kar največji meri ugodila 
željam. Osemenjevanje krav poteka 
za rejce iz vasi Gorenje in Dolenje 
Kamenje, Gornja in Doljna Selca, 
Krušni vrh, Rožempelj in Babna 
gora pri Glavanu v Režempelju. 
T rsteničani in Stražani imajo za 

svojo živino novo osemenjevalno 
postajo pri Zabukovcu v Trsteniku, 
pri Zupanu v Volčjih njivah lahko 
ženejo krave rejci iz Glinka in Volč
jih njiv. Brž ko bi se vaščani dogovo
rili za prostor, bodo določili oseme
njevalno postajo za plemenice iz 
Slepška in Belega griča. Rejci se 
kajpak lahko povsod dogovorijo za 
osemenjevanje krav v hlevu na po
ziv.

IZ KRAJA V KRAJ
V GOSTILNO NE SMEJO -  

Predsedniku osnovne mladinske o r
ganizacije na Stefanu gre vsa čast: 
m ladi nimajo družbenega prostora 
za shajanje, v gostilno jih izrecno ne 
pustijo, zato se sestajajo kar na 
njegovem domu. Med zaključki ne
davne skupne seje občinskega ko
miteja ZK in mladinskega predsed
stva so zapisali, da morajo po krajev
nih skupnostih posvetiti vprašanju 
prostora za sestajanje mladinskih 
organizacij enako 
vsem ostalim 
organizacijam.

—  pokornost kot 
družbenopolitičnim

Da ni povsem neizkoriščen, pričajo 
takšne ali drugačne bolj opazne 
slike, s katerim i m okronoški kino 
vabi več obiskovalcev pred svoje 
platno.

CESTE CVETIJO VSEVPREK -  
Asfalt na cesti med M im o in Sloven
sko vasjo „ cveti” , da  je kaj, čeprav 
je še daleč do pomladi. Posebno 
hudo je  skozi Trebnje. Najbolj raz- 
rvano je cestišče ravno pred občino. 
Cestarji posipujejo, a pesek prom etu 
ni kos.

DOBRA POMOČ -  Ob bolniški 
enega od dvojice m okronoških poš- 
taijev je vskočil Janez Bergant. To 
ne b i bila takšna posebnost, če  ne bi 
bil Bergant učenec : 8. razreda 
m okronoške osnovne šole. K ot tak  
je nedvomno eden naiinlajših poštar
jev. Starejši poklicni kolega je zado
voljen z njegovim delom . Žal je 
pom oč trajala le med polletnim i 
šolskimi počitn icam i

ZA REKLAME 
obutve

PROSTOR 
..Dolenjkina”
Mokronogu se še kar naprej stiska v 
malem prostoru. Čez cesto je prazen 
večji lokal, kajpak v družbeni lasti.

TREBANJSKE NOVICE



ODLIKOVANO PREDSEDNIKA TITA -  Odlikovanci med po- 
zdravnim govorom predsednika občinske skupščine Kočevje Sava 
V ovka Od leve proti desni: Slavko Janež, Jože P o točar, Miro 
Kosec (zastopnik odlikovanke Marije K napič), A nton  Žagar. 

R udolf K očm an, M irko Rem ih, Janez M ikulič in Franc Kalič. 
(Foto: Primc)

Odlikovanja borbe in dela
O sem  odlikovancev predsednika Tita

Odlikovanja predsednika T ita 
zaslužnim občanom  je  te dni 
podelil predsednik občinske 
skupščine Kočevje Savo Vovk 
osmim zaslužnim občanom , 
udeležencem NOB. Svečanosti 
so se udeležili tudi predstavniki 
občinskih družbeno-političnih 
organizacij.

NAJVIŠJE
ODLIKOVANJE

KNAPIČEVI
MARIJA KNAPIC, gospodinja iz 

Salkc vasi, stara 80 let, je dobila 
odlikovanje red zaslug za narod z 
zlato zvezdo. Knapičcva jc  bila spre
jeta v KP leta 1939 in je organizi
rano delala s sekretarjem okrožnega 
komiteja KP Jožetom  Seškom. Bila 
je med ustanovitelji okrožnega od
bora OF za Kočevsko. Vsa njena 
družina je  delala za OF in narodno
osvobodilni boj. Njen mož Polile je 
bil predvojni komunist, kot partiza
na pa sta izgubila življenje tudi 
njena sinova. Vso vojno je delala v 
odborih OF in AFŽ. Vedno, tudi po 
vojni, je bila prizadevna družbeno
politična delavka. Predlagana je za 
nosilko spomenice 1941 in več odli
kovanj.

RUDOLF KOCMAN, rojen 10. 
marca 1917 v Šentjerneju, sedaj 
stanujoč v Salki vasi pri Kočevju, je 
prejel red republike s srebrnim ven
cem. Kočman je bil aktiven udele
ženec NOB od 22. julija 1941 in je 
nosilec spomenice 1941 ter več odli
kovanj. Bil je borec kočevskega in 
belokranjskega odreda, kom andir 
čete in kasneje komisar bataljona. 
Je 70-odstotni invalid in kapetan 1. 
razreda. C lan KP je bil od 1943. Vse 
dokler je  bil zdrav, je prizadevno 
politično in družbeno delal.

FRANC KALIC, gozdarski teh
nik, rojen 10. julija 1912 v Starem 

j  Kotu, zdaj biva v Lazcu, je  tudi 
nosilec več odlikovanj. Tokrat je 

' prejel red dela z zlatim vencem. Že 
m?ja 1941 je  bil član odbora OF. V 
Dragi, kjer so bili sami Kočevarji, je 
bilo delo aktivista OF zelo težavno. 
Po vojni je bil do konca leta 1971 
vodja gozdnega obrata. Franc Kalič 
je našel čas še za politično in 

, družbeno delo. Bil je odbornik ob- 
| činskega in okrajnega ljudskega od

bora. Aktivno dela tudi v raznih 
društvih, je tajnik Lovske družine, 
blagajnik krajevnega združenja ZZB, 
predsednik poravnalnega sveta itd.

! Dobji je tudi že priznanje OF občin- 
ske konference SZDL.

TREM RED REPUBLIKE 
2  BRONASTIM VENCEM

SLAVKO JANEŽ, rojen 18. ju 
lija  1924, sedaj stanujoč v Podpres- 

’■ je prejel že več odlikovanj. Leta 
j .  ^ je  stopil v bataljon Milana 

•danška. Pozneje je bil kurir in 
Mitraljezec v Levstikovi brigadi. 
j,eta 1944 je bil poslan na šolanje v 

ovjetsko zvezo, od koder se je vrnil 
46. Leta 1956 je bil zaradi slabe- 

j?  zdravja upokojen kot kapetan 
A. Se vedno prizadevno dela v 

‘ K. ZB, ZRVS, SZDL itd. Jc name- 
j^ ik  sekretarja ZK in tajnik ZB 
SIS Za °*5mo^je Drage in delegat

Ja n e z  MIKULIČ je  bil rojen 24. 
°ktobra 1899 v Travniku, zdaj pa 
Prebiva v Slovenski vasi. Je nosilec 
^ o d lik o v an j. Vsa njegova družina 

J® ic že 1941 vključila v OF. Maja 
so ga Italijani zaprli. Po njiho- 

1 kapitulaciji je spet delal na tere- 
nil> nato pa 13. novembra 1943 
s,0pil v Sercerjevo brigado. Clan KP 
j® od maja 1943. Po kapitulaciji 
,alije je bil intendant osrednje slo

venske partizanske bolnišnice. Po 
vojni je bil do 1952 predsednik 
KLO Stara cerkev. B ilje organizator 
kmetijskega posestva in mnogih pro
stovoljnih akcij pri obnovi Kočevja, 
več let odbornik ZB in član okraj
nega odbora Kočevje, okrajnega ko
m iteja KP Kočevje itd.

JOŽE POTOČAR, rojen 23. apri
la 1915 v Bučni vasi, zdaj stanuje v 
Stari cerkvi, je bil poštni delavec s 
srednjo strokovno izobrazbo. Tudi 
on je nosilec več odlikovanj. Pred 
vojno je bil oiganizator pri Sokolu 
ter povezan s kmečkimi fanti in 
dekleti. V Stari cerkvi je deloval pri 
raznih "Manifestacijah proti Kultur- 
bundu kočevskih Nemcev. V OF se 
je vključil v Ljubljani pri PTT, 18. 
maja 1942 pa je stopil v Gubčevo 
brigado. B ilje v Zapadnodolenjskcm 
odredu in 7. korpusu. Je kapetan 1. 
razreda. Po vojni je organiziral pošte 
po Kočevskem. B ilje sekretar komi
teja KP mesta Kočevje, delal v vseh 
političnih organizacijah, organiziral 
je civilno zaščito.

Vsi trije so prejeli red republike z 
bronastim  vencem.

ROM IHU D V E  
O D LIK O VANJI

MIRKO ROMIH, rojen 10. de- 
ccmbra 1930 v Zeljnah, zdaj stanuje 
v Salki vasi, je prejel tokrat kar dve 
odlikovanji predsednika Tita, in si
cer m edaljo za hrabrost in red zaslug 
za narod s srebrno zvezdo. Mirko je 
moral skupaj z družino že v letih 
1941 in 1942 bežati v Rog. Njegov 
oče Dušan je  bil aprila 1942 ustr
eljen kot talec v Starem Logu, brat 
Martin pa je  padel v roški ofenzivi. 
Mirko jc bil kot m ladinec kurir med 
partizanskimi enotami, va&imi od
bori in bazo na Rogu. Po kapitu
laciji Italjje pa sc je  vključil v redno 
partizansko vojsko. Z bratom  Duš- 
kom, narodnim herojem, je želel s 
14. divizijo na Štajersko, a je bil 
premlad in bolehen, zato so ga 
prestavili v ekonom at na Rogu. Poz
neje je bil do konca vojne v VDV in 
OZN. Po vojni je sodeloval pri obno
vi domovine in sodeloval pri mnogih 
prostovoljnih delovnih akcijah

ANTON ŽAGAR, rojen 10. maja 
1929 v Osilnici, sedaj stanuje v 
Koprivniku, kjer je bil do upoko
jitve kmetijski delovodja. Prejel je 
red dela s srebrnim vencem. Med 
vojno je sodeloval v Osilnici kot 
mladinec v raznih sabotažnih akci
jah  proti okupatorju, po vojni pa pri 
raznih delovnih akcijah, tudi na 
progi Sam ac-Sarajevo in pri obnovi 
Kočevja, kjer je  bil proglašen za 
udarnika. Je aktiven družbenopoli
tičn i delavec v KS. Bil je tudi 
odbornik občinske skupščine, sekre
tar OK ZK itd.

J. PRIMC

ODLIČJE KNAPIČEVI -  Pred
sednik občinske skupščine Savo 
Vovk izroča Mariji Knapič na 
njenem dom u v Salki vasi red 
zaslug za narod z zlato  zvezdo, 
s katerim  jo  je  odlikoval pred
sednik T ito . (Foto: Primc)

KOČEVSKE NOVICE
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Naj zakon nadomesti človečnost? |
Pri ,,o d  boga pozabljenih" ostarelih ljudeh, ki jih nameravajo s silo  odvesti v dom  p očitk a

Tiste stare in osamele, ki so 
še bolni, za katere nihče ne 
skrbi in pride zato lahko tudi 
do najhujšega, je treba dati v 
dom  za stare občane. Če tega 
ne bodo hoteli sami, jih je 
treba odpeljati s prisilo. Tak 
je bil sklep krajevne skupnosti 
Osilnica. Te dni smo obiskali 
nekatere kandidate za dom , o 
katerih so občani razpravljali 
na zadnjih zborih, ali pa nji
hove sorodnike. Za 75-letnega 
Jožeta Žagarja iz Padova je 
prišel sklep prepozno. Med 
našim obiskom se je že boril s 
smrtjo, še tisti večer pa je 
umrl.

,,TU JE POKOPANA 
MOJA 2E N A “

Jožeta Žagarja so našli sosedje 
nekega mrzlega januarskega dne, 
ko je v nezakurjeni bajti ležal na 
tleh v kuhinji. Jc bil pijan ali 
bolan?

Njegov sin, tudi Jože, je na 
doktorjev poziv prišel 19. januarja 
k očetu. Povedal nam jc:

„Očc jc bil najprej pri sinu v 
Kočevju. Rad je pil in potem  jc 
razgrajal. Nato jc bil pri hčeri v 
Tršiču, kjer je  tudi pil in razgrajal. 
Potem je rekel, da gre v svojo 
dom ovino, sem v Padovo.

Jaz sem mu rekel, naj pride k 
nam, na Brigo, vsaj za čez zimo. 
Drv je dosti. Ne bo mrzlo. Bi 
varoval vnuke. Pa ni hotel „Tu 
bom , dokler bom živel! Tu je 
pokopana moja žena in tudi mene 
pokopljite tu!“

V soboto je bil še dober, pravijo 
sosedje. Poiem so ga našli, ko  je 
ležal sredi nezakurjene kuhinje bo
lan ali pijan?

Jože nadaljuje: „Stari ljudje so 
tudi malo trmasti. Mu hočeš dob
ro, on pa po svoje. Ce bi prišel k 
meni, bi živel lepo na toplem. Vsaj 
čez zimo bi bil pri m en i. . . Zdaj 
pa je  bil tu  sam. Sosedje so mu 
dajali jesti, v tej mrzli zimi pa bi 
mu bilo treba tudi kuriti."

Vprašali smo ga še, kdo naj bi 
po njegovem skrbel za stare in 
bolne, oziroma kako naj bi uredili 
varstvo zanje. Menil je , da bi bila 
zanje najustreznejša rešitev dom 
za ostarele. Vendar oče v tak dom 
ne bi hotel. Zato bi bila boljša 
rešitev, če bi bil doma, vendar bi 
dobil nekoga, da bi zanj skrbeL Na 
vprašanje, kdo naj bi to  oskrbo 
plačal, otroci, krajevna skupnost, 
občina, je odgovoril, da ne ve.

ANTON TOMAC je hud 
srčni bolnik: ,N isem  mislil, 
d a me bo  to  doletelo, zato 
tudi o dom u za ostarele ob
čane nisem razmišljal/*

LEŽIŠČE PETRA JANEŽA 
— Takale je  notranjost „sta- 
novanja1' Petra Janeža, ki spi 
tu  že 14 let, če ga prej 
alkohol ne vrže v kakšen 
jarek.

KAJ, ČE BO TREBA  
O DREZATI NOGE?

Slaveta Kovača iz Osilnice, sta
rega 50 let, nismo našli v njegovi 
revni bajti, katere polovica jc že 
podrta; zmrznile so mu noge in 
10. januarja so ga odpeljali v 
bolnišnico. Njegova sestra Alojzija 
Šercer nam je povedala:

„Slavc ima svojo leseno bara
kico, v kateri živi. Pred nesrečo so 
ga ljudje nazadnje videli na staro 
leto. Se malo prej smo se dogovo
rili, da bo pri nas silvestroval. 
Potem pa ga jc spet prijelo . .  .

Je bolan na živcih. Je sicer čisto 
nonnalen, ko pa ga tisto prime, sc 
zapre v svojo hišico in ga po več 
dni ni ven. Včasih jc bil tako zaprt 
po 10 dni, nekoč pa celo 3 tedne. 
Ko pa potem  pride spet k sebi, je 
čisto normalen.

Tudi zdaj, kot vedno prej, sem 
mu nosila hrano in toplo pijačo. 
Ker ga ni bilo ven, sem vedno 
obesila vse na vrata.

Veh je prišel 9. januarja zvečer. 
Oglasil sc je pri sosedi. Sezul je 
škornje in takrat je  videla, da ima 
noge zmrznjene. 10. januarja so ga 
odpeljali v bolnišnico. 14. januarja 
sta ga obiskala moja dva sinova. 
Sporočila sta mi, da mu jc vročina 
padla in tudi noge uplahnile."

Zdaj pa se jc v razgovor vmešal 
še Alojzin mož: ..Upoštevati pa 
m orate, da jim a je naročila, naj ne 
sporočita, če bo kaj slabega. Mor
da bo treba noge tudi odrezati. So 
bile hudo zmrznjene. Nič dobrega 
ne slutim. Zdravnik jc rekel, da 
slabo kaže.“

Slave ni kuril, čeprav jc v kočici 
imel štedilnik in so mu sorodniki 
ponujali drva.

2 E  14 LET SPI 
V JARKIH ALI N A  

SK ED N JU
68-letni Peter Janež iz Belice 

spi kar na skednju svoje bivše žene 
v Papežih. Dobili smo ga pri njej -  
Mariji Levstik -  v kuhinji. On je 
bolj malo govoril, ona pa več.

„Bil je moj m ož, 14 le t  Prej je 
16 let delal v Franciji, od 1936 do 
1952. Za penzijo so mu priznali le 
8 let. Zdaj ne ve več, kje je delal, 
ker sc je zapil. Pred leti pa jc dal 
nekomu iz Kočevja vse podatke, a 
se je  tisti z m otorjem  ubiL Zdaj je 
pa vse zgubljeno, če ne boste vi 
kaj uredili.'*

Peter Janež je le zgubljeno gle
dal. Spomnil pa se je  dobro , da jc

HELENA TOMAC, 81 let: 
„Glava boli, roke, noge. 
V endar dokler gibljem, še 
gre.“

JO ŽE ŽAGAR: „O če ni h o 
tel ostati pri nas, otrokih, na 
toplem . Je rekel, da je  tu  
pokopana njegova žena in 
naj tudi njega pokopljem o 
tu .“
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KAJŽICA SLAVETA KO
VAČA -  V tej hišici prebiva 
Slave Kovač in v niej so m u 
med hudim januarskim  mra
zom zmrznile noge. Bo Slave 
še kdaj hodil?
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vsa leta delal pri „Minncs de 
Lcns“ (Rudnik Lcns), vendar ne v 
rudniku, am pak jc sekal v gozdo
vih. Z njim je bil vseskozi tudi 
njegov brat Tone iz Belice, ki ima 
za polovico večjo penzijo, čeprav 
sta po Petrovem zatrjevanju delala 
v tujini enako dolgo in za enako 
plačilo.

Peter spi včasih v jarku , včasih 
sredi ceste, včasih pa tudi v sked
nju, ki je njegovo najboljše stano
vanje. Spi na mrvi. Ima nekaj 
starih odej. Peter, večni nasprot
nik domov za ostarele, jc tokrat 
priznal:

„A m pak letošnja zima je  bila pa 
huda . . .  Za čez zimo, dokler je 
mrzlo, bi pa zdaj šel v dom. Poleti 
ne bi hotel b iti tam. Lepo je tu. 
1-epo, če  si zdrav. Pa kakšen dinar 
zaslužim poleti. Pijem? Pijem za
to, ker sem žejen."

»IZBOLJŠATI 
DOMAČE RAZMERE,
KI SO VIR T E 2A V “

V Ribjeku živita sama brat in 
sestra A nton in Helena Tomac. 
Njemu je 65, njej pa 81 let. 
Bajtica razpada. On je  hud srčni 
bolnik. Med našim obiskom sta 
bila v vlažni kuhinji A nton Tomac 
in sosed Peter Klepec, s katerim  
sta včasih skupaj kot lovca jagala. 
Anton Tomac je imel pred krat
kim infarkt in so ga odpeljali na 
klinični centcr na pregled, vendar 
so ga km alu poslali domov. V 
pismu za zdravnika je  pisalo med 
drugim: ..Prosimo pristojnega
splošnega zdravnika, da preko pat
ronažne službe skuša urediti, oz. 
izboljšati dom ače razmere, ki so 
vir subjektivnih težav."

D oktor v kliničnem  centru je 
vsekakor dobro mislil. Kaže pa, da 
nikoli ni bil splošni zdravnik, ozi
roma da vsaj ni služboval v revnih, 
od vsega sveta pozabljenih krajih, 
tukaj, na osilniškem koncu, 10 

zdravnikov in 10 patronažnih ses
ter ne bi moglo kaj bistveno po
praviti „razm er, ki so vir subjek

tivnih težav".
„ 0  dom u za starejše občane še 

nisem razmišljal, ker pač tudi ni
koli nisem mislil, da m c bo  vse to 
doletelo ," pravi A nton T om ac

, £ ,  hudič je, ko je človek star, 
bolan in nima nikjer nobenega," je 
dejal obiskovalec Peter Klepec, 
praprapravnuk tistega Petra Klep
ca, ki je  mlad, zdrav in m očan 
izpulil jelko  ter z njo pognal tur
ško vojsko v beg.

Potem  je  zaklical v vežo: 
„Lena! Pridi sem, so prišli iz 

Kočevja!"

V kuhinjo je prišla 81-letna 
ženička, ki so ji leta in bolezen 
hudo ukrivila hrbet. Vsa zgrbljena 
je ko t kup nesreče sedla na stol
ček  pri zakurjenem (!) štedilniku 
in dejala:

„Sama skrbiva zase. Težko je. A 
še gre, dokler lahko gibam. Ven
dar se bliža nekaj. Glava me boli, 
roke, noge, vse. Vsa sem že bol
na."

Ljudje na tem koncu kočevske 
občine so revni, a vendar skušajo 
drug drugemu pom agati, kolikor 
pač znajo in zmorejo. Vsak je v 
skrbeh za sovaščana.

PRISILNO V 
DOM?

Podpredsednika KS Osilnica, 
dr. Nikoliča smo vprašali, zakaj so 
se občani in KS odločili za pri
silno oddajo teh ostarelih v dom 
in če ni m ožna še kakšna druga 
rešitev. Odgovoril je:

..Sami ste videli. Zakon pravi, 
da so otroci dolžni skrbeti za 
starše, če so ti za delo nesposobni 
in brez sredstev za preživljanje. 
Vsi zakoni pa so zaman, če ni 
človečnosti in če  ni prave mož
nosti za njihovo uresničitev. Za 
vse, ki ste jih obiskali, nismo našli 
druge rešitve, kot dom  za starejše 
občane, saj bodo lahko le tu živeli 
kot ljudje in bodo imeli vso oskr
bo. Seveda bomo ta sklep izpeljali 
le, če je zakon it

Takih in podobnih problem ov 
j i  na obm očju naše zdravstvene 
postaje še več. Naši ostareli imajo 
običajno zemljišče, ki pa ga ne 
m orejo obdelovati, zato jim  ne 
donaša dovolj za prim em o življe
nje. Krajevna skupnost predlaga 
SIS za socialno skrbstvo, da bi jim  
dala podporo. Ta počasi rešuje 
zadeve. Od nje razmeroma po
gosto dobim o odgovor, da so za 
starše dolžni skrbeti otroci.

Na januarskih zborih občanov 
in konferencah SZDL smo med 
razpravo o socialnih problem ih v 
naši KS sklenili tudi predlagati, 
naj bi v Kočevju čim prej zgradili 
dom za ostarele občane. Tako bi 
naši ostareli in osameli razmeroma 
blizu dom a preživljali jesen svo

jega življenja. O bčani so na sestan
kih izrazili pripravljenost, da pla
čujejo za g rad ijo  takega dom a 
tudi samoprispevek. Predlagajo, 
naj bi tudi drugi sprejeli njihovo 
pobudo ."

Besedilo in foto: 
JO ŽE PRIMC

JANEŽEVO STANOVANJE — Tukaj stanuje 68-letni Peter 
Janež. Skozi špranje pritiska m raz, ki je  to  zimo (23° pod 
ničlo) prepričal Petra Janeža, d a  bi b ilo  lepo vsaj zimo 
prebiti v dom u za ostarele občane.
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Množičnost namesto izbrancev
Dve generaciji črnom aljskih dru žb en op olitičn ih  delavcev o cen ilo  razmere v občinsk i 

organizaciji ZSM S — N e pozabljajm o na težave delegacij

Ko so na dcupni seji komiteja občinske konference ZKS 
Črnomelj in predsedstva občinske konference Zveze socialistične 
mladine ocenjevali razmere v občin&i organizaciji v ZSMS, so med 
drugim sklenili, da bodo morali poslej komunisti v ZSMS bolje in 
več delati.

Kaže nam reč, da mladinska 
organizacija v črnom aljski obči
ni še vedno nima v političnem  
sistemu takšne vloge ko t mla-

MILIJONI ZA 
SOLE

Črnom aljska izobraževal
na skupnost bo v okviru 
enotnega in dopolnilnega 
izobraževalnega program a v 
osnovnem šolstvu zbrala več 
k o t 51 milijonov dinarjev. 
D enar bodo  namenili za delo 
osnovnih šol, malih šol, za 
podaljšano bivanje, z njim  
bodo  štipendirali dijake in 
študente za pedagoške pokli
ce, plačevali bodo oskrbnino 
za otroke v dom ovih, prevo
ze za okoli 500 šoloobvez
nih o tro k , nekaj pa bodo 
dali tudi črnom aljski glasbe
ni šoli.

ČRNOMELJ: 
TRI KRAJEVNE 

SKUPNOSTI
Pred dobrim  letom  so v krajevni 

skupnosti Črnom elj začeli razmišlja
ti o reorganizaciji. Po številnih ses
tankih so se odločili, da bodo iz ene 
krajevne skupnosti ustanovili tri: KS 
Loka, KS Griček in KS heroja Sta
riha. Reorganizacija poteka počasi. 
Sedaj ima vsaka skupnost krajevno 
konferenco SZDL, izpeljali so skup
ščine krajevnih skupnosti, do konca 
februarja naj bi ustanovili še osnov
ne organizacije ZSMS, m edtem  ko 
razmišljajo, da bi ZZB NOV še 
naprej ostala enotna.

dinske organizacije v nekaterih 
drugih občinah, predvsem zara
di tega, ker pozablja na težave 
delegacij, v katere so izvoljeni 
mladi ljudje. Poslej se bo m ora
la organizacija mladih tesno po 
vezati z ekonom skim i, sam o
upravnimi, političnim i in d ru 
gimi interesi in potrebam i č lo 
veka na delovnem m estu, v kra
jevnih skupnostih itd.

Z ato  bodo morale organizi
rane subjektivne sile z Zvezo 
kom unistov na čelu zagotoviti 
mladim takšne družbene razme-

O NALOGAH 
ZVEZE KOMUNISTOV
V torek, 6. februarja ob 13. uri, 

se bodo v sejni sobi črnomaljske 
občinske skupščine zbrali člani ob
činske konference ZKS. Na 9. seji 
bodo opredelili naloge Zveze kom u
nistov pri nadaljnji krepitvi Socialis
tične zveze delovpcga ljudstva, ob
ravnavali in sprejeli bodo statutarni 
sklep občinske organizacije ZK ter 
poslovnik o delu občinske kon
ference ZK in se ob koncu pogovo
rili o najaktualnejših nalogah kom u
nistov.

O SLADKORNI 
BOLEZNI

Občinski odbor Rdečega križa iz 
Črnomlja bo pripravil v sodelovanju 
z Društvom diabetikov predavanje o 
zdravljenju sladkorne bolezni. Pre
davatelj dr. Maks Fornazarič bo 
prišel v črnom aljski Prosvetni dom
7. februarja, predavanje pa se bo 
začelo ob 16. uri. Krajevni odbori 
RK naj o izobraževalni uri obvestijo 

vse občane, zlasti pa bolnike.

SPREMLJAJOČI OBJEKTI POSTAVLJENI -  Preden se v zemljo 
zarijejo gradbeni stroji, ponavadi delavci postavijo lesene hiše za 
najnujnejše drobno orodje, pisarno, ipd. V bodočem stanovanjdeo 
najlepše urejenem črnomaljskem naselju Čaidak je  tak spremljajoč 
objekt na gradbišču že postavljen, kar dokazuje, da bodo prav 
kmalu izkopani temelji za nov stanovanjski blok.

ČRNOMALJSKI DROBIR
.CICIBAN' ZA ZGLED -  Mlade 

m atere iz črnomaljske občine so 
m orale do nedavna, če so hotele 
kupiti otroško konfekcijo, v Karlo- 
vac ali celo Ljubljano. Nova črno
maljska trgovina pa je poskrbela, da 
bodo poslej z obiskom pri njih 
precej na boljšem: odpadla bodo 
nadležna pota, nakup pa bo precej 
cenejši. Povrhu vsega se pri ,Cici-

NE POZABITE NA  
OLJE

Novomeški Petro l, ki pre
skrbuje z oljem tudi kupce v 
Beli krajini, je sporočil, da 
m orajo vsi, ki jim  prim anj
kuje kurilnega olja, novo po 
šiljko naročiti že prej, p re
den bodo  cisterne prazne. 
N aročeno gorivo bodo nam 
reč dobili okoli 30 do 40 
dni po naročilu. Kupci lah
ko  svoje želje sporočijo tudi 
po telefonu.

nom niso imeli sreče. Najprej jim je 
nagajala odjuga, nato dež. Navzlic 
temu so se tečajniki iz prve skupine
naučili precej novih smučarskih veš
čin.

re, v katerih bodo neposredni 
udeleženci samoupravnega od
ločanja o vseh življenjskih vpra
šanjih. Najvažnejša naloga pa je 
bržkone v tem , da v sistem 
samoupravne dem okracije vpe
lje široke množice svoje organi
zacije in ne zgolj „izbrani del' 
m ladine, kot se je ponekje že 
dogajalo. Potem takem  se mora 
mladinska organizacija m očneje 
aktivirati v celotni problem atiki 
Socialistične zveze, posebno v 
njenih sekcijah, zlasti pa v de
legatskem sistemu. V eč revolu
cionarnosti in dobrega dela m o
ra vnesti v delavske svete in 
druge samoupravne organe ter v 
delegatske skupščine družbeno
političnih skupnosti.

Na skupni seji dveh generacij 
d r u ž benopolitičndi delavcev 
črnomaljske občine so nekateri 
menili, da je  vodstvo mladine v 
preteklosti prem alo sodelovalo 
z osnovnimi organizacijami. Za
to so sklenili, da m ora biti 
poslej pozornost usmerjena v 
delo organizacij, pri tem  pa 
uvesti boljše akcijske m etode in 
oblike dela.

V ospredju 
poslej turizem

Skrbeti za boljše gostinske  
storitve — Kje bo stal nov 

hotel?

banu ' ne dogaja, da bi izza pulta na 
zastavljeno vprašanje, kot je  sicer že 
kar običajno v ostalih črnomaljskih 
trgovinah, prišlo: „Žal, nimamo, 
pridite čez štirinajst d n i . .

PONTE ROSSO ŠE ŽIV  -  Ob 
protislovenski gonji v Trstu je poni
žanje obču til tudi marsikateri Č rno
maljec. O tem priča  pogovor med 
dvema dijakoma, ki je potekal v eni 
od črnomaljskih restavracij. Bil je  
nekako tak: ..Nerodno mi je bilo, 
ko so se trgovine zaprle. Nasi kupci 
so brezbrižno posedli po pločnikih 
obdani z mastnimi papirji in jedli 
kot lačne mravlje. Ob meni sc je 
ustavil TR žača mojih let in mi, ne 
vedoč, da sem Jugoslovan, namignil: 
.Cigani'. Bil sem tako zmeden, da 
sem samo pok im al. .

ODJUGA IN TEČAJI -  Semiška 
Iskra je takoj po končanem  prvem 
polletju pripravila za osnovnošolce 
smučarske tečaje. Prijavilo se je 100 
učencev in učenk, vendar z vremc-

V Beli krajini so začeli na 
denar, ki bi ga lahko dobili s 
pomočjo turizma, misliti šele 
pred leti. Vendar so do nedavna 
ugotavljali, da na tem področju 
v mnogočem zaostajajo za osta
limi občinami. Letošnje temelj
ne razvojne naloge na področju 
turizma pa obetajo, da bodo 
staro miselnost opustili in se z 
vsemi močmi prizadevali za h it
rejši napredek.

Predvsem bodo poskrbeli za bolj
še gostinske storitve, z delom na 
terenu bodo poživili posamezna tu
ristična društva ter pred leti ustano
vljene sekcije pri SZDL. Vsekakor 
bo med najvažnejšimi nalogami skrb 
za učinkovito in neprekinjeno turis
tično propagando, zakaj Bela kraji
na je  dežela, ki lahko s svojimi 
naravnimi lepotami zadovolji še ta
ko zahtevnega turista.

V Črnom lju pa se zavedajo, da z 
zdajšnjo zmogljivostjo ne bodo mog
li ustreči vsem izletnikom in turis
tom , ki vse raje zahajajo v ta konec 
Slovenije. Pogovarjali so se tudi o 
izdelavi študije o turistično-rekrea- 
cijskem centru v Crmošnjicah. Da bi 
načrti čim prej zaživeli, bodo pri tej 
zamisli sodelovali tudi sindikati, te- 
lesnokulturne skupnosti ter športne 
organizacije. Črnom aljci se bodo za
enkrat morali povezati tudi z Novo- 
meščani, zakaj le s tesnim sodelova
njem je lahko doseči, da bodo 
Crmošnjice, ki veljajo sedaj za dole
njski smučarski center, res velik 
turistični kraj. Že letos bodo nam 
reč v to vas prišli najboljši jugoslo
vanski vozniki m otokrosa, ob njih 
pa bodo nastopili tudi nekateri tuj
ci.

Gotovo se jim  bodo Crmošnjice 
prikupile, saj so zelo blizu Dolenjske 
Toplice, zato belokranjski turistični 
delavci lahko mislijo, da  bo v ta 
konec prihajalo vse več gostov. 
Bržkone bo potrebno prav kmalu, 
tudi zaradi partizanske magistrale, 
ki je Crm ošnjice približala Č rnom 
lju, Novemu mestu in Ljubljani, 
razmišljati o novem hotelu. V ob
čini imajo namreč tako in tako 
premalo turističnih postelj. In zakaj 
ga ne bi postavili v Crmošnjicah?

POSLEJ MOTOKROS 
V CRMOŠNJICAH

Pred kratkim ustanovljeni organi
zacijski odbor za m otokros pri črno
maljskem AMD, v katerem  so tudi 
ljubitelji m otokrosa iz Novega mo
sta, sc je začel redno sestajati. Ra
zumljivo je, da sedaj največ časa 
posvečajo pripravam za organizacijo 
dveh pom em bnih dirk, ki bodo na 
novi progi v Crmošnjicah. O dbor bo 
namreč pripravil državno in medna

rodno prvenstvo, s prireditvijo pa 
bodo Črnom aljci popestrili priredit
ve ob 1. maju. M otoristi bodo letos 
vozili nekoliko prej ko t ponavadi, in 
sicer 29. aprila. Odbor vodi inž. 
Martin Janžekovič.

- *. •

8. februarja bo metliški 
občinski odbor Rdečega kri
ža z Društvom diabetikov 
pripravil v Metliki predava
nje o zdravljenju sladkorne 
bolezni. Govoril bo dr. Maks 
Fornazarič , in sicer ob 16. 
uri v prostorih menze v V in
ski kleti.

GRADIS ZAMUJA — Novi proizvodni objekt na Suhoiju, v 
katerem bo našlo zaposlitev okoli 70 domačinov, bi moral biti 
nared že v minulem letu. K hitrejšem u delu pa bo ljubljanske 
gradbenike prisilila tudi metliška resolucija o izvajanju družbenega 
načrta, tako da bodo stroji v novem IMV obratu kmalu začeli 
delati kovinske in druge dele za počitniške prikolice.

DELEGACIJA
8. februarja bo m etliško občino 

obiskala delegacija Republiške kon
ference Zveze socialistične mladine 
Slovenije. V Metliko bo prišla že 
zjutraj, se pogovorila s člani pred
sedstva OK ZSMS in nato obiskala 
po eno osnovno organizacijo v teme
ljni organizaciji združenega dela, 
krajevni skupnosti in šoli.

Letos vso prednost naložbam
Kritična ocena o  izvajanju družbenega načrta op ozorila  na vrsto pom anjkljivosti -  V 

IMV na Suhorju b od o  zaposlili 70  novih delavcev -  Zgraditi O Š v Podzem lju

Jedrnata in pregledna ocena izvajanja družbenega načrta metliš
ke občine za obdobje 1976 -  1980, in sicer za leto 1976, 1977 in 
1978, kaže, da so nekatere usmeritve uspešno uresničevali s precej 
visoko gospodarsko rastjo, po drugi strani pa je  analiza ekonomskih 
gibanj v gospodarstvu pokazala vrsto pomanjkljivosti pri uresniče
vanju družbenega plana.

Opozarja predvsem na neod
govornost samoupravnih in po 
slovodnih organov v samouprav-

Samo zahvale?
Dragi (ne)odgovomi to

variš!
Obveščanje delavcev je  

hudo resna in potrebna 
stvar, zapisana na marsikate
rem uradnem papirju, pre
mleta na nekaj sestankih, 
kjer navadno ne sedijo ne
pomembni krajani, ampak 
možganska smetana občine. 
„Le dobro obveščen delavec 
je  lahko dober samoupravlja
vec, “ radi ponavljamo, anali
ziramo informiranost, hvali
mo dobro, grajamo po
manjkljivosti in dajemo 
smernice za nadaljnje, bolj
še, b o lj pog lob ljeno  delo. V
isti sapi pa ugotavljamo, da 
že nekaj let capljamo na 
mestu, da število internih 
glasil v občini ne narašča in 
da se v tovarniških listih vse 
premalo oglašajo neposredni 
proizvajalci, a tudi vodilni in 
vodstveni kader, ki se baje 
zaveda svoje naloge glede 
obveščanja, ne opravlja svo
jih dolžnosti Za napisan sta
vek morajo odgovorni prosi
ti, moledovati, opozarjati, 
vendar se izgovori o kronič
nem pomanjkanju časa vrste 
ko t na tekočem  traku.

Potem so kriva interna 
glasila, da vse preveč pišejo 
o preteklosti, premalo o 
načrtih, da se na straneh 
tovarniških glasil pojavljajo 
imena istih avtorjev, da ni 
spopada mnenj, da ni pove
zanosti med glasili in krajev
nimi skupnostmi, občino, 
delegati, samoupravnimi 
interesnimi skupnostmi in 
tako naprej. Vse to je  res, 
resnica pa je tudi, da reka ne 
more teči, ako ji je izvor 
jalov, slab, nezainteresiran, 
če je  že izvirni izbruh pre
slab, da bi gnal tok dalje. 
Pripomore pa k  vsemu temu 
tudi neodzivnost, zaspanost, 
zasmrajenost vode.

Le malokdaj (ali skoraj 
nikdar) se v internih glasilih 
delovnih organizacij zgodi, 
da bi članek, pa naj je še ta
ko ostro napisan, vzbudil 
odmev, polemiko, drugo, 
bolj svežo misel. Ta neodziv
nost brez dvoma razoroži 
pisce in jih privede v resigna
cijo: „Saj se ne izplača pisa
ti, ko  pa tako in tako tega 
nihče ne prebere/ “

Dokler bo tako, ko t je, 
bodo dajali neposredni pro
izvajalci v interna glasila de
lovnih organizacij še naprej 
zahvale sindikalni organiza
ciji za podarjene vence ob 
smrti najdražjih ko t edino 
pisano besedo ljudi izza stro
jev.

TONI GAŠPER1Č

nih organizacijah in skupnostih , 
ki še niso sprejele svojih n ač r
tov za tekoče srednjeročno 
obdobje. K ritizira tudi nezado
stno  izkoriščanje proizvodnih 
zmogljivosti in nezadostno izra 
bo  delovnega časa, nespam etno 
zaposlovanje na mnogih podro
čjih , da misliti o zmanjševanju 
konkurenčne sposobnosti in 
vključevanja metliškega gospo
darstva v m ednarodno menjavo, 
om enja še nezadostno ekonom 
sko m otiviranost OZD za izvoz 
in za trajnejšo usm eritev v izvoz 
ter za sm otrno nadom eščanje 
uvoza itd .

Analiza se je dotaknila tudi 
neusklajenosti v razporejanju 
dohodka in čistega dohodka ter 
opozorila na prepočasno uve
ljavljanje delitve po delu.

V m inulem  le tu  so gospodar
ske organizacije planirani celo t
ni prihodek presegle za 12 od

sto tkov, načrtovani dohodek za 
3 odsto tke, osebni dohodek  so 
dosegle v višini 99,8 odsto tka, 
zatajile pa so pri akum ulaciji, 
saj so daleč pod načrtovanim  
odsto tkom .

Na osnovi doseženih rezulta
tov v m inulem  le tu  in iz napo
vedanega n ač rta  za letošnje le to  
bo letos, tako  m enijo metliški 
gospodarstveniki, m oč doseči 
23-odstotno nom inalno rast ce
lotnega prihodka, 21-odstotno 
nom inalno rast družbenega pro
izvoda, 17-procentno nom inal
no  rast dohodka, 5 ,8-odstotno 
rast zaposlovanja in 23,8-odsto- 
tno  nom inalno rast b ru to  OD.

V letošnjih mesecih bodo v 
metliški občini pri uresničeva
nju družbenega načrta  dali 
prednost področju  investicij.

Zagotovo bo m orala steči proiz
vodnja v novi dvorani IMV na 
Suhorju, prav tako v novi Kod- 
ranki — OZD Beti, zgradili b o 
do  OŠ v Podzem lju, lotili se 
bodo nove avtobusne postaje in 
bencinske črpalke v M etliki, do
končali obnovo kulturnega do
m a in Doma počitka  itd .

m-.-**

DO JULIJA NARED -  Z novo „Kodranko“ je metli&a „Beti“ 
pridobila kar 11.000 kvadratnih metrov uporabne površine. Začeli 
so jo  postavljati v lanskem juliju, Medičani pa računajo, da bo 
nared čez pet mesecev, ko naj bi s slavnostno otvoritvijo stekla 
proizvodnja. V sodobnih prostorih je že glavna oprema, v novi 
tovarni pa bo našlo zaposlitev nekaj več kot 80 delavcev in delavk. 

(Foto: Pezelj)

SPREHOD PO METLIKI
NA NOTRANJIH vratih  metliške 

kino dvorane visi z roko  načečkan 
plakat, ki vabi kulture željne krajane 
na Teden zajebancije. Pod tem sila 
„izvirnim” naslovom so pripravili 
mladi večer dom ače in tuje litera
ture, predavanja o Indiji, R imu, reki 
Kolpi, Paklenici, rock koncert pa še 
to in ono. Prav zanimivo bi se bilo 
priključiti tej zajebanciji.

CESTA SKOZI MESTO je kata
strofalno luknjičava, da, pol avto
mobila lahko pade v nekatere jame, 
če ni šofer dovolj spreten in vešč 
avtomobilskega staloma. Od časa do 
časa nam ečejo delavci v jame pesek, 
ki pa ga avtom obili s kolesi zmečejo 
ven, da je veselje videti. Ko bo zima 
vzela slovo, bo treba preliti cesto z 
asfaltno plastjo, sicer bodo šoferji 
tako preklinjali, da bo morala 
občina proglasiti Metliko za m esto 
pregrehe.

m e d  Šo l s k im i  p o č it n ic a m i
je najbolj trpel Stuparjev travnik 
nad potokom  Obrh. Šolska mularija 
sc je tam sankala in smučala, četudi

prostor ni urejen, je brez vlečnice in 
vsega ostalega. V največji nevarnosti 
so bila drevesa, ob katerih  so prista
jali nerodneži prve kvalitete. No, 
hujših poškodb ni bilo, ljubitelji 
bele opojnosti so odhajali dom ov le 
z manjšimi praskami.

V UČILNICI IZOBRAŽEVAL
NEGA CENTRA „B ETI” poteka 
tečaj angleškega jezika. Prijavljenci, 
ki jih ni toliko, da bi raznašalo stene 
razreda, so iz „B eti” . Upati je, da se 
bodo v sedemdesetih urah naučili 
toliko govoriti, da jih ne bo mogel 
nihče prodati v Angliji brez njihove 
vednosti. Tudi to  je nekaj.

EDI MACAROL JE ODPRL na 
Partizanskem trgu Bife Rajmer. Pro
stori so lepo urejeni, zato se ni 
čuditi, da so mize skoraj vedno 
zasedene. Gostje hvalijo dobro pija
čo , dom ačo hrano in solidno postre
žbo. Če sc komu zahoče glasbe in 
petja, reztegne Edi harm oniko in 
veselje je tu. Bife, ki bi mu lahko 
m im e duše rekli gostilna, je prava 
osvežitev na tem koncu mesta.

metliški tednik
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V sedmih dneh 1531 odvzemov krvi
Mad 3 0 0  krvodajalcev  d a ru je  kri d v a k ra t na le to  — RK organ izira l ve liko  te ča jev  prve 

m ed ic in sk e  p o m o č i — M arca p rizn an ja  k rvodaja lcem  in ak tiv is to m  RK

V okviru priprav za opravlja
nje vozniških izpitov je  lani 
opravilo 580 občanov 10-urne 
tečaje iz prve medicinske po 
moči (PMP), občinski odbor 
RK je organiziral okoli 15 takih 
tečajev, razen tega pa še dva 
26-um a tečaja PMP. Slednja so 
organizirali za potrebe proiz
vodnih OZD (Itas, Melamin, 
Tekstilana) in ekipe RK, ki 
deluje v sklopu enot civilne 
zaščite m esta Kočevje. V k ra t
kem bodo organizirali za p o tre 
be OZD in krajevnih skupnosti 
spet več 26-urnih tečajev.

Lep uspeh je  RK dosegel tudi 
. na področju krvodajalstva. Kri 

je lani darovalo kar 1531 o b ča
nov (od tega 7 z obm očja Dra
ge, ki so darovali kri v ribniški 
občini). Z ozirom na število 
Prebivalcev znaša norma za ko 
čevsko občino 795 odvzemov, 
vendar kočevski krvodajalci to 
število že vrsto let krepko pre
segajo.

V m arcu bo v Kočevju večja 
Proslava, ki bo  posvečena tudi 
2S-letnici krvodajalstva. Na njej

Spet brez reda
V Kočevju je bilo lani veliko 

najrazličnejših proslav, od re
publiških do občinskih in kra
jevnih. To je za družbeno delo v 
mestu in okolici vsekakor 
pohvalno. Žal pa prireditve spet 
niso bile časovno usklajene. To 
se je dogajalo, kljub temu da že 
vrsto let opozarjamo na to in da 
je bil imenovan pri SZDL, pro- 
seben odbor, ki naj bi prireditve 
usklajeval.

V Kočevju je le nekaj društev 
in organizacij, ki za vsako leto 
že vnaprej izdelajo koledar svo- 
jih prireditev in ga sporoče 
koordinacijski komisiji p ri O K  
SZDL. K ljub  tem u  prihaja do 
težav, k er  začno tisti, k i progra
mov niso prijavili vnaprej, pred
vsem ob- večjih praznikih do
dajati še svoje prireditve. To je 
prišlo že v navado, ki ruši red 
na tem področju.

Zato se dogaja, da prostorov 
za tiste, ki so programe načrto
vali, zmanjka, ker jih zasedajo 

i tisti, ki so zadnji trenutek vsko
čili Žal ta razvada, ki je poseb
no opazna ob velikih praznikih 
(občinski, republiški, državni) 
in proslavah, ne preneha K onč
no pa bi morali spoznati tudi 
da so prireditve potrebne vse le
to, ne le ob praznikih.

Letos bi lahko napravili na 
področju načrtovanja prireditev 
spet korak naprej. Zdaj je čas 

a bi koordinacijska komisija 
pri OK SZDL opozorila vse 
organizacije in društva, naj ta
koj izdelajo program prireditev 
za letos, nato pa bi na skupnem  
sestanku programe uskladili.

AND REJ ARKO

bodo podelili značke in prizna
nja krvodajalcem, ki so darovali 
kri 5-, 10-. 15-, 20-. 25- in 
večkrat, razen tega pa tudi za
sl u. nim aktivistom v OZD in 
krajevnih organizacijah RK, ki

so doslej največ pripomogli k 
uspehu krvodajalskih akcij. Se
veda so k uspehu mnogo prispe
vale tudi OZD, ki omogočajo 
krvodajalcem, da se udeležijo 
krvodajalskih akcij. j  |>

SAMI SI PLUŽIJO  CESTO — Skupina vaščanov iz Padova in Č ači
čev si sama že leta pluži svojo cesto  do glavne ceste v Selih oz. 
Osilnici. To zimo so plužili že šestič, m edtem  ko so vso prejšnjo 
zimo le štirikrat. N ekatere izmed njih sm o ujeli v Selih, ko  so se 
pripravljali na povratek v hrib proti svojima vasema. (Foto : Primc)

O B Č IN A  
K O Č E V JE  IN 
S L O V E N IJA

Občina Kočevje 
po površini 3,78

ie obsega 
odstotka 

Slovenije, a ima le 0,96 
odsto tka vseh prebivalcev 
Slovenije in celo samo 0,87 
odst. vseh osnovnošolskih 
o trok , m edtem  ko  znaša 
delež o trok  v posebni šoli 
kar 1,25 odstotka. Število 
zaposlenih v občini Kočevje 
znaša 1,06 vseh zaposlenih v 
Sloveniji. Na višjih in visokih 
šolah študirajo 203 študent
je  iz kočevske občine, kar 
znese 0,74 odst. vseh sloven
skih študentov.

K A T E R O  C ESTO  
PO SO D O B IT I?

Po hrvatskih načrtih naj bi cesto 
Brod na K o lp i- O silnica-Č abar, na
jprej posodobili na odseku Brod na 
Kolpi-K uželj. Za Osilničane pa bi 
bilo bolje, če bi posodobili najprej 
odsek ceste O silnica-C abai. Tako 
bi proizvodni obrati, ki jih je tako 
na hrvatski ko t na slovenski strani 
Cabranke prav na tem koncu naj
več, dobili najhitreje primerno ce-
StOf

O D S T O P A JO  
P O S O JIL O

Na krajevni konferenci SZDL 
Draga v kočevski občini, ki je bila 
20. januarja, so občan i soglasno 
sklenili, da se odpovedo vračilu po
sojila, ki so ga dali za ceste, če  jim  
družba posodobi republiško (!) ces
to med njihovimi vasmi, se pravi od 
Lazca do (Srednje vasi. Ta cestni 

odsek je dolg slabe 3,4 km.
A. PANTAR

N A JD O S L E D N E JE  
V IN K O PU

Tudi v kočevski občini te dni 
razpravljajo o aktualnih idejnopoli
tičnih in gospodarskih vprašanjih, o 
izpolnjevanju načrtov in nalogah ko
m unistov pri tem. Najprej torej ana
lizirajo stanje doma, v OZD in v 
dom ači občini, da bodo v drugi fazi 
sprejeli delovni program in ukrepe 
za posamezna področja. Predvsem 
bo treba zagotoviti, da bo poraba 
naraščala samo v skladu s porastom  
produktivnosti in porastom  družbe
nega proizvoda. Po dosedanjih ugo
tovitvah so se teh ukrepov najbolj 
dosledno držali v Inkopu.

Pomoč lačoim

DROBNE IZ KOČEVJA
Ustanovili tudi DPM — 
Hvala vsem , ki so doslej 

pomagali

Ma l o  ZAUPNIKOV -  Knjige 
d . *Ifnove družbe za letos so člani 
J[uzbe že prejeli. Prešernova družba 
^*a na obm očju občine Kočevje 7

odgovarja

~~ Po čem sklepaš, da bodo 
°vi odbori SZDL v Kočevju 

a°b ro d d a li?

"  Ker sta bfla na zadnjem 
»tanku za volitve med 9 pen- 

^'°nisti in 7 kandidati za pokoj- 
jJJ10 tudi p o  en predstavnik 
N adine in žensk.

zaupnikov (v m estu Kočevje 4) in 
Ribnicc 5 (v Ribnici 1). Ze iz tega 
lahko sklepamo, da je zaupnikov na 
našem obm očju premalo, zato je 
tudi razmeroma m ajhno število na
ročnikov na te knjige. Prav bi bilo, 
da bi bil v vsaki krajevni skupnosti 
in večjem naselju vsaj po en zaup
nik.

KJE SO KOVANCI? -  Drobiža 
je primanjkovalo po trgovinah in 
gostinskih obratih že pred prazniki 
lconec leta. Se večje težave so bile v 
začetku sezonske razprodaje. Zelo 
neprijetno se je v trgovini pogajati, 
kdo bi moral imeti drobiž. Drobiž bi 
morale imeti trgovine in obrati, ne 
pa sc zanašati, da ga bodo nanesli 
kupci. V bankah je  dovolj drobiža, 
samo priskrbeti si ga je treba.

JATE PTIC PEGANOV -  Ti lepi 
čopasti in bradati ter živobarvni 
zimski gostje s severa so že prileteli. 
Letos so kasni Verjetno jih je na 
dolgem poletu oviralo m uhasto vre
me. Kaže, da gredo jate pegamov za 
hrano.

K0CEUSKE NOVICE

Ob tednu solidarnosti z vrstniki 
južne Afrike in Palestine so pionirji 
osnovne šole Struge zbrali 3.185 din 
prostovoljnih prispevkov in prodali 
za 120 din nalepnic ter za 1.170 din 
novoletnih solidarnostnih voščilnic. 
Akcija je bila več kot uspešna, če 
upoštevamo, da šteje pionirski 
odred le 75 članov. Pionirji so tek
movali, kateri razred bo zbral več 
denarja in kateri se bo bolje seznanil 
s tegobami in nesečam i o trok  v 
zasužnjenih predelih sveta. Z izrezki 
iz dnevnih časopisov in revij so 
pripravili lepo, pretresljivo razstavo.

Za zaključek tedna solidarnosti 
so organizirali tudi kulturno prire
ditev na to temo. Na njej so brali 
svoja globoko ču teča literarna dela, 
ki so poslušalce zelo prevzela. Na 
prireditvi so podelili priznanja za 
uspeh akcije najbolj prizadevnemu 
razredu, predstavnik Občinske ZPM 
pa je podelil knjižne nagrade za 
uspehe pri izvedbi zadnje K urirčko
ve pošte.

Po prireditvi so s prizadevanjem 
krajevne skupnosti in voditeljice os
novne šole Struge tovarišice Habja
nove ustanovili Društvo prijateljev 
mladine Struge. Vanj se je takoj 
vključilo precej občanov. Izvolili so 
izvršni odbor in svet za delo s 
pionirji.

ZDAJ SO TOZD TRIM -  Bivši obrat Pletenina Sodražica je  zdaj tozd TRIM. Tako so se zaposlen 
odločili na nedavnem referendum u. V tem tozdu izdelujejo trenirke „Addidas“ . (F o to : Primc)

Obrat Pletenina je zdaj tozd
O dločitev  so  izglasovali decem bra — Treba bo urediti še marsikaj

V obratu „Pletenine“  Ljubljana v Sodražici so 26. decem bra lani 
izvedli referendum, na katerem  so se odločili, da bi obrat postal 
tozd. Referendum  je  uspel, saj je  78 odstotkov zaposlenih glasovalo 
za tozd.

Janez Drglin, vodja obrata oz. 
tozda v Sodražici, nam je ob nedav
nem obisku povedal, da tozd še ni 
„zaživel“ , ker je pač treba prej ure
diti še marsikaj, predvsem pa ob 
bilanci razdeliti tudi osnovna sred
stva in sklade med novim tozdom  in 
m atično OZD. Zaradi pomanjkanja 
prostorov in kadrov bo v Sodražici 
le tozd konfekcije TRIM (tako se 
imenuje zato, ker tu izdelujejo tre
nirke); medtem  ko bodo skupne 
strokovne službe še vedno v Ljublja
ni.

Novi tozd TRIM, ki šteje 102 za
poslena, bo gradil novo proizvodno 
halo, kjer bodo tudi garderobe, sani
tarije in menza. Razen tega bodo 
kupili 20 novih šivalnih strojev. 
Sedanjo stavbo bodo uporabljali za 
skladišča in pom ožne prostore.

Od aprila lani se je v Pletenini v 
Sodražici oz. sedanjem tozdu TRIM 
zaposlilo kar 60 novih članic kolek
tiva; največ se jih vozi z avtobusom 
iz ribniške smeri. Tako so lahko 
uvedli delo v dveh izmenah. Prevoz 
na delo, ki je bil večen problem , so 
v glavnem zadovoljivo uredili. Sploh

pa niso zadovoljni le z eno progo, 
namreč s tisto, ki pelje iz Prigorice 
ob 12.30. Ti potniki morajo tudi v 
Žlebiču prestopiti in čakati avtobus 
iz Jurjeviče. Tako morajo skupno 
kar dvakrat prestopiti, vozijo pa se 
uro in pol, kar je obču tno  predolgo,

saj vozi toliko časa avtobus od 
Kočevja do Ljubljane.

V tozd TRIM izdelajo na mesec 
okoli 12.000 trenirk, kar pomeni 
okoli 6 milijonov celotnega prihod
ka na mesec, oziroma ob upošteva
nju kolektivnega dopusta in še kakš
nih zastojev okoli 60 milijonov di
narjev na leto. Osebni dohodki so 
zadovoljivi, saj znašajo povprečno 
okoli 4 .500 din. J . PRIMC

Smuka na Travni gori
Tu je veliko Ljubljančanov, dom ačin ov  iz R ibnice in 

Sodražice pa ni

Med šolskimi počitnicam i je 
bila na Travni gori nad Sodraži
co tudi skupina 74 mladih smu
čarjev iz Ljubljane, članov TVD 
Partizan Narodni dom  Ljublja
na. Kar devet je  bilo starih 
komaj 4 do 5 let, veliko pa jih 
ni imelo niti 10 let.

Voditeljica sekcije m ladih smu
čarjev pri TVD Partizan Narodni 

dom  Tanja Skrbinšek nam je  pove
dala: ,,Za Travno goro smo sc odlo-

SZDL mobilizatorica ljudi
Nekaj nalog v KS Sodražica -  N ovo vodstvo K K SZDL

»Prva večja akcija nove kra
jevne konference SZDL Sodra
žica bo  priprava in izvedba voli
tev v organe krajevne skupno
sti,“  nam je  povedal novi pred
sednik KK SZDL Sodražica Mi
lan Pirc. ,,Te volitve bodo  mar
ca ali ap rila /4

Osnovna naloga SZDL pa bo po
litična priprava za razne akcije KS, 
mobilizacjja občanov za te akcije in 
informiranje ljudi o načrtih in doga
janjih v KS.

Na področju  kom unalnih zadev 
bodo sodelovali z vodstvom KS pri 
nadaljnjem urejanju cest, igrišča pri 
šoli, telovadnice v Sodražici in se 
zavzemali za čim prejšnjo posodo
bitev cest proti Blokam in Loškemu 

potoku. Boljše ceste pa bodo om o: 
gočile s temi kraji, od koder se vozi 
precej ljudi tudi v Sodražico’ na 
delo, boljše avtobusne zveze. Slaba 
je avtobusna zveza tudi v smeri proti 
Žlebiču.

Odbori in komisije pri KK SZDL 
bodo vodili razne skupne akcije. 
Posebno pozornost bodo posvetili 
mladim. Letos bodo proslavili 35- 
lctnico smrti narodne herojinje Maj
de Sile, odkrili bodo dve spominski 
obeležji, izvedli mladinski pohod v 
Jelenov žleb itd. Posebno pozornost 
bodo posvetili vraščanju kulture v 
delovne kolektive pa tudi gradnji 
primernejšega vrtca.

Ena glavnih, stalnih nalog je pri
prava na občinske volitve. V to 
akcijo bodo vključili vse organiza
cije in društva, vse občane. Te pri
prave morajo biti stalne in temeljite,

da se ne bo ponovil podoben neljub 
dogodek, ko t se je ob zadnjih občin 
skih volitvah.

J. PRIMC

čili v zadnjem trenutku, ker je tu 
bliže Ljubljani in ceneje kot v Kranj
ski gori, kamor smo prvotno name
ravali. Tudi možnosti za smučarje -  
začetnike so tu dobre.”

Ta sekcija že vrsto let organizira 
tečaje za začetnike. Letošnji tečaj
niki so se hitro seznanili z osnovami 
smučanja in se osam osvojili Organi
zatorji so bili malo razočarani, ker 
sc je edina vlečnica pokvarila, sicer 
pa so bili z namestitvijo in hrano 
zadovoljni.

Ljubljančani pa so se spraše
vali, zakaj na Travni gori, kjer so 
razmeroma lepe m ožnosti za smuko, 
ni na tečajih šolarjev iz Sodražice, 
Ribnice in drugih okoliških krajev. 
Sem res prihajajo sm učarji od vsepo
vsod le ob sobotah, nedeljah in 
praznikih, sicer pa je Travna gora — 
z izjemo šolskih počitn ic  -  v glav
nem prazna.

M. GLAVONJIC

LEPŠI VRTEC -  Vzgojnovarstveni zavod Majde Šilc v Ribnici je  
vedno lepši. Znotraj so  ga oblepili z deli m alčkov in tovarišic, zunaj 
pa so ga okrasili z novo ograjo, ki so jo  pred kratkim  postavili člani 
kolektiva Zavoda za zaposlovanje in usposabljanje invalidov iz 
Celja. Dela je  plačala SIS za otroško varstvo, veljala pa so 120.000 
din. (Fo to : Milan Glavonjič)

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
GREMO V KINO -  V kinu doma 

JLA v Ribnici bodo ta teden nasled
nji filmi: danes, 1. februarja, „Ni- 
sem ti obljubil rož“, 3. in 4. februar
ja „Ulica brez zakona" (matineja 
..Metuljev vlak“), 7. in 8. februarja 
, .Delavski razred gre v raj“ .

NOVO VODSTVO SZDL -  Na 
nedavni krajevni konferenci SZDL v 
Sodražici so izvolili za predsednika 
Milana Pirca, za tajnika Ivana Fran
clja in za blagajničarko Anico Rig
ler.

PORAVNALNI SVETI -  Tečaj 
za predsednike in člane poravnalnih 
svetov je  organizirala minuli teden 

občinska konferenca SZ D L  V ob

vodi ovirale od tok  na eni strani 
stavbe, na drugi pa kup snega oz. 
ledu, ki so ga naplužiii s cest na 
pločnik. Najgloblja voda na ploč
niku je bila pri Galanteriji.

S '  ENA OO ZK — V Pletenini v 
Sodražici bodo te dni ustanovili 
osnovno organizacijo ZK. To bo  že 
peta taka organizacija v tem kraju. 
Razen krajevne organizacije ZK so 
zdaj take organizacije še v osnovni 
šoli, tozdu Inlesa in tozdu Donita.

čini je  v vsaki KS poravnalni svet, se 
pravi, da jih  je 6; štejejo skupno 36 
elanov.

VEC SELITEV — Fotograf Drago 
Mohar je preselil svoje poslovne 
prostore v stari dom JLA. V nje
govih bivših prostorih pa bo predvi
dom a uredil prodajalno sadja in 
zelenjave zasebnik, ki prodaja zdaj 
na tržnici.

LUŽE NA PLOČNIKU -  Ob 
odjugi minuli teden so bile v Ribnici 
precej velike luže, nekateri pločniki 
so bili zato komaj prehodni, saj so

— Zakaj praviš, d a  ne razu
meš Ribničanov?

-  Ker se potegujejo za pla
valni bazen, pa im ajo ob odjugi 
po  ulicah in pločnikih toliko 
vode, da kar b rezplačno plava
jo .

MILAN PIRC: „N a našem ob
m očju je  vedno več zaposlenih, 
zato bo treba posebno pozor
nost posvetiti tudi otroškem u 
varstvu." (Foto: Primc)

REŠETO
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OPEKARNA ZALOG ® NOVO MESTO p. o.

pripravlja v sodelovanju s „TERM IK O " Ljubljana prodajni program izolacijskih
m aterialov

T E R M I K A
ljubljana-kamniška 25

GRADITELJI
Ž elite  graditi sod ob n o , prihraniti pri energiji?
U porabite sod ob n e izolacijske m ateriale.
Izberite — T E R V O L .

Za to p lo tn o , zv o čn o  in protipožarno izolacijo  vam priporočam o sod ob en , 
preizkušen material -  kam eno volno  -  TER V O L.

LASTNOSTI
O d ličn a  top lo tn a  izolacija nosiln ih  in nenosiln ih  sten , 
p od ov in streh.
O dlična  zvočn a  izolacija sten in podnih  konstrukcij.
O dlična  top lo tn a  in zvočn a  izolacija instalacijskih cevi.

TERVOL
N e gori in zadržuje ogenj!
N e  trohni!
O dporen proti vlagi!
Enostavna uporaba!

NE POZABITE:
Prihranek energije — TERVO L  
T op lotn a  izolacija — TERVO L  
Z vočn a  izolacija — TERVO L

Inform acije lahko d ob ite  po te le fo n u  (0 6 8 ) 2 2 - 2 9 1  in 2 1 - 4 0 3  v trgovini z 
gradbenim  m aterialom  OPEK ARNE ZALOG NO VO  MESTO p .o . prodajni 
od d elek .

LJUBITELJI
KNJIG!
Priporočam o vam zbirko  
petih knjig, ki so izšle v 
letu 1978
V KMEČKI KNJIŽNI 
ZBIRKI

SENCE
PRETEKLOSTI 7 0  DIN 
ZIBKA
P A T E C E  7 2  DIN
RODILA
SEM JIH 6 9  DIN

O BNO VA 7 0  DIN
DV O ŽIV K E 7 0  DIN

CENA CELOTNE ZBIR
KE N JE 351 din 
OBDARITE S KNJIGO!

Se nekaj! Za kupce zbir
ke N sm o pripravili pre
senečenje.

IZBERITE Sl ŠE MED 
NASLOVI

D O LIN A  ZELENEG A  
ZLA TA  1 5 0 . -
TAKO JE TO 7 0 . -
STRASTI VG RAPI 7 5 . -  
VEČNI KROG 6 0 . -
SM RT
V KURENTIJI 5 5 . -

Knjige naročite pri ČZP 
Kmečki glas ali pa kupite v 
knjigarnah.

NAROČILNICA

Im e in priim ek: .................................................

Kraj: ......................................................................

Pošta: ...................................................... .............

N aročam  zbirko N 

N aročam  knjige:

1.............................................................

2  ........................

 3.........................................................................

 4.........................................................................

 5.........................................................................

Knjige bom  plačal p o  povzetju —
v   obrokih. (O brok ne m ore biti
manjši od  1 0 0  din). Prvi obrok plačljiv  
ob prejem u pošiljke.

Podpis:

To n aročiln ico  izpolnjeno pošljite  na na
slov. CZP KMEČKI GLAS, M iklošičeva  
4, 6 1 0 0 0  Ljubljana.

O G L A Š U J T E  V D L !

/l/l  m etalna
M ETALNA M ARIBOR  
DELAVSKI SVET  
M ETALNE, 
TO ZD Tovarne lahkih konstrukcij 
KRMELJ

razpisuje 

v skladu s statutom  prosta dela in naloge

IN D IV ID U A L N E G A  PO SLO VO DNEG A O R G A N A

Za uspešno opravljanje razpisanega delovnega področja mo
rajo kandidati poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom 
in drugimi predpisi, izpolnjevati še naslednje pogoje:
— visoka ali višješolska izobrazba tehnične, ekonom ske ali 

druge ustrezne smeri,
— najmanj 5 let delovnih izkušenj,
— m oralno-politična neoporečnost
Kandidat bo imenovan za dobo štirih let. Na voljo je družin
sko stanovanja
Pismene ponudbe z dokazili o strokovni izobrazbi in doseda
njih delovnih izkušnjah naj kandidati pošljejo v 15 dneh po 
objavi na naslov:
„M ETALNA"
TOZD Tovarna lahkih konstrukcij 
68296 K RM EU
s pripisom „Z a razpisno komisijo".
Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po 
poteku prijavnega roka.

D R U Ž B E N I PRA V O BR A N ILEC  
SA M O U PR A V LJA N JA  
N O V O  MESTO

objavlja prosto delo

VODJE PISARNE

in vabi, da se vsi, ki žele skleniti delovno razmerje, javijo v 
15 dneh po objavi s pism eno vlogo.
Pogoji za opravljanje dela so:
— obvladanje pisarniškega in računovodskega poslovanja
— eno  leto delovnih izkušenj
— družbena in m oralna neoporečnost 
Poskusno delo traja 30 dni.

V

SL U Ž B A  D R U Ž B E N E G A  K NJIG O VO DSTVA, 

podružnica N ovo  m esto

objavlja sprejem na delo za:

1 ) 4  DELAVCE za opravljanje nalog storjenega knji
ženja s tr im esečn o  poskusno d o b o

2) 3  DELAVCE za opravljanje nalog obdelave nalo
gov plačilnega prom eta s tr im esečn o  poskusno  
dobo.

Pogoj za sprejem pod 1. to čk o  je usposobljenost na ravni 
srednješolske izobrazbe (ESŠ, gimnazija).
Pogoj za sprejem pod 2. to č k o  je usposobljenost na ravni 
osnovne šole, polnoletnost in eno leto ustreznih delovnih 
izkušenj.
Za navedene naloge se zahteva m oralno-politična neoporeč
no st
Prošnjo za sprejem na delo, oprem ljeno z življenjepisom, po
šljite na naslov: Služba družbenega knjigovodstva, podružni
ca Novo mesto.
Objava velja 15 dni po objavi v Dolenjskem listu.
O izidu bodo kandidati obveščeni v 30 dneh.

v

Kandidati bodo obveščeni o izidu izbire v 30 dneh po objavi 
v oglasu.__________________________________________________ ^

Z G -Z T P  LJU BLJA N A  
Sekcija za vzdrževanje prog. N ovo m esto  
Ljubljanska cesta 5  

razpisuje 
JA V N O  USTNO  LICITACIJO,

ki bo dne 16. 2. 1979 ob 10. uri v kam nolomu V rhpeč za 
prodajo naslednjih osnovnih sredstev:

Leto izdel. izklic. cena
1. Bager „ATLAS" A B -1 5 0 0  1967 105.000
2. Kompresor „FAGRAM " K D V -1 1965 6.000
3. Drobilec „FAGRAM " D B N -1 -2 3  1965 8.000
4. Grabilec za bager „A TLA S" 1971  4.000
5. Transportni trakovi dolžine 6 do  12 m etrov (5 kosov)

4 0 0 -1 .0 0 0
6. M otorno kolo „TOM OS" T -1 2  500
7. Previbrator „TOM OS" 1968 400
8. Elektrom otorji, razni, od 3,2 -  15 KW (9 kosov)

3 0 0 -2 .0 0 0

Pravico do licitacije imajo vse pravne in fizične osebe, ki pol 
ure pred pričetkom  licitacije položijo 10 % polog.
Ogled licitiranih sredstev je m ogoč vsak dan od 7. do  15. ure 
v kam nolom u Vrhpeč.

J

KMETIJSKA Z A D R U G A  M ETLIKA  
Razpisna kom isija

razpisuje 
prosta dela in naloge 
s posebnim i pooblastili 
in odgovornostm i

SE K R E T A R JA  ZA D R U G E

Kandidat mora poleg z zakonom  določenih pogojev izpolnje
vati še naslednje:
1. da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo pravne ali 

ekonom ske smeri s trem i leti delovnih izkušenj na 
podobnih delih;

2. da ima m oralno-politične kvalitete in pravilen odnos do 
samoupravljanja.

Prijave s priloženimi dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogojev sprejema KZ Metlika -  razpisna komisija 15 dni po 
objavi razpisa.

Kandidati bodo o izidu razpisa obveščeni v 15 dneh po izteku 
razpisnega roka.

Na podlagi 3. in 8. člena Pravilnika o podeljevanju priznanj 
Osvobodilne fron te slovenskega naroda razpisujejo žirije 
krajevnih konferenc Socialistične zveze delovnih ljudi Brš- 
Ijin, Center, Drska, G otna vas, K andija-G rm , Ločna, Mestne 
njive, Majde Sile, Regerča vas, Šmihel in Žabja vas

P R IZN A N JA  

O SVO BO DILNE  
RODA  
ZA LETO 19 7 9

FRONTE SLO V EN SK EG A  NA-

Priznanja so nam enjena posameznikom in organizacijam za 
njihovo delo in prispevek k dosežkom trajnega pom ena na 
področju:
-  razvoja naše samoupravne socialistične družbe
-  krepitve SZDL k o t fonte vseh delovnih ljudi in občanov 

ter njihovih organiziranih socialističnih sil
-  neposrednega uveljavljanja delovnih ljudi in občanov kot 

subjektov odločanja na vseh področjih in v vseh sredinah 
družbenega življenja.

Predloge lahko podajo družbenopolitične organizacije, samo
upravne skupnosti in posamezniki.
Predloge z obrazložitvijo in utemeljitvijo naj predlagatelji 
posredujejo žiriji tiste krajevne konference SZDL, kjer ima 
predlagani dobitn ik  priznanja sedež oz. stalno prebivališče, 
najkasneje d o  15. 3. 1979.

Žirije za podeljevanje priznanj K K SZDL z  območja 
mesta Novo mesto
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TELEVIZIJSKI SPORED
P E T E K , 2. U.

J U G O B A N K A

*.00 TV V ŠOLI: Kocka, kocka, 
Risanka, Boj za obstanek, Pri Ljubo- 
miru Ivanoviču, Izobraževalna odda
ja, Slikarji in kiparji
11.00 TV V SOLI: Risba, Klub 
mladih tehnikov, Pravljica, Literatu
ra
16.10 EVROPSKO PRVENSTVO V 
UMETNOSTNEM DRSANJU, pos
netek tekmovanja moških iz Zagre-

l t  10 POROČILA
17.35 ZVERINICE IZ REZIJE: 
ZAJČKOVA ZADNJA ŽELJA
17.35 POLETJE S KATKO
18.05 DOMAČI ANSAMBLI: ŽA
GAR in VAŠKA GODBA

18.35 OBZORNIK
1 8.45 SPOZNAVAJMO NASE
MORJE

Nanizanka nas je  že seznanila z 
geološko preteklostjo in oceanograf
skimi posebnostm i Jadranskega 
m oija ter z življenjem na trdem, 
kamnitem dnu. O čem  bo tekla 
beseda tokrat, pove naslov oddaje: 
Življenje na mehkem dnu. Zvedeli 
bomo vrsto zanimivosti o življenju v 
pesku, bogatem z organskimi snov
mi: v njem so si našli prostor školj
ke, glavači, cipli, lubini ip. Peščena 
morska področja obraščajo morske 
trave, ki nudijo življenjsko zavetje 
črvičkom , morskim vetrnicam , več
jim  školjkam, rakcem, šparom, frat
rom , usnjačam. Globlje v vodi rast
linstvo ne raste in na blatnem  dnu 
dom ujejo raki, polži, ribe.
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 EVROPSKO PRVENSTVO V 
UMETNOSTNEM DRSANJU, prc-

O B O T A , 3. II.

J U G O B A N K A

1-00 POROČILA
i‘05 STARE JAPONSKE PRAV
LJICE
8-20 TAKO SO ŽIVELI: ARIEL, 4. 
del
8 45 NASI TRIJE: OTROŠKI
ZBOR RTV LJUBLJANA
9.05 MALI SVET
9.35 BABIČIN VNUČEK
10.05 CAS, KI ŽIVI: PRIZNANJE, 
UGLED IN PONOS
11.35 A. Blomquist: MAJA Z VI
HARNEGA OTOKA
10.35 625
15.50 POSLEDNJA DVOJKA, mla
dinski film 

V vseh šolah tega sveta so zelo 
pridni, zgolj pridni in kajpak tudi 
manj pridni u čen c i Starši in učitelji 
imajo največ težav s slednjim i Eden 
takšnih nepridipravov je tudi Miša 
Andrejev, junak filma, ki ga tele
vizijci ponujajo mladim gledalcem

kot eno zanimivejših stvaritev sov
jetske kinematografije za mladino. 
Mišini starši so prezaposleni starejši 
brat, športnik, je največ zdoma in 
tako je Miša prepuščen samemu 
sebi. V šoli mu gre slabo, saj ga nič 
posebej ne veseli, do vsega je brez- 
b rižea  M očno pa spremeni njegovo 
življenje srečanje s Pavlom Petro
vičem , ki je delal v raziskovalnem 
laboratoriju, kjer so proučevali člo
veške možgane. Pavel je  takoj začu
til Mišino razpuščenost in si zato 
izmislil svojevrsten način, kako bi 
pri dečku  vzbudil zanimanje za šolo. 
Poučnost tega filma, ki g a je  zrežiral 
Boris Maščekin, je podana na zelo 
spreten in duhovit način, tako da se 
gledalcu ni treba ba ti razvlečene 
pridige. Glavne vloge igrajo Saša 
Ivahin, E. Gerasimov in L. Ivanova

17.00 KVARNER: BOSNA, prenos 
košarkarske tekme

18.40 NAS KRAJ
18.50 OČKA, DRAGI OČKA
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 E. Morgan: MARIE CURIE
21.00 EVROPSKO PRVENSTVO V 
UMETNOSTNEM DRSANJU, pre
nos ženskega tekmovanja iz Zagreba
23.00 POROČILA

23.05 SAVAGEOVO POROČILO' 
film

Komur ne bo  do spanja, si bo 
pozno nocoj lahko ogledal kriminal
ko, ki govori o nenavadnih tegobah 
televizijskega reporterja. Savage vodi 
redno oddajo, v kateri skuša na pod
lagi dejstev prek malih zaslonov raz
reševati dokaj skrivnostne primere. 
Seveda to  mnogim ni povšeči, zato 
se televizijec kmalu znajde v nevar
nosti.

19.15 Test -  19.30 TV dnevnik -  
20.00 L. Bošnjakovič: Sužnja (ope
ra) -  20.55 24 ur -  21.10 Feljton: 
Baletka Ana Roje

NEDELJA, 4. II.

J U G O B A N K A

8.50 POROČILA
8.55 ZA NEDELJSKO DOBRO 
JUTRO: 30 LET MAROLTOVCEV 

Lani je akademska folklorna sku
pina ,,France M arolt" praznovala 
tridesetletnico delovanja, s slovesne
ga nastopa v ljubljanskih Križankah 
pa bomo videli posnetek plesov, ki 
so značilni za Rezijo, Belo krajino 
in vzhodno Štajersko. Nadvse pozor
ni pa bom o najbrž ob nastopu

maroltovcev tedaj, ko bodo prvič 
predvajali dolenjske plese in običaje.
9.25 S. Matavulj: BEOGRAJSKE 
ZGODBE
10.25 ULICA SEZAM
11.30 KMETIJSKA ODDAJA
12.30 POROČILA 
KAJ VEMO O . . .
Šp o r t n a  p o r o č i l a
DOSJE NAŠEGA CASA: LETO 
1965

MLADI FREUD, film 
Zahodnonemški režiser Georg S. 

Troller je film z gornjim naslovom 
označil ko t dokum entarno dramo. 
Gledali bom o zanimivo filmsko pri
poved o znanstvenih prizadevanjih 
enega najbolj znam enitih psiholo
gov. Dognanja S. Freuda so pri
pomogla do številnih ugotovitev, ki 
so dotlej begala učenjake, s poseb
nostmi psihoanalize, kateri temelje 
je postavil Freud, pa so se psihologi 
ukvarjali še desetletja.
POROČILA
17.00 EVROPSKO PRVENSTVO V 
UMETNOSTNEM DRSANJU, revija 
najboljših
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 B. Čopič -  A. Diklič: OSMA 
OFENZIVA

21.05 IZ  TROPSKEGA DEŽEVNE
GA GOZDA
21.35 TV DNEVNIK
21.50 ZABAVNOGLASBENA OD
DAJA
22.05 Šp o r t n i  p r e g l e d

8.55 Poročila -  9.00 Oddaje za JLA 
- 12.00 Poročila -  15.40 Nedeljsko 
popoldne -  19.30 TV dnevnik -
20.00 Dediščina za prihodnost —
21.00 Včeraj, danes, ju tri -  21.20 
Celovečerni film

4

Po n e d e l j e k , s . i i .

J u g o b a n k a

9.00 TV V SOLI: Pravljica, Dom ob 
jjjorju. Za prosti čas, Organske spo-

10.00 TV V ŠOLI: Materinščina, 
T^anka, Zemljepis
1.10 TV V ŠOLI: Za najmlajše 

£ 0 0  in 16.00 TV V ŠOLI, ponovi-

}9-20 POROČILA 
•25 VRTEC NA OBISKU 
Oddaja bo skušala otrokom  pri- 

Jjfaii pom en starševske ljubezni do 
~°k, pričakovanje novega bitja in 

J*govo nebogljenost v prvih dneh 
£ lje n ja  ter tudi to, kako potrebna 
J f j o č  starejšega o troka pri negi

& 05T O B A K  _  NASLADA IN PO-

Ob onesnaženem zraku, za kar sta 
? avna krivca razvijajoča se industri- 
Ja *n avtomobilizem, je kajenje do- 

a<en vzrok za obolevanje dihal in 
j  gih organov. Televizijci nam bo- 
0 kadilsko razvado osvetlili z

5 (1538) 1. februarja 1979

zdravstvenega vidika. Dejstvo je, da 
je  zgodnja umrljivost pri kadilcih 
pogostejša ko t pri nekadilcih, saj 
kajenje cigaret povzroča vrsto bolez
ni. Le dober namen in šibka volja 
nista dovolj za spreobrnitev kadil
cev, ženske, ki kadijo, pa se premalo 
zavedajo, da lepotnih okvar zaradi 
nikotina ni m ogoče zakriti z ni
kakršnimi kozm etičnim i pripom oč
ki.
18.35 OBZORNIK
18.45 MLADI ZA MLADE
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 F. G. Lorca: DONA ROSITA 

Zadnja Lorcova drama „Dona, 
Rosita ali kaj pravijo rože" je  ob 
krstni predstavi decembra 1935“ v 
Barceloni doživela velik uspeh, upri
zoritev v Madridu pa so prepovedali. 
K uspehu dela je precej pripomogel

tedanji politični položaj Španije, saj 
so gledalci iz drame zlahka izluščili 
kritiko zatohle španske družbe in 
njenih ustanov, ki so z okostenelost
jo  zatirale svobodo. Lorecovo delo 
je zgodba o dekletu, ki se zaljubi v 
bratranca, toda njune zveze je kma
lu konec, saj mora fant na očetovo 
posestvo v Ameriko. Zaročenka ga 
čaka petnajst let, hrepenenje ji po
stane navada, čakanje pa edini smi
sel življenja. Medtem jo  zaročenec 
prevara, poroči se, ne da bi ji to  spo
ročil, dekle pa, zrjavela devica, še 
kar naprej čaka. Dono R osito je 
uprizorilo Mestno gledališče ljub
ljansko, delo je zrežiral Zvone Šedel- 
bauer, glavne vloge pa igrajo Jožica 
Avbelj, Judita  Hahn, Maja Šugman, 
Janez Eržen in Miloš Battelino.
22.20 TV DNEVNIK

17.10 TV dnevnik v m adžarščini -
17.30 TV dnevnik — 17.45 Orfeum 
-  18.00 Moj prijatelj Piki Jakob -
18.15 Živeti v družini -  18.45 Mla
di za mlade -  19.30 TV dnevnik -
20.00 Športna oddaja -  20.35 Iz
kušnje -  21.05 Poročila -  21.15 
Celovečerni film

T O R E K , 6 . II.

J U G O B A N K A

nos tekmovanja plesnih parov iz 
Zagreba (vmes ob 21.30 TV DNEV
NIK)

Kdo bo tokrat boljši: Natalija 
Liničuk in Genadij Karponosov, lan
ska svetovna prvaka, ali Irina Mojsc- 
jeva in Andrej Minenkov, ki sta lani 
zmagala na evropskem prvenstvu? 
Poznavalci dajejo prednost prvemu 
paru, k ije  letos postal prvak SZ.
22.05 LEE HARWEY OSVVALD
22.50 625

16.45 Test -  17.00 Prenos tekm o
vanja žensk na evropskem prvenstvu 
v umetnostnem drsanju -  18.30 
Zagrebška kronika -  18.45 Zani
mivo potovanje -  19.15 Glasbeni 
album -  19.30 TV dnevnik -  22.00 
Na dnevnem redu je kultura -
21.00 Včeraj, danes, ju tri -  21.20 
Sodobniki -  21.20 Zabava vas Char
les A znavour

1
8.45 TV V ŠO U : Uganke, Ali ste 
vedeli?, W.A. Mozart: Mala nočna 
glasba. Pekarna Mišmaš, Dnevnik 10
10.00 TV V ŠOLI: Kemija, Risanka, 
Glasbeni pouk
14.45 TV V ŠOLI, ponovitev
16.40 ŠOLSKA TV: Grafične igre 
na tekstilu, Koroški kmečki upor 
1478, Marksistično pojmovanje od
tujitve
17.30 POROČILA
17.35 FOLKLORA GORA

S folklornega festivala v Zakopa
nem bomo tokrat gledali posnetek 
pesmi in plesov slovenske skupine 
Veseli pastirji in folklorne skupine 
Sateraljaujhely iz madžarskega po
gorja Zemplen.
18.00 PISANI SVET: RITEM
18.35 OBZORNIK
18.45 PO SLEDEH NAPREDKA 

Tokrat se bodo zvrstili trije pri

spevki. Najprej se bomo seznanili, 
do kakšnih sprememb je 1973 prišlo 
pri pouku fizike v slovenskih osnov
nih šolah, ki so morale novi učni 
vsebini prilagoditi tudi učila in 
ustrezno opremiti učilnice. Drugi 
prispevek bo govoril o medu, cvet
nem prahu, m atičnem  m lečku in 
propolisu, pokazal bo njihove 
osnovne sestavine in značilnosti. N e 
le za strokovnjake, tudi za zvedave 
gledalce bo dovolj razumljiv in po
učen prispevek o tem, do kod so 
prišle slovenske raziskave pri p ro
izvodnji toplotnih črpalk.
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 NALIJMO SI ČISTEGA VI
NA

ZKS in republiški sindikati so 
sprožili široko akcijo, katere rezulta
ti naj bi postregli s stvarnimi podat
ki o gospodarjenju v lanskem letu. 
Marsikje ne uresničujejo zastavtjenih 
nalog, in namesto da bi iskali vzroke 
za to v lastnih organizacijah, krivijo 
za neuspehe sistem in druge okoli
ščine. Oddaja bo govorila o tem, 
kako so se na obravnavanje zaključ
nih računov pripravili v tozdih to

varne aluminija in glinice v K idriče
vem.
20.45 J. Janicld: POTA POLJSKE
22.10 TV DNEVNIK
22.25 RAZVOJ POPULARNE 
GLASBE 

Nanizanka o razvoju popularne 
glasbe je prišla do obdobja, ki so ga 
zaznamovali Beatli, zato bo dreviš- 
nja oddaja v celoti posvečena 
kuštravim fantom  iz Liverpoola, od 
njihovih prvih nastopov do zadnjega 
koncerta v ZDA. Slišali bomo vrsto 
pesmi skupine The Beatles ter bežno 
spoznali nekatere glasbene skupine, 
ki so posnemale znam enito angleško 
četverico.

1 /.10  TV dnevnik v m adžarščini -
17.30 TV dnevnik -  17.45 Otroška 
oddaja -  18.15 Nove knjige —
18.45 Glasbena oddaja -  19.30 TV 
dnevnik -  20.00 TV drama -  21.15 
Včeraj, danes, ju tri -  21.35 Zna
nost — 22.20 Rock koncert

« S R E D A , 7. II.

J U G O B A N K A

9.00 TV V ŠOLI: Poštarska pravlji
ca, Etnografski muzej, Hej, brigade
10.00 TV V ŠOLI: Predšolska vzgo
ja, Risanka, Izobraževalni film 
'17.00 POROČILA
17.05 TAKO SO ŽIVELI: ARIEL, 
5. del
17.30 NE PREZRITE
17.45 OBZORNIK
17.55 PRENOS PROSLAVE OB
SLOVENSKEM KULTURNEM
PRAZNIKU

19.30 TV DNEVNIK
20.00 FILM TEDNA: PAVILJON 6 

Lucijan Pintilije, eden najvidnej
ših romunskih režiserjev, je za našo 
kinematografijo posnel film p o isto - 
naslovni noveli ruskega pisatelja 
Antona P. Čehova, ta njegova stvari
tev pa je bila eden boljših filmov, ki 
so jih predvajali na lanskem pulj
skem festivalu. Paviljon 6 je oddelek 
psihiatrične bolnice nekje v carski 
Rusiji. Osrednja junaka sta zdravnik 
in bolnik, ki je bil svojčas študent 
prvega. Zaradi svojskih pogledov na 
sodobno zdravljenje se zdravnik 
čedalje bolj zanima za bolnika, veli
ko sta skupaj in razmišljata, njuna 
zveza s stvarnim okoljem pa je vse 
bolj krhka. Znanci se sprva le 
posmehujejo zdravnikovi navadi, na
to pa ga zavržejo in sčasoma zdrav

nik postane eden od bolnikov v 
paviljonu 6. C3avne vloge igrajo Slo
bodan Perovič, Zoran Radmilovič, 
Slavko Simič, Pavle Vujisič, Ljuba 
Tadič in Stevo Žigon.

21.35 MEJHNE 
VELIKIH 
MOJSTROV
21.40 TV DNEVNIK

SKRIVNOSTI
KUHARSKIH

17.10 TV dnevnik v m adžarščini -
17.30 TV dnevnik -  17.45 Zlata nit 
-  18.15 Tehnična kultura -  19.30 
TV dnevnik — 20.00 Prosta sreda -
21.30 Pop ekspres -  22.15 TV 
dnevnik

ČETRTEK, 8. II.

J U G O B A N K A

1
8.55 TV V ŠOLI: Geometrija, Film
ski jezik
9.55 in 12.55 SLALOM ZA ZEN
SKE, prenos s Pohorja
15.00 ŠOLSKA TV: Grafične igre 
na tekstilu, Koroški km ečki upor 
1478, M arksistično pojmovanje od
tujitve

Ko bodo šestošoici pri rednem 
pouku spoznali linorez, jih  b o  m ore
biti zamikalo spoznati tudi druge 
grafične tehnike. Prvi sprispevek jih 
bo seznanil s posebnostmi tiskanja 
na platno. Najprej gre za tiskanje s 
šablonami črk, pri čem er si učenci

razvijajo smisel za ritem , ravnotežje 
in simetrijo. Še izvimejše pa je  tiska
nje z valjem. Drugi prispevek bo 
govoril o koroškem  km ečkem  uporu 
pred pol tisočletja, tretji pa o 
m arksističnem pojmovanju odtu jit
ve, do katere prihaja pri nevzdržnih 
oblikah dela v kapitalizmu.
15.50 SLALOM ZA ŽENSKE, 
posnetek s Pohorja
16.50 POROČILA
16.55 KROKODIL HAM
17.05 POGLED V PRIHODNOST: 
SPREMENITI MESTO 

Marsikje so se kraji združili in na
stala so velika urbana okolja, m esta 
pa se še zmeraj širijo. Do leta 2000 
bo na Zemlji za več ko t milijardo 
novih ljudi, zato bo treba spremeniti 
mesta, da ne bi s poselitvijo uničili 
preveč zelenja in kmetijskih površin. 
Oddaja nas bo seznanila, kako 
načrtujejo gradnjo mest po svetu; vi-

• • • • • • • • • • • <
deli bom o, da ponekod nastajajo 
pravcate betonske džungle, drugod 
pa so načrtovalci m est bolj priza
nesljivi do okolja.
17.55 TRIM -  BREZ TREBUHA
18.35 OBZORNIK
18.45 BABIČIN VNUČEK
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 OČI KRITIKE
20.45 ČLOVEK, NA JVECJE 
BOGASTVO
22.30 TV DNEVNIK

17.10 TV dnevnik v m adžarščini —
17.30 TV dnevnik -  17.45 Kurir 
Goce Delčeva -  18.15 Znanost -
18.45 Peščena ura (kviz) -  19.30 
TV dnevnik — 20.00 To sem jaz —
21.00 Zabavna oddaja -  21.50 V če
raj, danes, ju tri -  22.05 Zenska 
danes

PRVI RADIJSKI PROGRAM
PETEK, 2. II.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Za šo
larje. 9.30 Iz glasbene tradicije jugo
slovanskih narodov in narodnosti.
11.03 2!nano in priljubljeno. 12.10 
Z orkestri in solisti. 12.30 Kmetijski 
nasveti (inž. Lucijan Kotva: Obnova 
vinogradov v K oprščin i! 12.40 Pi
halne godbe. 13.50 Človek in zdrav
je. 14.05 Glasbena pravljica (J. 
Osredkar: Janko in Metka). 14.30 
Naši poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo. 15.30 Napotki za turiste.
15.35 Glasbeni intermezzo. 15.45 
Naš g o st 18.05 M oment musicaL
19.45 Minute z ansamblom Franca 
Floreta. 20.00 Stop pops 20, 21.15 
Oddaja o morju in pomorščakih.
22.20 Besede in zvokr iz logov do
mačih. 23.05 Literarni nokturno.
23.15 Jazz pred polnočjo. 
0 .0 5 -4 .3 0  Nočni program.

SOBOTA, 3. II.
8.08 Oasbena matineja. 9.05 Pionir
ski tednik. 9.25 Mladina poje. 11.03 
Iz klavirskega opusa F. Schuberta.
11.20 Lokalne radijske postaje se 
vključujejo. 11.40 Mi pojemo.
12.10 Godala v ritm u. 12.30 Kme
tijski nasveti (inž. Jelka Hočevar: 
Spomladansko zatiranje plevela v 
žitih). 12.40 Veseli dom ači napevi.
14.05 Gremo v kino. 14.45 S pev
cem Mirom Ungarjem. 15.30 Glas
beni intermezzo. 15.45 S knjižnega 
trga. 1705 Spoznavajmo svet in 
domovino. 18.30 Iz dela GMS.
19.45 Minute z ansamblom Milana 
Ferleža. 20.00 Koncert iz naših kra
jev. 21.00 Za prijetno razvedrilo.
21.30 Oddaja za naše izseljence.
23.05 Popularnih dvajset 
0 .0 5 -4 .3 0  N očni program.

NEDELJA, 4. II.
7.30 Zdravo, tovariši vojaki! 8.07 
Radijska igra za o troke (Karl H. 
Gies: Srečna roka). 8.44 Skladbe za 
mladino. 9.05 še  pom nite, tovariši!
10.05 Nedeljska panorama lahke 
glasbe. 10.30 Hum oreska tega tedna 
(B. Repe: Lovci na zmaje). 11.00 
Pogovor s poslušalci. 11.15 Nsdi po

slušalci čestitajo in pozdravljajo.
13.20 Za kmetijske proizvajalce.
13.45 Obisk pri orkestru T. 
Brass-H. Alpert. 14.05 Nedeljsko 
popoldne. 17.50 Zabavna radijska 
igra (Marjan Marinc: Dediči, 4 . del).
19.45 Caasbene razglednice. 20.00 
V nedeljo zvečer. 22.20 Skupni p ro
gram JRT. 23.05 Literarni nokturno 
(E. Z etterstrom : Teta L idija! 23.15 
Plesna glasba za vas. 0 .0 5 -4 .3 0  
Nočni program.

PONEDELJEK, 5. II.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Ringa- 
raja. 9.20 Pesmica za mlade risarje

Zvočne kaskade. 22.20 Skupni p ro 
gram JRT. 23.05 Literarni nokturno  
(M. V lasič-Gvozdič: Hladno je  no 
c o j!  23.15 Popevke se vrstijo  
0 .0 5 -4 .3 0  Nočni program.

SREDA, 7. II.
8.08 Glasbena m atineja. 9.05 Nena
vadni pogovori (Moj otrok  je  

o pesem. 9.40

11.03 Za vsakogar nekaj. 12.10 Ve
liki revijski orkestri. 12.30 Kmetij
ski nasveti (inž. Tatjana Brumat: O 
saditvi in presajanju okrasnih rast
lin !  12.40 Pihalne godbe na kon
certnem odru. 14.05 Primorska poje 
78. 14.30 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo. 15.30 Oasbeni in
termezzo. 15.45 Kulturna kronika.
18.05 Izročila tisočletij. 18.25 
Zvočni signali. 19.45 Minute z 
ansamblom Borisa Kovačiča. 20.00 
Kulturni globus. 20.10 Nov posne
tek Puccinijeve opere TurandoL 
21.42 Komorni glasbeni intermezzo.
22.20 Popevke iz jugoslovanskih 
studiev. 23.05 Literarni nokturno 
(T. Šalamun: Pariški cik lus! 23.15 
Za ljubitelje jazza.

TOREK, 6. II.

8.08 O asbena matineja. 9.05 Radij
ska šola za srednjo stopnjo (Sloven
ski visokogorski svet). 9.30 Iz glas
benih šol. 11.00 Prom enadni Kon
c e r t  12.10 Danes smo izbrali. 12.30 
Kmetijski nasveti f in i  Ivan Smole: 
Vrednotenje gozdnega p ro sto ra !
12.40 Po domače. 14.05 V korak z 
mladimi. 15.30 Glasbeni interm ez
zo. 15.45 Pota sodobne medicine 
(dr. Mirko Derganc: Zgodovina in

* w »urijiuui pvnui. I ^ . iu  >
liki zabavni orkestri. 12.30 Kme 
ski nasveti (Jože Juvanec: Osnov 
načela pri vzgoji krošnje sadne 
drevja! 12.40 Pihalne godbe. 14.

izrinh  ljudske glasbene kultu
14.30 Naši poslušalci čestitajo 
pozdravljajo. 15.30 Glasbeni in t 
mezzo. 15.45 Spomini in pisma l 
Prešeren: Pisma). 18.05 Kaj ra d ii  
slušajo. 18.30 K oncert za bese 
(Prešeren). 19.45 M inute z ansarr

- ’ J?22® ------ - I1UKIU
(F. Prešeren: R om ance! 23.15 ree- 
vija jugoslovanskih pevcev zabavne 
glasbe. 0 .05—'4.30 N očni program.

ČETRTEK, 8. II.
8.08 Glasbena m atineja. 9.05 Radij
ska šola za višjo stopnjo (Višje šol-

razvoj plastične kiruigfie pri n a s!
18.05 Obiski naših solistov. 19.45 
Minute z ansamblom Francija Pu
harja. 20.00 Slovenska zemlja v 
pesmi in besedi 20.30 Radijska igra 
(Gregor Strniša: Sam orog! 21.28

stvo v predm arčni dobi). 9.35 Na
rodne in ponarodele. 11.03 Uganite, 
pa vam zaigramo! 12.10 Zvoki zna
nih melodij. 12.30 Kmetijski nasveti 
f in i  Jure Mamilovič: Zim sko in 
predspomladansko škropljenje v na
sad ih! 12.40 Od vasi do vasi. 14.05 
Koncert za mlade poslušalce. 14.40 
M ehurčki. 15.30 Glasbeni interm ez
zo. 15.45 Jezikovni pogovori (dr. 
Breda Pogorelec! 18.05 Z opernih 
odrov. 19.45 M inute z ansamblom 
Jožeta Kampiča. 20.00 Č etrtkov 
večer dom ačih pesmi in napevov.
21.00 Literarni večer (F. Prešeren: 
Sonetni venec). 21.40 Lepe melodi
je. 22.20 A. Dvoraka K vintet za kla
vir, dve violini, violo in violončelo v 
A -d u n j. 23.05 Literarni no lk tum o 
(M. Malenšek: Ujeti v času ! 23.15 
M e,ta Popevk in plesnih ritm ov. 
0.05—4.30  N očni program.

DOLENJSKI U ST
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TED EN SK k,
Č etrtek , 1. februarja -  Brigita 
Petek, 2. februarja -  Marija 
Sobota, 3. februaija -  Blaž 
Nedelja, 4. februaija -  Andrej 
Ponedeljek, 5. februarja -  Agata 
Torek, 6. februarja -  Ljubo 
Sreda, 7. februarja -  Rihard 
Č etrtek , 8. februarja -  Janez

LUNINE MENE

4. februaija ob 1.36 uri -  prvi 
krajec

BREŽICE: 2. in 3.2. ameriški 
barvni film Drevored prekletih. 4, in

»Bill
S L U Ž B O  D O B I

BRIVSKO-FR1ZERSKO pom očni
co sprejmem takoj (po dogovo
ru). Jože Novak, brivec -  frizer, 
Ljubljanska 10, Novo m esto

IŠČEVA varstvo za 8—mesečnega 
o troka. Juršič, Dilančeva 13, No
vo mesto.

IŠČEM žensko za varstvo dveh 
otrok v popoldanskem  času na 
dom u. Dragica Ratajec, Trebnje.

ZAPOSLIM kvalificiranega m onterja 
centralne kurjave. Lahko je tudi 
začetnik. Stanko Škof, Bojsno 31 
a, 682S4 Globoko.

S L U Ž B O  I Š Č E

V DOPOLDANSKEM času iščem 
honorarno zaposlitev. • Vovko, 
Nad mlini 20, Novo mesto.

S T A N O V A N J A

ODDAM fantu opremljeno sobo.
Naslov v upravi lista (3 1 6 /7 9 ) 

MLADA ZAKONCA brez otrok 
iščeta sobo in kuhinjo, po mož
nosti neoprem ljeno , v Novem 
m estu ali okolici. Naslov v upravi 
lista (301/79).

V TREBNJEM ali okolici išče mlad 
zakonski par manjše stanovanje. 
Ponudbe pod šifro ,,NUJNO' . 

MLADA zaročenca -  ekonom ista 
iščeta opremljeno ali neopremlje
no garsonjero, enosobno stanova
nje ali samo sobo. Lokaicija in 
cena stanovanja nista važni. Šifra 
„B A N A T‘.

M o t o r n a  v o z i l a

PASQUALI (18 KM) s plugom in 
verigami prodam. Ponudbe na: 
Franc Avsec, Gor. Laze 2, Semič.

PRODAM po ugodni ceni VW 1200, 
starejši letnik, neregistriran. Ru
par, Mrzlava vas 12, Krška vas, 
popoldne od 14.ure dalje.

PRODAM trak tor Deutz. Karel Bo
bič G om o Gradišče 12, Šentjer
nej.

PRODAM kombi ZASTAVA 430 K, 
letnik 1978. Alojz Mam, Dol. 
Dobrava 13, Trebnje.

PRODAM rezervne dele za FIČKA 
in peč za centralno -  EMO 
CENTRAL. Tomaž Potočar, 
Trška gora 75, Otočec.

PRODAM trak tor FERGUSON 35. 
Alojz F rančič , Čadraže 14, Šmar
ješke Toplice.

ZASTAVO 750, letnik 1978, in no
vi trifazni cirkular prodam . Tele
fon 2 3 -5 7 3 .

UGODNO PRODAM ZASTAVO 
750, letnik 1970, v nevoznem sta
nju. Ogled m ožen v nedeljo, 4. 2. 
1979, po 14. uri. Jože Novak, 
Žabja vas 25, Novo mesto.

PO UGODNI CENI prodam  5000 
TAM v dobrem  stanju. Branko 
Šutar, Gor. Gradišče 20, Šentjer
nej.

PRODAM osebni avto F 750. Brane 
Zupan, Pot na Gorjance 9 a, No
vo mesto.

PRODAM trak to r DEUTZ (22 KM) 
v dobrem  stanju, s priključki: ko 
sa dvobrazdni plug in jerm enice. 
Martin Metelko, Hudo brezje 16, 
Studenec pri Sevnici.

TRAKTOR T—2 5 - A 1 (32 KM, 
600 delovnih ur) prodam  za 
55.000 din. Miha Tisovec, Gor. 
Straža 17, Novo mesto.

PRODAM TRAKTOR ZETOR (42 
KM) s prikolico, plugom ter bra
nama, letnik 1977. Prodam samo 
k o m p le t Jože Bevc, Zagorje 31 -  
Lesično. Informacije Rajko Bevc, 
Dol.Toplice 75, tel. 8 5 -7 6 8 .

5. 2. angleški barvni film Doživetja 
pralca. 6. in 7. 2. francoski barvni 
film I.oganov beg.

MIRNA: 3.2. film Razjezil se 
bom.

MOKRONOG: 3. in 4. 2. film 
Dvajseto stoletje, I. del

KRŠKO: 3. in 4. 2. ameriški film 
Globina. 7. 2. ameriški film Ta 
čudovita bitja.. 8. 2. ameriški film 
Srečna cipa.

NOVO MESTO -  KINO KRKA: 
Od 2. do 4. 2. ameriški barvni film 
Druga stran polnoči. Od 5. do 7. 2. 
španski barvni fil Kača v nedrih.

RIBNICA: 3. in 4. 2. ameriški 
barvni film Grizli.

SEVNICA: 3. in 4. 2. film Robin 
Hood.

NOVO MESTO KINO JLA: Od 
1. do  4. 2. japonski film Vojna v 
vesolju. Od 5. do 7. 2. ameriški film 
Past za nevidnega. 4. 2. otroški film 
Robin Hood.

PRODAM FIAT 850, letnik 1971. 
Meniška vas 32, Dolenjske Topli- 
cc.

PRODAM FIAT 620 B v dobrem 
stanju ali zamenjam za osebni 
avto -  po dogovoru. Anton Ne
m anič, Podgrad 28, Stopiče.

PRODAM FIAT 132 -  1800, letnik 
1975. Novo mesto, telefon 
2 2 -9 2 4 .

PRODAM AUSTIN 1300, cena 
15.000 din. Naslov v upravi lista 
(343/78).

PRODAM po ugodni ceni AVTO 
Zaporožec, registriran do januarja 
1980. Prodam tudi peč za cent
ralno ogrevanje. Jordan, Dol. Ka- 
m ence 82.

PRODAM FIAT 750, letnik 1970. 
A nton Zajc, Mestne njive 5, Novo 
mesto.

UGODNO PRODAM NSU 1200, 
let.iik 1971, mesec avgust. M otor 
generalno popravljen in avto pre
barvan. A nton Slak, Stari trg 18, 
Trebnje.

PRODAM avto VW 1500. Rolih, 
Brusnice 43.

POCENI prodam  dva AUSTINA 
1300, enega tudi po delih. Zvon
ko Kam bič, Cerovec 5, Semič.

PRODAM FORD ESKORD, letnik 
1972, registriran do konca leta ali 
pa zamenjam za novejši fiat 750. 
Naslov v upravi lista (3 4 0 /7 9 ).

P R O D A M

PRODAM MLATILNICO s popol
nim čiščenjem . Franc Avguštin- 
č ič , Vrhtrebnje 14, Trebnje.

PRODAM NOVO diatonično har
m oniko in televizor Gorenje avto- 
matic 900. Lahko tudi na posoji
lo. Ogled vsako popoldne, razen 
ponedeljka in četrtka . Štušek, 
Obrtniška 9, Trebnje.

PRODAM 7 t kvalitetnega sena in 
otave. Tomič, Loke, Straža.

PRODAM električni štedilnik, star 
eno leto. Naslov v upravi lista 
(271/79).

PRODAM 2 leti starega junca in 
prašiča bekona. 100 kg težkega, 
k lenovnik  11, Škocjan.

PRODAM nov svetel krznen plašč, 
velikosti 4 0 -4 2 . Telefon 2 4 -0 5 3  
po 15. uri.

PRODAM MANJŠO prikolico ali 
zamenjam za večjo ali kupim 
kiparko. Tone Štimpfel, Vel. 
Strmica 13, Mokronog.

PRODAM obračalnik za BCS in 
kabino za URSUS C 335. Franc 
Rifelj, Zdinja vas 30.

PRODAM kozolec dvojnik. Naslov v
upravi lista (333 /79

PRQI)AM psa bernardinca. Cena 
4.000 din. Informacije po tele
fonu (068) 81 334 od 17. ure 
dalje.

PRODAM malo rabljen električni 
šivalni stroj „M IRNA” (v kovč

ku), rabljene televizor in otroško 
kolo. Kozole, Nad m lini 19, Novo 
mesto, telefon 25 178.

UGODNO PRODAM dobro ohranje
no otroško sobo ,,Boštjan” oranž- 

' no-bele barve. Naslov v upravi 
lista.

PRODAM grablje sonce (na 3) in 
komat 23, dobro ohranjen. Pavel 
Zajc, Zbure 44, Šmarješke Topli
ce.

CAMP prikolico (posebna vrsta vi
kend hišice) prodam. Telefon 

(068) 8 1 -2 1 7 .
PRODAM FILODENDRON mon- 

stera 20 list. Tel. 0 6 8 -6 1 -7 7 0 .
UGODNO prodam  dobro ohranjeno 

dnevno sobo (Brest). Franc Iva
nič, Cankaijeva 4, 68340 Č rno
melj.

UGODNO PRODAM dnevno sobo 
„ Barbara". Ogled po 15. uri. 
Pajk, Mestne njive o ali telefon 
2 1 -7 8 7 .

PRODAM OBRAČALNIK znamke 
Maraton za priključitev na kosil
nico. Cena ugodna. Ogled vsak 
dan. Franc Urbanč, Vihre 30, 
Leskovec pri Krškem.

PRODAM KOZOLEC enojnik na 
dve okni, s  hrastovimi stebri. 
Lukšič, Irča vas 20, Novo mesto.

UGODNO PRODAM dnevno sobo. 
Slavica Lekše, Groblje 1, Šentjer
nej.

PRODAM 1000 kg dobrega sena. 
Bračika, Gotna vas 40.

PRODAM 1000 kg koruze. Naslov v 
upravi lista (2 7 0 /7 9 ) ali telefon 
2 1 -3 2 7 .

PRODAM TROWA bobne. Tomaž 
Bukovec, Goliev trg 7, Trebnje. 
Telefon (068) 8 3 -  334.

UGODNO PRODAM novo, še ne 
rabljeno kuhinjo znamke „Orhi- 
deja“ . Zglasite se na naslov: Du
šan Pavlič, Kristanova 32, Novo 
mesto, telefon 2 1 -0 1 9  ali 
2 4 -6 6 0 .

PRODAM MOTORNO ZAGO „šti- 
lerca“ 0,41. Alojz Pucelj, Dobru- 
ška vas 15, Škocjan.

PRODAM DVE postelji z jogi vlož
kom a ter dve nočni omarici. Na
slov v upravi lista (282/79).

PRODAM dobro ohranjen -  lahek, 
20 eolski gumi voz, nosilnosti 4 
do 5 t  Ogled vsak dan na naslov: 
Franc Šipic, Češnjevek 22, 
Cerklje na Gor.

K U P I M

KAKRŠENKOLI rezkalni stroj ku
pim. Ponudbe pod ,^ U JN O  .

GOLOBIČKO pasme FLORENTI
NEC, rjavo-be lo  kupim. Kova
č ič , Nad mlini 55, Novo mesto.

P O S E S T

PRODAM 27 a vinograda z zidanico 
v Zagradu pri Škocjanu. Dostop z 
vsakim vozilom. Kristina Jurglič, 
Prelege 25, 68232 Šentrupert.

KUPIM GRADBENO parcelo v oko
lici Novega mesta. Babič, Krista
nova 24, Novo mesto.

BUZU MIRNE (do 3 km ) vzamem 
v najem manjšo km etijo -  pozne
je kupim. Ponudbe pod „KMETI- 
JA“ .

PRODAM novejši vinograd na Lju
belju pri Leskovcu. Jože Vizler, 
Velika vas 8, Leskovec.

NA DEŽELI v prijetni vasici 16 km 
iz Kočevja, prodam  hišo s poslop
jem ; lepa lega, ugodna cena. Pri
m erno za upokojence ali za vi
kend. Jože Grebenar, Koprivnik 
29, Kočevje.

PRODAM vinograd v Vinjeni vrhu -  
dostop z avtom. Stanislav Borse, 
Dol. Maharovec 3, Šentjernej.

R A Z N O

STEKLARSTVO Mojca Peček, Par
tizanska 15, Novo mesto. Steklar
ske usluge, okvirjanje slik, izdela
va vitraž. Se priporočam !

26. 1. 1979 sem v Trebnjem  izgubila 
zlato zapestnico, ki mi je bila 
drag spomin. Poštenega najditelja 
prosim , naj jo  proti nagradi odda 
v kiosku DELA v Trebnjem.

Izjavljam, da mi je  Zavški Ivan, 
Valantičevo 3, Novo mesto, v 
letu 1978 po obrokih plačeval 
delne stroške, ki sta jih  pred leti 
naredila z ženo Milko. Zahva
ljujem pa se tudi Binkoštni Veri. 
Zupan Alojz, Valantičevo 6, No
vo mesto.

a m in u
V S P O M I N

24. januarja je minilo 7 žalostnih 
let, odkar so nas za vedno zapustili 
naša ljuba mamica FRANČIŠKA 
JARC iz Kronovega. Kako h itro  čas 
beži! Težko se je vživeti v to, da 
Vas, ljuba mama, ni več med nami. 
Tih in žalosten je naš dom. Odšli ste 
za vedno in nikoli se več ne vrnete. 
Žalost in bolečina v srcu je ostala, 
ker na Vas, ljuba mama, ne bomo 
pozabile. Za vedno žalujoči Vaši 
hčerki Pepca in Anica.

m m m m
MARIJI in ANTONU PETRIČ iz 

Birčne vasi iskreno čestitajo za 
obletnico poroke, mami Mariji pa 
tudi za njen god, in jim a želijo vse 
dobro vsi njuni.

Dragi in skrbni ženi, mami ter stari 
mami SLAVKI MURN iz Podgore 
p  50. rojstni dan iskreno čestita
jo  in ji želijo še vrsto zdravih in 
srečnih le t hvaležni mož Frenko, 
sin Franci, hčerke Slavka z 
možem, Danica z družino, Marija 
ter teta Micka, vnučka Marko in 
Tomaž p,a ji pošiljata koš poljubč
kov.

ATELJE -  okvirjanje slik -  vitraž 
vam kvalitetno opravi Andrej GO
SENICA, Partizanska c. 19, Novo 
m esto. O dprto  od 8. do 18. ure, 
ob sobotah od 8. do 11. ure. Se 
priporočam !

V času od 18. do 24. januarja so 
v novomeški porodnišnici rodile: 
Milica Miculovič iz Vlaškega dola -  
Slavico, Katica Šajatovič iz Metlike
-  Suzano, Terezija Lah iz Dola -  
Valerijo, Vilma Mole iz Stana -  
Boštjana, Vida Bizjak z Odrge -  
Boštjana, Dragica Tafem er z Dolnjih 
Ponikev -  Blanko, Vida Dular s Sre
m iča -  Janeza, M aneta Prpar iz Že
leznega -  Jožico, Sonja Lovrenčič 
iz Črnom lja -  Jadranko, Frančiška 
Kapš iz Rumanje vasi -  Andrejo, 
Irena Barunčič iz Gornje Straže -  
Karmen, Janja Škoda iz Dolnjih Je
senic -  Borisa, Marija Muren iz 
Podturna -  Gregorja, Darinka Plev
nik iz Črnomlja -  Petro, Zdenka 
Krapež iz Bcreče vasi -  Damjana, 
Cvetka Rovšek z Malega Kala -  
Franca, Ivanka Golovec iz Krasinca
-  Stanislava, Darinka Gašperšič iz 
Gorenje vasi -  Matjaža, Anica Ne-

Z A H V A L A

Po dolgi in težki bolezni nas je za 
vedno zapustil naš dragi oče, b rat, 

stric in stari oče

MILENTIJE
RADOVANOVIČ

iz Bršljina 46

Iskrena zahvala dr. Starcu in osebju internega oddelka v Novem m estu za nesebično 
pom oč in zdravljenje, vojakom vojašnice Milan Majcen iz Bršljina za častno stražo ter 
izstreljene salve, organizaciji ZB NOV v Novem m estu za govor in organizacijo pogreba, 
LD in lovcem iz Novega m esta za govor in počastitev ob pokojnikovem odprtem  grobu, 
SO N ovo m esto, OLO, OŠTO, ZRVS ter KS Bršljin za podarjene vence, godbenikom  ter 
KUD Šmihel za žalostinke, ter vsem prijateljem in znancem , ki ste nam v težkih trenutkih 
kakorkoli pomagali, nam  izrekli sožalje ter pokojnika v tako velikem številu pospremili na 
njegovi prerani zadnji poti in m u darovali vence.

Žalujoči: hčerka Nataša z družino, sinova Zdravko in Milan z družinama ter drugo
sorodstvo

m anič iz Svržakov -  Petra, Anica 
Rus iz Gradca -  Igorja, Ljudmila 
Kastelic iz Gorenjih Selc -  Marka, 
Jovanka Hostar iz Šentjerneja — 
Vesno, Irena Jankovič iz Vavte vasi 
-  Zorana, Justi Hočevar iz Gornje 
Stare vasi Vesno, Milena Pezdirc 
iz Podzemlja -  Branka, Ana Colarič 
iz Šentjerneja Heleno, !,avla Jarc 
iz Dolenjskih Toplic -  Valentino, 
Olga Šonc iz K rškega- dečka, Mar
tina Luštek iz Zdinje vasi -  deklica 
in Terezija Prijatelj z Roj -  dečka.

V času od 20.1. do 26.1.1979 so 
v brežiški porodnišnici rodile: Jad

ranka Geušič iz Sam obora Tornh 
slava, Frančiška Bratuša iz Gradišča!
— Matejo, Biljana Tuševa iz Brežic -J 1 
Danielo, Verica Boškovič iz Samo
bora Silvijo, Zdenka Janžič iz 
Luga -  Ivana, Dragica Bencek iz 
V inična -  Liljano, Ranka Dvoran-i j 
č ič  iz Sp. Griča Slavišo, Metka 
Humar iz Ljubljane Katarino, 
Djurdja Hrdur. iz Brezja -  Danijelo* 
Miljana Popovič iz Krškega -  dekli
co, Milena Cirjak iz Gaberja -  deč
ka, Amalija Kovač iz Pokleka - ,  
Boštjana, Jožica Lapuh iz Brežic -j 
Andrejo, Slavka Barbič iz Breg -* 
Petra, Darja Pust iz Sevnice -  dekli
co, Štefanija Jeler iz Dobrove -  
deklico, Maijana Bračun iz Črešnjic

deklico in Marija Germšek iz Križ
-  deklico. ČESTITAMO!

Z A H V A L A

Ob izgubi naše drage mame, stare mame, sestre, tete  in prababice

VERONIKE OBLAK
roj. Krese 

iz Podhoste

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom , sosedom, prijateljem in 
znancem , ki ste nam pomagali v najtežjih trenutkih ter podarili 
vence in cvetje. Hvala ZB Dolenjske Toplice, kolektivu Tobaka 
Novo mesto, tov. M etodu za poslovilne besede, župniku za oprav
ljeni obred ter vsem, ki ste jo  spremili na zadnji poti.

Žalujoči: hčerka Vera z družino, h če rka  Mimi z družino 
in  drugo sorodstvo.

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je v 58. letu zapustila 
naša draga

TINCA BEVC
roj. Zorko 

iz Kronovega 33
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom , prijateljem in vašča
nom , ki so nam pomagali v najtežjih trenutkih, darovali vence in 
cvetje, nam izrazili sožalje in pokojnico spremili na zadnji poti. 
Zahvaljujemo se osebju kirurškega in pljučnega oddelka bolnice v 
Novem m estu, posebno še dr. Vodniku za vse obiske na domu. 
Iskrena zahvala podjetjem  ŽG -  GP Ljubljana, Krki, tovarni 
zdravil in IMV Novo mesto. Zahvaljujemo se tudi župniku za 
opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Vsi njeni

Z A H V A L A

Ob nenadni in nepričakovani izgubi 
dragega moža, očeta, starega očeta 

in strica

STANKA
ŠORLIJA

iz Lokev

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom , znancem in 
prijateljem, ki so nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, nam 
izrekli sožalje in poklonili pokojniku vence in cvetje. Posebno se 
zahvaljujemo tov. A ntonu Jermanu za poslovilne besede, godbi na 
pihala iz Črnom lja in župniku za opravljeni obred.
Hvala vsem, ki ste ga v tolikšnem številu spremili na njegovi zadnji 
poti.

Žalujoči: žena Marija, sin Ivan in hčerka Nada z družina
ma ter drugo sorodstvo.
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DOLENJSKI LIST
IZDAJA: Časopisno založniško podjetje DOLENJSKI LIST ,N ovo 

mosto -  USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL Bre
žice, Črnom elj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo m esto, Ribnica, Sev
nica in Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Slavko Lupšina.

UREDNIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni ured
nik), Milan Markelj (nam estnik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan 
Bauer, Janez Pezelj, Jože  Primc, Drago R ustja, Jožica Teppey, Ivan 
Zoran in Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. 
E konom ska propaganda: Janko Saje in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek  -  Posamezna številka 6 din, letna naročnina 
238 din, polletna naročnina 119 din, plačljiva vnaprej -  Za inozem
stvo 480 din ali 25 ameriških dolaijev oz. 50 DM (oz. ustrezna druga 
valuta v tej vrednosti) -  Devizni račun: 
5 2 1 0 0 - 6 2 0 - 1 0 7 - 3 2 0 0 0 - 0 0 9 - 8 - 9 .

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu 130 d in , 1 cm na določeni 
strani 160 din, 1 cm na srednji ali zadnji strani 200 din, 1 cm na prvi 
strani 250 din. Vsak mali oglas do  10 besed 50 din, vsaka nadaljnja 
beseda 5 din -  Za vse druge oglase velja do  preklica cenik št. 10 od 1. 
1. 1979 -  Na podlagi m nenja sekretariata za informacije IS skupšči
ne SRS (št. 4 2 1 - 1 /7 2  od 28. 3. 1974) se za Dolenjski lis tn e  plačuje 
davek od prom eta proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem m estu: 
5 2 1 0 0 -6 0 3 —30624 -  Naslov uredništva: 680C1 Novo m esto, Ulica 
talcev 2, p .p. 33, telefon (068) 2 3 -6 0 6  -  Naslov uprave: 68001 
Novo m esto , Glavni trg 3, p.p. 33, telefon (068) 2 3 -6 1 1 . -  Nenaro
čenih rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, filmi in 
prelom : ČZP Dolenjski list, Novo m esto -  Barvni filmi in tisk: Ljud
ska pravica, Ljubljana.
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Z A H V A L A

Ob nenadomestljivi izgubi našega 
dragega m oža, očeta, starega očeta, 

brata in strica

JOŽETA 
JANKA
zidaija v pokoju 

iz Gor. Gradišča 9

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom , vaščanom in 
znancem ter vsem, ki ste nam v težkih trenutkih 
pomagali, podarili vence in cvetje in nam izrazili sožalje. 
Hvala župniku za lepo opravljeni obred, tov. Bučarju za 
poslovilne besede, kolektivom Zdravilišča Dolenjske Top
lice, SGP Pionir N ovo m esto, Osnovne šole Dolenjske 
Toplice, Novosti Ljubljana, Splošne bolnice Kranj in 
VVZ Zajčja Dobrava Ljubljana -  Polje za podarjene 
vence. Iskrena hvala vsem, ki ste ga v tako velikem številu 
spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Frančiška, sinova Jože in Domine z 
družinama, sin Tone, hčere Marija, Anica in Milka z

družinami ter drugo sorodstvo.

Gor. Gradišče, Ljubljana, Kranj

Z A H V A L A

Ob boleči, nenadni izgubi dragega 
moža, očeta, starega očeta, bra ta  in 

strica

JANKA 
MRGOLETA

Telče 13

se iskreno zahvaljujemo za nesebično pom oč in sočustvovanje ter 
za podarjeno cvetje. Hvala vsem, ki ste ustno ali pismeno izrazili 
sožalje, vsem kolektivom PTT Tržišče, Krke, tovarne zdravil 
Novo mesto, Mladinske knjige, Novo mesto, Inštalacije Ljubljana 
in V eletekstia  Ljubljana. Posebna zahvala gasilskima društvoma 
Telče in Tržišče, govorniku tov. Selevšku za lepe poslovilne bese
de in župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: žena, otroci in drugo sorodstvo

Z A H V A L A

V 43. letu starosti nas je  tragično 
zapustil naš dragi mož, oče, brat in 

stric

NEDELJKO
LONČAREVIČ

iz Gor. Ložin pri Kočevju

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in znancem, ki 
ste ga spremili na njegovi prerani zadnji poti in mu darovali toliko 
lepega cvetja in vencev, nam pa izrekli sožalje. Hvala za podarjene 
vence in cvetje GD Ložine, DO Itas Kočevje, DO Trikon Kočevje, 
osnovni šoli Kočevje ter vsem ostalim darovalcem. Prisrčna hvala 
GS Ložine za častno stražo ob zadnjem slovesu ob krsti ter za 
poslovilne besede pred dom ačo hišo in ob odprtem  grobu Se 
enkrat vsem iskrena hvala.

Žalujoči: žena Cilka, hči Ljubica, sin Borut ter drogo 
sorodstvo.

Z A H V A L A

V 82. letu starosti nas je nenadoma 
zapustil naš dragi mož in oče

JOŽE 
KOPLAN
iz Kloštra pri Gradcu

Zahvaljujemo se sorodnikom , prijateljem, znancem, predstavni
kom družbenopolitičnih in delovnih organizacij ter gasilskemu 
dmštvu Gradac, ki so nam izrazili sožalje, darovali cvetje in vence 
ter pokojnika v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji 
poti. Hvala govornikoma za poslovilne besede, r, katerimi sta lepo 
orisala njegovo življenjsko pot, in dom ačem u župniku za opravlje
ni obred. Se posebej pa se zahvaljujemo Kočevarjevima mami in 
Franciju ter Milavčevemu stricu za nesebično pom oč v najtežjih 
trenutkih.

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi.

Črnomelj, dne 21. januarja 1979

Z A H V A L A

V 78. letu starosti je prenehalo biti 
srce našega dragega očeta, brata, 

tasta, strica, dedka in pradedka

IGNACA 
KORBARJA

iz Pluske pri Trebnjem

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali 
ob strani, nam pomagali in z nami sočustvovali. Posebna hvala 
sosedom, GD občine in ostalim gasilcem, duhovnikoma za lep 
pogrebni obred, sopevcem in pihalni godbi ter vsem govornikom 
za ganljive besede. Hvala vsem, ki ste pokojnika v tako velikem 
številu obiskali, darovali cvetje in ga pospremili na njegovi zadnji 
p o ti

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

Ob smrti dragega moža in očeta

ALOJZA 
GRMA

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom in prijateljem 
za nesebično pom oč v najtežjih trenutkih, vsem, ki so ga pospre
mili na njegovi zadnji poti in mu darovali cvetje. Prav tako se 
zahvaljujemo tudi kolektivom Donita, Slovenija avta in Bolnice 
Trbovlje ter pevcem. Iskrena hvala tudi gasilcem s Sela in z Mime 
za pom oč ter poslovilne besede ob grobu.

Vsi njegovi 

Selo, 7. januaija 1979

Z A H V A L A

Po dolgotrajni in težki bolezni nas je 
18.1.1979 v 56. le tu  starosti za

pustila draga mama

FRANČIŠKA 
KASTELEC

iz Pangrč grma

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, ki so nam v najtežjem 
trenutku pomagali in nam  izrekli sožalje. Iskrena hvala 
dr. Vodniku za dolgotrajno zdravljenje. Hvala sorodni
kom in podjetju IMV Novo m esto za vence. Hvala duhov
niku za obred.

Žalujoči: mož Tone, hčerka Anica, sin Tone m sestra 
Marija.

Z A H V A L A
Umrla je  naša draga sestra, teta, svakinja in sestrična

JULIJANA ČEŠAREK
roj. 1903, iz Nemške vasi pri Ribnici 

Pokopali smo jo  v petek, 20.1.1979, na pokopališču v Hrovači.

Zahvaljujemo se vsem, ki ste jo  imeli radi in ste jo obiskovali, 
vsem, ki ste jo spremljali na zadnji poti in ji darovali cvetje. Hvala 
dekanu za tolažbo v času življenja in za pogrebni obred.

Žalujoči: brata Jože in Stane, sestra Karolina z družina
mi, nečaki in nečakinje z družinami in sorodniki.

Nemška vas, Ravni dol, Novo mesto,
Tuscon, ZDA, Ljubljana, Goriča vas.

ZASTAVA

TTG LJUBLJANA  
KOLOVDORSKA RESTAVRACIJA  
NOVO MESTO, 
KO LO DVO RSK A 3

objavlja 
naslednja prosta mesta 
za opravljanje del in nalog:

-  PR IPR A V A  IN IZDAJA JEDI 
(KV ali P KV kuharica) 
2 prosti m esti; 

-  ČIŠČENJE PRO STO RO V  
(ni posebnih pogojev)
1 prosto  m esto  

Nastop je možen takoj, osebni dohodki po pravilniku. 
Ponudbe pošljite na nasiov: Kolodvorska restavracija Novo 
mesto, Kolodvorska 3

LJUBLJANA t) II
TOZD SER V IS KRŠKO, Krško 
B ohoričeva 10

objavlja naslednja prosta dela 
in naloge za nedoločen čas:

TA JN IŠK A  O PR A V ILA  V TOZD
Pogoji: srednja izobrazba ekonom ske ali adm inistrativne 
smeri, znanje strojepisja, 1 leto delovnih izkušenj

OPRAVLJANJE ZAHTEVNEJŠIH  
AVTO LICARSK IH  DEL
Pogoji: KV avtoličar, šoferski izpit, 1 leto delovnih izkušenj

O PRAVLJANJE ZAHTEVNEJŠIH  
AVTOKLEPARSKIH DEL
Pogoji: KV avtoklepar, šoferski izpit, 1 leto delovnih 
izkušenj

OPRAVLJANJE ZAHTEVNEJŠIH  
A V TO ELEK TR lC A R SK IH  DEL
Pogoji: KV avtoelektričar, šoferski izpit, 1 leto delovnih 
izkušenj

OPRAVLJANJE ZAHTEVNEJŠIH  
AVTOM EHANSKIH DEL
Pogoji: KV avtomehanik, šoferski iz p it 1 leto delovnih 
izkušenj

PRANJE, PODM AZOVANJE Z DOVOZOM IN 
ODVOZOM  VO ZIL, ČIŠČENJE DELOVNEGA  
PRO STO RA -  DELAVNICE
Pogoji: PK delavec, šoferski izpit, 6 mesecev delovnih 
izkušenj
Za vse delovne naloge je pogoj uspešno opravljeno poskusno 
delo. Stanovanja niso zagotovljena.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema splošna, 
kadrovska in pravna služba DO Zastava avto, Ljubljana, 
Celovška 150, 15 dni po dnevu objave. Kandidati bodo o 
izbiri obveščeni v 15 dneh po dnevu izbire kandidata.

J

Postanite sodelavci Splošnega gradbenega podjetja  
PIONIR N ovo  m esto , TO ZD Strojno prom etni 
obrat 
Iščem o delavce za opravljanje delovn ih  nalog in 
opravil širom  Jugoslavije, in sicer: 

1 .9  STR O JN IK O V  T E 2K E  G RADBENE MEHA
NIZACIJE

2 . 16  VO ZNI KOV

Pogoji za sprejem:
1. končana osnovna šola; prednost imajo kandidati, ki imajo 

dokončano  poklicno šolo strojne ali elektro stroke, oz. 
tisti, ki imajo pooblastilo za delo s stroji težke gradbene 
mehanizacije;

2. končana poklicna šola za voznike m otornih vozil, katego
rije B, C in E.

Pod tč . 1 in 2 imajo prednost kandidati z odsluženim 
vojaškim rokom  ter večletnim i delovnimi izkušnjami. 
Kandidati bodo pridobili lastnost delavca v združenem delu s 
polnim delovnim časom , za nedoločen čas in s pogojem 
trimesečnega poizkusnega dela.

Ponudbe z opisom dosedanjega dela, življenjepisom in 
dokazi o izobrazbi sprejema 15 dni po objavi SGP PIONIR, 
Kettejev drevored 37, kadrovski oddelek, 68000 Novo 
mesto. v
Kandidati bedo o rezultatih razpisa obveščeni v 30 dneh po 
zaključku oglasa.

SGP »PIO NIR"  
TOZD TOGREL, 
Leskovec pri Krškem,
razpisuje
JAVNO LICITACIJO  
za odprodajo STA BILN E BETO N A R N E.

Betonarna je kom pletna, z dvema silosoma za cem ent, kapa
citete po 30 ton , in razdelilno zvezdo.
Izklicna cena je 100.000,00 din.
Ogled betonarne je možen pred pričetkom  licitacije, ki bo v 
ponedeljek, 19. februarja 1979, ob 8. uri v prostorih TOZD 
TOGREL.

D ELAVSK A U N IV ER ZA  
BREŽICE
vpisuje v mesecu februarju 1979

v 1. LETNIK VISOKE ŠOLE ZA O RG ANIZACIJO  
DELA KRANJ.

Pogoj za vpis je končana srednja šola ali opravljen sprejemni 
izp it
Vse interesente za študij vabimo, da se udeleže inform ativnih 
razgovorov 5. febr. 1979 ob 16. uri v predavalnici Delavske 
univerze, Brežice, Trg dr. Ivana Ribarja 12.
Informacije tudi po telefonu š t  0 6 8 -6 1 -1 3 9 .
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Odkritje poslikav v »Novogradu”
Pom em ben spom enik  kulturne d ed išč in e  — Škodljivo  om alovaževanje 19 . stoletja

 ̂Včasih moraš tvegati |
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Im e Stanka Rebernika je 
že trideset let povezano z 
Agrario, zato kljub izvolitvi 
za predsednika občinske
skupščine v Brežicah ni pre
trgal delovnih vezi s svojim 
kolektivom. K ot direktor je 
z veliko osebno zavzetostjo 
sooblikoval današnjo podo
bo delovne organizacije,
njen razvoj od zadružništva
do razmaha družbenega
kmetijstva.

Agraria slovi po cvetju. 
Nageljni so ji  ustvarili ime in 
danes je  največja gojiteljica 
rezanega cvetja v Jugoslaviji 
Pod steklom ima 50 tisoč 
kvadratnih metrov površine, 
v kooperaciji z družbenim in 
zasebnim sektorjem pa še 
dodatnih 30 hektarov. Svoje 
tržišče je razširila čez meje 
Jugoslavije. Tega prodora pa 
ne bi bilo brez tveganja, brez 
raziskav. Leta 1961 so na 
Čatežu pokrili prvih tisoč 
kvadratnih metrov rastlinja
kov. Takrat so namenili 
cvetju le petino površine, vse 
drugo povrtnini, s katero naj 
b i p o  zamislih iz 1957. leta 
oskrbovali trboveljsko prebi
valstvo. Za ogrevanje je  že 
na začetku začelo primanj
kovati tople vode, zato so se 
odločili za raziskavo zalog 
termalne vode pod zemljo. 
Agraria je  s tem prevzela 
nase veliko tveganje. Vrtanja 
niso dala takojšnjih učinkov. 
„Kaj če je to iskanje v praz
no? ” so se spraševali v ko
lektivu. Vse to  je  vzbujalo 
nejevoljo in prineslo težke 
ure direktorju, k i je  bil naj
bolj zagret pobudnik in za
govornik raziskav. Toda tve
ganje je  rodilo uspeh, omo
gočilo je  razcvet nove dejav
nosti, k i je  prinesla ime pod
jetju in Brežicam.

V svoji delovni praksi se 
j  e Stanko Rebernik usmerjal 
predvsem na organizacijske 
in razvojne naloge, čutil se 
je odgovornega, da vedno 

vrta naprej in išče nove p o ti 
Kljub velikim odgovorno

stim, k i jih je prevzemal v > 
kolektivu, se ni nikoli zapi- s  
ral za plotove svoje delovne JJ 
organizacije in panoge, am- S  
pak je  vsa leta prevzemal ^  
tudi številne družbenopoli- *  
tične dolžnosti v občini, v ^  
regiji in republiki. Trenutno J  
je še predsednik Združenja s  
temeljnih organizacij kmetij- J  
stva, živilske industrije in % 
prehrane pri Gospodarski £  
zbornici Slovenije in pred- S  
sednik področnega odbora £  
Gospodarske zbornice za Po- S 
savje. Večino časa pa seveda ^  
posveča delu v občinski S  
skupščini invAgrarii, za kar ^  
je osemurni delavnik veliko N 
prekratek.

Delo v občinski skupščini J  
zanj ni novo, saj tudi do  zdaj *  
ni nikoli stal povsem ob  ^  
strani Združuje ga z željo S  
po hitrejšem razvoju občine, *  
toda prav na tem položaju *  
najbolj ču ti pomanjkanje \  
kreativnih ljudi, takih, ki bi * 
več samodejno napravili za \  
krepitev gospodarstva. Zara- ^  
d i teh o kalnosti je  razvoj > 
počasnejši in gospodarstvo ^  
zaostaja za negospodarskimi s  
dejavnostmi, ki so kadrov- J  
sko bolje zasedene in bolje S  
organizirane

Sicer pa pravi, da ljudje J  
danes od predsednika skup- ^  
ščine še vedno preveč priča- J  
kujejo. Skupščina ima pred- % 
vsem vlogo koordinatorja, J  
pa tudi vlogo pobudnika, če  % 
drugih pobudnikov ni. Odlo- ^  
Čanje in reševanje proble- \  
mov pa je  preneseno na inte- ^  
resne skupnosti in nanje bi % 
se morali ljudje v prvi vrsti £  
obračati

Stanko Rebernik je po  ^  
rodu Sevničan. V stari Jugo- J  
sla vi ji  je obiskoval klasično (  
gimnazijo v Mariboru. Šola- *  
nje m u je  pretrgala vojna in s  
1944 je ko t 19-leten mlade- ^  
nič odšel v partizane. Po J  
osvoboditvi je prišel v Breži- (  
ce in se jim  n i več izneveril J  

JOŽICA TEPPEY s

Pri preurejan ju  poslovnih 
p ro s to ro v  kom unalnega p o d je 
tja „N ovograd“ (T O ZD  V o d o 
vod in kanalizacija), ki im a svoj 
sedež v ulici K om andan ta  S ta 
neta  2 , so delavci odkrili posli
kave s tropov  in sten . Poslikave 
so po  vsej verje tnosti iz druge 
polovice 19. s to le tja . U službe
nec ,,N ovograda“  tov. K oncilja 
je  o  najdbi nem udom a obvestil 
D olenjski m uzej in s tem  v 
veliki meri p ripom ogel k reše
vanju k u ltu rne  ded iščine v n o 
vom eški občin i. K onservatorske 
ukrepe za zavarovanje poslikav 
je  prevzel L jubljanski regionalni 
zavod za spom eniško  varstvo. 
V odstvo  konservacije je  izvedla 
tov. F re lihova, resravratorska 
dela pa akadem ski slikar V eljko 
T om an .

V p rehodn i veži, ki povezuje 
p ro s to re  liiš št. 2 in 4  bo 
poslikava ostala  , jn  s i tu " , posli
kava v glavni sobi v 1. n ad s tro p 
ju  pa je  d e ln o  sneta. N eodk riti 
del so pleskarji prebelili in zava
rovali poslikavo  pred nadaljn im  
p ropadan jem . D okum en tac ijo  o 
poslikavi h ran i L jubljansk i re
gionalni zavod za spom eniško  
varstvo, snete poslikave pa  so v 
varstvu D olenjskega m uzeja.

Poslikava v p rehodnem  h o d 
n ik u  je dek o ra tiv n a , v o sred 
njem  p ro s to ru  v L nad stro p ju  
pa  d e ln o  figuralna in p rep le tena  
z b o g a to  o rnam en tiko . Kasnejše 
preslikave in vgraditev instalacij

JUftdstAVlIA JUCOStAVIIA’

Filatelistični kotiček

I Z D A J A  Z N A M K  L E T O S

Skupščina skupnosti jugoslovan
skih PTT v Beogradu je že potrdila 
program izdaje znam k za letos. 
Predvidenih je 17 izdaj z 32 znam
kami v nom inalni skupni vrednosti
160,10 dinarjev.

Dolgoletne izkušnje pa nas uče, 
da lahko m ed letom  pričakujem o 
spremembe in dopolnitve sprejetega 
emisijskega načrta. Poleg navedenih 
17 izdaj posebnih znamk bodo izha
jale redno tudi frankovne znamke 
tistih vrednosti, ki so potrebne za 
običajni poštni prom et. Ce se bodo 
poštne usluge podražile, bodo ver
jetno  uporabili stare znamke s preti- 
ski novih vrednosti. VsekakoT letos 
lahko pričakujem o živahno filateli
stično leto.

Seznam izdaj posebnih znamk do 
konca marca:

-  15. februarja: Desetletnica sre
čanja samoupravljavcev v Kragujev
cu, znamka za 2,00 din.

-  1. marca: M ednarodno leto  
otroka, znam ka za 4 ,90  din, v okvi
ru akcije Združenih narodov.

26. m arca: Muzejski eksponati; 4 
znamke po 2,00, 3,40, 4 ,90  in
10,00 din, s slikami starega orožja.

O izdajah v drugem trimesečju 
bom o filateliste pravočasno opozo
rili v našem kotičku.

ANDREJ ARKO, 
KOČEVJE

RESNIČNO ME SAMO TO VZNEMIRJA i !
-  Prosim, se nam  lahko  

predstavite?
-  Sem K lotilda Z račnik, 

referentka v delovni skupnosti 
skupnih služb delovne organi
zacije Hitrošiv.

-  Tovarišica Zračnikova, 
kakšno je vaše m nenje o prav
kar sprejetem samoupravnem 
sporazum u o medsebojnih 
razmerjih?

-  Ja, veste, kako  bi rekla, 
no, ja , posebnih pripom b ni
sem imela in jih  še zdaj ni
mam, v e n d a r. . .

-  Hitrošiv se je združil s 
H itrotkalom  v sestavljeno 
organizacijo združenega dela. 
Kako ocenjujete to  združi
tev?

-  Kaj naj rečem ? Na refe
rendumu sem glasovala za 
združitev in to  je vse.

— Veliko se govori o  tem, 
da odbori samoupravne delav
ske kontro le niso dobro opra
vili svoje naloge. Ponekod 
sploh niso zaživeli. K ako vi 
ocenjujete delo teh odborov, 
tovarišica Zračnikova?

— Premalo poznam , veste, 
to  vrsto dejavnosti, za to  je 
težko kaj reči.

— Res je . K ateri sklep de
lavskega sveta delovne organi
zacije se vam zdi zelo pom em 
ben za nadaljnji razvoj vašega 
kolektiva?

— Kateri sklep? Nisem de
legatka, sem odklonila, veste, 
ni časa. V Delavčevem glasu 
sem nekaj brala, a človek po 
zabi. *

— Ste zadovoljni, tovarišica 
Zračnikova, z delom sindikal
ne organizacije?

-  No, ja, kako  naj se izra
zim. Malo da, m alo ne.

-  Pa mladina? Dela, kaj?
-  Hihihihi! Pri m ojih letih 

me vprašujete po delu mladi
ne! Hihihihi!

-  Vam je  m orda poznano, 
če bo delovna organizacija 
dosegla s planom  zastavljeno 
si realizacijo?

-  Ne, na to  vprašanje pa 
res ne bi znala odgovoriti.

-  In kaj vas v okolju, kjer 
delate, najbolj m oti?

-  Kaj? Bom kar odkrita, 
pa če me zaprejo tri m etre 
pod zemljo. Moti me to , da 
ima Pisalnikova, s katero  sedi
va za isto  mizo, za dva ju tja  
večji osebni dohodek k o t jaz. 
To me m oti, da.

TONI GAŠPERIČ

so p rv o tn o  poslikavo p o šk o d o 
vale tak o , da  vsi detajli n iso 
en ak o  kv a lite tn o  ohranjeni. 
Soba v prvem  nad stro p ju  vsebu
je e lem en te  poslikave, ki so bili 
v rabi že v zače tk u  prejšnjega 
sto le tja  (b iderm a jer), ohranili 
pa so  svojo m ikavnost še v drugi 
polovici 19. sto le tja . Poslikava v 
p rehodnem  d e lu , ki povezuje 
obe hiši, je  stilno  kasnejša, 
d o b ro  oh ran jena , poškodbe , ki 
so nastale pri odkrivan ju , pa so 
posledica m alom arnega odnosa 
pri sedanjem  odkrivan ju . Pri re
lativni likovni vrednosti poslika
ve pa ne sm em o pozab iti, da  gre 
za d o k u m e n ta rn o  v rednost, ki 
nam  pokaže okus novom eškega 
m eščana pred p rib ližn o  sto  leti. 
N ov tehno lošk i n ač in  poslikave, 
seveda pa tu d i razširjenost p red 
log v šablonskem  n ač in u  p ren a 
šanja m otivov  na s trope  in stene 
p ro s to ro v , je  stroške poslikave v

m nogočem  pocenil in om ogočil 
tud i m eščan u , da v skladu s 
svojim i ho ten ji in m ožnostm i 
popestri svoj bivalni p ro s to r.

N ajdba poslikav v upravnih 
pro sto rih  ,JM ovograda“  je  kljub 
svoji relativni likovni vrednosti 
p om em ben  spom enik  ku ltu rne  
d ed išč in e . Z anem arljivo  gleda
nje n a  spom enike 19. sto le tja  je  
n ap ačn o  in n ed o p u s tn o . Z ave
da ti se m o ram o , da  je  m inulo  
sto le tje  tud i del naše ku ltu rne  
p re tek lo sti in m u z n ič im er ne 
m orem o  o d reka ti ku ltu rnega 
d op rinosa . Z n an o  je  de js tvo , da 
je b ilo  veliko k u ltu rn ih  spom e
n ikov  un ičen ih  prav zaradi 
om alovažu jočega gledanja in že 
trad icionalnega podcenjevanja 
v red n o t 19. s to le tja . E d in i sm i
selni n ač in  je  u č in k o v ito  varst
vo te k u ltu rn e  d ed išč in e , ki je  
sestavni del naše k u ltu re .

J. M A TIJEV IČ

JAJCE \TCLIKAN — Ena izmed kokoši rejca golobov, kuncev in 
kokoši Muka Tibljaša redno nese izredno velika jajca. Na sliki: za 
primeijavo smo ob jajce postavili škatlico žveplenk in 14 cm velik 
K em ični sv inčn ik .

Konjiček je  tudi dobiček
R ejec  m alih  živali M irko  T ibljaS n a d a lju je  tra d ic ijo  d ed o v

in pradedov — Jajca, velika d o  14  cm

Kulturna Evropa 
bo š e le  zdaj 

zavarovala ptice
Pri nas je varstvo ptic že  
zdavnaj uzakonjeno — 
K očevje: 3  to n e  p tičje  

hrane

Evropska gospodarska skup
nost je pred kratkim  prvič, od
kar obstaja, razpravljala o zaščiti 
p tic na področju držav te skup 
nosti. K ončno so se v Bruslju 
m inistri za zaščito naravnega 
okolja teh držav po triletnem  
prepiranju le sporazumeli. Ven 
dar so se sporazumeli le za osno
vne smernice predlogov, ki naj bi 
jih v prihodnjih dveh letih uza
konile vse države EGS. Torej je  
do dejanske zaščite še daleč. Ta 
čas se bo pogon na ptice nadalje
val.

Ti osnutki zakona pred
videvajo, da bi v bodoče smeli 
loviti na obm očju EGS samo 71 
vrst ptičev, medtem  ko  jih  sedaj 
lahko lovijo kar 120 vrst. Žal 
tuji časopisi ne pišejo, katerih 
49 vrst p tic  bo še prišlo po dveh 
letih v krog zaščitenih, in tudi 
ne, katerih 71 vrst se bo smelo 
loviti.

Kje je ta hum anost, s katero 
se narodi z višjo kulturno stopn
jo tako radi hvalijo? Pri nas, ki 
nas imajo nekateri narodi še za 
..Balkance", imamo že desetletja 
zakon o prepovedi lova vseh vrst 
ptic! Dopusten je  le lov ujed, 
med katerim i pa je  tudi precej 
zaščitenih. Ta lov oz. zmanjševa
nje staleža ujed je  tudi zaščita 
staleža ostalih vrst ptic. Love pa 
lahko le lovci Ostalo je prepu
ščeno naravni selekciji.

Letošnjo zimo je  kočevsko 
Društvo za zaščito in vzgojo ptic 
porabilo 3 tone krmil za vzdrže
vanje in ohranitev p tic  preko 
zime. To je  hum anost, za katero 
se ni bilo treba leta in leta 
prepirati z za to pristojnim  orga
nom socialistične družbe.

ANDREJ ARKO

„ 2 e  družinska tradicija je  zahte
vala,” rad pove 53-letni upokojeni 
delavec Mirko Ubijaš, „da  sem pro
sti čas posvetil reji golobov. Ni mi 
bilo težko, tako sem nadaljeval delo 
svojega očeta, deda pa pradeda. Na 
Logu pri Boštanju v sevniški občini 
sem kupil zemljo. Ljudje so se mi v 
začetku smejali, češ da sem se na
selil na samem kamenju. S trdim  de
lom  pa sem dokazal, da človeška 
volja lahko užene še tako odporno 
naravo.”

Zagnani Mirko Tibljaš, ki je  danes 
član Zveze društev gojiteljev malih 
živali SRS, pa ni gojil le golobe, kaj 
h itro  je postal tudi rejec kuncev in 
kokoši. Delo mu je lepo steklo in 
želel je, da bi šlo po njegovi poti 
čimveč mladih. Takole pravi: 
„Mislil sem, da me bo v sevniški ob
čini še kdo posnemaL Sam sem se 
ponujal, vendar se mladi bojijo dela 
pa tudi izdatkov. Takoj m oram  reči, 
da mora rejec v začetku res poseči v 
žep, da pa mu resno delo kaj h itro  
povrne izgubljene dinarje in čas.”

In osamljeni sevniški rejec golo
bov in kuncev iz dneva v dan do
kazuje, da se ukvarja s sim patičnim  
pa tudi donosnim  konjičkom . Še 
najbolj pa je ponosen na številne 
diplome, ki so mu jih prinesli njego
vi varovanci: dobil je  diplomo za iz
redne uspehe pri reji malih živali, za 
lepe nemške lisce, v Kranju so si nje
govi zajčki prislužili lepa priznanja, 
golobi so bili uspešni na razstavi v

Zakonci podirajo
Prvič tekm ovanje zakon

skih parov v kegljanju

Kegljaški klub Mozelj pri Kočevju 
je organiziral zelo zanimivo tekm o
vanje: ligo zakonskih parov v keglja
nju. Za tekmovanje seje  prijavilo 10 
zakonskih parov iz Dolge vasi, Č rne
ga potoka, Rajndola in Mozlja. Do
slej so odigrali dve koli, tekmovanje 
pa bo trajalo 9 kol ozirom a približ
no še dva meseca. Po prvem kolu je 
bil v vodstvu zakonski par Vukoma- 
novič, po  drugem pa Hajdinjak.

Vsako nedeljo ob IS . uri se zbere 
na kegljišču v Mozlju veliko ljudi in 
bodrijo svoje privržence. Zanimanje 
za tekmovanje je preseglo vsa pri
čakovanja.

Doslej se z a ra d i,,vseli devet" ter 
„plank“ in „lukenj“ oziroma zaradi 
dobrega ali slabegp kegljanja ni ločil 
še noben zakonski par.

IVE STANIČ

Zagrebu itd . V zadnjem času pa je 
ponosen na svoje grahaste in bele 
kokoši Ena izmed njih je odlična 
nesnica in  že lep čas nese jajca, ki so 
vedno težka okoli 15 dkg.

METLIKA: 
PRVENSTVO V 

NAMIZNEM TENISU
Območna skupno.; I ,  v r h u n s k i

šport bo pripravila v novi meifiSK 
športni dvorani obm očno namizno
teniško prvenstvo za pionirje in 
pionirke. Vsaka občina (Trebnje, 
Metlika, Črnom elj in Novo m esto) 
lahko nastopi z dvema ekipama. Pri 
pionirjih imajo največ m ožnosti za 
osvojitev prvega m esta Novomešča- 
ni, pri pionirkah pa Čm omaljke.

M edved pozimi sred i m esta
Tokrat se  je to  zgod ilo  v Delnicah

Čeprav govorimo, da je letošnja 
zima zima stoletja, se neki mladi 
medved že dolgo upira vsem nepri
jetnostim  najhladnejšega obdobja 
leta. M edtem ko  so njegovi kosm ati 
bratje in drugi sorodniki odšli spat v 
tople brloge že ob prvem snegu, pa 
se ta slabih 100 kg težak medvedek 
potepa. Skoraj vsak dan ga opazijo, 
ko prečka sm učarske steze na Pe- 
tehovcu pri Delnicah ali pa se spre
haja ob magistralni cesti (K arlovac- 
Reka).

V reškem „Novem listu“ smo pod 
naslovom „Mladi medvedek sredi 
m esta" z datum om : Delnice, 24. 
januarja prebrali, da  sta zadnja dva 
občana, ki sta videla medvedka v 
Delnicah pri skladišču odpadkov 
m estne klavnice, Josip Č op  in Josip 
M ajnovič-Kapara. Ker se jim a zveri-

ZIMSKA GOZDNA 
ŠOLA ZA TABORNIŠKE 

VODNIKE
O bčinska zveza tabornikov iz N o

vega mesta je  pripravila tudi letos 
zimski tabor novih vodnikov na 
Gorjancih, v stavbi novmeške gozd
ne uprave pri ,,'Tovarni” . Prva izme
na je taborila od  21. do 24. januarja, 
druga pa od 24. do 27. januarja. V 
izmeni j e  taborilo po  20 tabornikov, 
članov odredov iz Šentjerneja, Stra
že, Bršljina in Novega mesta. Stare
šina tabora je  bil prof. Jože Dobov
šek. Opravili smo vse naloge, ki smo 

jih  imeli v programu. Vadili smo se v 
orientaciji s kompasom in po spe
cialki, v prvi pom oči, se seznanjali s 
propagando in obdelali zimske igre 
ter pripravo izletov. Na predavanjih 
pridobljeno znanje smo prak tično  
preizkusili Najzahtevnejša pohoda 
sta bila h Gospodični in na Trdinov 
vrh.

Anketa, ki smo jo  opravili ob 
sklepu zimske gozdne šole, je  po tr
dila, da so bili s programom in z 
organizacijo vsi zadovoljni. Vodniki 
so pridobili koristno novo znanje.

MARUŠA PEZDIČ

na ni hotela um akniti, sta se držala 
ljudskega pregovora »Pametnejši po 
pušča" in sta v širokem loku obšla 
tega četveronožnega čudaka.

Poročali smo že, da so pred leti 
opažih m edvedjo družino na spreho
du skozi Čabar, središče hrvatske 
občine, ki meji na Kočevsko. V 
samem Kočevju pa je dolgo dom o
vala pri Jožetu  B oldanu-S ilnem u 
medvedka Džina. Seveda se v teh 
treh občinskih središčih pogosto og
lasi tudi druga divjad.

J.PRIMC

FASADE SPET BARVAJO -  
Nekaj mesecev stara podoba no
vomeškega Glavnega trga pone
kod že dobiva nekdanji videz. 
Razcvetela cesta je  skladišče 
„barve“ . Ko v enega od „cve- 
tov“ zapelje avtomobilsko kolo, 
barva brizgne na fasado. To, 
najcenejše ..barvanje" se je  že 
začelo in si ga je možno ogleda- 
ti na novomeškem Glavnem 
trgu, na hiši Samopostrežbe pri 
mostu. (Foto: Janez Pavlin)


